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Głowno�|�Po�zmianie�w�zarządzie�MzwiK

Jerzy Olejniczak
miał inne plany
Tydzień temu na łamach 
„Wieści” pisaliśmy o zmianach 
w zarządzie spółki Miejski 
Zakład Wodociągów
i Kanalizacji w Głownie, 
której nowym prezesem 
został Andrzej Woźniak. 
Dotychczasowy prezes 
Jerzy Olejniczak nie przyjął 
propozycji pozostania
w zarządzie do końca 
kadencji na stanowisku 
wiceprezesa. Myślał, 
że jako prezes będzie mógł 
doprowadzić do końca 
wielomilionową inwestycję 
na oczyszczalni. 
Teraz podsumowuje 
okres zarządzania 
przez siebie spółką i zmian, 
jakie w niej się dokonały.

Kontrowersje wokół zmian 
w zarządzie spółki, dokonanych 
przez jej Radę Nadzorczą na wnio-
sek burmistrza Głowna, reprezen-
tującego miasto, czyli stuprocen-
towego udziałowca, wywołała 
niezgodność w ocenie powodów 
owych zmian. Zdaniem burmi-
strza Grzegorza Janeczka, infor-
macja o zamiarze przejścia przez 
Jerzego Olejniczaka na emerytu-
rę była na tyle jednoznaczna, choć 
sam zainteresowany temu prze-
czy, że biorąc to pod uwagę, bur-
mistrz podjął decyzję, którą uważa 
za najlepszą dla spółki miejskiej, 
poprzez zapewnienie ciągłości jej 
zarządu na kolejne 3 lata, a nie tyl-
ko do planowanego na czerwiec 
przyjęcia bilansu, co kończy ka-
dencję obecnego zarządu. 

Grzegorz Janeczek twierdzi, 
że musi patrzeć na funkcjonowa-
nie spółki szerzej i zapewnić jej 
stabilność w dłuższej perspekty-
wie czasowej, co leży w interesie 
miasta i czemu służyć ma dokona-
na zmiana. Były prezes mógł po-
zostać w zarządzie (jako zastępca 
prezesa) do końca kadencji z do-
tychczasowym wynagrodzeniem, 
co umożliwiłoby płynne przejęcie 
obowiązków przez następcę. Bur-
mistrz nie uważa, by była to pro-
pozycja, którą można odczytywać 
jako zdegradowanie, ale rozumie, 
że Jerzy Olejniczak może mieć 
inną ocenę tej sytuacji.

Grzegorz Janeczek uważa też, 
że Jerzy Olejniczak wykonał „ka-
wał dobrej roboty” przygotowując 
i wdrażając do realizacji inwesty-
cję. Jednak dodaje, że mając świa-
domość zbliżającego się końca 
kadencji, były prezes nie mógł za-
kładać, iż będzie kierował spółką 
dłużej, czyli do końca pierwsze-

go kwartału 2020 r., gdy inwesty-
cja zostanie zakończona, o czym 
mówił w swoim komentarzu dla 
„Wieści” przed tygodniem. Mógł 
jedynie chcieć, by tak się stało, 
jednak właściciel spółki miał pra-
wo zdecydować inaczej. I zdecy-
dował.

Jerzy Olejniczak, który nie 
przyjął propozycji pozostania 
w zarządzie do końca kadencji, 
czyli zatwierdzenia bilansu spółki, 
twierdzi, iż w rozmowach z bur-
mistrzem nie zapowiadał zamiaru 
przejścia na emeryturę, a jedynie 
mówił, że będzie gotów do rozmo-
wy o tym po zakończeniu wspo-
mnianej inwestycji, obejmującej 
przebudowę i rozbudowę oczysz-
czalni ścieków (niedawno obszer-
nie opisywanej na łamach „Wie-
ści”). Liczył, że będzie to godne 
ukoronowanie jego zawodowej 
aktywności. 

W piątek, 8 marca, spotkaliśmy 
się z byłym już prezesem MZWiK 
Sp. z o.o. na rozmowie podsumo-
wującej jego – jak sam to określa 
– „przerwaną dekadę” oraz to, jak 
za jego prezesury, czyli od roku 
2012, zmieniała się miejska spół-
ka. 

zostawiam miastu 
sprawnie funkcjonujący 
zakład

  Ma pan poczucie, że nie po-
zwolono Panu dokończyć pra-
cy, której poświęcił pan ostatnie 
lata?

Jerzy Olejniczak: – Pan bur-
mistrz zrobił jak uważał. Ja wie-
działem, że mam kadencję mniej 
więcej do czerwca, czyli do za-
twierdzenia bilansu. Gdyby pan 
burmistrz przed dokonaniem tych 
zmian zaprosił mnie na rozmowę, 
powiedziałbym mu, że inwestycja 
realizowana jest w skróconym ter-
minie, wszystko jest załatwione 
w Narodowym Funduszu Ochro-
ny Środowiska i zasugerowałbym 
przedłużenie mi kadencji jeszcze 
o rok. 

Zresztą sądzę, że pan burmistrz 
o tym wiedział.  str. 6

Głowno�|�Po�kontroli�komisji�rewizyjnej:�odkryto�poważne�nadużycia

W straży znów gorąco,
na horyzoncie prokurator
Sprawozdanie komisji rewizyjnej demaskujące 
nadużycia, do jakich dochodziło przez wiele lat, 
stało się przyczyną kryzysu w jednostce Ochotniczej 
Straży Pożarnej w Głownie. Jeszcze w niedzielę, 
mimo rezygnacji dotychczasowego prezesa Andrzeja 
Rucińskiego, wydawało się, że sytuację uda się 
uratować nowo wybranemu zarządowi, jednak dziś już 
wiadomo, że losy straży stanęły pod dużym znakiem 
zapytania. Co dalej z głowieńską OSP?

O problemach we wspomnia-
nej jednostce OSP pisaliśmy 
na łamach naszego tygodnika 
już w grudniu 2018 roku (nr 49 
i 51/2018). Przypomnijmy, że swo-
ją rezygnację z pracy w zarzą-
dzie złożyło wówczas trzech stra-
żaków, czego następstwem stała 
się konieczność przeprowadzenia 
wyborów uzupełniających. Do-
datkowo, wskutek rozwiązania 
Komisji Rewizyjnej po odejściu 
osób w niej zasiadających w listo-
padzie 2018 roku, konieczne stało 
się ponowne jej powołanie – tym 

razem z innym składzie. Mimo, 
że wtedy pożar w straży udało 
się ugasić, rozwiązanie problemu 
okazało się jedynie tymczasowe. 

Pod znakiem podobnych kon-
trowersji przebiegało walne ze-
branie sprawozdawcze z działal-
ności członków OSP, które odbyło 
się w minioną niedzielę, 10 mar-
ca. Wówczas z pełnienia swojej 
funkcji po 25 latach zrezygnował 
prezes Andrzej Ruciński, o czym 
szczegółowo piszemy w ramce 
obok. Co więcej, dotychczasowy 
zarząd również tego dnia podał 
się do dymisji. Z członkostwa w 
nim zrezygnowały wszystkie oso-
by zasiadające – poza jedną, któ-
rej nazwiska nie podano naszemu 
reporterowi. Konieczne dla dal-
szego funkcjonowania jednostki 

stało się więc powołanie nowego 
zarządu. Wśród kilkunastu kan-
dydatów ubiegających się o przy-
jęcie do jego struktur największe 
poparcie otrzymali Andrzej Waw-
rzyn oraz Magdalena Amsolik-
-Roza – oboje po 32 głosy. 

Ostatecznie, na mocy niedziel-
nego głosowania nowym preze-
sem OSP został Andrzej Waw-
rzyn. Naczelnikiem wybrano 
Wiktora Łazarczyka, zaś jego za-
stępcą Marcina Dziudę. Skarb-
nikiem OSP, podobnie jak po-
przednio, została Magdalena 
Amsolik-Roza. W zarządzie OSP 
zasiedli również Piotr Jaros, Jakub 

Krzeszewski, Łukasz Wawrzyn, 
Marek Jedynak oraz Hubert Roza. 
Tuż po powołaniu nowego zarzą-
du stało się jasne, że będzie musiał 
się on uporać z wieloma starymi 
problemami... 

te sprawy należało 
dostrzec już wcześniej
Wszystko to za sprawą licznych 

kontrowersji, jakie wśród zgroma-
dzonych na zebraniu strażaków 
wywołało sprawozdanie zapre-
zentowane przez przewodniczące-
go powołanej w grudniu Komisji 
Rewizyjnej, Piotra Wielogórskie-
go.  str. 3

RZUt oKieM�|�„KOLEJ�nA�KOBiEty”

to była już piąta edycja festiwalu „Kolej na kobiety” w Głownie. 
Moda,�uroda,�żywienie�–�oczywiście�zdrowe�–�to�wszystko�może�być�
ciekawe,�inspirujące,�ożywcze.�nasza�relacja�–�str.�21.

nie piją – i już.
o abstynentach
z „Krokusa” na str. 8

Festiwal
anny Jantar
już w tę sobotę. str. 3

Głowno�|�ruszyły�konsultacje

Którędy powinny jeździć 
nowe miejskie autobusy
Komisja Gospodarki 
i Budżetu zaprasza 
mieszkańców Głowna 
do udziału w konsultacjach 
społecznych w sprawie 
nowej organizacji 
komunikacji miejskiej 
w naszym mieście.
Pomysł ich przeprowadzenia 
wiąże się z zamiarem 
zakupu przez Gminę Miasta 
Głowno dwóch nowych 
autobusów.

O idei zakupu miejskich bu-
sów pisaliśmy już obszernie na 
łamach naszego tygodnika 6 lu-
tego br. (nr 6/2019). Przypo-
mnijmy, że wstępnie zwrócono 
uwagę na midibus Novociti Life 
japońsko-tureckiej marki Isuzu. 
Wówczas nie udało się ustalić 
czy jeden pojazd okaże się wy-

starczający dla potrzeb miesz-
kańców naszego miasta, jednak 
dziś wiadomo, że większość rad-
nych opowiada się jednak za za-
kupem dwóch. 

– Myślę, że dwa tego typu po-
jazdy są niezbędne, żeby miesz-
kańcy mieli komfort i pewność, 
iż autobus przewidziany w rozkła-
dzie przyjedzie na czas. Za zasad-
ne uznaję również przeprowadze-
nie konsultacji społecznych, bo 
ważne jest, by przed dokonaniem 
zmian mieszkańcy mogli się wy-
powiedzieć w tej sprawie – powie-
dział burmistrz Grzegorz Jane-
czek podczas posiedzenia Komisji 
Gospodarki i Budżetu w ponie-
działek, 25 lutego.

Podobnego zdania był Woj-
ciech Baleja, który zaznaczył, że 
komunikacja miejska potrzebna 
jest zwłaszcza osobom starszym, 
a tych z roku na rok w naszym 
mieście przybywa.  str. 7

aGnieSzKa
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agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info

Walne zebranie w oSP. Piotr�wielogórski�(przy�mikrofonie)�tłumaczy�
okoliczności�przeprowadzania�kontroli�przez�Komisję�rewizyjną.�
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rowerzystka zginęła
w dzień Kobiet
w Glinniku. str. 2
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To był błąd
Błąd ze strony drukarni spowo-

dował, że w poprzednim nume-
rze „Wieści” strony 4 i 37 ukazały 
się błędnie – w wersji z wydania 
głównego, łowickiego. Za tę po-
myłkę przepraszamy naszych czy-
telników. Artykuły, które winny 
były się znaleźć na tych stronach, 
zamieszczamy dziś, w aktualnym 
wydaniu.  Redakcja 
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NASi DZieNNiKARZe Do WASZeJ DySPoZycJi 
oD 8.30 Do 15.30
telefon�redakcyjny 534 013 030
e-mail:�agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info
aGnieSzKa WoJCieSzeK

Stryków�|�Państwowa�straż�Pożarna

Awans zastępcy dowódcy jednostki 
Młodszy brygadier 
Adam Antczak, zastępca 
dowódcy jednostki 
JRG PSP Stryków, 
z dniem 1 marca został 
pełniącym obowiązki 
zastępcy komendanta 
powiatowego PSP 
w Zgierzu.

Adam Antczak odebrał akt po-
wierzenia obowiązków z rąk łódz-
kiego komendanta wojewódzkie-
go PSP st. brygadiera Jarosława 
Wlazłowskiego. Stanowisko z-cy 
komendanta powiatowego pozo-
stawało nieobsadzonym od stycz-
nia ubiegłego roku, kiedy to na 
emeryturę odszedł bryg. Walde-
mar Mrulewicz. 

Dla strykowianina, mł. bryga-
diera Adama Antczaka, to kolej-
ny awans w karierze zawodowej. 
Funkcję zastępcy dowódcy JRG 
PSP Stryków pełnił od 2016 roku. 
Jest absolwentem Głównej Szkoły 
Pożarniczej w Warszawie. Łącz-
nie ma za sobą 13-letni staż pracy 
w straży pożarnej. Swą karierę za-
wodową rozpoczynał w Komen-
dzie Powiatowej PSP Łęczyca, by 
po 5 latach przenieść się do Ko-
mendy Miejskiej Policji w Łodzi, 

gdzie powierzono mu stanowi-
sko starszego specjalisty wydzia-
łu operacyjno-szkoleniowego oraz 
obowiązki rzecznika prasowego. 
Z łódzką strażą pożarną związany 
był przez kolejne 5 lat. Przez kilka 
miesięcy był również rzecznikiem 
wojewódzkiego komendanta PSP 
w Łodzi. 

Obowiązki zastępcy komen-
danta powiatowego PSP w Zgie-

rzu mł. brygadierowi Adamowi 
Antczakowi powierzono na pół 
roku. W praktyce zmiana stanowi-
ska będzie wiązała się z przynaj-
mniej dwutygodniowym okresem 
pracy zarówno jeszcze w jednost-
ce Strykowie, jak i już zgierskiej 
komendzie. Formalne decyzje co 
do obsadzenia stanowiska zastęp-
cy dowódcy JRG PSP jeszcze nie 
zapadły.  ljs

„chruślanka” |�skrzyżowanie�z�DK14�przypomniało�o�swej�złej�sławie

Ciężarowy DAF uderzył w Corsę
– zginęła kobieta
49-letnia mieszkanka Piaseczna zginęła na miejscu, a 23-letni mężczyzna, 
także z tej miejscowości, odniósł poważne obrażenia 8 marca w wypadku 
na skrzyżowaniu drogi powiatowej Łyszkowice – Chruślin z Drogą Krajową 
nr 14 w Krępie w gminie Domaniewice. Nieofi cjalnie dowiedzieliśmy się, 
że to matka z synem. To kolejne zdarzenie na skrzyżowaniu, od lat uznawanym 
za jedno z najniebezpieczniejszych w powiecie łowickim.

Do wypadku doszło o godz. 
17.00, kiedy było jeszcze widno. 
Jadący od strony Łyszkowic dro-
gą powiatową osobowy Opel Cor-
sa nie zatrzymał się przed skrzy-
żowaniem z DK14. Wjechał pod 
jadącego od Łowicza w kierunku 
Łodzi, drogą z pierwszeństwem, 
ciężarowego DAFA z naczepą 
wypełnioną ładunkiem. Siła ude-
rzenia była duża, rozbita Corsa 
odbijając się od ciężarówki wpa-
dła do przydrożnego rowu.

Jeszcze przed przybyciem 
służb kierowcy i okoliczni miesz-
kańcy ruszyli z pomocą. Pierwsi 
na miejsce dotarli strażacy ochot-
nicy z Domaniewic, chwilę po 
nich przybyły dwa zastępy z JRG 
w Łowiczu, a także ochotnicy 
z Rogóźna i Łowicza oraz Zespół 
Ratownictwa Medycznego.

Na miejscu stwierdzono, że 
obie poszkodowane osoby są nie-
przytomne, a ich funkcje życiowe 
są ledwie wyczuwalne. Kobieta 
była przygnieciona zgnieciony-
mi elementami karoserii. Natych-
miast zapadła decyzja o wezwaniu 
na miejsce Lotniczego Pogotowia 
Ratunkowego.

– Naprawdę wszystko działo się 
bardzo szybko, po 10 minutach od 
przyjazdu karetki helikopter me-
dyczny już lądował na łące obok, 
wcześniej strażacy rozcięli dach 
wyciągając tych ludzi z samocho-
du, chyba po zderzeniu wszyst-
ko było tak pogięte, że nie można 
było dostać się do wnętrza samo-
chodu – powiedział nam jeden ze 
świadków obserwujący działanie 
przybyłych służb.

Śmigłowiec zabrał nieprzytom-
nego mężczyznę do jednego ze 
szpitali w Łodzi. Jak się dowie-

dzieliśmy, wydobyta z wraku ko-
bieta żyła, niestety w czasie pro-
wadzonych czynności doszło do 
nagłego zatrzymania akcji jej ser-
ca. Wysiłki ratowników, którzy 
natychmiast rozpoczęli resuscyta-
cję, aby przywrócić pracę serca, 
nie przyniosły skutku.

– To jakieś przeklęte miejsce, 
nie lubię tędy jeździć – powiedział 
nam jeden z mieszkańców gmi-
ny Domaniewice obecny w miej-
scu zdarzenia. – Trudno zliczyć 
ile było tu wypadków i stłuczek, 
co roku jest ich kilka.

Rzecznik prasowy Komendy 
Powiatowej Policji w Łowiczu Ur-
szula Szymczak powiedziała nam, 
że ponieważ kierowca Corsy był 
w stanie wykluczającym badanie 
alkomatem, zdecydowano o po-
braniu krwi w celu przebadania 
jej pod kątem zawartości alkoho-
lu. 27-letni mieszkaniec Łowicza, 
kierowca DAFA, który należy do 
jednej z łowickich fi rm transporto-
wych, był trzeźwy.

Wypadek spowodował poważ-
ne utrudnienia w ruchu, droga kra-
jowa była nieprzejezdna od godz. 
17.00 niemal do godz. 22.00. Po-

licjanci kierowali samochody 
na wyznaczone objazdy. 

Czy da się z tym 
coś zrobić? 
– Temat oznakowania na tym 

skrzyżowaniu zostanie przez nas 
poruszony po raz kolejny na przy-
szłotygodniowym posiedzeniu 
komisji do spraw bezpieczeństwa 
i organizacji ruchu – zapowia-
da dyrektor Powiatowego Zarzą-
du Dróg i Transportu w Łowiczu 
Anna Gajek-Sarwa. Wg dyrek-
tor komisja podda rozważaniom 
weryfi kację oznakowania, choć 
dodaje, że skrzyżowanie to jest 
właściwie oznakowane. – Kąty 
widoczności też są zachowane 
– mówi. 

Komisja nie rozważała też do 
tej pory stosowania na wspomnia-
nej drodze powiatowej progów 

zwalniających. – To droga zbior-
cza, a na takich drogach zwykle 
nie stosuje się progów zwalniają-
cych, ale zastanowimy się również 
i nad tym – mówi dyrektor. 

Przypomnijmy, że w koncep-
cji modernizacji drogi krajowej 
nr 14 w tym miejscu planowana 
jest budowa ronda. – Pamiętam, 
że przed wieloma latami, my-
ślę że ponad 10 lat temu, uzgad-
nialiśmy w tym miejscu z GDD-
KiA rondo. To by znacząco 
spowolniło ruch i załatwiło spra-
wę – uważa Gajek-Sarwa. Sęk 
w tym, że kompleksowa mo-
dernizacja „czternastki” została 
przez Generalną Dyrekcję Dróg 
Krajowych i Autostrad „odsu-
nięta w czasie” – bez podawania 
konkretnych terminów realizacji. 

– Byłem następnego dnia w tym 
miejscu, przyglądałem się ozna-

kowaniu i wydaje się być dobre. 
Znaków jest nastawianych dużo, 
widoczność jest na tym skrzyżo-
waniu bardzo dobra, a jednak do-
chodzi tam raz na jakiś czas do po-
ważnych wypadków – powiedział 
nam wójt gminy Domaniewice 
Paweł Kwiatkowski. Zamierza 
zaproponować władzom powia-
tu oraz policji napisanie wspólne-
go pisma do zarządcy drogi wyż-
szej kategorii (GDDKiA w Łodzi) 
z wnioskiem o rozważenie zasto-
sowania w tym miejscu tzw. ak-
tywnego oznakowania – znaków 
pulsacyjnych. 

– Dokumentacja na moderni-
zację „czternastki” była uzgadnia-
na z samorządami w 2010 r. – po-
twierdza słowa dyr. Gajek-Sarwy 
naczelnik Wydziału Inwestycji 
i Remontów łowickiego ratusza 
Grzegorz Pełka. Pamięta on, że 
krajowa czternastka na odcinku 
od Łowicza do Głowna miała zo-
stać kompleksowo przebudowana 
do 2015 r. W ramach tej przebu-
dowy planowane było m.in. rondo 
zamiast skrzyżowania w Krępie. 

Kompleksową moderniza-
cję „czternastki” jednak GDD-
KiA porzuciła i w najbliższych 
latach nie należy się spodziewać 
powrotu do planów jej moder-
nizacji. Rzecznik łódzkiego od-
działu GDDKiA Maciej Zalew-
ski przyznaje, że „przynajmniej na 
tę chwilę żadna poważna moder-
nizacja DK 14 nie jest planowa-
na”. Dlaczego? – Jako odpowiedź 
na to pytanie podaje dane z po-
miaru ruchu. W ciągu doby prze-
jeżdża tamtędy około 5,5 tysią-
ca samochodów, tymczasem np. 
na drodze krajowej nr 12 z Piotr-
kowa do Sulejowa pomiar ruchu 
wskazuje ok. 21 tys. pojazdów. 
Jeśli jednak wpłynie wniosek 
o rozważenie zamontowania do-
datkowego oznakowania, GDD-
KiA rozważy go.  tb, mak

leżącemu w rowie oplowi corsie strażacy odcięli dach,�
aby�bezpiecznie�wydobyć�ze�środka�poszkodowanych.�

to�jakieś�przeklęte�
miejsce,�nie�lubię�tędy�
jeździć.�trudno�zliczyć�
ile�było�tu�wypadków�
i�stłuczek,�co�roku�jest�
ich�kilka.

Mieszkaniec 
gminy Domaniewice

Mł. brygadier Adam Antczak odebrał akt powierzenia obowiązków 
z�rąk�łódzkiego�komendanta�wojewódzkiego�PsP�st.�bygadiera�Jarosława�
wlazłowskiego.�
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Dobra |�OsP�po�zebraniu

Priorytet: wymiana ogrzewania
Powoli ku końcowi zbliża 
się tegoroczna kampania 
sprawozdawcza w OSP. 
Większość jednostek 
z gminy Stryków jest już 
po walnych zebraniach, 
przyjęciu sprawozdań 
z działalności i sprawozdań 
fi nansowych za 2018 rok.

Stałym punktem obrad dru-
hów są również ustalenia w kwe-
stii tego, co dana jednostka chcia-
łaby w obecnym roku wykonać 
w obiektach, którymi gospodaru-
je, czy w jakim zakresie uzupeł-

nić swój sprzęt i umundurowanie. 
Co tydzień piszemy o ustaleniach, 
jakie zapadają podczas kolejnych 
weekendowych zebrań. W minio-
ną sobotę, 9 marca, obradowali 
druhowie OSP Dobra. 

Jak poinformował nas prezes 
jednostki Krzysztof Kowalski, jej 
priorytetem jest wymiana central-
nego ogrzewania. Piec węglowy, 
który ogrzewa obiekt ma już po-
nad 20 lat i w każdej chwili nale-
ży liczyć się z wystąpieniem jego 
awarii. Druhowie rozważają dwie 
możliwości: albo bezkosztowe 
pozyskanie pieca na ekogroszek 
z termomodernizowanej szkoły 

w Bratoszewicach, albo całkowi-
tą wymianę instalacji na gazową, 
co pociągnie za sobą konieczność 
poniesienia kosztów całej instala-
cji. 

Decyzja zostanie podjęta jesz-
cze w tym roku. Jednostka ma za-
miar zaopatrzyć się również m.in. 
w 2 sztuki umundurowania spe-
cjalnego oraz 3 nowe hełmy. 

W kalendarzu kolejnych wal-
nych zebrań sprawozdawczych 
w gminie Stryków pozostały jesz-
cze tylko dwa: w sobotę 16 marca 
– OSP Ługi i w sobotę 23 marca – 
OSP Gozdów, obydwa o godz. 17. 
 ljs

Region�|�Powiało�i�połamało

Silny wiatr dał się we znaki
Wiele nadłamanych konarów, kilka powalonych drzew, 
zerwane gdzieniegdzie fragmenty poszyć dachowych, 
a w jednym miejscu linia energetyczna – oto bilans 
wietrznego weekendu i początku tego tygodnia w rejonie 
Głowna, Strykowa i Dmosina.

Powiadomienia o tym, że bę-
dzie silnie wiało, mieszkańcy re-
gionu otrzymali 9 marca na telefo-
ny komórkowe dzięki systemowi 

Alert RCB Rządowego Centrum 
Bezpieczeństwa. Krótki komuni-
kat zapowiadał wystąpienie bar-
dzo silnego wiatru i doradzał uni-

kanie przebywania na otwartej 
przestrzeni. 

Pierwsze wezwania do nadła-
manych konarów drzew strażacy 
z JR-G PSP w Strykowie odebra-
li już 8 marca. Tego dnia o godz. 
15.11 w sile dwóch zastępów inter-
weniowali w Ossem, gdzie drze-
wo pochyliło się nad budynkiem 
mieszkalnym.  str. 36
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Głowno�|�Po�kontroli�komisji�rewizyjnej:�odkryto�poważne�nadużycia

W straży znów gorąco,
na horyzoncie prokurator

dokończenie ze str. 1

Odczytany przez niego pro-
tokół wskazywał na liczne nie-
prawidłowości w funkcjonowa-
niu głowieńskiej OSP. Nadużycia 
związane miały być m.in. ze spo-
sobem dysponowania środkami 
fi nansowymi, niewłaściwą go-
spodarką paliwową czy wypłaca-
niem nienależnego ekwiwalentu 
pieniężnego dla niektórych człon-
ków OSP. 

Dodatkowo, prezesowi Andrze-
jowi Rucińskiemu zarzucono brak 
starań o dofi nansowanie jednostki 
ze środków zewnętrznych, m.in. 
o przyznanie możliwego wspar-
cia fi nansowego ze strony Urzędu 
Miejskiego na działalność strażac-
kiej orkiestry i klubu sportowego 
OSP Iskra Głowno. 

– Podczas prac zaobserwowa-
liśmy ogromną niegospodarność. 
Udało nam się dotrzeć do wielu 
dokumentów potwierdzających 
ją, ale z całą pewnością nie wy-

kryliśmy jeszcze wszystkich, bo 
w praktyce pracujemy dopiero od 
dwóch miesięcy – zauważył prze-
wodniczący. 

Z relacji Piotra Wielogórskie-
go wynika, iż na każdy przedsta-
wiony w protokole zarzut istnieją 
dowody w postaci dokumentów 
lub zdjęć, jednak pomimo chęci, 
komisja nie mogła ich tego dnia 
zaprezentować, bowiem unie-
możliwiono jej dostęp do rzutni-
ka. Z kolei przedstawiony w spo-
sób słowny protokół spotkał się 
z falą krytyki ze strony niektórych 
uczestników spotkania. 

– Na jakiej podstawie prowa-
dzone były te kontrole? To, co zo-
stało tu przedstawione obejmuje 
poważne zarzuty. Proszę się liczyć 
ze słowami! – upominał jeden 
z członków OSP. Ktoś inny za-
pytał z kolei o zasadność udziału 
w walnych zebraniach sprawoz-
dawczych w sytuacji, w której de-
cyzje podjęte w ich czasie są po 
kilku latach podważane. 

– Skąd nagle zarzuty o prze-
kręty sprzed lat? Wszystko wtedy 
było zatwierdzone. Zarząd otrzy-
mywał absolutorium. Czy to nie 
ma żadnego znaczenia? Mamy 
zebranie podsumowujące 2018 
rok, a wy wracacie do tego co było 
dwa lata temu? To niedorzeczne! 
– padło na sali. 

Zdaniem Piotra Wielogórskie-
go do sięgnięcia po dokumenty 
z poprzednich lat komisja zosta-
ła niejako zmuszona, bowiem do-
chodziło do tego jedynie w sytu-
acji, gdy zaobserwowano jakąś 
nieprawidłowość, zaś do jej wyja-
śnienia konieczne było porówna-
nie z wcześniejszymi danymi. 

– Bywało tak, że niektóre nie-
prawidłowości można było za-
obserwować nawet w 2014 roku. 
Okazało się, że do nadużyć do-
chodziło latami. Wychodzi na to, 
że poprzednie Komisje Rewizyjne 
w praktyce nie działały, a uczest-
ników walnego zebrania wprowa-
dzano w błąd – tłumaczył. 

Czy mieli szansę się 
wytłumaczyć?
Do przedstawionych zarzutów 

odniósł się prezes Andrzej Ruciń-
ski, wyrażając swoje zaskoczenie 

sposobem, w jaki przeprowadzo-
no kontrolę. 

– Po raz pierwszy spotykam się 
z sytuacją, w której podczas takich 
działań nie uczestniczy prezes, ani 
żaden z członków zarządu. W jed-
nostce prowadzono już przecież 
różne kontrole skarbowe, ale ni-
gdy nie przebiegały one w podob-
ny sposób. W tej sytuacji trudno 
się do przedstawionego protokołu 
ustosunkować. Wcześniej nie mie-
liśmy szansy, by odnieść się do 
tych zarzutów, coś wytłumaczyć 
czy skorygować – zauważył An-
drzej Ruciński.

Przeciwne stanowisko prezen-
tował Piotr Wielogórski, który za-
znaczył, iż w poniedziałek, 4 mar-
ca, odbyło się spotkanie członków 
komisji z zarządem OSP. W roz-
mowie z naszym reporterem pod-
kreślił on, że wówczas zarząd nie 
zajął żadnego stanowiska, gdyż 
– w jego opinii – nie potrafi ł się 
z tego wytłumaczyć. 

burmistrz: 
Straż jest 
od gaszenia, a nie 
od wzniecania ognia 
Zwolennikiem uzyskania poro-

zumienia drogą dialogu okazał się 
obecny na posiedzeniu burmistrz 
Grzegorz Janeczek. W swoim 
przemówieniu podkreślił on, iż 
prowadzenie działań kontrolnych 
powinno odbywać się w obecno-
ści podmiotu kontrolowanego. Za-
uważył, iż osoby zainteresowane 
powinny mieć możliwość usto-
sunkowania się do zarzutów na 
bieżąco, gdyż zdarza się, że coś 
na pierwszy rzut oka wygląda abs-
trakcyjne, jednak w praktyce ma 
uzasadnienie, które pozostaje nie-
znane podmiotowi przeprowadza-
jącemu kontrolę.

– Dawniej OSP składały się je-
dynie z ludzi dobrej woli, którzy 
chcieli działać dla dobra i bezpie-
czeństwa swoich sąsiadów. Cza-

sy się zmieniły, a świat dążący do 
profesjonalizacji wymaga od nas 
nieustannego rozwoju. Nie wy-
kluczam, że błędy zostały popeł-
nione, jednak mogło do nich dojść 
z niewiedzy lub braku osób wy-
specjalizowanych w działaniach, 
których kiedyś prawo nie regulo-
wało, a dziś już tak – zauważył. 

W opinii Grzegorza Janeczka 
rozwiązaniem wielu kłopotów, 
z jakimi dziś boryka się OSP mo-
głaby się okazać zmiana dotych-
czas obowiązującego, w wielu 
kwestiach już zdezaktualizowa-
nego, statutu oraz dostosowanie 
go do aktualnych przepisów czy 
wymogów prawnych. Za zasadne 
burmistrz uznał także powołanie 
wyspecjalizowanych grup, które 
mogłyby wziąć odpowiedzialność 
za wykonywane przez siebie zada-
nia, np.: starania o dofi nansowanie 
działalności jednostki ze środków 
zewnętrznych. 

 – Proszę was o rozwagę i osią-
gnięcie kompromisu. OSP jest lu-
dziom potrzebna, więc musi prze-

trwać. Zawsze w czasie niesnasek 
trzeba pamiętać o dobrych chwi-
lach i o tym, co ludzi łączy. Pamię-
tajcie, że straż jest od gaszenia po-
żarów, a nie od wzniecania ognia 
– podkreślił Grzegorz Janeczek. 

zarząd kilkudniowy 
Mimo, że jeszcze w niedzielę, 

wiele wskazywało na to, że sytu-
acja jest opanowana, wszystko ra-
dykalnie zmieniło się we wtorek, 
12 marca, kiedy to doszło do spo-
tkania w OSP z członkami komisji 
rewizyjnej. Jego przebieg nie jest 
znany naszym reporterom, jednak 
wiadomo, że wskutek nieporozu-
mień do jakich wówczas doszło, 
z nowo objętej funkcji prezesa 
zdecydował się zrezygnować An-
drzej Wawrzyn. O powodach swo-
jej decyzji nie chciał on jednak 
rozmawiać z naszym reporterem. 

– Nie jestem już prezesem, dla-
tego nie udzielam żadnych ko-
mentarzy – usłyszeliśmy.

Wtorkowe wydarzenia zdecy-
dował się skomentować inny czło-
nek OSP w Głownie, który woli 
zachować anonimowość. 

– Nie dziwię się mu, że zrezy-
gnował.  str. 36

Aktualności
Głowno
Tyle słońca 
w naszym
mieście

Już w najbliższą sobotę, 16 
marca, rozpocznie się Ogólnopol-
ski Festiwal Piosenek Anny Jantar. 
W muzycznym wydarzeniu pod 
hasłem: „Tyle słońca w całym 
mieście” udział weźmie ponad 80 
młodych artystów z całego kraju.

To już XIV edycja muzycznej 
rywalizacji, w ramach której wo-
kaliści będą zmagać się z piosen-
kami z repertuaru Anny Jantar. 
Uczestnicy oceniani będą w kate-
goriach wiekowych: do lat 11, 12-
15 lat, powyżej lat 15 i 50 +.

– Impreza od wielu lat cieszy 
się dużym powodzeniem. Wie-
my już, że w tym roku zobaczy-
my artystów z całego kraju, m.in. 
z Lublina, Łodzi, Łowicza, Pie-
kar Śląskich, Chorzowa, Warsza-
wy, Poddębic, Ozorkowa, Zgierza, 
Turku czy Ostrowca Świętokrzy-
skiego. Licznie reprezentowane 
będzie także nasze miasto – zapo-
wiada Urszula Zawadzka, dyrek-
tor Miejskiego Ośrodka Kultury 
w Głownie, który organizuje wy-
darzenie. 

Konkurs rozpocznie się o go-
dzinie 10.00 w sali widowiskowej 
MOK. Wstęp na koncert jest wol-
ny.  aw

Głowno�|�Ptt
Ziemia ognia
na fotografi ach

Jakie sekrety skrywa w sobie 
ziemia ognia? – na to i wiele in-
nych pytań postara się odpowie-
dzieć Nina Mikołajczyk, która już 
dziś, 14 marca, będzie gościem 
Miejskiego Ośrodka Kultury 
w Głownie. Przedstawicielka 
łódzkiego oddziału Polskiego To-
warzystwa Tatrzańskiego opo-
wie o swojej podróży do Azerbej-
dżanu. Zaprezentuje ona widzom 
również unikalne fotografi e po-
dróżnicze własnego autorstwa. 

Przypomnijmy, że Nina Miko-
łajczyk była niedawno gościem 
głowieńskiego MOK-u w ramach 
spotkania z tego samego cyklu. 
Wówczas opowiadała o wypra-
wie do Gruzji. Dzisiejsze spotka-
nie rozpocznie się o 17.30 – w sali 
na piętrze. Wstęp wolny.  aw

Dobra |�OsP
Danuta Błażejczyk 
na Dzień Kobiet

Gwiazda polskiej estrady, wo-
kalistka jazzowa i piosenkar-
ka, autorka przeboju „Taki cud 
i miód” Danuta Błażejczyk wy-
stąpi z okazji Dnia Kobiet w Do-
brej, w sobotę, 16 marca, o godz. 
17.00 w sali Ochotniczej Straży 
Pożarnej. Organizatorami koncer-
tu są: Dom Kultury w Strykowie, 
sołectwo Dobra, KGW Dobra 
oraz OSP Dobra. Wstęp wolny.

To kolejna gratka dla miłośni-
ków talentów i kunsztu muzycz-
nego artystów, których przeboje 
lat minionych nigdy się nie znu-
dzą. OSP w Dobrej gościło już 
u siebie m.in. Krystynę Giżowską. 
Artystka również z okazji 8 Marca 
zaśpiewała tu w 2017 roku.  ljs

GrzeGorz JaneCzeK
burmistrz Głowna

–�niezależnie�od�tego,�co�jest�
powodem�antagonizmów�
w�jednostce�OsP�w�Głownie,�
najważniejsze,�aby�nie�wpłynęło�
to�na�poczucie�bezpieczeństwa�
mieszkańców.�Otrzymałem�
zapewnienie,�że�głowieńska�
jednostka�OsP�funkcjonuje�
normalnie�i�nie�ma�powodów�
do�niepokoju.�Jestem�w�stałym�
kontakcie�z�nowym�zarządem
i�w�trybie�pilnym�
zaproponowałem�spotkanie�
w�celu�wyjaśnienia�zaistniałej�
sytuacji.�zapewniam,�że�
będę�czynił�wszystko,�by�
sprawa�została�jak�najszybciej�
rozwiązana.�

nieuPraWnione WyPłaty i inne zarzuty
Protokół�odczytany�
przez�Komisję�rewizyjną�
podczas�walnego�zebrania�
sprawozdawczego�
w�OsP�obejmuje�długą�listę�
nieprawidłowości.�Miało�do�
nich�dochodzić�przez�wiele�lat.�
Oto�najważniejsze�z�nich:�
�samodzielne�dysponowanie�
kontem�OsP�przez�prezesa�
jednostki,�w�tym�także�
pobieranie�z�konta�kwot�różnej�
wysokości;
�zawieranie�przez�prezesa�
umów�z�operatorami�na�usługi�
telekomunikacyjne.�zdaniem�
przewodniczącego�Komisji�
rewizyjnej,�wspomniane�
umowy�zawierano�bez�zgody�
i�porozumienia�z�zarządem�
OsP,�co�naraziło�jednostkę�
na�straty�w�wysokości�
ok.�9�tysięcy�złotych�
w�skontrolowanym�okresie.�

Dodajmy,�że�chodzi�o�tzw.�
numery�służbowe.�–�telefony�
te,�zdaniem�komisji,�są�
niepotrzebne.�świadczy�to�
o�niegospodarności�oraz�
lekkomyślności�prezesa�
–�powiedział�podczas�
zebrania�Piotr�wielogórski.�
�dokonywanie�
zróżnicowanych�płatności�bez�
podjęcia�uprzednich�uchwał�
lub�bez�akceptacji�ze�strony�
zarządu.�z�raportu�wynika,�
że�bywało�i�tak,�że�w�wielu�
sprawach�umowy�najpierw�
podpisywano,�a�następnie�
podejmowano�uchwały�w�tej�
sprawie�
�niewłaściwa�gospodarka�
paliwowa.�z�protokołu�
wynika�m.in.,�że�tankowanie�
oraz�rozliczanie�kosztów�
paliwa�było�niezgodne�ze�
stanem�faktycznym�licznika,�

a�zakupiony�olej�napędowy�
rozpisywano�na�urządzenia�
OsP,�które�pracują�na�
benzynie.�Dodatkowo,�w�kilku�
przypadkach�brakuje�faktur�
za�zakupione�paliwo.�
�wypłacanie�nienależnego�
ekwiwalentu�pożarniczego.�
Do�kart�zdarzeń�dopisywano�
ratowników,�którzy�nie�
brali�udziału�w�akcjach.�
na�147�zdarzeń,�jakie�
odnotowano�w�ciągu�trzech�
kwartałów�ubiegłego�
roku,�Komisja�rewizyjna�
wykryła�nieprawidłowości�
w�przypadku�29.�Dało�to,�
według�kontrolujących,�
7�145�minut�nienależnego�
ekwiwalentu�pożarowego.�
z�relacji�przewodniczącego�
komisji�wynika,�że�działania�
takie�były�praktykowane�
również�w�poprzednich�latach.

zarzucają�mi,�że�
doprowadzam�
jednostkę�do�upadku,�
a�przecież�reagowanie�
w�sytuacji�wykrycia�
nadużyć�jest�moim�
obowiązkiem.�Jeśli�
nie�ja,�zgłosiłby�to�
ktoś�inny.�Dziwię�się,�
że�nie�zrobili�tego�moi�
poprzednicy�

Piotr Wielogórski
przewodniczący 

Komisji Rewizyjnej

Stary zarzĄd bez abSoLutoriuM 
Podczas�niedzielnego�walnego�
zebrania�zarządowi�OsP�
nie�zostało�udzielone�
absolutorium�za�okres�
sprawozdawczy,�obejmujący�
rok�2018.�w�trakcie�głosowania�
5�osób�opowiedziało�się�
za�udzieleniem�absolutorium,�
7�było�przeciw,�zaś�18�osób�
wstrzymało�się�od�głosu.�
w�głosowaniu�nie�wzięło�też�
udziału�9�osób�obecnych�
na�sali�oraz�uprawnionych�
do�oddania�głosu.�wśród�
nich�znajdował�się�burmistrz�
Grzegorz�Janeczek.�

–�Byłem,�być�może,�jedynym�
burmistrzem�w�Polsce,�
który�chciał�działać�na�
korzyść�miasta�i�na�rzecz�
bezpieczeństwa�jego�
mieszkańców,�a�został�ukarany.�
Jestem�w�specyfi�cznej�
sytuacji,�dlatego�uważam,�iż�
nie�powinienem�brać�udziału�
w�głosowaniu.�nie�zmienia�to�
faktu,�iż�uważam,�że�straż�jest�
naszemu�miastu�potrzebna�
i�liczę�na�to,�że�wszelkie�
problemy�niebawem�uda�się�
rozwiązać�–�zauważa�burmistrz.�
aw

GrzeGorz 
SzKuP
przewodniczący Rady 
Miejskiej w Głownie 

Jestem�dumny�z�tego,�że�mogę�
bywać�na�spotkaniach�strażaków�
z�OsP�Głowno,�bo�ich�praca�
i�zaangażowanie�na�rzecz�
bezpieczeństwa�mieszkańców�
jest�rzeczą�chwalebną.�chwała�
strażakom�za�to,�co�robią�dla�
innych.�tam,�gdzie�podejmuje�
się�wysiłek�i�twórczy�trud,�zawsze�
istnieje�ryzyko,�że�popełni�
się�błąd.�teraz�należy�zrobić�
wszystko,�by�nasza�jednostka�
przetrwała�i�nadal�mogła�być�
jedną�z�wiodących�w�powiecie,�
a�nawet�województwie.�Problemy�
należy�rozwiązać�tak,�by�było�
to�z�korzyścią�dla�OsP�oraz�
mieszkańców�całego�miasta.�
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Stryków�|�Usprawnienie�pracy�w�samorządzie�

Gmina wyposaży sołtysów w tablety
Już niebawem sołtysi 
i przewodniczący 
zarządów rad osiedli 
z terenu miasta i gminy 
Stryków zostaną 
wyposażeni w tablety. 

Ma to jeszcze bardziej uspraw-
nić prace w tutejszym samo-
rządzie, któremu podręczna 
elektronika nie jest obca już od 
dawna. 

Radni posługują się notebo-
okami niemal od początku ubie-
głej kadencji, bo od 2015 roku. 
Z tych samych przenośnych kom-
puterów Toshiba korzystają te-
raz radni obecnej kadencji, któ-
rzy przy ich użyciu m.in. głosują 
imiennie na sesjach. Urządzenia 
wyeliminowały papierowy obieg 
dokumentów zastępując go elek-
tronicznym systemem przekazy-
wania powiadomień o terminach 

komisji i sesji, porządkach ob-
rad jednych i drugich, projektach 
uchwał, czyli pakietu informacji 
pozwalających przygotować się 
do zadawania merytorycznych 

pytań, wydawania opinii, głoso-
wania nad uchwałami. 

Teraz elektroniczny obieg do-
kumentów dotyczyć będzie rów-
nież sołtysów i reprezentan-

tów osiedli, których obecność 
i aktywność na sesjach Rady 
Miejskiej jest stałym elementem 
pracy samorządu. Miast czekać 
na korespondencję z urzędu, któ-
ra w tradycyjnej papierowej for-
mie, nie zawsze dochodziła na 
czas, teraz sołtysi i przewodni-
czący zarządów osiedli otrzyma-
ją program sesji i projekty uchwał 
na adres swojej poczty elektro-
nicznej. 

str. 34

Aktualności
Dziewczyna
z wokalnym
potencjałem. str. 35

rEKLAMA

Stryków�|�rada�Miejska�

Zaprzysiężono nowego radnego
Rada Miejska Strykowa od ubiegłego tygodnia 
liczy 15 radnych. Jej skład uzupełnił radny 
Tadeusz Rosiński, który na sesji 27 lutego odebrał 
zaświadczenie o wyborze z rąk przewodniczącego 
miejskiej komisji wyborczej Roberta Florczaka 
oraz złożył ślubowanie. 

Nowy radny uzyskał swój man-
dat w wyniku wyborów uzupeł-
niających w okręgu nr 1, które od-
były się 10 lutego. Pierwotnie na 
radnego wybrano tutaj Witolda 
Kosmowskiego ubiegającego się 
jednocześnie o stanowisko burmi-
strza Strykowa. Druga tura wybo-
rów przyniosła radnemu zwycię-
stwo i z dniem 22 listopada 2018 
Witold Kosmowski objął obo-
wiązki burmistrza, czego następ-
stwem było wygaszenia mandatu 
i ogłoszenie wyborów uzupełnia-
jących.

Nowy radny ślubował podwój-
nie. W pierwszej wersji do roty 
ślubowania odczytanej przez prze-
wodniczącego Rady Miejskiej 
Pawła Kasicę, a mówiącej o god-
nym, rzetelnym i uczciwym spra-
wowaniu swoich obowiązków, 
Tadeusz Rosiński dodał zwrot 
„Ślubuję. Tak mi dopomóż Bóg 
w Trójcy Świętej jedyny”. Jak 
jednak zwrócił uwagę burmistrz 
Witold Kosmowski, nie było to 
zgodne z zapisami ustawowymi 
mówiącymi o możliwości doda-
nia jedynie słów „Tak mi dopo-
móż Bóg”. Z tego względu ślubo-
wanie zostało powtórzone. 

Radny Tadeusz Rosiński został 
członkiem komisji rolnictwa i in-
frastruktury oraz komisji oświaty 
i spraw obywatelskich. W krótkim 
wystąpieniu po złożeniu ślubo-
wania radny podkreślił, że zależy 
mu na wspólnym działaniu Rady 

Miejskiej niezależnie od tego, czy 
ktoś jest z lewa, prawa czy z cen-
trum. Zaznaczył, że rada musi iść 
w jednym kierunku, by mieszkań-
cy miasta i gminy Stryków byli 
mądrzejsi, zdrowsi i bogatsi. On 
sam zadeklarował działania na 
rzecz zalesiania niezagospodaro-
wanych przestrzeni na terenie mia-
sta i gminy Stryków. Nowy radny 
widzi ponadto potrzebę popra-
wy zagospodarowania przestrze-
ni miejskiej pod kątem poruszania 
się osób niepełnosprawnych i tu 
wymienił przykład os. Kopernika. 

Tadeusz Rosiński zabrał rów-
nież głos w budzącym kontrower-
sje temacie tabliczki umieszczo-
nej na pomniku z okazji 100-lecia 
odzyskania przez Polskę niepod-
ległości, na której wyszczegól-
nione zostało nazwisko Krzyszto-
fa Bandurowicza, jako inicjatora 
przedsięwzięcia. Radny Rosiński 
zaapelował o zaprzestanie waśni 
w tej sprawie, a jako sposób na 
uleczenie sytuacji podał przesu-
nięcie tabliczki na tył pomnika, 
w mniej widoczne miejsce.  ljs

Głowno�|�Budżet�obywatelski

Ile projektów
zostanie 
z trzynastu?
Radny Rady Miejskiej, a zarazem członek Zespołu 
ds. Budżetu Obywatelskiego Miasta Głowna na rok 
2019 Tomasz Lenart na sesji 27 lutego krótko omówił 
wyniki pierwszego etapu weryfi kacji formalnej 
wniosków złożonych przez mieszkańców.

Ze względu na braki formalne 
od razu odrzucony został projekt 
badań termowizyjnych domków 
jednorodzinnych (celem zdiagno-
zowania, którędy ucieka ciepło), 
bo nie miał załączonej wymaganej 
listy poparcia, a ponadto – w opi-
nii zespołu – już do wniosku po-
winna być dołączona zgoda wła-
ścicieli wszystkich typowanych do 
prześwietlenia domów (w liczbie 
około 270). 

Wątpliwości pojawiły się jesz-
cze przy dwóch wnioskach: 
o budowę placu zabaw i małej ar-
chitektury na terenie przy skrzy-
żowaniu ulic Żeromskiego i Wy-
spiańskiego oraz o utworzenie 
Parku Niezłomnych. 

W przypadku projektu placu 
zabaw przy Żeromskiego/Wy-
spiańskiego problemem jest uzy-
skanie zgody właściciela terenu, 
którym jest Skarb Państwa. Brak 
ten nie został uzupełniony do mo-
mentu obrad sesji 27 lutego, dlate-
go prawdopodobnie i ten pomysł 
będzie trzeba odrzucić. 

Z kolei w przypadku pomysłu 
utworzenia Parku Niezłomnych, 
wnioskodawca podał jako jego lo-
kalizację teren przy skrzyżowaniu 
ul. Piłsudskiego i Żwirki, ale ta-
kie skrzyżowanie w Głownie nie 
istnieje (ul. Żwirki krzyżuje się 
z pl. Reymonta, przy którym znaj-
duje się SP nr 1 im. Piłsudskiego). 
W opinii zespołu, mało realne jest 
zmieszczenie inwestycji, obejmu-
jącej m.in. wyrównanie terenu, 
wycinkę drzew i nowe nasadze-
nia, w budżecie 50 tys. zł – bo tyle 
maksymalnie możne być przezna-

czone na jeden projekt, zgodnie 
z regulaminem BO. 

Do wnioskodawców projektów, 
w których stwierdzono braki for-
malne, wysłano maile z prośbą 
o uzupełnienia. Natomiast pro-
pozycje, które złożono w sposób 
spełniający wymogi to: 

 „Czysty zalew Mrożyczka” – 
czyli oczyszczenie kąpieliska me-
todą biologiczną;

 Oświetlenie dróg osiedlowych 
na os. Sikorskiego przy starych 
blokach – lampami solarnymi;

 „Zielone rewolucje w parku 
Komorowskiej” – zagospodaro-
wanie skweru nad Brzuśnią;

 „Bezpieczne Głowno” – za-
kup sprzętu ratowniczego dla OSP;

 Modernizacja skateparku;
 Budowa parkingu przy Miej-

skim Przedszkolu nr 1 w Głownie;
 Plac zabaw z siłownią plene-

rową na Hucie Józefów;
 Plac zabaw na os. M. Koper-

nika;
 Ogródek sportowo-rekreacyj-

ny u zbiegu ulic Letniej, Andersa 
i Wyzwolenia; 

 „Nasza Zabrzeźnia” – rozbu-
dowa placu zabaw.

Lista projektów, które przejdą 
weryfi kację merytoryczną i za-
kwalifi kują się do głosowania ma 
być ogłoszona 2 kwietnia. Głoso-
wanie potrwa od 5 do 15 kwietnia. 
 ewr

Jeśli złożyłeś projekt do Bu-
dżetu obywatelskiego Miasta 
Głowna i chcesz nam o nim 
opowiedzieć, napisz na adres: 
wiesci@lowiczanin.info

Radny tadeusz Rosiński 
podczas�składania�ślubowania.�
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Głowno�|�Po�sesji�rady�Miejskiej

Słodko-gorzkie głosowania
Dobrze jest przyjmować do miejskiego budżetu nowe pieniądze z dotacji 
unijnej, ale gorzej gdy trzeba zmniejszyć dochody z na wyrost zaplanowanej 
subwencji. Obydwie zmiany jednak Rada Miejska w Głownie musiała 
wprowadzić do tegorocznego budżetu i zrobiła to na sesji 27 lutego. 

Obydwie uchwały w sprawie 
zmian w budżecie podjęto jed-
nogłośnie, jakkolwiek tę uszczu-
plającą dochody o 295 tysięcy – 
z ciężkim sercem. Cóż jednak 
było robić, kiedy o tyle mniejsza 
od planowanej okazała się wyso-
kość przyznanej miastu z budżetu 
państwa części oświatowej sub-
wencji ogólnej? 

Projekt tej uchwały trafi ł pod 
obrady dopiero na sesji na wnio-
sek burmistrza Głowna Grzego-
rza Janeczka, który dzień wcze-
śniej – 26 lutego – konieczność 
dokonania tego rodzaju zmiany 
w budżecie zapowiedział na 

posiedzeniu miejskiej Komi-
sji Oświaty, Zdrowia, Kultury 
i Sportu. W tej samej uchwale 
mowa jest także o zwiększeniu 
przychodów z wolnych środków 
i o tym, że po zmianach defi cyt 
budżetu wyniesie 3.122.760,77 
zł i zostanie on sfi nansowany 
wolnymi środkami w kwocie 
2.975.592,77 zł oraz pożyczką 
z WFOŚiGW - 147.168 zł

Chwilę przed omówio-
ną wyżej uchwałą, radni jed-
nogłośnie podjęli na sesji inną, 
w której miejskie dochody zwięk-
szono o 604.634,95 zł dotacji 
unijnej, przyznanej na realizację 

przez Szkołę Podstawową nr 3 
w Głownie projektu „Moja szko-
ła moją szansą” w ramach Re-
gionalnego Programu Operacyj-
nego Województwa Łódzkiego 
na lata 2014-2020. Wydat-
ki miasta zwiększono o kwotę 
641.042,95 zł, obejmującą przy-
znaną dotację oraz wkład własny 
samorządu w realizację projektu 
edukacyjnego. 

Co to za projekt? 
O projekcie „Moja szko-

ła moją szansą” mieliśmy oka-
zję chwilę porozmawiać z obec-
ną na sesji rady dyrektor Szkoły 

Podstawowej nr 3 im. Tadeusza 
Kościuszki w Głownie Anną Zie-
lińską. Powiedziała nam, że umo-
wa na realizację projektu została 
podpisana 28 stycznia, a obej-
muje on szeroki wachlarz zajęć 
dodatkowych dla uczniów (wy-
równawczych, rozwijających za-
interesowania oraz kompetencje: 
matematyczne, cyfrowe, języko-
we, a także z zakresu logicznego 
myślenia).

Rekrutacja uczniów do udzia-
łu w projekcie rozpoczęła się 
przed feriami zimowymi i wła-
śnie się kończy, druga rekrutacja 
planowana jest na styczeń 2020 
r., bo projekt będzie realizowany 
w szkole do 31 grudnia 2020 r. 
Jego realizacja umożliwi zmo-
dernizowanie pracowni fi zyczno-
-chemicznej, a także doposażenie 
placówki w pomoce dydaktyczne 
i nowy sprzęt. W pierwszej ko-
lejności zakupione zostaną nowe 
tablice interaktywne, komputery 
i tablety. Więcej napiszemy, gdy 
zakupy zostaną dokonane.  ewr

Sołtysi i przewodniczący zarządów rad osiedli�są�stałymi�uczestnikami�
każdej�sesji�rady�Miejskiej�w�strykowie.�

elektronika na wyposażeniu 
strykowskiego samorządu jest 
już od dawna.�radni�posługują�
się�notebookami�niemal�od�
początku�ubiegłej�kadencji.�
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Stryków�|�infrastruktura�drogowa�–�jak�łatwiej�dojechać�do�magazynów

Władze gminy zabiegają o węzeł na A-1 
w Woli Błędowej
Władze gminy Stryków wracają do zaniechanych planów GDDKiA związanych 
z budową węzła autostradowego na A-1 w Woli Błędowej. Przedmiotem 
aktualnych rozmów z GDDKiA jest również wiele innych kwestii związanych 
z poprawą organizacji i bezpieczeństwa ruchu na terenie gminy. 

Jak na ubiegłotygodniowej sesji 
Rady Miejskiej Strykowa, 27 lute-
go, poinformował burmistrz Wi-
told Kosmowski, jego nadzieje na 
powrót do koncepcji budowy wę-
zła autostradowego w Woli Błędo-
wej są tym większe, że pojawiają 
się fi rmy, które byłyby gotowe do 
współfi nansowania tej inwestycji. 

Burmistrz Kosmowski powie-
dział, że choć GDDKiA nadal 
obstaje przy założeniu, że węzeł 
w tym miejscu musiałby mieć cha-
rakter komercyjny, on sam uważa, 
że obecnie jest niezbędny nie tylko 
dla Strykowa, sąsiadujących z nim 
terenów przemysłowych w Woli 
Błędowej, Rokitnicy i Bratoszewi-
cach, jak również dla całego tego 
fragmentu województwa łódzkie-
go, choćby przez wzgląd na pracę 
służb ratunkowych. 

– Ten wjazd powinien być 
wybudowany. Będziemy podej-
mować dalsze rozmowy w tej 
sprawie. W najbliższym czasie 
wystosujemy wystąpienie do mi-
nistra infrastruktury. Niewyklu-
czone, że również będzie koniecz-
ność wystąpienia do prezesa Rady 
Ministrów – zapowiada Witold 
Kosmowski. 

Rozmowy nie będą łatwe. Jak 
poinformował nas w miniony po-
niedziałek, 4 marca, rzecznik pra-
sowy łódzkiego oddziału GDD-
KiA Maciej Zalewski, GDDKiA 

nie planuje i nie przewiduje bu-
dowy węzła w Woli Błędowej. 
– Budowa węzła w tym miejscu 
byłaby wbrew ustawie o drogach 
publicznych, gdzie wskazana jest 
minimalna odległość między wę-
złami dla autostrady i wynosi ona 
15 km – podkreśla przedstawiciel 
GDDKiA. W przypadku węzła 
Łodź-Północ jest to odległość ok. 
2 km. Maciej Zalewski dodaje jed-
nak, że istnieją odstępstwa od tych 
reguł, na które zgodę musi wy-
dać właściwy minister. – Jedyną 
możliwością (oczywiście po uzy-
skaniu zgody ministerstwa na od-
stępstwo) jest wykonanie przez sa-
morząd projektu (w uzgodnieniu 
z GDDKiA), a następnie realiza-
cja przedsięwzięcia za własne pie-
niądze. GDDKiA na ten cel nie 
przewiduje wydatków – podkre-
śla rzecznik łódzkiego oddziału 
GDDKiA. 

Czy i w jakim zakresie gmina 
Stryków gotowa jest ponieść cię-
żar fi nansowy przedsięwzięcia? 
Ile z tego mogłyby wziąć na sie-
bie fi rmy, które ulokują się w tym 
terenie? Burmistrz Witold Ko-
smowski mówi, że partycypacja 
w kosztach budowy węzła była-
by możliwa, jako współfi nansują-
cych wymienia zarówno prywatne 
fi rmy, jak i gminę, ale przy zało-
żeniu, że węzeł zaprojektuje i wy-
buduje GDDKiA. Jego zdaniem 
odwoływanie się do sprzeczności 
z ustawą o drogach publicznych 
nie ma uzasadnienia, gdyż węzeł 
w Woli Błędowej został w prze-
szłości zaprojektowany, a teren pod 
niego wykupiony. Z tych wzglę-
dów ma zamiar nadal przekony-
wać GDDKiA do swoich racji. 

Starania o drogi 
serwisowe i ekrany 
Wokół tematów autostrado-

wych toczą się również inne roz-
mowy władz gminy Stryków 
z GDDKiA. Gmina chce przejąć 
trzy odcinki dróg serwisowych, 
które zamierza wykorzystać do 
rozwinięcia terenów przemysło-
wych i lepszego ich skomuniko-
wania. Chodzi o odcinek od wia-
duktu w Swędowie do pierwszych 
zabudowań w Zelgoszczy, któ-
rego przejęcie w połączeniu z in-
westycją drogową jednej z tam-
tejszych fi rm dałoby możliwość 
wyprowadzenia ruchu samocho-
dów osobowych w innym kie-
runku niż tylko przez wieś Smo-
lice i Swędów. Mowa jest również 
o przejęciu drogi wzdłuż A-2 na 

odcinku Sosnowiec Pieńki – Stry-
ków od DK 14 do ul. Legionów, 
co w późniejszym czasie pomo-
głoby gminie sprawniej skomu-
nikować ten teren. W kręgu za-
interesowania gminy jest również 
ciąg komunikacyjny wzdłuż au-
tostrady w Strykowie i Rokitni-
cy. Ponadto gmina Stryków wy-
stąpiła z pismem do GDDKiA o 
możliwość zamontowania ekra-
nów akustycznych na A-1 i A2 w 
obrębie ul. Piłsudskiego, o co od 
dawna proszą mieszkańcy tego 
rejonu Strykowa. 

Temat dróg serwisowych spo-
tkał się z dodatkowymi pytania-
mi ze strony radnych. Radny Ma-
teusz Słojewski pytał, czy jest 
w planach rozbudowa serwi-
sówki w Anielinie (za gospodar-
stwami, przy zbiorniku wodnym 
od strony A-1). Radny podkre-
ślił, że dokończenie kończącej 
się obecnie w polu drogi byłoby 
wskazane, bo służby, które chcą 
uprzątnąć niektóre tereny wzdłuż 
autostrady, często muszą poru-
szać się po posesjach i polach go-
spodarzy. – Czy można byłoby tę 

drogę skomunikować od strony 
wiaduktu w kierunku Niesułko-
wa? – pytał radny Słojewski. 

Jak powtórzył burmistrz Ko-
smowski, gmina chce przejąć 
te serwisówki, które w naszych 
planach funkcjonują jako drogi 
publiczne i które będą służyły do 
obsługi terenów przemysłowych. 
– Natomiast co do pozostałych 
serwisówek jest problem i to nie 
tylko w Anielinie, bo również na 
przykład przy wiadukcie autostra-
dowym przy ul. Wczasowej (...) 
– powiedział burmistrz Kosmow-
ski. Dlatego w najbliższym cza-
sie zapowiada on objazd tere-
nu, celem sporządzenie wykazu 
niedokończonych serwisówek
i przedstawienia go GDDKiA, 
w celu dalszych rozmów na ten te-
mat. 

Skrzyżowanie 
Michałówek – dobra
Gmina Stryków zabiega tak-

że o poprawę bezpieczeństwa 
na skrzyżowaniu drogi krajowej nr 
14 z drogami lokalnymi w kierun-
ku Michałówka i Dobrej. GDD-

KiA zapowiada, że dołączy po-
stulat Strykowa do podobnych 
spływających z całego wojewódz-
twa. Póki co może to poskutko-
wać umieszczeniem feralnego 
skrzyżowania na drogowej mapie 
miejsc niebezpiecznych. Doce-
lowo zarówno władze Strykowa, 
jak i GDDKiA widzą tu rondo. 
Do takiej decyzji jednak jeszcze 
daleko. Póki co burmistrz Stry-
kowa z rozmów z GDDKiA wy-
szedł z zapowiedzią poprawy sta-
nu 200-metrowego odcinka drogi 
w Michałówku. 

Moments for You
Pasja tworzenia wspomnień

Fotografia: rodzinna, dziecięca, ciążowa, 
okolicznościowa

605 636 215
         www.momentsforyou.pl

    /ASDmomentsforyou

oments for Y

RZUt oKieM�|�tU�POwstAniE�nOwA�ULicA

Za Parkiem im. Armii Krajowej w Głownie powstanie wkrótce ulica Wąska. na�planie�jej�przebiegu
z��początkiem�marca�przeprowadzono�wycinkę�drzew�i�zakrzaczeń,�a�w�miniony�czwartek�wyburzono�pustostan.�
Ulica�wąska�ma�usprawnić�ruch�w�rejonie�Placu�wolności,�który�uzyska�połączenie�z�ul.�Dworską.�wzdłuż�nowej�
drogi�powstaną�też�nowe�miejsca�parkingowe.�Miejski�przetarg�na�budowę�wąskiej�wygrała�fi�rma�Marbudex
ze�skierniewic,�która�złożyła�najkorzystniejszą�cenowo�ofertę,�opiewającą�na�758.347,04�zł.�nowa�ulica�
z�miejscami�parkingowymi�i�oświetleniem�ulicznym�ma�powstać�do�14�czerwca.�na�zdjęciu�stan�na�7�marca. ewr
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odcinek autostrady A-1�biegnący�przez�wolę�Błędową.�
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Burmistrz�witold�
Kosmowski�mówi,�
że�partycypacja�
w�kosztach�budowy�
węzła�byłaby�
możliwa,�jako�
współfi�nansujących�
wymienia�zarówno�
prywatne�fi�rmy,�
jak�i�gminę.

LiLianna JÓŹWiaK
-StaSzeWSKa

lila.staszewska@lowiczanin.info

Głowno
Duża dziura załatana

Skrzyżowanie w centrum już bez „niby 
ronda”. 11 marca od godzin porannych niemal 
do 15.00 w rejonie skrzyżowania ul. Łowic-
kiej z Dworską w Głownie trwały prace na-
prawcze. Masą na gorąco uzupełniono ubytek 
w asfaltowej nawierzchni, powstały podczas 
dużej awarii wodociągowej kilka tygodni 
temu. Ze środka skrzyżowania zniknęły ba-
rierki, które stały w miejscu po wykopie. Ko-
nieczność ich objeżdżania nasuwała kierow-
com skojarzenia z rondem. Jak poinformował 
nas prezes MZWiK Andrzej Woźniak, załata-
nie ubytku zlecono fi rmie zewnętrznej.  ewr

Głowno�|�Urząd�Miejski

Nowy kierownik w referacie promocji 
Rafał Jaśkowski, nowy 
kierownik Referatu Promocji
i Komunikacji Społecznej 
11 marca rozpoczął pracę 
w Urzędzie Miejskim 
w Głownie. Stanowisko, 
które objął, od kilku miesięcy 
pozostawało nieobsadzone 
– odkąd z urzędu odeszła 
Renata Piechut-Machnicka.

Do niedawna Rafał Jaśkow-
ski był zastępcą dyrektora Kan-
celarii Sejmiku Wojewódzkiego, 
a wcześniej przez 12 lat pracował 

– również w sejmiku – jako jego 
rzecznik prasowy. Zanim rozpo-

czął karierę w samorządzie, był 
dziennikarzem tomaszowskiej re-
dakcji „Dziennika Łódzkiego”. 
Pod koniec lutego wygrał ogło-
szony przez burmistrza Głowna 
konkurs na stanowisko kierowni-
cze w urzędzie, pokonując dwoje 
kontrkandydatów (z których jedna 
osoba nie przybyła na rozmowę). 

Z nowym kierownikiem re-
feratu promocji spotkaliśmy się 
w drugim dniu jego pracy 
w Głownie, 12 marca. Za tydzień 
opublikujemy naszą rozmowę 
z Rafałem Jaśkowskim.  ewr

rEKLAMA

Rafał Jaśkowski.
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Głowno�|�Po�zmianie�w�zarządzie�MzwiK�sp.�z�o.o.

Jerzy Olejniczak miał inne plany
dokończenie ze str. 1
Kiedy na przykład Wojciech 

Baleja, jako pełniący obowiązki 
burmistrza, zaprosił mnie na roz-
mowę, byłem zdumiony jak wiele 
wie o spółce, o szczegółach inwe-
stycji, terminarzu itp. Myślę więc, 
że także teraz burmistrz Janeczek 
doskonale znał moje stanowisko.

Proszę mi wierzyć, że ja nigdy 
w rozmowie z burmistrzem nie 
użyłem słów, że odchodzę ad hoc 
na emeryturę. Ja bym wszystko 
wcześniej przygotował do swoje-
go odejścia, bo uważam, że jestem 
osobą odpowiedzialną. 

Kiedy po raz pierwszy bur-
mistrz zaproponował mi pozosta-
nie w zarządzie do końca kaden-
cji na stanowisku wiceprezesa, 
powiedziałem, że „ja nie jestem 
Frachem”, co miało oznaczać, 
że nie chcę być zastępcą (Alek-
sander Frach był do sierpnia 
2018 r. zastępcą prezesa zarządu 
MZWiK – dop. red.).

 Pan burmistrz uważa, że 
zmiana na stanowisku prezesa 
z jednoczesnym pozostaniem 
Pana w zarządzie w funkcji wi-
ceprezesa do końca kadencji by-
łaby najlepszym rozwiązaniem 
dla spółki. Pan uważa inaczej?

– W mojej ocenie spółka za 
mojej prezesury została prze-
kształcona w bardzo sprawnie 
funkcjonujący podmiot gospo-
darczy, zabezpieczony na wypa-
dek różnego rodzaju awarii. Re-
alizowana jest szeroko opisana już 
w „Wieściach” inwestycja za 17,8 
mln zł, o której najpierw mówiło, 
się, że miała być fi nansowana pie-
niędzmi z budżetu miasta.

Niech pani zajrzy w mój ży-
ciorys przed objęciem Spółki 
MZWIK: byłem nie tylko urzęd-
nikiem państwowym czy samo-
rządowym, ale doświadczonym 
menedżerem zarządzającym pod-
miotami gospodarczymi, m.in. 
Spółką MPO w Łodzi, ZGK w 
Sochaczewie. W PHSR ,,Agro-
ma” w Kutnie, wówczas w przed-
siębiorstwie państwowym, w za-
rządzie menedżerskim, w okresie 
4 lat zwiększyłem o 25% majątek 
bilansowy, a obroty o 20 milionów 
– z 40 mln kiedy przychodziłem, 
do 60-kilku milionów na koniec. 
Odwołano mnie ze względów po-
litycznych – „dobry jesteś, ale nie 
nasz”...

A wracając do Głowna, to pro-
pozycję pana burmistrza odczyta-
łem jako brak zaufania do mnie 
i degradację. 

 Powiedział Pan podczas 
naszej wcześniejszej rozmowy, 
że obejmując stanowisko pre-
zesa MZWiK w 2012 r. obiecał 
pan burmistrzowi, że nie wpro-
wadzi go na minę...

– I nie wprowadziłem. Na po-
czątku były nieporozumienia ze 
związkiem zawodowym, ale to 
było tak zwane „ścieranie się prze-
ciwieństw”, ja tak to nazywam. 
Jednak wszelkie moje decyzje 
były uzasadnione, choć były róż-
nie przyjmowane. Od początku 
robiłem to, co było konieczne, po-
cząwszy od remontu cieknących 
dachów, budowy zaplecza socjal-
nego i pomieszczeń biurowych. 
Kiedy przyszedłem do spółki, na 
podłodze w korytarzu stały miski 
na deszczówkę, a głównym wej-
ściem wchodzili wszyscy: klienci 
i pracownicy, w tym powracający 
z robót w terenie. Ja zrobiłem im 
wejście z boku budynku, wygo-
spodarowaliśmy zaplecze z szat-
nią, łazienką z prysznicem i część 
stołówkową. 

Poprawiliśmy dachy, orynno-
waliśmy budynki, pobudowali-

śmy drewniany wiatrołap. We-
wnątrz stanowiska pracy zostały 
zmienione, już nie gnieździ się 
po pięciu pracowników w jed-
nym pomieszczeniu, jak kiedyś. 
Wymieniliśmy biurka i kompute-
ry, doposażyliśmy administrację 
w nowy sprzęt...

Kiedy przyszedłem do Głowna, 
była już zmodernizowana stacja 
uzdatniania wody, ale stare urzą-
dzenia sterownicze z poprzedniej 
epoki zalegały gdzieś za szafami, 
bezużyteczne, zakurzone, zajmu-
jące mnóstwo miejsca. Poprosi-
łem o wymontowanie kabli i tego, 
co mogłoby być jeszcze przydatne 
w SUW, a resztę – na złom. Stra-
szono mnie, że wyrzucam nieza-
mortyzowane sprzęty, ale ja już 
nie mogłem patrzeć na ten ba-
łagan. Amortyzację wpisaliśmy 
w straty. Teraz mamy estetycz-
ną dyżurkę dla operatorów stacji 
z pokojem dla BHP-owca.

 Siedziba spółki to nie 
wszystko...

Jerzy Olejniczak: Na prze-
pompowniach ścieków, szcze-
gólnie na Kopernika, a także na 
oczyszczalni dachy przeciekały. 
Więc natychmiast je naprawiali-
śmy, zmieniając częściowo pokry-
cie dachowe. Ogrodzenie wokół 

studni w lesie wołało o pomstę do 
nieba, ale mówiono mi „jak pan 
zmieni ogrodzenie, to ukradną”. 
Zmieniliśmy. Nie ukradli. Tych 
zmian było więcej, ale najważniej-
sze było zabezpieczenie miasta od 
strony zaopatrzenia w wodę.

 Było ryzyko, że jej braknie?
– Zaraz w pierwszym roku 

mojej pracy w spółce, na jesieni, 
doszło do awarii jednej z pomp 
z dwóch czynnych studni (trze-
cia była nieczynna). Pracowała 
tylko jedna pompa, miastu gro-
ził brak wody na weekend. O go-
dzinie 23.00 odbieram telefon, 
że trzeba wyciągać pompę ze 
studni. Pytam, czy mamy zapa-
sową? Okazuje się, że nie mamy, 
a trzeba było szybko wymienić 
pompę na sprawną. Pożyczyliśmy 
ją od kolegów ze Strykowa. To 
otworzyło mi oczy na to, że trze-
ba być zabezpieczonym na takie 
sytuacje. Później zunifi kowaliśmy 
pompy w studniach, że jakby ja-
kaś się spaliła, to w zapasie czeka 
nowa na wymianę.

Po tej sytuacji zdecydowałem 
też, że musimy mieć cały czas 
co najmniej trzy studnie sprawne. 
W następnej kolejności musieli-
śmy więc bezwzględnie wybu-
dować nową studnię i wybudo-

waliśmy. Wtedy zameldowałem 
burmistrzowi, że już wody nam 
nie zabraknie. I kiedy nadeszły 
te najbardziej suche lata, w tym 
szczególnie rok 2015, my już byli-
śmy na to przygotowani. W szczy-
towym poborze wszystkie studnie 
były wykorzystywane.

Co jeszcze zrobiliśmy? Zakupy 
pojazdów – samochodów Mitsu-
bishi i Forda oraz ciągnika z przy-
czepą, tzw. łódką oraz pługiem 
do podgarniania osadu – pozwo-
liły nam zrezygnować z wynaj-
mu transportu do przewozu sza-
lunków, wywozu osadów, dowozu 
piachu itp. Zmniejszyliśmy tym 
samym koszty zakupu usług ob-
cych.

Zmieniliśmy też system moni-
torowania sieci. Tam, gdzie kana-
lizacja zapychała się najczęściej, 
pracownicy mają obowiązek co-
dziennie sprawdzić stan kanałów 
i studni kanalizacyjnych. Dwa razy 
w roku wynajmowaliśmy specja-
listyczny sprzęt do udrażniania 
otłuszczonych kanałów sanitar-
nych i odmulania przepompowni.

 A jak wygląda dziś kondy-
cja fi nansowa spółki w porów-
naniu z sytuacją z początków 
Pana prezesury?

– Kiedy przyszedłem do spółki 
w 2012 r., to na koniec 2011 wy-
nik fi nansowy brutto był ujemny 
i wynosił minus 147 tys. zł. Już za 
rok 2012 było 26 tysięcy zysku. 
Podjęliśmy akcję wymiany wodo-
mierzy na nowocześniejsze /anty-
magnetyczne/, podjęliśmy akcję, 
wspólnie z urzędnikami miejski-
mi, ujawniania nielegalnych pod-
łączeń, straty wody z 30% w 2011 
spadły do 15%. Sprzedaż wody 

rosła, a zysk co roku był większy, 
aż osiągnął na koniec 2017 r. po-
nad 400 tys. zł. Teraz z moich da-
nych wynika, że za 2018 r. spółka 
osiągnęła zysk w kwocie ponad 
600 tys. zł brutto. Są to oczywiście 
dane z pierwszej wersji bilansu, 
przed weryfi kacją, ale ona się z re-
guły się nie zmienia. W ostatnim 
roku zwiększona sprzedaż wody, 
o około 10%, wynika między in-
nymi z napływu do Głowna pra-
cowników z Ukrainy.

 Ktoś może powiedzieć, 
że spółka zarabia, bo woda 
i ścieki są w Głownie drogie...

Jerzy Olejniczak: W roku 2012 
taryfy dla klientów indywidual-
nych były na poziomie 2,73 zł net-
to, czyli 2,95 zł brutto za metr sze-
ścienny wody i 5,53 zł netto, czyli 
5,97 zł brutto za metr sześcienny 
ścieków. Obecnie obowiązuje 
2,98 zł netto, czyli 3,22 zł brutto za 
wodę i 7,03 zł netto, czyli 7,59 zł 
brutto za ścieki. Czy to dynamicz-
ny wzrost? Przez ostatnie trzy lata 
– od 2016 r. – taryfy nie były zmie-
niane, a mimo to rósł nam wynik 
fi nansowy. To daje pewien obraz 
funkcjonowania spółki.

Zresztą, w zestawieniu z inny-
mi samorządami, mamy wodę 
tańszą niż w np. Łęczycy (4,75 
zł netto), Łowiczu (3,5 zł net-
to) i Zgierzu (3,31 zł netto). Ście-
ki mają faktycznie nieco tańsze. 
W Strykowie, gdzie jest zakład 
budżetowy, nie spółka, woda jest 
tańsza (2,94 zł netto), ale tam, po-
dobnie jak w Łodzi, odbiorcy pła-
cą stała opłatę abonamentową, 
której u nas nie ma.

 A ścieki dlaczego są u nas 
droższe?

– Rozporządzenie Ministra 
Gospodarki Przestrzennej i Bu-
downictwa z października 1993 
r. ws. BHP oczyszczalni ście-
ków obliguje oczyszczalnie do 
całodobowej obsady minimum 
dwuosobowej. Na oczyszczalni 
jest zatrudnionych 9 operatorów. 
A obsada dwuosobowa oczysz-
czalni może obsługiwać zarówno 
miasto piętnasto-, jak i pięćdziesię-
ciotysięczne, tylko że w tym pięć-
dziesięciotysięcznym inaczej roz-
kładają się koszty. Generalnie do 
oczyszczalni w Głownie dopływa 
blisko 700 tys. m3 ścieków rocz-
nie, a rozliczonych jest zdecydo-
wanie mniej. Mamy 43% nieroz-
liczonych ścieków, dlatego, że do 
kanalizacji sanitarnej dostaje się 
deszczówka. W pojęciu wodno-
-kanalizacyjnym mówimy o wo-
dach infi ltracyjnych, przedostają-
cych się do kanalizacji.  str. 34
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Jerzy olejniczak był prezesem MZWiK sp z o.o. w Głownie od 2012 r. Liczył,�ze�dane�mu�będzie�
doprowadzić�do�końca�najpoważniejszą�obecnie�inwestycję�w�mieście,�obejmującą�przebudowę�i�rozbudowę�
oczyszczalni�ścieków,�na�którą�pozyskał�9.2�mln.�zł�dofi�nansowania�z�nFOśiGw.�

Głowno�|�wokół�budżetu�obywatelskiego

Ten park wymaga rewolucji
Piękny starodrzew nad głowami, nieopodal – spokojny nurt Brzuśni, a nad nim spory teren 
zielony z nieuregulowanymi alejkami, wieczorami pogrążający się w egipskich ciemnościach. 
Położony w bliskim sąsiedztwie siedziby USC w Głownie, a także przedszkola i szkoły nr 1 
park hrabiny Komorowskiej ma spory, lecz dotąd niewykorzystany potencjał, by stać się 
miejscem przyjaznym rodzinom z dziećmi i wszystkim spragnionym rekreacji pod chmurką.

Pierwszy krok w kierunku pod-
niesienia atrakcyjności tego miej-
sca postanowili podjąć mieszka-
jący w centrum Głowna znajomi 
– pani Agnieszka Kosiorek i Piotr 
Antczak, którzy zostali współ-
autorami projektu złożonego do 
Budżetu Obywatelskiego Miasta 
Głowna na rok 2019 pod nazwą 

„Zielone rewolucje w parku Ko-
morowskiej”. 

W piątek, 8 marca, zechcieli 
opowiedzieć nam o swoim pomy-
śle. Spotkaliśmy się z nimi tam, 
gdzie chcieliby rewolucje zainicjo-
wać – na trójkątnym skwerku nad 
brzegiem Brzuśni, niedaleko mo-
stu przy ul. Dworskiej. To właśnie 
tam dostrzegli rekreacyjny poten-
cjał zacisznego zakątka, który dziś 
– z uwagi na brak pielęgnacji – 
bardziej odstrasza, niż cieszy oko. 
Ale to można zmienić, zaczynając 
np. od ustawienia elementów ma-

łej architektury i sprzętów do za-
bawy dla najmłodszych.

– Chcielibyśmy, żeby w tym 
miejscu pojawiło się coś nowe-
go, co zachęciłoby mieszkańców 
do odwiedzenia go, przyjścia tu 
z dziećmi, czy wspólnego spędze-
nia czasu ze znajomymi – opo-
wiada pan Piotr, a pani Agnieszka, 
która na spotkanie z nami przy-
szła z 6-letnią córeczką, dodaje: – 
Obecnie mnie i innym rodzicom 
dzieci z tej części miasta pozostaje 
jedynie plac zabaw nad jeziorem. 
 str. 36

Zieloną rewolucję czas zacząć? w�tym�miejscu�pomysłodawcy�zagospodarowania�skweru�widzieliby�ziemną�
trampolinę,�leżaki�i�ławeczki.�na�zdjęciu�Agnieszka�Kosiorek�z�córką�i�Piotr�Antczak,�autorzy�wniosku�do�BO.
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Gmina Stryków�|�rozbudowa�gazociągu�–�jakie�perspektywy�dla�strykowa,�jakie�dla�Bratoszewic�

Bliższe i dalsze perspektywy rozwoju sieci 
Gmina Stryków zachęca mieszkańców do składania kolejnych wniosków 
o określenie warunków przyłączenia do sieci gazowej. Ma to pozwolić 
Polskiej Spółce Gazownictwa Sp. z o.o. Oddział Zakład Gazowniczy 
w Łodzi określić aktualne faktyczne potrzeby w tym względzie. 

Sporo miejsca tej sprawie po-
święcono na ostatniej sesji Rady 
Miejskiej w Strykowie, 27 lutego. 
Burmistrz Witold Kosmowski za-
poznał radnych i sołtysów z prze-
biegiem rozmów, jakie prowadzi 
w tym temacie z łódzką gazownią. 
O tym, że temat interesuje miesz-
kańców, świadczyły szczegółowe 
pytania zadawane przez radnych, 
którzy dopytywani są o to z kolei 
w swoich okręgach. 

Jak poinformował burmistrz, 
w chwili obecnej trwają prace nad 
budową gazociągu od Sosnowca 
Pieńki przez Cesarkę, Warszewi-
ce, Sierżnię, fragment Anielina, 
Lipkę do Brzezin. Ich zakończe-
nie planowane jest w tym roku. 

W dalszej kolejności będą bu-
dowane sieci rozgałęziające się 
na teren miejscowości zlokalizo-
wanych wzdłuż tego gazociągu. 
Następny etap planowany przez 
gazownię w perspektywie 2-3 
lat to połączenia gazociągu 
od strony Brzezin z wybudowa-
nym już gazociągiem w kierunku 
Głowna. Nitka spinająca miała-
by przebiegać wzdłuż drogi wo-
jewódzkiej 708 i przez tereny in-
westycyjne.

W tym roku planowany jest na-
tomiast dalszy etap budowy w Do-
brej oraz przedłużenie nitki gazo-
ciągu do Dobrej Nowin. Obecnie 
gazownia skłania się do przepro-
wadzenia gazociągu ulicą Dwo-
rzaczka, a nie tak jak pierwotnie 
planowano – jedną z dróg po-
lnych. Zmiana projektu podykto-
wana jest względami ekonomicz-
nymi. Ulica Dworzaczka jest już 
częściowo zabudowana, a w pla-

nie zagospodarowania przestrzen-
nego wzdłuż niej uwzględniono 
również tereny mieszkaniowe, co 
miałoby zapewnić zainteresowa-
nie ze strony indywidualnych od-
biorców. Według aktualnych usta-
leń gaz na teren osiedla Dobrej 
Nowiny ma dotrzeć w przyszłym 
roku. 

Koncepcja ominięcia 
„czternastki”
Trwają również prace nad dal-

szą gazyfi kacją Strykowa. Jak 
poinformował Witold Kosmow-
ski, pojawiła się koncepcja, któ-
ra mogłaby wyeliminować pro-
blem poprowadzenia gazu 
w ulicy Legionów. Dotychcza-
sowe plany podłączenia od stro-
ny Swędowa nastręczały proble-
mów ze względu na konieczność 
przejścia przez DK 14, czyli uli-
cę Warszawską. Obecnie gazow-
nia widzi inne rozwiązanie. Pro-

jektanci chcą wykorzystać fakt 
rozpoczynającej się niebawem 
budowy gazociągu dla terenów 
przemysłowych w Sosnowcu 
Pieńkach i właśnie od tej strony 
podłączyć do sieci gazowej ul. 
Legionów. W podobny sposób 
rozwiązałoby kwestię wejścia 
z gazem na os. Wschód wykorzy-
stując do tego nitkę brzezińską od 
ul. Wczasowej. Realizacja tych 
zamierzeń to również perspekty-
wa 2020 roku. 

– Na podstawie złożonych 
wniosków gazownia będzie ba-
dała ekonomiczność poszcze-
gólnych kierunków. Co do 
Strykowa, sprawa jest jasna: 
mamy szkołę i przedszkole, 
straż pożarną, bloki TBS, w pla-
nach nowy budynek TBS. My-
ślę też, że sporo indywidualnych 
odbiorców znalazłoby się na 
ul. Piłsudskiego i Brzezińskiej. 
Jak nam przekazano, są to pla-
ny możliwe do realizacji w ciągu 
2 lat – mówi burmistrz Witold 
Kosmowski. 

Tempo rozprowadzania sieci 
w Bratoszewicach, zdaniem bur-
mistrza, mogłyby natomiast przy-
śpieszyć decyzje o przejściu na 
ten rodzaj zasilania ŁODR-u oraz 
zarządcy nowego osiedla Dębo-
wa Aleja. Rozmowy z gazow-
nią obejmują również Wyskoki. 
W tym przypadku, jak zazna-
czył burmistrz Kosmowski, per-
spektywa jest trochę dłuższa, ale 
mieszkańcy już mogą zgłaszać 
zapotrzebowanie. Być może gmi-
na zdecyduje się ogrzewać gazem 
planowaną do budowy w tej wsi 
świetlicę. 

Co z anielinem 
i niesułkowem? 
O plany zaopatrzenia w gaz 

Anielina pytał radny Mateusz Sło-
jewski. Chciał on wiedzieć, czy 
wieś jest na pewno uwzględnio-
na w pierwszej turze realizacji ga-
zociągu, o której mówił burmistrz 
Witold Kosmowski. Mateusz Sło-
jewski dopytywał również o pla-
ny dla Niesułkowa. Z odpowiedzi, 
jakiej udzielił burmistrz, wynika, 
że główna nitka gazociągu bie-
gnie przez Sierżnię, Lipkę, Nie-
sułków Kolonię, przechodzi też 
przez niewielki fragment Anielina 
– najprawdopodobniej w pierw-
szym etapie: od drogi powiatowej 
w lewo, do autostrady. Przeprowa-
dzenie gazu przez wieś rozważa-
ne byłoby w przyszłości w katego-
riach budowy odnogi realizowanej 
obecnie linii głównej. Z kolei do 
Niesułkowa gaz miałby dotrzeć 
przy okazji realizacji połączenia 
gazociągu od strony Brzezin z ga-
zociągiem w kierunku Głowna. 
O szybkości realizacji tych zamie-
rzeń zadecyduje faktyczne zainte-
resowanie mieszkańców wyrażo-
ne we wnioskach do spółki PSG. 

Głowno�|�ruszyły�konsultacje�w�sprawie�komunikacji�miejskiej

Którędy powinny jeździć 
nowe miejskie autobusy

dokończenie ze str. 1
– Społeczeństwo się starzeje 

i coraz bardziej potrzebuje dostę-
pu do autobusów. Dowodem na 
to jest porównanie obecnej sytu-
acji społecznej do tej sprzed kil-
ku lat, kiedy rowerzystów w na-
szym mieście było wielu. Zdarza 
się, że dziś nie mają już oni możli-
wości dojechać w potrzebne miej-
sce rowerem. Zadbajmy o komfort 
tych osób – apelował radny. Zielo-
ne światło dała propozycji zaku-
pu dwóch pojazdów również rad-
na Beata Wszołek-Lewandowska. 

Sceptyczny, pomimo aproba-
ty wobec proponowanej zmiany, 
okazał się z kolei Maciej Lisow-
ski, który zwrócił uwagę na to, 
iż skupiając się na proseniorskim 
oraz prorodzinnym charakterze 
miejscowości, coraz częściej po-
mija się potrzeby osób młodych. 

– Jestem za zakupem autobu-
su, bo bezsprzecznie jest on na-
szemu miastu potrzebny. Głowno 
jest miejscowością specyfi czną, 
w której centrum sytuowany jest 
zalew, zaś poszczególne dzielni-
ce są od siebie mocno oddalone. 
Zastanawiamy się nad zakupem 
dwóch pojazdów, bo zapewni to 
sprawną komunikację, jednak czy 
naprawdę to jest niezbędne? Może 
warto stworzyć jakąś alternatywę 
dla młodych? – pytał radny. 

Jak udało się nam ustalić, pro-
wadzone obecnie konsultacje spo-
łeczne mają szeroki zakres tema-
tyczny, dlatego mieszkańcy mogą 
się podczas nich wypowiedzieć 
zarówno w kwestii swoich po-
trzeb odnośnie wyposażenia au-
tobusu, jak i na temat zmiany tras, 
godzin dojazdów do poszczegól-
nych instytucji czy częstotliwości 
kursowania. 

– Rozważamy przywrócenie 
dwóch tras w Głownie, jednak 
chcielibyśmy się dowiedzieć czy 
większość mieszkańców preferuje 
powrót do trasy dłuższej i krótszej, 
a może wybór jednej, lecz z więk-

szą częstotliwością kursowania? 
Interesuje nas również to, gdzie 
zdaniem mieszkańców powinny 
być usytuowane przystanki – za-
znacza Przemysław Milczarek, 
przewodniczący Komisji Gospo-
darki i Budżetu. 

Niewykluczone, że na potrze-
by nowej organizacji komunika-
cji miejskiej powołany zostanie 
zespół, którego zadaniem będzie 

m.in. określenie kierunków jazdy, 
opracowanie nowego rozkładu, 
ustalenie jaka ilość przystanków 
będzie wystarczająca i gdzie po-
winny się one znajdować. Co wię-
cej, obecnie rozważane jest także 
ewentualne przedłużenie niektó-
rych tras, by możliwe było skomu-
nikowanie naszego miasta z gmi-
nami ościennymi. 

– Czas pokaże, co w toku tego 
rozpoznania uda się ustalić, jed-
nak na chwilę obecną dyskusja 
pozostaje otwarta i każdy może 
wziąć w niej udział – zauważa 
nasz rozmówca.

Swoje propozycje odnośnie no-
wej organizacji komunikacji miej-
skiej można składać do 31 marca 
2019 r. (niedziela) drogą elektro-
niczną na adres: rada@glowno.pl. 
Dodatkowo, istnieje również moż-
liwość prezentacji swojego pomy-
słu w formie papierowej w Urzę-
dzie Miasta lub w sposób osobisty 
poprzez uczestnictwo w posiedze-
niach Komisji Gospodarki i Bu-
dżetu, które zwyczajowo odbywa-
ją się pod koniec miesiąca. 

– Być może niebawem urucho-
mimy stacjonarny punkt konsul-
tacyjny. Zależy nam, by w czasie 
rozpoznania potrzeb mieszkań-
ców dotrzeć do jak największej 
liczby osób – zauważa Przemy-
sław Milczarek.  aw

LiLianna JÓŹWiaK
-StaSzeWSKa

lila.staszewska@lowiczanin.info
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Przemysław Milczarek

Głowno�|�inwestycje�miejskie

Będzie kanalizacja przy 11 listopada 
i Granicznej
Ruszyła budowa 
kanalizacji sanitarnej 
przy ulicach 11 listopada 
oraz Granicznej 
w Głownie. Przekazanie 
placu budowy odbyło się 
w środę, 6 marca. Póki 
co, prace w tym miejscu 
przebiegają bez zakłóceń.

Mieszkańcy wspomnianych 
ulic mogą odetchnąć z ulgą. Przy-
pomnijmy, że wokół brakującego 
odcinka kanalizacji sanitarnej na-
rastały coraz większe kontrower-
sje społeczne. Pisaliśmy o nich 
wielokrotnie, m.in. 4 październi-
ka 2018 r. (40/2018), kiedy to rela-
cjonowaliśmy przebieg sesji Rady 
Miejskiej, na której mieszkańcy 
prośbą i groźbą domagali się ka-
nalizacji. Przypomnijmy, że wów-
czas jeden z ich reprezentantów 
przedstawił m.in. 20-letnią historię 
starań lokalnej społeczności o taką 
budowę. Starania te zainicjowano 
w 1996 roku, a następnie wzmo-
żono po 2010 roku. 

Choć wspomniane prace rozpo-
częły się kilka dni temu, ich tem-
po daje nadzieję na to, że przebie-
gać będą one bez niespodzianek. 
Dobrą wiadomością jest to, że 
w trakcie dotychczasowych robót 
nie odkryto cieków wodnych po-

przecznych, które mogłyby utrud-
niać realizację inwestycji. Pra-
cownikom sprzyja także pogoda. 
Szczególnie optymistyczny jest 
brak ulewnych deszczy, które mo-
głyby powodować rozmiękanie 
ziemi. 

Wspomniane prace znajdują 
się na razie w fazie wstępnej i pro-
wadzone są na początkowym od-
cinku ul. 11 Listopada, od ul. Ra-
taja w stronę ul. Żwirki. Póki co, 
nie wiadomo kiedy się one w tym 
miejscu zakończą. Zajęcie pasa 
drogowego wstępnie zaplanowa-
no do 2 kwietnia, niewykluczone 
więc, że jest to moment, do które-
go możliwa będzie budowa kana-
lizacji na wskazanym odcinku. 

W późniejszym czasie wspo-
mniana inwestycja realizowana 
będzie przy ul. Granicznej, obej-
mując odcinek od ul. Dworskiej 
do ul. Żwirki. 

Z informacji przekazanych 
nam przez kierownika Referatu 
Infrastruktury Technicznej Arka-
diusza Janiaka wynika, że osta-
teczny termin prac wyznaczono 
na 14 czerwca br., jednak jeśli ro-
boty przebiegną pomyślnie, nie-
wykluczone, że uda się je ukoń-
czyć jeszcze przed terminem. 

Koszt wspomnianej inwestycji 
wynosi 393 tysiące złotych. Jej 
wykonawcą jest Zakład Instala-
torstwa Sanitarnego Wod-Kan 
z Konina.  aw

Gmina Dmosin�|�w�trosce�o�nas�samych

Spalane śmieci nas trują
Fundacja Ecorower, realizująca 

dotąd w Głownie i na terenie gmi-
ny Głowno kampanię informa-
cyjną pod hasłem „Kochasz dzie-
ci – nie pal śmieci”, rozszerza ją 
na gminę Dmosin. 

Ta kampania to ogólnopolska 
akcja, prowadzona przez Funda-
cję Ekologiczną Arka, która udo-
stępnia prawa do niej organizato-

rom lokalnym, czyli w naszym 
przypadku – Fundacji Ecorower 
z Głowna. Na terenie gm. Dmo-
sin ma zostać rozprowadzonych 
wśród mieszkańców ponad 2000 
ulotek i około 100 plakatów nt. 
szkodliwości dla zdrowia spalania 
odpadów w piecach grzewczych. 

W materiałach mowa o tym, że 
podczas spalania śmieci powsta-

ją tlenki węgla i azotu, dwutlenek 
siarki, cyjanowodór, metale cięż-
kie, a także rakotwórcze dioksy-
ny i furany. Substancje te zanie-
czyszczają najbliższe otoczenie 
człowieka, wody gruntowe i zie-
mię. 

Podczas spalania plastikowych 
butelek i folii wytwarza się chlo-
rowodór, który w połączeniu 
z parą wodną tworzy kwas solny. 
Autorzy kampanii informują, że 
za spalanie śmieci grozi grzywna 
w wysokości do 5.000 zł.  ewr

tak prezentuje się pojazd, który obecnie wozi pasażerów 
po drogach Głowna. zainteresowanym�przypominamy,�że�od�niedzieli,�
10�marca,�autobus�jeździ�według�nowego�rozkładu.�
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Dmosin
Wola cyrusowa

Gminny 
Dzień Kobiet 
świętowano 
podwójnie

Gmina Dmosin świętowa-
ła tegoroczny Dzień Kobiet po-
dwójnie. W Tłusty Czwartek, 
28 lutego, dedykowane paniom 
spotkanie odbyło się w OSP 
Dmosin. Natomiast w Ostatki 
bliźniaczą imprezę zorganizowa-
no w OSP Wola Cyrusowa. 

Nowa koncepcja została 
bardzo dobrze przyjęta, na spo-
tkaniach bawiono się wiele go-
dzin. 

str. 35Gminny Dzień Kobiet zgromadził wiele pań,�a�sala�OsP�na�dłuższą�chwilę�zamieniła�się�w�salę�kinową.
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Głowno�|�stowarzyszenie�„Krokus”�

Trzeźwi, aktywni, ciekawi świata
Od ponad 20 lat Stowarzyszenie Klubu Abstynenckiego „Krokus” prowadzi w Głownie szereg działań 
na rzecz promocji zdrowego stylu życia, trzeźwości i pomocy w wyjściu z uzależnień.

Informacje o działalności „Kro-
kusa” gościły dotąd na łamach 
„Wieści” nie raz – przy okazji 
większych uroczystości czy spo-
tkań wigilijnych, organizowanych 
w siedzibie Stowarzyszenia w biu-
rowcu miejskim na ul. Norblina.  
Tymczasem prezes „Krokusa” 
Zdzisław Janik, jak i jego zastęp-
ca Andrzej Pasikowski, z którymi 
spotkaliśmy się 5 marca, chcieliby, 
żeby „Krokus” stał się w środowi-
sku lokalnym bardziej rozpozna-
walny, a jego działalności nie my-
lono z rolą wspólnot czy też grup 
AA, bardzo zresztą potrzebnych, 
co jest nagminne. 

Powierzchowna interpretacja 
tego, czym jest stowarzyszenie 
abstynenckie, odstrasza niekiedy 
potencjalnych zainteresowanych 
jego działalnością, bo ludzie boją 
się postrzegania ich jako mają-
cych problem alkoholowy. Ale to 
nie tak! 

Szeroka i hojnie wspierana 
przez miasto działalność „Kro-
kusa” adresowana jest do wszyst-
kich zainteresowanych, nie tylko 
osób uzależnionych od alkoholu, 
współuzależnionych czy wycho-
dzących z uzależnień, jakkolwiek 
warunkiem członkostwa czy też 
udziału w organizowanych przez 
klub wydarzeniach jest całkowita 
abstynencja od alkoholu, za zła-
manie której grozi wykluczenie. 
Na licznych wycieczkach i wy-
jazdach integracyjnych nie ma 
więc możliwości, by napić się np. 
piwa – bo trzeba będzie wracać 
do domu na własną rękę. I tak się 

zdarza: w podobnym klubie abs-
tynenckim był przypadek wyklu-
czenia uczestnika wyjazdu do Li-
chenia, który na miejscu uraczył 
się piwem i nie został też zabrany 
z powrotem klubowym autoka-
rem. To bezwzględna zasada, ale 
bez niej przymiotnik „abstynenc-
ki” straciłby przecież rację bytu. 
Tu się nie spożywa alkoholu i już. 
Kto może się przed tym powstrzy-
mać, znajdzie w ofercie „Kroku-
sa” mnóstwo propozycji ciekawe-
go spędzenia czasu w gronie osób 
życzliwych, otwartych i, co bardzo 
ważne – potrafi ących doradzić 
w różnych życiowych sytuacjach. 

Ostatnio wydarzeniem, które 
zgromadziło członków i sympaty-
ków Stowarzyszenia na wspólnej 
zabawie, był integracyjny wieczór 
taneczny, zorganizowany w jego 
siedzibie 16 lutego. W karnawa-
łowej potańcówce wzięło udział 
około 40 osób, muzykę na żywo 
grał zaprzyjaźniony multiinstru-
mentalista, wspólnie bawili się ro-
dzice i dzieci. 

– Z naszych spotkań nie wyklu-
czamy dzieci między innym dlate-
go, że nie ma u nas alkoholu, nie 
ma burd pijackich. To są spotkania 
dla członków i ich rodzin. Dlacze-
go dzieci nie miałyby się z nami 
integrować? – mówi prezes Janik 
i wspomina wyjazd do płockie-
go ZOO, zorganizowany z my-
ślą o najmłodszych z okazji Dnia 
Dziecka. 

Ulubieńcem członków „Kro-
kusa” jest synek pani sekretarz 
i przewodniczącego Komisji Re-
wizyjnej, który pierwsze urodziny 
oraz chrzciny świętował na klubo-
wej uroczystości z okazji powi-
tania lata w Borkach w czerwcu 
2018, na którą z tej okazji – jak ni-
gdy – przygotowano aż trzy torty. 

– To była przepiękna uroczy-
stość! Przy muzyce bawiło się po-
nad 120 osób – wspomina wyda-
rzenie Zdzisław Janik. 

bogaty harmonogram
Zabawa w karnawale, potem 

Dzień Kobiet i Mężczyzn, wiel-
kanocne jajeczko, powitanie lata 
w plenerze, wrześniowy bal 
rocznicowy (zwykle w sali OSP 
Głowno), pożegnanie lata i stowa-
rzyszeniowa Wigilia to „żelazne 
punkty” rocznego harmonogra-

mu wydarzeń, które wspólnie się 
organizuje, a które przechodzą do 
historii uwiecznione na dziesiąt-
kach fotografi i i spisane w rela-
cjach zarządu. Poza tym „Krokus” 
kilka razy w roku organizuje wy-
jazdy do uniejowskich term oraz 
do łódzkich teatrów (najbliższy 
planowany jest na 7 kwietnia do 
Teatru Wielkiego). W styczniu 
członkowie stowarzyszenia byli na 
integracyjnym wyjeździe na basen 
w Kutnie. 

Dużym zainteresowaniem cie-
szą się ogólnokrajowe spotka-

nia ruchów trzeźwościowych 
w sanktuariach na Jasnej Górze 
(w pierwszy weekend czerw-
ca) i w Licheniu (w ostatnią so-
botę lipca), które oprócz radości 
ze wspólnego spędzania czasu, 
dostarczają uczestnikom przeżyć 
duchowych, będąc dla wielu do-
datkowym źródłem siły do wy-
trwania w postanowieniu absty-
nencji. 

Raz w roku, latem, odbywa 
się kilkudniowy wyjazd terapeu-
tyczny o charakterze edukacyjno-
-turystycznym, podczas którego 

psycholog prowadzi z uczestni-
kami ciekawe zajęcia, np. z zakre-
su przeciwdziałania przemocy do-
mowej (temat z 2018 r.). 

W ubiegłym roku klubowi-
cze pojechali do Mszany Dolnej, 
w 2017 – do Karpacza, a w czerw-
cu tego roku wybierają się na 6 dni 
do Zakopanego. 

z miejską pomocą
Wiele z wyżej wymienionych 

działań jest w 50% fi nansowane 
środkami pozyskanymi z miej-
skiej dotacji. Zdzisław Janik 
podkreśla, że w tym roku „Kro-
kus” otrzymał najwyższe dotąd 
środki w kwocie 38.500 zł, czy-
li o 4.500 zł więcej niż w roku 
ubiegłym. Radości z wysokiego 
wsparcia towarzyszy chęć dziele-
nia się tym, co stowarzyszenie ma 
do zaoferowania i zaproszenie do 

udziału w działaniach szerszego 
grona zainteresowanych. 

Ogółem roczny budżet sto-
warzyszenia zamyka się kwotą 
68.048 zł, obok 38,5 tys. zł do-
tacji 20.980 zł stanowią w nim 
środki własne ze składek człon-
kowskich i opłat wnoszonych za 
udział w różnych wydarzeniach 
przez uczestników, a na 2.568 zł 
wyceniany jest tzw. udział osobo-
wy, czyli praca zarządu na rzecz 
stowarzyszenia. 

Obecnie Stowarzyszenie Klubu 
Abstynenckiego „Krokus” liczy 
22 członków, ma też liczne grono 
sympatyków i przyjaciół nie tylko 
z Głowna czy najbliższych oko-
lic. Utrzymuje kontakty z różnymi 
organizacjami tworzącymi ruch 
trzeźwościowy w Polsce, m.in.: 
z Łyszkowic, Brzezin, Torunia, 
Żychlina. 

licheń 2018. spotkanie�ruchu�trzeźwościowego�w�sanktuarium.�

Przy muzyce. Karnawałowa�zabawa�odbyła�się�w�stowarzyszeniu�
w�połowie�lutego.�Bawiło�się�na�niej�około�40�osób.

warunkiem�
członkostwa�jest�
całkowita�abstynencja�
od�alkoholu,�
za�złamanie�której�
grozi�wykluczenie.
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Głowno�|�Uczniowie�KLO�byli�w�Grecji�w�ramach�programu�Erasmus+

Rozpalili w sobie ogień olimpijski
Tydzień w Grecji spędzili uczniowie Publicznego Katolickiego Liceum Ogólnokształcącego  
w Głownie w ramach programu wymiany młodzieży Erasmus+. Wśród szczęśliwców,  
którym udało się odwiedzić malowniczy kraj znalazło się troje uczniów z klasy III MB:  
Natalia Zaręba, Jan Dąbrowski oraz Szymon Grzelak.

Swoją wielką grecką przygodę 
młodzież rozpoczęła w niedzielę, 
24 lutego, od przybycia do miej-
scowości Mandra, znajdującej się 
w regionie Attyki w Grecji. Pla-
cówką, która przyjmowała polską 
młodzież, było 1st Gymnasium of 
Mandra. 

– Zarówno w szkole, jak  
i w miejscu naszego noclegu, 
wszyscy przyjęli nas z ogromną 
dozą życzliwości. Witali nas ser-
decznie, w takcie wyjazdu wiele 
razy okazali nam swoją pomoc, 
zaś kiedy odjeżdżaliśmy, zapra-
szali, byśmy powrócili do ich do-
mów już indywidualnie, w ra-
mach wyjazdu wakacyjnego. Tak 
ciepłe przyjęcie było dla nas do-
wodem, że Grecy są życzliwym 
narodem – zauważają uczniowie. 

Starożytne zabytki  
i zmagania olimpijskie 
Mniej łaskawa okazała się 

dla polskiej młodzieży pogoda, 
która najbardziej zaskoczyła ją  
w pierwszych dniach. Z relacji 
naszych rozmówców wynika, że 
spodziewali się oni słonecznych 
dni i chwili wytchnienia od zimo-
wej aury, jednak Grecja powita-
ła ich zimnym wiatrem, podczas 
gdy termometr wskazywał 5 stop-
ni Celsjusza. 

Na szczęście wszelkie niedo-
statki płynące z zewnętrznego 
chłodu wypełniały liczne atrak-
cje, które przewidywał program 
tygodniowej podróży. W ramach 
wymiany uczniowie odwiedzili 
najważniejsze zabytki Grecji oraz 
urokliwe zakątki okolicy, m.in.: 
Ateny z imponującym Akropolem 
czy starożytny ośrodek kultu Zeu-
sa – Olimpię, skąd od 1936 roku 
zapalany jest ogień, który pło-
nie podczas nowożytnych igrzysk 
olimpijskich. 

– Grecja to piękny kraj. Tygo-
dniowy wyjazd stał się dla nas 
okazją zgłębiania jego wspaniałej 
historii i kultury. Braliśmy udział 
w wielu wycieczkach z przewod-
nikiem, zaś uczniowie szkoły 
przyjmującej przygotowali z my-
ślą o nas pokaz tradycyjnych tań-
ców. Mogliśmy również poprawić 
kondycję fizyczną podczas zawo-
dów w biegach na 200 metrów 
zorganizowanych na pierwszym 
starożytnym torze wyścigowym  
– wymienia Jan Dąbrowski. 

Jedną ze sportowych atrakcji 
były również warsztaty wrestlingu 
prowadzone przez mistrza olim-
pijskiego. W trakcie zajęć ucznio-
wie bliżej poznali sztukę zapa-
sów, a przy okazji dowiedzieli się 
w jaki sposób mogą skutecznie 

obronić się w trakcie niespodzie-
wanego ataku bez konieczności 
skrzywdzenia przeciwnika. 

– Było to spotkanie sportowe, 
które uczyło młodzież zdrowej 
rywalizacji. Warto wspomnieć,  
że odbyło się ono pod hasłem: 
„Każdy jest numerem 1”, dlate-
go tego dnia wszyscy zwyciężyli,  
a na zakończenie otrzymali pa-
miątkowe medale – zauważa Ane-
ta Kowalczyk, koordynator pro-
jektu Erasmus+.

Kulinarna podróż  
po Grecji 
We wspomnieniach młodych 

turystów w sposób szczególny 
zapisały się wieczory integracyj-

ne, podczas których wspólnie ba-
wiono się przy greckich i polskich 
przebojach muzycznych oraz kuli-
narne rozkosze podniebienia. Dziś 
z nostalgią powracają oni do mo-
mentów, w których mogli spró-
bować musaki, czyli dania na ba-
zie ziemniaków, mięsa mielonego  
i pomidorów czy mięsnej potrawy 
zwanej souvlaki. Co więcej, pod-
czas degustacji nie zabrakło nie-
spodzianek, tym większych, iż po-
czątkowo uczniom wydawało się, 
iż mają już pewne doświadczenie 
w smakowaniu typowo greckich 
przysmaków. 

– Niektórych z tych dań spró-
bować można w Polsce, a na skle-
powych półkach mamy dostęp do 

wielu produktów wykorzystywa-
nych w tradycyjnej greckiej kuch-
ni. Jakież było nasze zaskoczenie, 
kiedy okazało się, że ser feta jest 
tam o wiele bardziej słony, zaś 
oliwki kilkakrotnie większe – re-
lacjonuje Szymon Grzelak. 

Powrót do 
rzeczywistości
Do Głowna turyści powrócili 

w sobotę, 2 marca. Jak sami przy-
znali, powrót do polskiej codzien-
ności i szkolnej rzeczywistości nie 
był dla nich szczególnie uciążli-
wy, jednak kilkudniowy wyjazd 
pozostawił po sobie pewne uczu-
cie niedosytu. 

– Wciąż mamy wrażenie,  
że wyjazd był nieco zbyt krót-
ki, by zwiedzić choćby fragment 
tego, co warte byłoby zobacze-
nia. Szkoda, że nie zostaliśmy tam 
choćby tydzień dłużej. To jednak 
dobra okazja, by ponownie odwie-
dzić znajome rodziny. Może tym 
razem w czasie wakacji? – zauwa-
żają nasi rozmówcy. 

Przypomnijmy, że w ramach 
programu Erasmus+ ucznio-
wie liceum mogą uczestniczyć  
w wymianie młodzieży. We wrze-
śniu 2018 roku gościli oni w swo-
ich domach kolegów z zagranicy. 
Głowno podziwiała wówczas gru-
pa reprezentantów z Włoch, Esto-
nii, Portugalii, Hiszpanii czy Gre-
cji. Z kolei w maju br. uczniowie 
wspomnianego liceum ponownie 
wyruszą w świat. Tym razem od-
wiedzą oni Włochy.  aw

Głowno |�Miejski�Ośrodek�Kultury

Biżuteria już bez tajemnic
O własnoręcznie wykonany 
wisior wzbogaciła się  
każda mieszka Głowna,  
która wzięła udział  
w warsztatach tworzenia 
twórczych ozdób  
pt. „Biżuteria bez tajemnic”. 
Zajęcia rękodzielnicze 
odbywały się we wtorek,  
5 marca, w MOK w Głownie.

Podczas bezpłatnych warszta-
tów panie uczyły się samodzielne-
go wykonania ozdobnego naszyj-
nika techniką decoupage’u, czyli 
metodą transferu wybranego mo-
tywu na szklany kaboszon oraz 
osadzenia go w okrągłej bazie. 
Obraz wzoru uczestniczki samo-
dzielnie przenosiły z odbitki lase-
rowej na szkło. Do wyboru miesz-
kanki Głowna miały kilkadziesiąt 
motywów w różnorodnych styli-
stykach – od retro, poprzez ludo-
we, aż po nowoczesne, minimali-
styczne kompozycje.

– Technika, którą uczestnicz-
ki wykonywały biżuterię, jest na 

tyle prosta, że nawet osoby niedo-
świadczone w działaniach ręko-
dzielniczych sobie z nią poradziły. 
Jednocześnie jestem przekonany, 
że wisior wykonany samodziel-
nie będzie trwałą ozdobą, bowiem 
pracujemy na profesjonalnych ma-
teriałach jubilerskich – powiedział 
nam Szymon Adamczewski, arty-
sta prowadzący warsztaty. 

Praca nad zdobieniem oso-
bistego naszyjnika podobała się 
również uczestniczkom. Więk-
szość z nich przyznała, że decyzję  
o udziale w twórczym spotkaniu 
podjęła licząc nie tylko na nowy 
naszyjnik, lecz także na dobrą za-
bawę. 

– To fajna forma spędzenia wol-
nego czasu. Warsztaty są dla mnie 
rodzajem spotkania towarzyskie-
go, przy okazji którego mogę się 
nauczyć tworzenia nowych rze-
czy. W tej materii niektóre z nas są 
kompletnymi amatorkami – przy-
znała jedna z pań. 

Warsztaty były częścią festiwa-
lu „Kolej na Kobiety”.  aw 

Jan Dąbrowski, Natalia Zaręba i Szymon Grzelak z�wizytą�w�Grecji.�
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Uczestniczki z dumą prezentują efekty swoich�twórczych�działań.�

Niesułków 
Dzień Kobiet 
z kulturą Indii

W tym roku Dom Kultury  
w Niesułkowie z okazji Dnia 
Kobiet zorganizował spotkanie 
z kulturą Indii. W klimaty kolo-
rów, zapachów, smaków i oby-
czajów tego kraju w niedzielę, 10 
marca, wprowadziła wszystkich 
Paulina Nowakowska z Warsza-
wy. Uczestnicy spotkania mie-
li okazję poznać tradycyjne stro-
je indyjskie – ciekawostką była 
prezentacja upinania sari. Dużym 
zainteresowaniem cieszył się kla-
syczny taniec indyjski, w którym 
każdy ruch ma swoje znaczenie. 
Kolejną atrakcją spotkania był 
koncert Barta Pałygi oraz opo-
wieść o tradycyjnych instrumen-
tach i dźwiękach indyjskich.  
Do stoiska z dekoracją dłoni hen-
ną już od początku spotkania 
ustawiła się kolejka chętnych. 
Zwieńczeniem spotkania była de-
gustacja tradycyjnych hinduskich 
przystawek.  opr. ljs

Prezentacja upinania sari  
była�ciekawostką�spotkania.
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Stryków�|�DK�
Dużo śmiechu 
na Dzień Kobiet

W sobotę, 9 marca, w OKiR 
w Strykowie z okazji Dnia Ko-
biet wystąpił Kabaret Koń Polski. 
Kabaret występuje już od ponad 
ćwierć wieku, a karierę rozpoczął 
od zdobycia Grand Prix na I Prze-
glądzie Kabaretów Paka w Kra-
kowie. Potem były „Złota Szpil-
ka” Lidzbarskich Biesiad Satyry 
i Humoru i wiele, wiele innych. 
Specjaliści od rozśmieszania na 
swoim koncie mają również dwa 
seriale telewizyjne – Badziewia-
kowie i Skarb Sekretarza. Są go-
spodarzem transmitowanego  
na żywo przez telewizję Festiwa-
lu Kabaretu w Koszalinie. Najbar-
dziej jednak wszystkim kojarzą się 
z Marianem i Helą. Kabaret two-
rzą Leszek Malinowski, Walde-
mar Sierański oraz wychowanka 
Teatru Muzycznego w Gdyni Ma-
ria Borzyszkowska. 

Z okazji Dnia Kobiet życzenia 
wszystkim paniom złożył bur-
mistrz Strykowa Witold Kosmow-
ski. Nie zabrakło też kwiatów, któ-
re wręczyli paniom strykowscy 
radni.  opr. ljs

Przed strykowską publicznością 
wystąpiła�najbardziej�znana�
kabaretowa�para�w�kraju��
–�Marian�i�hela.�
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Zgierz�|�starostwo�Powiatowe�

Jest nowa sekretarz powiatu zgierskiego 
Od początku marca Powiat Zgierski ma nowego sekretarza.  
Została nim Maria Kaczorowska, dotychczasowa dyrektor Departamentu 
Funduszu Rozwoju Obszarów Wiejskich Urzędu Marszałkowskiego w Łodzi, 
 do niedawna również członek PSL. 

Poprzedni sekretarz powiatu  
Wiesław Stankiewicz, który pia-
stował to stanowisko od początku 
2015 roku, z dniem 25 stycznia 
tego roku odszedł na emeryturę. 

Starosta zgierski Bogdan Jaro-
ta (PSL) obsadził wolne stanowi-
sko w drodze konkursu. O pracę 
sekretarza powiatu ubiegały się 
dwie osoby. Swój wybór starosta 
Jarota uzasadnił m.in. tym, że Ma-
ria Kaczorowska jest dobrze przy-
gotowana merytorycznie, legity-
muje się odpowiednią wiedzą na 
temat zadań, które zostaną jej po-
wierzone. 

Nowa sekretarz powiatu ma 51 
lat, jest mieszkanką gminy Alek-
sandrów Łódzki. Z wykształce-
nia Maria Kaczorowska jest eko-
nomistką. W latach 1989-2006 
pracowała w bankowości, gdzie 
będąc związaną najpierw z łódz-
kim oddziałem BGŻ, a po jego 
przekształceniu – z Mazowieckim 
Bankiem Regionalnym, przeszła 
ścieżkę kariery, pod koniec któ-
rej zajmowała się kredytowaniem 
podmiotów gospodarczych sekto-
ra rolnego. 

Ostatnie 12 lat w życiu zawo-
dowym Marii Kaczorowskiej to 
praca w samorządzie wojewódz-
twa łódzkiego. Będąc dyrektorem 
Departamentu Funduszu Roz-
woju Obszarów Wiejskich Urzę-
du Marszałkowskiego w Łodzi,  
a wcześniej naczelnikiem jednego 
z wydziałów tego departamentu, 
była odpowiedzialna w głównej 

mierze za pozyskiwanie środków 
unijnych dla obszarów wiejskich. 
Zasiadała m.in. w Komisji Roz-
woju Obszarów Wiejskich Związ-
ku Województw RP, czy Grupie 
Zarządzającej Ewaluacją PROW 
2007-2013 przy Ministerstwie 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz 
Grupie Roboczej Krajowej Sieci 
Obszarów Wiejskich Wojewódz-
twa Łódzkiego. 

Znana jest też z inicjowania ak-
cji społecznych. Jest m.in. autorką 
programu edukacyjnego „Zaprzy-
jaźnij się z przyrodą”, w ramach 
którego dzieci z miasta poznają 
prace i życie na wsi. 

Maria Kaczorowska była do tej 
pory kojarzona z Polskim Stron-
nictwem Ludowym. W ostatnich 

wyborach samorządowych kan-
dydowała do sejmiku wojewódz-
twa łódzkiego z listy tej partii, ale 
mandatu nie udało jej się zdobyć. 

Tymczasem obok odpowied-
nich kwalifikacji i stażu pracy na 
stanowisku urzędniczym, w tym 
kierowniczym, jednym z usta-
wowych warunków, jakie musi 
spełnić kandydat na sekretarza 
jest apolityczność. Ustawodawca 
wręcz zakazał sekretarzom bra-
nia udziału w tworzeniu partii po-
litycznych oraz bycia ich człon-
kiem. Jak poinformowała nas 
nowa sekretarz powiatu z PSL-
-em była związana od 2000 roku, 
ale już nie jest. Przestała być jego 
członkiem z początkiem 2019 
roku.  ljs

Nowa sekretarz Maria Kaczorowska odbiera�gratulacje�i�kwiaty��
z�rąk�starosty�Bogdana�Jaroty.�
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Głowno�|�Głownianin�staje�w�obronie�zieleni�miejskiej

Pytania o przycinkę drzew
Czytelnik „Wieści”, pan Stanisław, który kilka 
tygodni temu dopytywał o zasadność wycinki 
wielopniowego klonu przy na skwerze przy 
Dębie Niepodległości w Głownie, teraz zwrócił 
uwagę na zrealizowaną od lutego do ubiegłego 
tygodnia przycinkę drzew wzdłuż ulic i przy Placu 
Wolności. Głownianin jest zbulwersowany faktem, 
jak niewiele pozostało z koron, dających w upały 
upragniony cień przechodniom.

Szczególne nie podobają mu 
się ogołocone z konarów drzewa 
okalające Plac Wolności, gdzie 
w poprzednim sezonie, parkując 
auto w gorące letnie dni, można 
było mieć nadzieję, że pojazd po-
zostawiony pod drzewami nie na-
grzeje się za bardzo. W związku 
z przeprowadzonymi cięciami, 
czytelnik zwraca nam uwagę 
na możliwość złamania zapisów 
art. 87a Ustawy o ochronie śro-
dowiska poprzez zbyt radykal-
ne skrócenie konarów, na pewno 
obejmujące powyżej 30% korony. 

Wspomniany Art. 87a liczy 
7 punktów, kluczowe z punktu wi-
dzenia pana Stanisława są pierw-
sze dwa, które mają brzmienie: 

„1. Prace ziemne oraz inne pra-
ce wykonywane ręcznie, z wyko-
rzystaniem sprzętu mechanicz-
nego lub urządzeń technicznych, 
wykonywane w obrębie korze-
ni, pnia lub korony drzewa lub 

w obrębie korzeni lub pędów krze-
wu, przeprowadza się w sposób 
najmniej szkodzący drzewom lub 
krzewom. 

2. Prace w obrębie korony drze-
wa nie mogą prowadzić do usu-
nięcia gałęzi w wymiarze prze-
kraczającym 30% korony, która 
rozwinęła się w całym okresie 
rozwoju drzewa, chyba że mają 
na celu usunięcie gałęzi obumar-
łych lub nadłamanych; 2) utrzy-
mywanie uformowanego kształ-
tu korony drzewa; 3) wykonanie 
specjalistycznego zabiegu w celu 
przywróceniu statyki drzewa”.

O odniesienie się do ustawy 
i odpowiedź, czy jej zapisy nie 
zostały naruszone, zwróciliśmy 
się mailowo do Urzędu Miejskie-
go w Głownie. Burmistrz upo-
ważnił do wypowiedzenia się 
w tej kwestii wykonawcę pie-
lęgnacji, czyli dyrektora Miej-
skiego Zakładu Komunalnego 
w Głownie Jacka Skwierczyń-
skiego. Dyrektor poinformował 
nas, że w jego opinii przepisy 
wspomnianej Ustawy nie zosta-
ły naruszone. Drzewa nie zosta-
ły ogłowione (czyli pozbawione 

zupełnie konarów), a cięcia pie-
lęgnacyjne miały miejsce jedy-
nie w bezpośrednim sąsiedztwie 
dróg gminnych i powiatowych, 
nad którymi miasto ma powie-
rzony zarząd. Poza pasami drogo-
wymi konarów nie cięto. Usuwa-
no konary w pobliżu przewodów 
elektrycznych i takie, które mo-
głyby zagrażać bezpieczeństwu 
– pieszych oraz ruchu kołowego. 

Konary znad dróg miasto musi 
usuwać, bo jeśli uszkodziłyby 
one naczepy przejeżdżających 
samochodów dostawczych, ich 
właściciele mogliby domagać się 

od miasta pokrycia strat. Ogółem 
wzdłuż ulicy Sikorskiego przy-
cięto 228 drzew, na Łowickiej 44, 
na Zgierskiej 57, na Swobodzie 
116, na Wojska Polskiego 136 
oraz nieco mniejsze ilości na ul.: 
Młynarskiej, Szkolnej i Krótkiej. 

W obrębie Placu Wolności nie 
miało miejsce cięcie pielęgnacyj-
ne, tylko zabieg formowania ko-
ron drzew – potrzebny, jak tłuma-
czy dyrektor Skwierczyński, ze 
względu na bezpieczeństwo pie-
szych i parkowanych pojazdów, 
a także ogólną estetykę. Więk-
szość tych drzew stanowią lipy, a 

przycinano te konary, które w cza-
sie silniejszych podmuchów wia-
tru mogłyby ulec złamaniu. Przy-
cinka trwała do czwartku 7 marca, 
zakończono ją zanim na drzewach 
pojawiły się pąki. 

Osobną sprawą jest pielęgna-
cja Dębu Wolności, nienaruszone-
go w tym sezonie przez człowie-
ka, ale też wymagającego pewnej 
interwencji ze względu na część 
gałęzi rurkowatych, czyli pustych 
w środku. Właściwe postępowa-
nie z drzewem-symbolem Głow-
na Jacek Skwierczyński zamierza 
skonsultować ze specjalistą z Par-

ku Krajobrazowego Wzniesień 
Łódzkich. 

– Chciałbym, żeby władze 
i służby miejskie podchodziły do 
zadań z zakresu pielęgnacji drzew 
z jak największą rozwagą i mając 
zawsze na uwadze w pierwszej 
kolejności korzyści, jakie miesz-
kańcom miasta daje drzewostan: 
czyste powietrze, cień, walory kra-
jobrazowe – komentuje pan Stani-
sław, którego odpowiedź dyrekto-
ra MZK nie uspokaja. 

– Wierzę, że nie jest to spra-
wa obojętna także innym miesz-
kańcom Głowna, bo rozmawiam 
o tym ze znajomymi – mówi. 
– Z tego co wiem, w dużych mia-
stach zawiązują się ruchy przy-
jaciół drzew, które mają realny 
wpływ na gospodarkę samorzą-
dów w tym zakresie, śledząc 
i dokumentując zmiany „przed” 
i „po” pielęgnacji. To dzięki ak-
tywności mieszkańców ocalo-
no przed wycinką aleję klonów 
srebrzystych między Skotnikami 
a Zgierzem poprzez wpisanie 
jej na listę pomników przyro-
dy. Głowno powinno być dumne 
ze swojej zieleni i też otaczać ją 
większą troską – konkluduje nasz 
czytelnik. 

Drzewa przy Placu Wolności w Głownie. nie�wszystkim�podoba�się�to,�jak�wyglądają�po�zabiegu�
formowania�koron.�

eLŻbieta WoLdan
-roManoWiCz

ela.woldan@lowiczanin.info
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Gmina Zduny |�Problem�rolników�może�się�stać�problemem�gminy

Co robić z foliami po kiszonkach?
Sołtys Bąkowa Dolnego, Andrzej Dałek,  
poruszył na sesji Rady Gminy Zduny 7 marca 
poważny dla rolników problem braku możliwości 
pozbycia się z gospodarstwa folii po kiszonkach  
i sianokiszonkach. 

Na własną rękę robił on w tej 
sprawie rozpoznanie i zorientował 
się, że firmy nie są zainteresowane 
odbiorem takiej folii od indywidu-
alnego rolnika i przerobem jej. Su-
gerował, aby znaleźć rozwiązanie, 
co z tymi foliami robić, bo jeśli ta-
kiego nie będzie, to rolnicy będą 
je magazynować albo wywozić 
do lasów. 

Wójt Krzysztof Skowroński 
przyznał, że problem jest mu zna-
ny, poruszany był również podczas 
niedawno zakończonych zebrań 
wiejskich, na których wybierani 
byli sołtysi. Faktycznie, wcześniej 
problemu takiego nie było, ponie-

waż było to opłacalne i folie zbie-
rane u nas trafiały do chińskich 
firm. Dodał też, że budżecie gmi-
ny nie ma pieniędzy na to i nie jest 
pewien, czy gdyby gmina chciała 
dopłacić do odbioru folii rolniczej 
jakieś pieniądze, co by na to po-
wiedzieli mieszkańcy, którzy nie 
są rolnikami. Zaproponował, aby 
sprawę omówić na posiedzeniach 
komisji Rady Gminy. 

W sprawie tej głos zabrał rów-
nież radny Adam Grzegory z Łaź-
nik, który przyznał, że faktycznie 
folie po kiszonkach nie są odpa-
dami komunalnymi, ale popro-
dukcyjnymi, ponieważ jednak jest 

problem, co z nimi zrobić, to jest 
prośba do wójta, aby rolnikom po-
móc i spróbować sprawę rozwią-
zać kompleksowo w całej gminie. 
bo – jeśli nic się z problemem nie 
zrobi – to folie będą się poniewie-
rać po polach i w pewnym mo-
mencie może się z tego zrobić 
problem, który będzie dotyczył 
wszystkich mieszkańców. 

Jak się dowiedzieliśmy po se-
sji, ostatnia zbiórka folii (ale też 
sznurków do pras, plastikowych 
mebli ogrodowych, beczek z two-
rzyw sztucznych, makulatury, 
płyt CD) na terenie gminy Zdu-
ny została przeprowadzona w paź-
dzierniku 2017 roku. Wtedy fir-
ma Eko-Kossa z okolic Góry Św. 
Małgorzaty sama zwróciła się do 
gminy z taką ofertą. Przygotowa-
ne miała już swoje ulotki, Urząd 
Gminy Zduny pomógł jedynie  
w rozpropagowaniu tej informacji. 

We wcześniejszych latach firmy 
zajmujące się tym również same 
docierały do gminy. Nie było po-
trzeby, aby aktywnie ich poszuki-
wać. Teraz to się zmieniło. 

Problem nie dotyczy tylko na-
szego terenu, ale wydaje się być 
ogólnopolski. Na dowód tego 
urzędnicy ze Zdun wskazali nam 
dostępne w internecie publika-
cje na ten temat z ubiegłego roku. 
Wynika z nich, że Zarząd Krajo-
wej Rady Izb Rolniczych zwró-
cił się w lipcu ubiegłego roku do 
Ministerstwa Środowiska z wnio-
skiem o podjęcie działań legisla-
cyjnych, które ułatwią rolnikom 
pozbywania się folii i sznurka wy-
korzystywanych w rolnictwie. 

Chodziło przede wszystkim  
o wprowadzenie przepisów, któ-
re pozwolą na stworzenie miejsc, 
gdzie odpady te byłyby przyjmo-
wane, lub też zobowiązujących 
dostawców folii i sznurka rolni-
czego do odbioru tych odpadów 
– a takie przepisy funkcjonują  
w przypadku sprzętu RTV, 
AGD, a na rolniczym podwórku  

– w przypadku opakowań po środ-
kach ochrony roślin. 

Niestety minister środowiska 
uznał, że problem z zagospoda-
rowaniem folii jest problemem 
samego rolnika, który jest „wy-
twórcą tych opadów” i ma obo-
wiązek na własny koszt je zago-
spodarować, zlecając to firmie, 
która ma na to zezwolenie. Prze-
pisy takie funkcjonują już od 2012 
roku, ale rolnicy ich nie odczuwa-
li, ponieważ był popyt na takie od-
pady i firmy odbierały je bezpłat-
nie. Zmieniło się to na początku 
2018 roku. 

W piśmie Krajowej Rady Izb 
Rolniczych jest jednak wzmian-
ka o tym, że przedstawiciele re-
sortu mają świadomość zaistniałej 
sytuacji oraz „problemów, które  
z niej wynikają, w tym możliwych 
ograniczeń w odbiorze odpadów 
danego rodzaju, również odpłat-
nie”. Sytuacja jest analizowana 
pod kątem możliwości wprowa-
dzenia rozwiązań prawnych, któ-
re ułatwiają rolnikom zagospoda-
rowanie tych odpadów. 

Na razie nowych rozwiązań nie 
ma.  mwk

Łowicz�|�Gawrony�na�Błoniach�znów�mają�się�dobrze

Sokolnik za drogi, innych sposobów nie zastosowano
Gawrony – utrapienie osób, które przechadzają 
się parkiem Błonie lub parkiem Sienkiewicza, nie 
opuszczą prawdopodobnie w tym roku znajdujących 
się tam miejsc ich gniazdowania. Ratusz wstrzymuje 
się od wydania pieniędzy na ich płoszenie.

Naczelnik Wydziału Spraw 
Komunalnych Paweł Gawroński, 
pytany przez nas czy rozważano 
pozbycie się gniazd z parku przez 
zrzucenie ich z drzew przed okre-
sem lęgowym, co np. w Żychlinie 
zniechęciło gawrony do ich zakła-
dania na kasztanowcach rosną-
cych nad chodnikiem przy jednej 
z ulic, odpowiedział, że w przy-
padku parku Błonie pomysł ten 
jest trudny do realizacji. Do par-
ku musiałby wjechać ciężki pod-
nośnik o bardzo długim ramieniu, 

aby sięgnąć gniazd znajdujących 
się na topolach na wys. ponad 
20 m. Wynajęcie odpowiednie-
go sprzętu byłoby drogie. W Ży-
chlinie gniazda na kasztanowcach 
znajdują się znacznie niżej. 

Można byłoby zrobić to dużo 
prościej, przez zaangażowanie do 
tego celu którejś z jednostek stra-
ży pożarnych, aby zmyła prądem 
wody gniazda z drzew – choć to 
drastyczne rozwiązanie, to jest 
ono stosowane w Polsce. Gawroń-
ski mówi jednak, że jest obawa, 

że samochód strażacki operujący  
w parku zniszczyłby kołami i swo-
im ciężarem alejki i trawniki.

Naczelnik dodaje, że poważnie 
rozważano możliwość zatrudnie-
nia sokolnika. Chętny był do tego 

jeden z nich, mieszkający pod Ło-
wiczem. Ale cena, jaką zapropo-
nował za trzytygodniową usługę 
– 30 tys. zł – polegającą na co-
dziennej obecności w Parku Bło-
nie z ptakiem drapieżnym i jego 
przeloty nad drzewami, została 
odrzucona jako zbyt droga.

Naczelnik powiedział nam, że 
kierowany przez niego wydział 
przygotowuje wystąpienie do Re-
gionalnej Dyrekcji Ochrony Śro-
dowiska o odstąpienie od zakazu 
płoszenia gawronów w trwającym 
już okresie ochronnym. – Liczy-
my, że tańszym rozwiązaniem bę-
dzie płoszenie akustyczne. Mowa 
o kwocie kilkunastu tysięcy zło-
tych – mówił, dodając, że ta kwo-
ta nie jest zapisana w budżecie, 
ale można przesunąć pieniądze 

między działami, aby ją uzyskać. 
Wcześniej jednak musi wystąpić 
do burmistrza Krzysztofa Kaliń-
skiego o zgodę na poniesienie ta-
kiego wydatku przez miasto. 

Ten rodzaj płoszenia polegałby 
na puszczaniu przemiennie gło-
sów ptaków drapieżnych z hukiem 
wystrzałów. – Sprawa jest otwarta 
– mówi naczelnik. – Będziemy tę 
metodę rekomendowali burmi-
strzowi.  tb

Przepisy�takie�
funkcjonują�już�od�
2012�roku,�ale�rolnicy�
ich�nie�odczuwali,�
ponieważ�był�popyt��
na�takie�odpady��
i�firmy�odbierały�je�
bezpłatnie.��
zmieniło�się�to�na�
początku�2018�roku.

Jest�obawa,�że�
samochód�strażacki�
operujący�w�parku�
zniszczyłby�kołami��
i�swoim�ciężarem��
alejki�i�trawniki.

Sokolnik Andrzej Fijałkowski z Pabianic płoszył w 2013 roku  
przy�użyciu�sokołów�gawrony�w�parku�Błonie�i�w�Alejach�sienkiewicza.
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Zduny�|�Program�„czyste�powietrze”

Możesz otrzymać dotację na wymianę 
pieca lub docieplenie domu
18 marca w godz. 9-14  
w Domu Kultury  
w Zdunach odbędzie się 
spotkanie informacyjne 
dla mieszkańców na temat 
rządowego programu 
„Czyste powietrze”.

Z programu skorzystać mogą 
osoby, które planują wymienić 
stare piece lub kotły na paliwo 
stałe lub przeprowadzić termo-
modernizację budynków jedno-

rodzinnych. Mogą one pozyskać 
dotację lub pożyczkę pod wa-
runkiem, że są właścicielami do-
mów lub posiadają zgodę na ich 
budowę. Pieniądze pochodzą  
z Narodowego i Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej. 

Założenia i zasady programu 
na spotkaniu w Zdunach przed-
stawiać będą właśnie pracownicy 
WFOŚiGW w Łodzi. Oni rów-
nież przedstawią sposób wypeł-
niania wniosków o dofinansowa-

nie oraz zasady rozliczania dotacji 
lub pożyczek. 

Warto dodać, że w Urzędzie 
Gminy w Zdunach również bę-
dzie można uzyskać informacje 
na temat programu, gdyż jeden  
z pracowników został w tym za-
kresie przeszkolony. Wnioski 
można składać w punkcie, któ-
ry niedawno powstał w Staro-
stwie Powiatowym, jest on czynny  
w każdy piątek w godz. 9-14.  
W punkcie tym można również 
uzyskać wszelkie informacje.  mwk  

RZUt oKieM |�PiErwszOKLAsiści�w�strAży�POżArnEJ�
Uczniowie klas pierwszych 
technikum oraz szkoły branżowej 
ZSP nr 1 w Łowiczu�w�ramach�
zajęć�dla�bezpieczeństwa�
odwiedzali�na�przełomie�lutego�
i�marca�jednostkę�Państwowej�
straży�Pożarnej�w�łowiczu.�Klasy�
technikum�udały�się�na�wycieczkę�
pod�opieką�Ewy�wieczorek,�
a�klasa�szkoły�branżowej�pod�
opieką�heleny�Grzegory.�Młodzież�
zapoznała�się�ze�sprzętem��
do�gaszenia�ognia,�jak�i�neutralizacji�
substancji�chemicznych,�rozcinania�
i�rozwierania�blach�pojazdów��
i�innych�obiektów.�Uczniowie�mieli�
też�okazję�przećwiczyć�pierwszą�
pomoc�przedmedyczną.�opr. mak 

Gmina Łowicz |�Można�pozyskać�do�6�tys.�zł�

Gmina dofinansuje 
wymianę pieców
100 tys. zł z budżetu  
na 2019 rok gmina Łowicz 
przeznacza na program,  
w ramach którego dofinansuje 
swoim mieszkańcom 
wymianę pieców  
centralnego ogrzewania.  
Na ostatniej sesji Rady 
Gminy, 27 lutego,  
radni jednogłośnie przyjęli 
uchwałę w tej sprawie,  
której istotą jest regulamin.

Program dotyczy wymia-
ny źródeł ciepła w budynkach 
mieszkalnych. Mogą z niego sko-
rzystać osoby fizyczne z tytułem 
prawnym do nieruchomości (je-
śli jest współwłasność, musi być 
zgoda wszystkich współwłaści-
cieli), które nie zalegają z podat-
kami w Urzędzie Gminy. 

Wójt Andrzej Barylski, któ-
ry jest inicjatorem wprowadze-
nia gminnego programu, mówił 

na sesji, że już teraz spotyka się 
z zainteresowaniem mieszkań-
ców, którzy pytają czy wystarczy 
pieniędzy dla wszystkich. – Jeżeli 
tych pieniędzy zabraknie, to zro-

bimy wszystko, by powiększyć 
pulę środków na ten cel – zapew-
nił. 

– Kwota uchwalona, 100 tys. 
zł, to początek projektu, kwota 

będzie zwiększana przez Radę 
Gminy w zależności od zainte-
resowania udziałem w projekcie  
– zapowiedział też przewodni-
czący Rady Gminy Łowicz Ma-
ciej Malangiewicz. 

Mieszkańcy gminy Łowicz 
będą mogli ubiegać się o dofinan-
sowanie w wysokości 50% kosz-
tów kwalifikowanych (nie więcej 
niż 6 tys. zł), które obejmują de-
montaż starego źródła ogrzewa-
nia oraz zakup i montaż nowego 
pieca. 

Z programu nie można sko-
rzystać w sytuacji, gdy miałoby 
dojść do tzw. „podwójnego finan-
sowania”, bo przypomnijmy, że  
o dofinansowanie m.in. na wy-
mianę pieców można ubiegać 
się też z rządowego programu 
„Czyste powietrze”. Zdaniem 
przewodniczącego rady Macie-
ja Malangiewicza, aplikowanie 
do gminnego programu będzie 
jednak dużo prostsze, a kwota 
dofinansowania nie będzie uza-
leżniona od kryterium dochodo-
wego, tak jak jest to w programie 
„Czyste powietrze”. – Myślę, że 
my, jako radni, powinniśmy być 
dumni z tego programu – mówił  
na sesji Maciej Malangiewicz. 

Jeśli uchwała zostanie zatwier-
dzona przez nadzór prawny wo-
jewody, to niebawem ruszy nabór 
wniosków.  aa 
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Łowicz�|�rekrutacja�do�przedszkoli

Miejsc nie powinno 
zabraknąć
Od 8 marca przedszkola 
miejskie w Łowiczu  
mają już wstępne listy dzieci 
zakwalifikowanych  
w pierwszym naborze dzieci 
do przedszkoli na przyszły 
rok szkolny. Ci, którzy 
jeszcze tego nie zrobili, 
powinni dzisiaj, 14 marca, 
potwierdzić swój wybór.

Potwierdzenie ma znacze-
nie przy weryfikacji list, ponie-
waż wiele nazwisk powtarza się 
w różnych przedszkolach, co jest 
dla dyrektorów mylące. Jutro, 
15 marca, powinny być już goto-
we listy po weryfikacji. Dyrektor 
Zakładu Ekonomiczno-Admini-
stracyjnego w Łowiczu Joanna 
Mostowska uspokaja, mówiąc,  
że ogólna organizacja rekrutacji 
jest podobna jak w ubiegłym roku 
i dla wszystkich biorących udział 
w pierwszej rekrutacji miejsca się 
znajdą. Jedyne wątpliwości doty-
czą tego, w którym przedszkolu 
znajdzie się dziecko i ile wolnych 
miejsc zostanie. Ta druga informa-
cja będzie istotna później, kiedy 
będzie mogła być ogłoszona dru-

ga, czyli uzupełniająca rekrutacja 
(nie wcześniej, niż po upłynięciu 
czasu na procedury odwoław-
cze po pierwszej). W uzupełnia-
jącej rekrutacji mogą brać udział  
w pierwszej kolejności dzieci 
2,5-letnie, a następnie dzieci spo-
za Łowicza.

Liczba miejsc wolnych zależeć 
też będzie od innych czynników, 
na przykład od tego ilu rodziców 
przepisze bądź wypisze dziecko  
z przedszkola, czy też ilu dzie-
ciom 6-letnim zostanie odroczony 
obowiązek szkolny.

W miejskich przedszkolach, tak 
jak w bieżącym roku szkolnym, 
będzie od września 39 oddziałów. 
W Przedszkole nr 1 – 7 oddziałów, 
nr 2 – 6, nr 3 – 6, nr 4 – 5 (w tym 
dwa integracyjne), nr 7 – 4, nr 10  
– 6 integracyjnych. 

Jedyną zmianą w stosunku 
do bieżącego roku jest zamia-
na dwóch zwykłych oddziałów 
Przedszkola nr 5 na integracyjne, 
czyli takie, w których są również 
dzieci niepełnosprawne. W od-
dziale zwykłym może być maksy-
malnie 25 dzieci, w integracyjnym 
20.      tm

Wójt Andrzej Barylski przedstawiał�na�sesji,�na�czym�będzie�polegał�
gminny�program�dofinansowania�wymiany�pieców�centralnego�ogrzewania.
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Kiernozia |�Gmina�planuje�wiosenne�naprawy�dróg�

Na które drogi trafi asfaltowy destrukt?
Wykonanie podbudowy z de-

struktu asfaltowego połączone  
z łataniem największych dziur na 
odcinkach dróg gminnych planu-
je przeprowadzić wczesną wio-
sną gmina Kiernozia. Tematy re-
montów dróg zwykle wzbudzają 
spore emocje, bo wszystkich po-
trzeb nie da się spełnić, więc 
zwykle omawiane są na sesji. 
Tak ma się stać również i tym ra-

zem. – Czekamy na sesję, chce-
my zebrać wszystkie dane i za-
potrzebowanie – powiedział nam 
sekretarz gminy Jarosław Boguc-
ki. 

Na tę chwilę ustalono, że de-
strukt asfaltowy ma trafić na co 
najmniej trzy odcinki dróg: w Je-
rzewie w kierunku posesji nr 33, 
na drogę w Czerniewie na odcin-
ku od posesji nr 13 w kierunku 

południowym do rowu meliora-
cyjnego oraz na drogę w Woli Stę-
powskiej na odcinku od posesji nr 
32 na zachód w kierunku lasu. To 
jednak nie koniec wiosennych na-
praw dróg. Decyzje, gdzie jeszcze 
konieczne jest łatanie, mają za-
paść po sesji Rady Gminy w Kier-
nozi 22 marca. Roboty powin-
ny być wykonane w pierwszych 
dniach kwietnia.  mak 

Kiernozia�|�Projekt�„E-aktywni�mieszkańcy”�

Są jeszcze miejsca na szkolenia komputerowe 
Mieszkańcy gminy Kierno-

zia, którzy ukończyli 25 lat, mogą 
zapisywać się na bezpłatne szko-
lenia komputerowe w ramach 
dofinansowanego unijnymi pie-
niędzmi programu „E-aktywni 
mieszkańcy”. Dwunastogodzinne 
szkolenie zostanie podzielone na 
3 dni – każdego dnia uczestnicy 
spędzą przy komputerach po 4 go-
dziny. Szkolenie ma obejmować 4 

bloki tematyczne: rodzic w inter-
necie, moje finanse i transakcje in-
ternetowe, rolnik w sieci oraz kul-
tura w sieci. 

Zajęcia będą odbywały się 
w Gminnym Ośrodku Kultury  
w Kiernozi, w kilkunastoosobo-
wych grupach. Przeszkolonych 
ma zostać łącznie 150 osób. Chęć 
uczestnictwa zgłosiła już znacz-
na część członków kiernoskie-

go Klubu Seniora. Za uzyskane  
w ramach projektu dofinansowa-
nie gmina kupiła 10 laptopów, 
które później trafią do szkoły pod-
stawowej. Zapisów można doko-
nywać w Urzędzie Gminy w Kier-
nozi (pokój nr 6) lub telefonicznie 
pod numerem 24 / 277-90-32. 
Konkretne terminy spotkań zosta-
ną ustalone bezpośrednio z zainte-
resowanymi.  mak 

Autostrada A2 |�Jest�umowa�na�przygotowanie�koncepcji�rozbudowy�autostrady�

Trzeci pas z Warszawy do Łodzi za 6 lat
Autostrada Wolności na odcinku od Warszawy do Łodzi będzie miała trzy, a miejscami 
cztery pasy – to już przesądzone. Umowa na przygotowanie analizy technicznej 
i koncepcji budowy trzeciego pasa ruchu na autostradzie A2 od węzła Łódź Północ  
do granicy z woj. mazowieckim została podpisana 11 marca w łódzkim oddziale 
Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad. To początek prac, w efekcie których 
A2 na odcinku z Łodzi do Warszawy będzie miała większą przepustowość.

Niestety, wstępne harmonogra-
my zakładają, że budowa ma za-
kończyć dopiero za sześć lat. 

Przygotowaniem dokumenta-
cji dobudowania trzeciego pasa 
na nieco ponad 46-kilometrowym 
odcinku Łódź – granica woje-
wództwa zajmie się firma Trans-
projekt Gdański za 2,5 mln zł. 

GDDKiA zapowiada ponadto, 
że lada dzień wskaże najkorzyst-
niejszą ofertę na dalszy ciąg po-
szerzenia A2 do węzła Konotopa 
(ok. 43 km), a od środy, 13 marca 
miała ruszyć likwidacja wysp na 
nieczynnym punkcie poboru opłat 
w Pruszkowie. To właśnie w tym 
miejscu kierowcy najszybciej po-
winni odczuć zmiany. Do tej pory 
dojeżdżając do tego miejsca nale-
żało zwolnić do 40 km/h. Po roze-
braniu na PPO Pruszków 7 tzw. 
wysp segregacyjnych i wyremon-
towaniu nawierzchni betonowej 
takiego ograniczenia już tam nie 
będzie. Zakończenie robót prze-
widziano już na 30 czerwca. 

Natomiast na efekty pracy pro-
jektantów, którzy opracują anali-
zę techniczną z elementami kon-
cepcji na budowę trzeciego pasa 
ruchu (w miejsce obecnego pasa 
rozdziału) i uzyskają decyzję śro-

dowiskową, poczekamy 19 mie-
sięcy. 

To jednak dopiero początek. 
Najpierw, do połowy przyszłego 
roku, opracowana zostanie wspo-
minana dokumentacja. Potem roz-

pisany zostanie przetarg w trybie 
„projektuj i buduj”. Wykonawca 
będzie miał czas prawdopodobnie 
do połowy 2025 roku, by posze-
rzyć autostradę. 

Jakie warunki 
prowadzenia prac 
GDDKiA w umowie na wyko-

nawstwo będzie miała jednak je-
den – bardzo istotny z punktu wi-
dzenia kierowców warunek: prace 
nie mogą wpływać na zmniejsze-
nie przepustowości A2. 

Należy zaznaczyć, że projekt 
istniejącej autostrady przewidywał 
budowę 3 pasa w miejsce obecne-
go pasa rozdziału, zatem istnieją-
ce obiekty inżynierskie i pozosta-
ła infrastruktura są przystosowane 
do wprowadzenia takiego rozwią-
zania. 

Czwarty pas na A2 będzie do-
budowany na odcinku od Pruszko-
wa do Warszawy, gdzie ruch jest 
jeszcze większy niż na „naszym” 
odcinku. 

Co z dodatkowymi 
węzłami? 
Umowa na analizę techniczną 

i koncepcję rozbudowy autostra-
dy o trzeci pas ruchu teoretycznie 
nie jest związana z ewentualnymi 
dodatkowymi węzłami autostra-

dowymi, o które starają się gmi-
ny Bolimów i Dmosin, ale jak 
nam powiedział wójt gminy Boli-
mów Stanisław Linart, gmina „nie 
ustaje w lobbowaniu i staraniach”. 
Gmina ma koncepcję budowy 
węzła w Bolimowie z wykorzy-
staniem skrzyżowania z drogą nr 
705: od strony Skierniewic opar-
tą na dwóch rondach z wykorzy-
staniem istniejącego wiaduktu. 
– Lobbujemy w tej sprawie wszę-
dzie, gdzie się da: w Ministerstwie 
Infrastruktury, GDDKiA w War-

szawie i w oddziale w Łodzi oraz 
w Urzędzie Marszałkowskim. Na 
tym etapie nie ma żadnych no-
wych informacji czy decyzji z tej 
sprawie – powiedział nam wójt 
Linart. 

Gmina nie zamierza jednak po-
rzucać starań o budowę węzła. – 
Jesteśmy na tyle zdeterminowa-
ni, że będziemy skłonni rozważać 
partycypowanie w kosztach bu-
dowy – oczywiście chcielibyśmy, 
żeby były one po naszej stronie jak 
najmniejsze – mówi.  mak 

Autostrada A2 na odcinku od Warszawy do Łodzi�będzie�miała�trzy,��
a�miejscami�nawet�cztery�pasy.�niestety�dopiero�w�2025�roku.
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 GiGantyCzny ruCh na autoStradzie
Jak�informuje�rzecznik�
Prasowy�Generalnej�Dyrekcji�
Dróg�Krajowych�i�Autostrad�
Jan�Krynicki,�poszerzenie�
autostrady�A2�związane�
jest�z�rosnącym�natężeniem�
ruchu�oraz�planowaną�
realizacją�centralnego�Portu�
Komunikacyjnego�w�sąsiedztwie�
autostrady.�Generalny�Pomiar�
ruchu�wykonany�w�2015�r.�
wykazał,�że�na�odcinku�łódź�
Północ�–�wiskitki�wynosił�on�
ok.�40�tys.�pojazdów�na�dobę,�
wiskitki�-�Grodzisk�Maz.�45�tys.�
pojazdów�na�dobę,�pomiędzy�
Grodziskiem�Maz.�a�Pruszkowem�

wzrósł,�osiągając�ok.�57�tys.�
pojazdów�na�dobę,�natomiast�na�
wlocie�do�warszawy�pomiędzy�
Pruszkowem�a�Konotopą�liczba�
pojazdów�sięgnęła�ok.�75�tys.�
pojazdów�na�dobę.�
Przeprowadzony�w�2017�r.�
pomiar�ruchu�na�odcinku�
pomiędzy�wiskitkami�a�
Grodziskiem�Maz.�wykazał�wzrost�
o�13�tys.�pojazdów�na�dobę��
w�stosunku�do�danych�z�2015�r.�
Dodatkowy�pas�ruchu�pozwoli�
zwiększyć�płynność,��
a�tym�samym�zapewni�poprawę�
bezpieczeństwa�ruchu�
drogowego. opr. mak 
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to było na rocznicę 
śmierci Wieszcza
(...) Jako urodzony i wychowa-

ny w Łowiczu, choć od czasów 
studenckich mieszkający w Ło-
dzi, żywo interesuję się sprawami 
rodzinnego miasta. Wasze pismo 
otrzymuję mniej więcej z kwartal-
nym opóźnieniem, jest co prawda 
internet, ale mając gazetę w ręku 

mogę dokładniej przestudiować 
zawarte w nim materiały. Otóż 
w numerze 51 z 19 grudnia 2018 
roku, na stronie 3 (prawy, gór-
ny narożnik) w notatce „O Czaj-
kach...” piszecie o pomniku Józe-
fa Piłsudskiego znajdującym się 
na ul. Podrzecznej przy dawnych 
koszarach 10 PP, m.in. „... Marek 
Wojtylak,..., że w 1958 roku zmie-
nił on patrona na Adama Mickie-
wicza...”.

Nie jest to prawdą; pamiętam 
doskonale, że jako 9-letnie pacholę 

byłem przypadkowym świadkiem 
odsłonięcia pomnika Wieszcza  
i było to w roku 1955, a okazją  
dla tego wydarzenia była 100.  
rocznica śmierci Adama Mickie-
wicza. 

Niewielu było uczestników tej 
uroczystości, a świadków jesz-
cze mniej, dlatego przypuszczam,  
że i pamięć o tym w mieście już się 
zatarła. Ale może warto przypo-
mnieć jak było naprawdę? 

Z poważaniem
Wojciech i. Kaźmirski

liSty  
Do ReDAKcJi

RZUt oKieM |�MrM�nA�DziEń�KOBiEt�

W piątek, 8 marca, nie tylko w szkole, pracy i w domu pamiętano o Dniu Kobiet.�Młodzieżowi�radni�
Miejscy�w�łowiczu�rozdali�z�tej�okazji�250�żółtych�tulipanów.�O�godz.�10.00�spotkali�się�na�nowym�rynku,��
skąd�wyruszyli�w�kierunku�ulic�przyległych,�by�wręczyć�po�kwiatku�każdej�napotkanej�pani.�„Dziękuję�bardzo!”,��
„Jak�miło!”,�„A�od�kogo�to?”�–�te�słowa,�w�towarzystwie�szczerych�uśmiechów,�były�najczęstszymi�reakcjami�pań�
na�wręczone�tulipany.�inicjatywę�młodzieżowych�radnych�pochwaliło�też�kilku�panów.�aa 

RZUt oKieM |�wArsztAty�z�OKAzJi�DniA�KOBiEt

Własną biżuterię haftowaną, jak na przykład bransoletki czy naszyjniki, wykonali uczestnicy warsztatów 
rękodzieła zorganizowanych 3 marca przez Muzeum w Łowiczu.�Prowadziła�je�Anna�Kośmider,�kierownik�
ds.�naukowych�muzeum.�Okazją�był�zbliżający�się�Dzień�Kobiet�i�to�kobiety�były�w�zdecydowanej�większości�
liczebnej�podczas�obu�tur�tych�warsztatów.�tm

Gmina Nieborów |�zmiana�prezesa�Gminnej�rady�Kobiet

Grażyna Haczykowska 
zastąpiła  
Teresę Duranowską
Grażyna Haczykowska 
została nową 
przewodniczącą 
Gminnej Rady Kobiet 
gminy Nieborów.  
4 marca, na zebraniu, 
głosowała na nią 
większość delegatek 
z 12 działających 
na terenie gminy 
Nieborów Kół 
Gospodyń Wiejskich. 

Zastąpi ona na tym stanowisku 
dotychczasową przewodniczącą 
Teresę Duranowską, która zrezy-
gnowała z ubiegania się o reelek-
cję.

Teresa Duranowska powie-
działa nam, że już wcześniej po-
informowała koleżanki o swo-
im zamiarze nie kandydowania. 
Ustąpiła także po 12 latach z prze-
wodniczenia kołu w Kompinie.  
– Od momentu, gdy moje dzie-
ci poszły do szkoły, angażowa-
łam się w różne społeczne sprawy  
i zawsze piastując jakąś funkcję, to 
w Radzie Rodziców, przy telefo-
nizacji wsi czy ostatnio w KGW. 
Prawda jest taka, że praca ta z jed-
nej strony przynosi satysfakcję, 
z drugiej absorbuje czas i obcią-
ża. Postanowiłam więc odpocząć 
i oddać pole do działania młod-
szym, energicznym koleżankom, 
które na pewno będą miały też cie-
kawe pomysły – powiedziała nam.

Chce teraz bardziej skoncen-
trować się na sobie i swojej rodzi-
nie. Myśli o podróżach, a inspira-
cją do wybrania kierunków będzie 
na pewno książka „Księga Cudów 
Polski”, którą otrzymała w po-
dziękowaniu za pracę społeczną 
od wójta Jarosława Papugi.

Przewodniczącą Gminnej Rady 
Kobiet była przez cztery lata, czyli 
przez jedną kadencję zastąpiła na 
tej funkcji wieloletnią przewodni-

czącą Irenę August z Nieborowa. 
Czas ten ocenia bardzo pozytyw-
nie, przede wszystkim dlatego, że 
od początku mogła liczyć na po-
moc swojej poprzedniczki. Szcze-
gólnie cieszy ją to, że co roku uda-
wało się nie tylko na szczeblu 
gminy, ale też samych kół, orga-
nizować wycieczki turystyczne 
w ciekawe zakątki Polski, np. w 
2018 roku panie odwiedziły Puła-
wy, Lublin i Kazimierz nad Wisłą. 
Z okazji odzyskania przez Polskę 
niepodległości były na warszaw-
skich Powązkach, aby zwiedzić 
je z przewodnikiem, w tym roku 
były już w Żelazowej Woli. Ale 
panie w tych ostatnich latach od-
wiedziły też Litwę, Czechy i Sło-
wację. Dużym wsparciem przy 
ich organizacji była pomoc fi-
nansowa urzędu gminy. Oprócz 
tego uczestniczyły w kiermaszach  
i spotkaniach.

– Dzięki tej pracy poznałam 
nowe miejsca, wielu wspania-
łych ludzi, ale też dołożyłam swój 
udział do wielu ciekawych wyda-
rzeń na terenie gminy, takich jak 
jubileusze istnienia kół, to mnie 
cieszy – ocenia miniony okres.

Grażyna Haczykowska od lat 
aktynie działa Kole Gospodyń 
Wiejskich w Bednarach, miej-
scowości, w której mieszka, jest 
też prezesem tego koła. W roz-
mowie z nami powiedziała, że 
także będzie chciała, aby panie  
z KGW mogły dalej uczestniczyć 
w wycieczkach, bo ta propozy-
cja cieszy się dużym zaintereso-
waniem. Ale chce zaproponować 
nowy pomysł – integrację kół 
gospodyń wiejskich z różnych  
gmin na szczeblu powiatu przez 
spotkania i wspólne przedsię-
wzięcia.

W zebraniu wyborczym  
4 marca udział wzięło ok. 30 pań 
z 12 spośród 13 kół działających 
na terenie gminy Nieborów. Gra-
żynę Haczykowską poparło 20 
delegatek. Tym samym wygrała 
ona z jedyną kontrkandydatką, 
Danutą Siemińską z Julianowa.

W czasie zebrania wybra-
no skład nowego zarządu: Iwo-
na Dratwa została wiceprze-
wodniczącą, Justyna Siewierska  
– skarbnikiem, Bożena Dudziń-
ska – sekretarzem i Katarzyna 
Tracz – członkiem.  tb

Grażyna Haczykowska (z lewej) objęła kierowanie Gminną Radą 
Kobiet�w�gminie�nieborów�zastępując�teresę�Duranowską�(z�prawej).
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RZUt oKieM |�rEAKtywAcJA�trADycJi

W ostatki, 5 marca, z inicjatywy kilku mieszkańców Wojewodzy w gm. Bielawy, a�w�szczególności�
przewodniczącej�KGw�Justyny�Marczewskiej,�grupa�mieszkańców�tej�wsi�zebrała�się,�by�reaktywować�dawny�
zwyczaj�zapustów.�Przebierańcy�odwiedzali�domy,�przedstawiając�gospodarzom�krótki�program�artystyczny��
oraz�składając�życzenia.�w�zamian�dostawali�słodycze,�jaja,�a�czasem�pieniądze.�zgodnie�z�starym�obyczajem,�
byli�chętnie�przyjmowani�i�goszczeni,�bo�ich�przybycie�wróży�domownikom�dobry�rok.�zebrane�pieniądze�zostały�
przeznaczone�na�działalność�KGw,�natomiast�konsumpcja�podarowanej�żywności�trwała�do�północy.�ewr
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Łyszkowice
Kwiaty na Dzień Kobiet

Około 100 pań z terenu gminy Łyszkowi-
ce wzięło udział 10 marca w gminnych ob-
chodach Dnia Kobiet w Łyszkowicach. Ży-
czenia złożył im wójt gminy Adam Ruta, 
który podkreślił ich rolę w gminie i podzię-
kował w aktywne włączanie się w jej życie. 
Obecni na sali panowie wręczyli wszystkim 
kobietom kwiaty, a dyrektor Monika Waw-
rzyn przypomniała, że tego dnia obcho-
dzony jest Dzień Mężczyzny i z tej okazji 
otrzymali oni czekolady. Po części oficjalnej 
zgromadzeni obejrzeli występ kabaretu Bu-
melant z Nakła nad Notecią i wzięli udział  
w słodkim poczęstunku.  tb

Urząd Marszałkowski�|�Artur�Michalak�dyrektorem

Z Łowicza do Łodzi 
przez ministerstwo
Były wieloletni pracownik 
Urzędu Miejskiego  
w Łowiczu i radny Powiatu 
Łowickiego Artur Michalak 
od początku stycznia 
pełni funkcję dyrektora 
Departamentu Promocji  
i Współpracy Zagranicznej 
Urzędu Marszałkowskiego 
w Łowiczu.

Przypomnijmy, że Artur Mi-
chalak w łowickim ratuszu pra-
cował w latach 2007 – 2017, był 
naczelnikiem wydziału promo-
cji, kultury, sportu i turystyki,  
a następnie wydziału strategii, roz-
woju i obsługi przedsiębiorców. 
W kadencji 2010 – 2014 zasia-
dał w Radzie Powiatu Łowickie-
go, wybrany z komitetu burmi-
strza Krzysztofa Jana Kalińskiego,  
w koalicji z PiS (w pierwszej poło-
wie kadencji rządzącej, w drugiej 
w opozycji).

W lipcu 2017 roku przeszedł do 
pracy w Kancelarii Prezesa Rady 
Ministrów, gdzie był zaufanym 
współpracownikiem i doradcą 
ówczesnego ministra Grzegorza 
Schreibera. Ten został po ostat-
nich wyborach samorządowych 
marszałkiem województwa łódz-
kiego. Niedługo potem zatrudnie-
nie w urzędzie marszałkowskim 
znalazł również Artur Michalak, 
początkowo jako pracownik De-
partamentu Prawno-Organizacyj-
nego.

Na dyrektora departamen-
tu promocji i współpracy zagra-
nicznej został powołany 2 stycz-
nia, zastępując na tym stanowisku 
Macieja Łaskiego, kierującego tą 
jednostką od 2012 roku. 

Do zadań tego departamen-
tu należą sprawy: promocji wo-
jewództwa, współpracy między-
regionalnej i zagranicznej oraz 
realizacja zadań związanych  
z organizacją portalu „lodzkie.pl”  
i wydawaniem pisma samorządo-
wego „Ziemia Łódzka”. W jego 

skład wchodzą wydziały promo-
cji i współpracy zagranicznej, dwa 
referaty i trzy samodzielne stano-
wiska. 

Departament ten już wcześniej 
współpracował z Łowiczem i po-
wiatem łowickim przy okazji im-
prezy Mixer Regionalny i Forum 
Promocji. – Marszałek Grzegorz 
Schreiber chciałby tę współpra-
cę zdecydowanie poszerzyć – in-
formuje Artur Michalak. – Mam  
na myśli przede wszystkim or-
ganizacje pozarządowe, stowa-
rzyszenia kulturalne, sportowe, 
koła gospodyń wiejskich czy też 
Ochotnicze Straże Pożarne. Fun-
damentalne znaczenie ma rów-
nież wsparcie przedsiębiorców,  
w szczególności z mikro, małego  
i średniego sektora.

Rok 2019 jest dla Urzędu Mar-
szałkowskiego szczególny, ponie-
waż 2 sierpnia mija 100. rocznica 
utworzenia województwa łódzkie-
go. Z tej okazji, Departament Pro-
mocji i Współpracy Zagranicznej 
podejmie w regionie wiele inicja-
tyw i działań. Oprócz tradycyjne-
go Mixera Regionalnego, Forum 

Promocji czy Festiwalu Myśle-
nia Projektowego, które będą or-
ganizowane wokół tej rocznicy, 
przygotowuje inne ciekawe wy-
darzenia – premiery wydawni-
cze, filmowe, wycieczki i wysta-
wy. – Nie możemy też zapominać 
o włączeniu się w realizację ogól-
nopolskich obchodów Roku Mo-
niuszki – informuje Artur Micha-
lak. – Liczę, że z tej okazji 5 maja 
Plac Dąbrowskiego wypełni się 
miłośnikami kultury z całego wo-
jewództwa. To będzie prawdziwa 
uczta melomana.

Jeśli chodzi o współpracę za-
graniczną, to planowany jest udział 
departamentu w targach spożyw-
czych „Slow Food” w Stuttgarcie, 
w projektach z Komisji Europej-
skiej „JOURNEY Joint Organi-
sation to Unite Rural Networks of 
Entrepreneurial Youth”,  „RITA 
Region in Transition” oraz organi-
zację misji wyjazdowych w zagra-
nicznych targach branżowych dla 
przedsiębiorców z regionu łódz-
kiego w ramach projektu „LODZ-
KIE GO! Nowe rynki dla kluczo-
wych branż WŁ”.   tm
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Wójt Adam Ruta wręczył�każdej�z�pań�na�sali�po�tulipanie.

Artur Michalak (na pierwszym planie) podczas obrad Rady Powiatu 
Łowickiego w marcu 2011 roku. za�nim,�z�lewej,�Magdalena�Pietrzak��
–�ówczesna�sekretarz�powiatu,�od�3�marca�2018�roku�szefowa�Krajowego�
Biura�wyborczego,�z�prawej�–�nieco�zasłonięty�Janusz�Michalak�–�wtedy�
starosta�łowicki.�

RZUt oKieM |�KOncErt�MłODziEży�i�POczęstUnEK�KGw

Zespół młodzieżowy pod kierunkiem Pawła Godlewskiego,�działający�przy�Gminnym�Ośrodku�Kultury��
w�Bolimowie,�wystąpił�w�piątek,�8�marca�dla�ponad�50�mieszkanek�gminy�Bolimów.�Młodzi�artyści�przygotowali�
bogaty�program,�na�który�składały�się�m.in.�piosenki:�„Jej�Portret”�z�repertuaru�Bogusława�Meca,�„nigdy�więcej”�
Piotra�szczepanika�czy�„Kasztany...”,�które�śpiewała�pierwotnie�natasza�zylska,�a�ostatnio�Edyta�Górniak.�
życzenia�obecnym�złożyli�zastępca�wójta�Patryk�Kołosowski�oraz�dyrektor�GOK�irena�śmigiera-Milewska.�
spotkanie�zakończył�słodki�poczęstunek�przygotowany�przez�KGw�Bolimów.�tb
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Polityka�|�PsL�na�prostej�drodze�do�utraty�pozycji,�jaką�miało�od�lat

PSL z tęczową koniczynką?
Polskie Stronnictwo Ludowe, prowadzone na postronku 
przez radykalną światopoglądową lewicę, przestaje być tym 
stronnictwem, na które pewna część z nas była zawsze gotowa 
głosować – ugrupowaniem umiarkowanym, centrowym, 
racjonalnym, nawet jeśli krytykowanym za kolesiostwo, 
to jednak rozumiejącym czego chcą ludzie.

To skończyło się z chwilą, gdy 
23 lutego PSL podpisało poro-
zumienie o przystąpieniu do tzw. 
„Koalicji Europejskiej” w wybo-
rach do Parlamentu Europejskie-
go. Rada naczelna PSL podjęła tę 
decyzję wiedząc, że 5 dni wcze-
śniej nowy prezydent Warszawy 
z ramienia PO Rafał Trzaskow-
ski, podpisał tzw. Kartę LGBT+, 
deklarując wiele działań na rzecz 
środowiska gejów i lesbijek. 
W tym deklarując to, co najbar-
dziej poruszyło opinię publiczną: 
wprowadzenie w warszawskich 

szkołach programów „eduka-
cji antydyskryminacyjnej i sek-
sualnej” wg. „zaleceń” WHO – a 
to oznacza m.in. zajęcia z nauki 
masturbacji dla dzieci już w wie-
ku 4 lat(!), kontaktów płciowych 
w wieku lat 9, a tego jak przery-
wać ciążę – dla dzieci 12-letnich.

Rada Naczelna PSL deklarację 
Trzaskowskiego znała, a mimo to 
jego partię uznała za dobrego part-
nera w koalicji. Za stronnictwo, 
z którym chce działać razem 
w Europie. 

Pomijam tu to, co się stało 
w ostatnich latach z Platformą, 
która przecież zaczynała jako par-
tia centrowa, pomijam też, jak bar-
dzo Trzaskowski oszukał swych 
warszawskich wyborców, tych li-
beralnie, ale jednak jeszcze roz-

sądnie myślących – bo w swej 
kampanii bynajmniej postulatów 
środowisk homoseksualnych nie 
akcentował, a karta LGBT+ jest 
niemal żywcem przepisanym pro-
gramem wyborczym środowisk 
homoseksualnych. To są proble-
my Platformy.

Nas, w Łowiczu, siłą rzeczy 
bardziej interesuje to, co się dzie-
je z PSL-em. Takiego wyboru 
koalicyjnego, tak świadomego, 
w takich okolicznościach doko-
nanego – nie sposób wytłuma-
czyć. Stronnictwo, które głośno 
występuje w obronie Konstytucji, 
jego zdaniem łamanej przez PiS 
w sprawach dotyczących nieza-
leżności wymiaru sprawiedliwo-
ści – tutaj podpisuje się pod dzia-
łaniami, które wprost naruszają 
konstytucyjne prawo rodziców 
do wychowania swoich dzieci 
zgodnie z tym, co uznają za swe 
wartości. 

A jest to prawo, do którego Po-
lacy są bardzo przywiązani i któ-
re cenią. Bo wiedzą, że są sfery 
wychowania zastrzeżone wyłącz-
nie dla rodziny – szczególnie te 
dotyczące życia intymnego. Bo 
większość z nas czuje, że są to 
wartości nieoddzielne właśnie od 
życia rodzinnego.

Polacy nie są przy tym naro-
dem negatywnie nastawionym 
do homoseksualistów. U nas  
i przed wojną stosunki homosek-
sualne nie były karalne, w prze-

ciwieństwie do wielu krajów Eu-
ropy. Jesteśmy przywiązani do 
wolności – a w tym i do dziwac-
twa, odmienności, ekstrawagan-
cji. Nawet coś, co niegdyś nazy-
wano zboczeniami, nas nie dziwi, 
uznajemy jakoś wewnętrznie, że 
takie rzeczy mogą się zdarzać. 

Nawet w Łowiczu, „nasi” ho-
moseksualiści skłamaliby, gdyby 
powiedzieli, że są dyskrymino-
wani. Żyją między nami, są tole-
rowani, akceptowani, nie ma wo-
bec nich aktów agresji.

Ale na pewno nie chcemy, by 
ktoś nam narzucał, żeby taką od-
mienność, jak im się przytrafi -
ła, uznawać za normę! By żądać 
„małżeństw” dla związków, któ-
re z małżeństwem nic wspólne-
go nie mają. Nie chcemy, by do 
takich poglądów zmuszano na-
sze dzieci. I nie chcemy przede 
wszystkim, by te dzieci od naj-
młodszych lat demoralizowano 
pod płaszczykiem „działań anty-
dyskryminacyjnych”. 

Myślimy zdroworozsądkowo. 
Wiemy, że młodzież wielokrot-
nie nie prowadzi się tak, jak by-
śmy chcieli, jak byśmy jej tego 
życzyli, nauczeni przez życie. 
Wiemy też, czego uczy chrze-
ścijaństwo, w którym wzrastamy, 
choć często jesteśmy z nim na ba-
kier, znamy jego piękną naukę o 
miłości – w tym o ludzkiej seksu-
alności, tak subtelnie często wy-
rażaną i głoszoną przez św. Jana 
Pawła II. Znamy na tym tle wła-
sne zaniedbania i słabości – ale 
na pewno nie chcemy, by ktoś na 
siłę demoralizował nasze dzieci – 
i to już w tak młodym wieku! In-
stynktownie wyczuwamy jeszcze 
czym jest dziecięca niewinność 
i chcemy ją chronić. 

Co więcej: jestem przekonany, 
że użycie tu słowa „jeszcze” jest 
zbędne – bo zawsze będziemy 
wiedzieć, instynktownie czuć, 
co jest dla naszych dzieci dobre. 
Potem, gdy dorastają, jest nam 
trudniej przekazać to, co wiemy 
o życiu i w co wierzymy, dostrze-
gamy czasem własną ułomność, 
może to, że nie zawsze jesteśmy 
sami dobrym przykładem – ale 
homoseksualistów chcemy trzy-
mać z daleka od dzieci. Bo wie-
my, że są kruche i że łatwo je 
skrzywdzić – nawet jeśli to nie 
będą akty pedofi lskie, „tylko” ro-
bienie wody z mózgu. Takie jest 
powszechne przekonanie. 

A co ma do tego PSL? To, że 
wspomniane powszechne prze-
konanie stronnictwo winno było 
wyartykułować, głośno o tym 
powiedzieć. A jego politycy mil-
czą. Paweł Bejda, który chciałby 
zostać europosłem, mówi nasze-
mu dziennikarzowi (patrz obok), 
że w tej „europejskiej” koalicji 
chce być prawym, konserwatyw-
nym skrzydłem, zakotwiczonym 
w naszych wartościach. Tylko na 
czym to zakotwiczenie ma pole-
gać, skoro w tak oczywistej spra-
wie, gdy zwykli ludzie czują, że 
miarka się przebrała, poseł nie 
potrafi  powiedzieć głośno swego 
sprzeciwu? 

Na czym to przywiązanie do 
wartości ma polegać, jeśli wła-

śnie teraz Paweł Bejda nie krzyk-
nie: „Hej, Trzaskowski, wycofaj 
się, łamiesz konstytucję, a przy 
okazji gadasz głupoty! Z taką 
PO, jaką ty pokazujesz, my do 
europarlamentu nie chcemy, bo 
tam nie będziemy się zgadzać, 
to nie nasza śpiewka. A ty, Grze-
gorz, ucisz faceta, tak jak już go 
raz uciszyłeś z opłatami za wie-
czyste użytkowanie”. 

Tego z ust Pawła Bejdy nie 
usłyszeliśmy. Nie powiedział 
tego także Władysław Kosiniak-
-Kamysz. Nie doczekaliśmy się 
takiego non possumus w formie 
oświadczenia lokalnych działa-
czy PSL. Internauci na forach 
kpią, że to poselskie gaże w euro, 
wynegocjowane przez podział 
miejsc na listach, są tu decydują-
ce, że one każą milczeć. 

Jeśli tak, to ludowcy mogą się 
bardzo przeliczyć. Bo nawet jeśli 
dzięki wejściu do tej koalicji, któ-
ra nagle zrobiła się tęczowa, a nie 
biało-czerwona, w której rady-
kalna lewica ma najwięcej do po-
wiedzenia, zdobędą kilka manda-
tów – to będzie to zysk na 4 lata, 
dla kilku osób. Dla stronnictwa 
taki wybór jest fatalny – jest tylko 
kolejnym potwierdzeniem, że re-
alną troskę o polską rodzinę i tra-
dycyjne wartości wykazuje tylko 
PiS. 

Bo w polityce chodzi koniec 
końców o przekonania. W koń-
cu zawsze nadchodzi moment, że 
trzeba się określić za czym się jest 
i przeciw czemu. W tym przy-
padku za rodziną czy przeciwko 
niej, za czystym dzieciństwem 
czy za propagandą gejowską. Za 
prawdą, także w używanym ję-
zyku (homoseksualiści, zamiast 
używanego powszechnie dawniej 
słowa „pederasta”, dziś forsują 
„gej” – że niby wesołek i fajny fa-
cet) – czy za fałszywym obrazem 
człowieka i wykoślawionym ob-
razem miłości. 

PSL miało właśnie tę chwilę, 
by w tak fundamentalnym sporze 
cywilizacyjnym, opowiedzieć się 
po stronie życia. Milcząc wybrało 
coś, co Jan Paweł II określał jako 
cywilizację śmierci. 

To nie są zbyt mocne słowa. Te 
same środowiska bowiem lansu-
ją gejowskie związki, które są za 
aborcją za życzenie, poza granicę 
najczarniejszego horroru. Krótko 
przed deklaracją Trzaskowskie-
go, w stanie Nowy Jork przyjęto 
ustawę zezwalającą w pewnych 
okolicznościach na aborcję na-
wet w przeddzień urodzin… Z tej 
okazji urządzono w mieście ilu-
minację. Na różowo. 

Czy w tym kolorze, albo 
w barwach gejowskiej tęczy, 
Rada Naczelna będzie chciała 
malować swą koniczynkę? 

Dla�stronnictwa�
taki�wybór�
jest�fatalny�
–�jest�tylko�kolejnym�
potwierdzeniem,�
że�realną�troskę�
o�polską�rodzinę�
i�tradycyjne�
wartości�wykazuje�
tylko�Pis.

instynktownie�
wyczuwamy�
czym�jest�dziecięca�
niewinność�i�chcemy�
ją�chronić.�

Polityka�|�wybory�do�Parlamentu�Europejskiego

Poseł Bejda nr 2 na liście
Paweł Bejda z PSL, obecnie poseł, będzie kandydatem w najbliższych 
wyborach do Parlamentu Europejskiego. Otrzyma nr 2 na liście kandydatów 
Koalicji Obywatelskiej w województwie łódzkim.

Przypomnijmy, że 57-letni dziś 
Paweł Bejda został wybrany na 
posła w 2015 roku. Wcześniej był 
m.in. wiceburmistrzem Łowicza, 
radnym powiatu łowickiego, wi-
cewojewodą łódzkim i członkiem 
zarządu Województwa Łódz-
kiego. Jest liderem struktur PSL 
w powiecie łowickim i członkiem 
zarządu wojewódzkiego tej partii.

W najbliższych wyborach bę-
dzie jedynym reprezentantem 
PSL na liście w województwie 

łódzkim. O tym, że zarząd woje-
wódzki postawił właśnie na nie-
go zdecydowało przede wszyst-
kim czteroletnie doświadczenie 
w sejmowej komisji ds. Unii Eu-
ropejskiej, w której był jedynym 
reprezentantem ludowców w tej 
kadencji.

W rozmowie z nami poseł 
i kandydat na eurodeputowanego 
przekonuje, że z Brukseli moż-
na zdziałać więcej dla Polski i dla 
naszego regionu, ponieważ to tam 

zapadają najważniejsze decyzje 
w sprawie funduszy. Za priorytet 
uważa odbudowę pozycji Polski 
w Unii Europejskiej, walkę o ko-
rzystny dla naszego kraju przydział 
dofi nansowań, obronę dopłat rol-
niczych. W jego odczuciu działa-
nia polityków PiS mogą zmierzać 
do „Polexitu”, który uważa za cał-
kiem realne niebezpieczeństwo. 

O Koalicji Obywatelskiej 
mówi, że jest w niej miejsce dla 
ludzi o różnych przekonaniach. 

Pod względem światopoglądo-
wym chce w niej pełnić rolę „pra-
wej kotwicy”. – Wartości chrześci-
jańsko-demokratyczne, jak wiara, 
tradycja, rodzina, zawsze były mi 
bliskie – deklaruje.  tm

rEKLAMA

Paweł Bejda podczas Święta 
ludowego�w�katedrze�w�łowiczu.�
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ODKRYCIA MEDYCZNE 2018:
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Aparat słuchowy przeżytkiem?  
Przełomowe odkrycie naukowców 
z Wielkiej Brytanii rewolucją w walce 
ze wszelkimi wadami słuchu!

G
  

  
  

  

TYLKO do21 marca72%taniej!

REKLAMOWANE W TV

 81 300 31 03

-72% REFUNDACJA dla osób 
urodzonych w latach 1920-1985

%%

ZATRZYMAJ  

w kieszeni
10 PLN10 PLN
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Łowicz�|�zsP�nr�3

Zajęcia z mistrzami
W Zespole Szkół Ponadgim-

nazjalnych nr 3 w Łowiczu wszy-
scy uczniowie klas Technikum 
Żywienia i Usług Gastronomicz-
nych wzięli udział w trzygodzin-
nym szkoleniu zorganizowanym 7 
marca w ramach programu „Szef 
dla młodych talentów”.

Pokaz kulinarny prowadziło dla 
nich dwóch szefów kuchni poka-
zowej MAKRO w Warszawie 
– Cezary Powała i Michał Grzy-
wacz. Na oczach uczniów wy-
konali takie przysmaki jak: filet  
z kaczki sous vide z pomarańczo-
wym puree z pasternaku, galaret-
ką kwiatową, żurawiną i pianą z 
jarmużu, rosół z perliczki z pulpe-
cikami, warzywnym julienne (wa-
rzywa krojone na długie, cienkie 
słupki) i śmietaną pomidorową, 
kanapka w stylu orientalnym z sa-
łatką z ogórka i pora czy kurczak 
w białym winie z warzywami. 

Składniki dostarczyła firma 
Drosed, jeden z największych  
w kraju producentów branży dro-
biarskiej. Przedstawicielki firmy 
– Renata Walczyk, Ilona Kieroń 

i Kinga Łukomska-Zawadziłło 
– przygotowały również prezen-
tację dla uczestników spotkania. 
Uczestnicy mogli poszerzyć wie-
dzę z zakresu poszczególnych ga-
tunków ptactwa hodowlanego, 
takich jak kaczka barbarie, per-

liczka czy kurczak kukurydziany 
i zagrodowy.

– Nauczyłem się od kucharzy 
wielu przydatnych umiejętności, 
odkryłem wiele wspaniałych sma-
ków – stwierdził po warsztatach 
ich uczestnik Bartosz Jankowski  
z klasy II BS.

Na najbardziej aktywnych 
członków szkolenia czekają na-
grody wydane przez MAKRO. 
Warto też dodać, że program 
wspiera najzdolniejszych uczniów 
branży gastronomicznej z całego 
kraju, którzy od tego roku mogą 
zostać „junior ambasadorem”. Ty-
tuł taki ma uczeń ZSP nr 3 Paweł 
Kosiorek, z którego inicjatywy 
szkolenie odbyło się w szkole. – 
Patrząc tylko na moją klasę, mógł-
bym wskazać przynajmniej kilka 
osób, które mógłbym polecić jako 
ambasadorów tego programu – 
mówi w rozmowie z nami Paweł 
Kosiorek. – To osoby poważnie 
zainteresowane rozwojem w bra-
ny gastronomicznej, czy pokrew-
nych, jak na przykład dietetyka. 

Paweł mówi, że główną ko-
rzyścią z bycia ambasadorem są 
liczne kontakty, w tym z szefami 
kuchni, czy restauratorami szu-
kającymi chętnych na staż czy do 
pracy.  tm

Łowicz�|�ii�LO

Pracownia biologiczna 
nie do poznania
II LO w Łowiczu 
dysponuje już 
nowoczesną pracownią 
biologiczną. Jej otwarcie 
po generalnym remoncie 
miało miejsce 11 marca.

Odnowienie dawnej pracowni 
biologicznej to efekt zaangażowa-
nia rodziców, nauczycieli i samych 
uczniów, którzy również włączyli 
się w prace wykończeniowe i po-
rządkowe. Inwestycję wsparli licz-
ni sponsorzy, całą przeprowadzo-
no z pieniędzy pozyskanych. 

Do dyspozycji uczniów jest 
m.in. z rzutnika interaktywny, mi-
kroskopy i różnego rodzaju po-
moce dydaktyczne, jak na przy-

kład modele. Wyposażenie będzie 
jeszcze uzupełniane. 

Z pracowni korzystać będą 
m.in. klasy o profilu medycz-
nym. Pierwsza taka klasa działa 
od września, planowany jest nabór 
do kolejnej. Szkoła stara się też 
o nawiązanie ścisłej współpracy 
z Warszawskim Uniwersytetem 
Medycznym. – Jesteśmy blisko 
podpisania takiej umowy, która 
obejmowałaby na przykład nasze 
wyjazdy na warsztaty na uczelni, 
czy też przyjazdy wykładowców 
do nas – mówi nam dyrektor szko-
ły Agnieszka Ruta-Kucińska.

Odnowiona pracownia znajdu-
je się na parterze, przy pracowni 
językowej, która również przeszła 
niedawno generalny remont i zy-

skała nowoczesne, multimedialne 
wyposażenie. W planach szkoły 
są podobne prace w innych pra-
cowniach.  tm

ŁoK�|�i�wyjazdowa�sesja�

Licealiści mogli poczuć się jak studenci
Wulkany, wodospady, krajobra-

zy naturalne i kulturowe Etiopii – 
to tylko przykładowe zagadnienia, 
które we wtorek, 12 marca, zapre-
zentowali wykładowcy z Wydzia-
łu Nauk Geograficznych Uniwer-
sytetu Łódzkiego na wykładach 
w ramach I wyjazdowej sesji dla 
licealistów w Łowickim Ośrodku 
Kultury. 

Agnieszka Piorun, nauczyciel-
ka geografii w I LO w Łowiczu, 
powiedziała nam, że współpraca 
tego liceum z wydziałem trwa od 

dawna, jednak do tej pory, to lice-
aliści wyjeżdżali na wykłady do 
Łodzi. Przyznała, że zorganizo-
wana w ŁOK I wyjazdowa sesja 
w ramach XIX Festiwalu, Nauki, 
Sztuki i Techniki w Łodzi, to dla 
uczelni dobra okazja, by zachęcić 
licealistów do podjęcia studiów na 
wydziale. – Myślę, że jeśli nie za 
rok, to za dwa na pewno znowu do 
nas przyjadą – powiedziała nam 
Agnieszka Piorun. 

W wykładach udział wzięli 
uczniowie I, II i Pijarskiego LO 

oraz Ekonomika. Wykładowcy 
poprowadzili dla nich blok 4 wy-
kładów obejmujących zagadnie-
nia geograficzne. Dotyczyły one 
m.in. relacji pomiędzy środowi-
skiem przyrodniczym a człowie-
kiem, najsłynniejszych wodospa-
dów świata, zjawiska krasowienia 
– czyli naturalnego procesu rzeź-
bienia skał oraz krajobrazów natu-
ralnych i kulturowych Etiopii. 

Wydarzenie zostało zorganizo-
wane przez I LO i Wydział Nauk 
Geograficznych UŁ.  aa 

rEKLAMA

rEKLAMA

3200 zł - 4500 zł brutto

3200 zł - 4700 zł brutto

2700 zł - 3800 zł brutto

KIEROWCA C+E

MECHANIK I ELEKTRONIK
3200 zł - 5500 zł brutto

3300 zł - 5000 zł brutto

Symboliczną wstęgę  
w odnowionej pracowni 
przecina dyrektor�Agnieszka�
ruta-Kucińska.�
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Dla adeptów sztuki kulinarnej 
i usług gastronomicznych 
możliwość�oglądania�przy�pracy�
zawodowców�to�bez�wątpienia�
cenne�doświadczenie.�
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Łowicz�|�szkoły�pijarskie:�niezwykły�czas�ze�starym�testamentem

Rekolekcje z Samsonem
Od wtorku 12 marca 
uczniowie gimnazjum  
i liceum pijarskich  
w Łowiczu zamiast 
zwykłych lekcji  
przeżywają trzydniowe 
rekolekcje wielkopostne. 

Można było ich spotkać  
na przykład w parku Błonia, gdzie 
czytali Pismo Św. i odgrywali bi-
blijną scenkę.

Wyjście do parku było jednym 
z punktów programu pierwszego 
dnia rekolekcji dla starszej grupy 
uczniów, czyli gimnazjalistów i li-
cealistów, dla których rekolekcje 
prowadzi o. Marek Barczewski. 
W ich organizację zaangażowani 
są także uczniowie, którzy ukoń-
czyli kurs animatora pijarskiego. 
W liceum i klasach gimnazjalnych 
jest ich łącznie ok. 50. 

W sensie metaforycznym i du-
chowym miała to być podróż do 
starożytnej Timny wraz z Samso-
nem, czyli postacią wokół której 
osnute są w tym roku rekolekcje. 
To właśnie w drodze do tego fili-
styńskiego miasta biblijny sędzia 
stoczył zwycięską walkę z lwem, 
w czasie której opanował go duch 
Pana.

Uczniowie w grupach czyta-
li tam na głos 13. rozdział Księ-

gi Sędziów, opowiadający o lo-
sach Samsona i jego małżonki  
w Timnie. Następnie prezentowa-
li treść tej historii w formie krót-
kiej pantomimy (niektórzy w for-
mie scenki mówionej).

Timna to w tych rekolek-
cjach symbol miejsca, w któ-
rym człowiek na swojej drodze  
spotyka się z działaniem Boga, 

uświadamia je sobie. Wyjście do 
parku było poprzedzone dwie-
ma konferencjami, na których  
znaczenie tej historii było oma-
wiane.

Uczniowie liceum: Mag-
da, Weronika, Roksana i Maciej  
w rozmowie z nami mówią, że 
taka forma poznawania Biblii jest 
dla nich ciekawa i atrakcyjna, jest 

też okazją do lepszego poznania 
siebie nawzajem i integracji po-
między klasami. Mówią, że po-
stać Samsona uczy ich siły rozu-
mianej w sensie duchowym. 

Rekolekcje mają też uczniowie 
klas szkoły podstawowej, przy-
świeca im hasło „Ja jestem krze-
wem winnym, wy – latoroślami”. 
 tm

Łowicz�|�zakład�Karny

Pozbawieni wolności, nie wiary
Pobyt w więzieniu nie zamy-

ka przed wierzącymi możliwości 
przystępowania do sakramentów 
kościelnych. Przykładem może 
być dwóch osadzonych, którzy 4 
marca przyjęli tam bierzmowanie.

Bierzmowani wybrali sobie 
imiona Robert i Jakub. Wcześniej 
brali udział w kursie przygoto-
wawczym, prowadzonym przez 
kapelana zakładu ks. Bogdana 
Skórę. Uroczystości bierzmowa-
nia w tych nietypowych warun-
kach przewodniczył ks. bp Woj-
ciech Osial, a asystował mu ks. 
Robert Kwatek, proboszcz pa-
rafii katedralnej. W uroczystości 
uczestniczyli też współwięźnio-
wie bierzmowanych.

Jak mówią uczestnicy litur-
gii – był to ich świadomy wybór, 
a duszpasterska praca kapelana z 

tutejszej jednostki skłoniła ich do 
przemyśleń i refleksji, a tym sa-
mym do pojednania się z Bogiem.

– Osoby pozbawione wolności, 
pomimo że są niekiedy sprawcami 
poważnych przestępstw i  wyma-
gają pomocy wychowawcy oraz 
psychologa, zgłaszają także po-
trzeby pomocy duchowej. – mówi 
por. Robert Stępniewski, rzecz-
nik prasowy łowickiego zakładu.  
– Spotkania z osobami duchowny-
mi w zakładzie karnym to szcze-
gólny rodzaj kontaktu, oparty na 
rachunku sumienia, żalu za popeł-
nione przestępstwa i próba napra-
wienia popełnionego zła.

Obecnie w Zakładzie Karnym 
w Łowiczu opiekę duszpasterską  
i posługi religijne prowadzą trzy 
kościoły i związki wyznaniowe. 
 tm

Łowicz�|�Olimpiada�teologii�Katolickiej

Kto wiedział najwięcej na temat św. Jacka
Zaledwie 17 osób ze szkół po-

nadpodstawowych diecezji ło-
wickiej przystąpiło do etapu die-
cezjalnego Olimpiady Teologii 
Katolickiej, który 27 lutego odbył 
się w Wyższym Seminarium Du-
chownym w Łowiczu.

Laureatami tego etapu zosta-
li: Artur Ciąpała z Zespołu Szkół 
Ponadgimnazjalnych nr 4 w Ło-

wiczu – który zajął miejsce trze-
cie, Zofia Gala z LO im. Bole-
sława Prusa w Skierniewicach 
– miejsce drugie i Aleksandra 
Supeł z Klasycznego LO im. Ks. 
Stanisława Konarskiego w Skier-
niewicach – która zajęła miejsce 
pierwsze. 

Cała trójka będzie reprezen-
towała naszą diecezję w ogól-

nopolskim finale XXIX OTK,  
który zostanie zorganizowany  
28-30 marca w Opolu. Dodat-
kowo, za zwycięstwo w etapie 
diecezjalnym (jest to etap drugi, 
pierwszy był szkolny) wymie-
niona trójka laureatów weźmie 
udział w pielgrzymce ufundowa-
nej przez Kurię Diecezjalną Ło-
wicką. 

Hasło tegorocznej edycji 
brzmi pod hasłem „Święty Ja-
cek – wzór ewangelizacji”. Jak 
wyjaśniają organizatorzy, pocho-
dzący z Kamienia Śląskiego św. 
Jacek Odrowąż to jedyny Polak 
przedstawiony na kolumnadzie 
Berniniego na Placu św. Piotra 
w Watykanie. Głosił Ewangelię 
wszystkim, wszędzie i na wszel-
kie sposoby, dlatego organizato-
rom z Opola zależało, aby przy-
bliżyć młodym ludziom postać 
tego świętego.  mwk

Łowicz�|�Akcja�„zjedz�obiad�z�seniorem”�

Wolontariusze potrzebni od zaraz
Trwa poszukiwanie wolonta-

riuszy do udziału w trzeciej edy-
cji akcji „Zjedz obiad z seniorem”, 
którzy chcieliby raz w miesią-
cu spotykać się z seniorami na 
wspólnym obiedzie. Warto się po-
spieszyć, bo akcja ma wystarto-

wać jeszcze w marcu. Jacek Ry-
bus, koordynator akcji z Urzędu 
Miejskiego w Łowiczu, powie-
dział nam, że akcja od początku 
spotyka się z dużą życzliwością ze 
strony restauratorów, wolontariu-
szy i seniorów.  str. 20

Ks. bp Wojciech osial udziela�sakramentu�bierzmowania�osadzonym.�

choć wiał bardzo zimny wiatr,�to�emocje�podczas�pierwszego�dnia�rekolekcji�były�gorące.�
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Niedźwiada |�Podsumowanie�powiatowych�konkursów�uczniowskich�

Poznali wartość nauki i pomagania 
Najlepsi uczniowie z całego powiatu łowickiego wraz z opiekunami 
przyjechali we wtorek, 12 marca, do Szkoły Podstawowej w Niedźwiadzie, 
by odebrać nagrody i wyróżnienia w konkursach przedmiotowych. 

Do domów odjechali bogatsi 
o dużo więcej, a wszystko za spra-
wą poruszającego przedstawie-
nia i akcji charytatywnej na rzecz 
13-letniego Kuby Chrabańskiego 
z Łowicza. 

W organizowanych przez Sto-
warzyszenie na Rzecz Oświaty 
Gminy Łowicz (prowadzi szko-
ły w Jamnie, Niedźwiadzie i Wy-
godzie) powiatowych konkursach 
przedmiotowych wzięło w tym 
roku udział 139 uczestników z 27 
szkół. W 5 rywalizacjach przy-
znano łącznie 19 nagród i 8 wy-
różnień. Wszyscy oni otrzyma-
li nagrody książkowe, by jeszcze 
bardziej poszerzać swoją wiedzę.    

Część artystyczną przygotowa-
li uczniowie ze Szkoły Podstawo-
wej w Wygodzie. Ich przedstawie-
nie opowiadało o tym, że dobroć 
i pomaganie są wartościami, które 
są w stanie przezwyciężyć smutek 
i zgryzotę. 

Rozdaniu nagród towarzyszy-
ła w tym roku akcja charytatyw-
na ph. „Kubuś potrzebuje Twojej 
pomocy”, której celem była zbiór-
ka pieniędzy na leczenie 13-let-
niego Kuby Chrabańskiego z Ło-
wicza. Zainicjowała ją Karolina 
Antoniak, wolontariuszka znana 
m.in. jako liderka akcji Szlachetna 
Paczka w Łowiczu. Gościem spe-
cjalnym wydarzenia była mama 
Kuby, pani Maria, która opowie-
działa o zmaganiach z chorobą 
nowotworową syna. Jego lecze-
nie można było wesprzeć kupując 
przedmioty na bazarku lub wrzu-
cając pieniądze do puszek. 

Pani Maria powiedziała dzie-
ciom, że jej syn jest w podobnym 
wieku co one, a mimo bardzo 
młodego wieku choruje już od 10 
lat. Z tego powodu – choć trud-
no w to uwierzyć – nigdy nie był 
w szkole, mimo że mieszka nie-
opodal niej, a przez to nie ma 
przyjaciół i najlepszego kolegi 
z ławki. – Gdyby tutaj przyszedł 

wygląda troszeczkę inaczej niż 
wy. Choroba zniszczyła jego ży-
cie do tego stopnia, że nie chodzi 
do szkoły. Jego nauczanie organi-
zowane jest w domu, mieszkamy 
w Łowiczu, przy szkole nr 7 i z tej 
szkoły przychodzą bardzo sympa-
tyczni nauczyciele, którzy prowa-
dzą z nim zajęcia – opowiadała. 

Wójt gminy Łowicz Andrzej 
Barylski mówił w swoim wystą-
pieniu o tym, że ma wrażenie, 
że to spotkanie przybliżyło jego 
uczestnikom dwie ważne w życiu 
wartości: nauki i pomagania. 

nagrody i wyróżnienia 
dla najlepszych 
A oto lista nagrodzonych we 

wspomnianych konkursach. 
31 uczestników z 20 szkół 

wzięło udział w Powiatowym 
Konkursie ortografi cznym 
dla uczniów klas Vi, który od-
był się 5 lutego w szkole w Wy-
godzie. Najlepsi okazali się być: 
I miejsce – Natalia Mortecka (SP 
Stachlew); II miejsce ex aequo – 
Anna Biernacka (SP 2 Łowicz) i 
Maciej Witerek (SP 2 Łowicz); III 
miejsce ex aequo – Jakub Białek 
(SP Wygoda) i Otylia Dudek (SP 
Domaniewice). Wyróżniona zo-
stała Maria Gać z Zespołu Placó-
wek Oświatowych w Nieborowie. 

Do Powiatowego Konkursu 
Matematycznego dla uczniów 
klas iV – „ Mistrz Matematyki”, 
który odbył się 6 lutego w szkole 
w Jamnie, przystąpiło 40 uczest-
ników z 20 szkół. Do Niedźwia-
dy po odbiór nagrody zaproszenia 
otrzymali: I miejsce – Marcel Sa-
lamon (SP Bobrowniki); II miej-
sce ex aequo – Adam Obórka 
(Zespół Szkolno-Przedszkolny 
w Starym Waliszewie) i Mateusz 
Rak (SP Łyszkowice); III miej-

sce ex aequo – Józef Haj Osman 
(SP Skaratki) i Bartosz Materek 
(SP Nowe Zduny). Wyróżnienia 
w tym konkursie odebrali: Zo-
fi a Gładka (SP Sobota); Mikołaj 
Więcek (SP Dąbkowice Dolne), 
Julia Szymańska (SP Łyszkowice) 
i Franciszek Plichta (SP 7 Łowicz). 

18 uczestników z 11 szkół przy-
stąpiło do Powiatowego Kon-
kursu Polonistycznego dla 
uczniów klas Vii, który odbył się 
7 lutego w szkole w Niedźwia-
dzie. Nagrodzeni zostali w nim: I 
miejsce – Weronika Wysocka (SP 
Jamno); II miejsce – Bartłomiej 
Śliwiński (SP Niedźwiada) i III 
miejsce Gabriela Rześna (SP Gą-
golin Południowy). Wyróżnienia 
otrzymali: Zuzanna Bryk (SP Bie-
lawy) i Bartłomiej Stelmaszczyk 
(SP Kiernozia). 

35 uczniów z 18 szkół mierzy-
ło się 27 lutego w szkole w Niedź-
wiadzie w Powiatowym Konkur-
sie z Języka Angielskiego dla 
uczniów klas V. Najlepsi oka-
zali się być: I miejsce – Damian 
Kruk (SP Niedźwiada); II miejsce 

ex aequo – Karolina Śnieguła (SP 
Wygoda) i Aleksandra Pieńkow-
ska (Pijarska Szkoła Podstawowa 
w Łowiczu); III miejsce – Blanka 
Cytryńska (SP Bednary).

Do Powiatowego Konkursu 
ekologicznego dla uczniów 
klas iii, który został rozegrany 27 
lutego w szkole w Jamnie, w tym 
roku przystąpiło 15 uczestników 
z 8 szkół. W tych zmaganiach na-
grodzeni zostali: I miejsce – Miko-
łaj Kruk (SP w Jamnie); II miej-
sce – Aleksandra Pietrzak (Zespół 
Szkolno-Przedszkolny w Starym 
Waliszewie); III miejsce – Maja 
Dudzińska (SP w Popowie). Wy-
różnienie powędrowało do Micha-
ła Papiernika ze Szkoły Podstawo-
wej w Popowie. 

dokończenie ze str. 19
– Już na ostatnim obiedzie se-

niorzy dopytywali, czy akcja bę-
dzie kontynuowana – przyznaje 
w rozmowie z nami. 

Akcja polega na tym, że raz 
w miesiącu samotny senior ma 
możliwość zjedzenia wspólnie 
z wolontariuszem ufundowanego 
przez restauratorów obiadu u sie-
bie w domu lub w jednej z łowic-
kich restauracji. Spotkania z zało-
żenia będą się obywać w ostatnim 

tygodniu miesiąca, pierwsze – już 
pod koniec marca. 

– Obiad jest tylko pretekstem 
do spotkania, a główny element 
polega na zbudowaniu relacji. 
Uważam, że udział w każdej tego 
typu akcji uszlachetnia – przeko-
nuje Jacek Rybus. 

Udział w tegorocznej edycji za-
deklarowało już 10 punktów ga-
stronomicznych. Na obecnym 
etapie trwają poszukiwania wo-
lontariuszy, ponieważ dotychczas 

zgłosiło się ich dopiero kilku (nie-
którzy są w akcji od samego po-
czątku). Powinny nimi być osoby 
pełnoletnie, ale nie muszą to być 
tylko ludzie młodzi. Bardziej niż 
wiek liczy się odpowiedzialność 
i świadomość, że będzie się od-
wiedzać osobę starszą i samotną. 

Osoby zainteresowane udzia-
łem w akcji mogą zgłaszać się do 
pok. numer 6 w Urzędzie Miej-
skim w Łowiczu. Z koordynato-
rem Jackiem Rybusem można się 
kontaktować pod numerem tel. 
(46) 830 91 78 lub pod adresem e-
-mail: jacek.rybus@um.lowicz.pl. 
 aa 

Łowicz�|�Akcja�„zjedz�obiad�z�seniorem”�

Wolontariusze potrzebni od zaraz

rEKLAMA

aGnieSzKa
antoSieWiCz

agnieszka.antosiewicz@lowiczanin.info

Przedstawienie uczniów ze szkoły w Wygodzie. smutek�odkrywa,�
że�to�nie�mądrość�jest�tym,�czego�szuka.�

Uczniowie ze Szkoły Podstawowej w Wygodzie�wystawili�
przedstawienie�o�tym,�że�tylko�dobroć�i�pomaganie�są�wartościami,�które�
są�w�stanie�przezwyciężyć�smutek�i�zgryzotę.�

Weronika Wysocka ze Szkoły Podstawowej w Jamnie�odbiera�
nagrodę�za�i�miejsce�w�Powiatowym�Konkursie�Polonistycznym�
dla�uczniów�klas�Vii.

MiKołaJ KruK 
SP w Jamnie 

Mikołaj�Kruk�ze�szkoły�
Podstawowej�w�Jamnie�zajął�
i�miejsce�w�Powiatowym�
Konkursie�Ekologicznym�dla�
uczniów�klas�iii.�Dla�niego�
ekologia�polega�m.in.�na�tym,�
by�segregować�śmieci�i�być�
przyjaznym�dla�środowiska.�
tego�nauczył�się�na�przyrodzie,�
choć�wcale�nie�jest�ona�jego�
ulubionym�przedmiotem.�
najbardziej�lubi�informatykę,�
historię�i�geografi�ę.�Mimo,�że�
dwa�ostatnie�nie�są�objęte�
programem�nauczania�w�jego�
klasie,�to�sam�zdobywa�wiedzę�
w�tych�dziedzinach.�

nataLia MorteCKa
SP w Stachlewie 

natalia�Mortecka�ze�szkoły�
Podstawowej�w�stachlewie�
zajęła�i�miejsce�w�Powiatowym�
Konkursie�Ortografi�cznym�
dla�uczniów�klas�Vi.�Uważa,�
że�świetną�znajomość�zasad�
ortografi�cznych�zawdzięcza�
swojej�polonistce�i�temu,�że�
dużo�czyta.�najbardziej�lubi�
literaturę�fantasy,�jej�ulubionymi�
książkami�są�te�z�serii�o�
harrym�Potterze.�w�jej�opinii,�
w�konkursowym�dyktandzie,�
główną�trudność�stanowiła�
pisownia�wyrazów�z�„nie”.�
natalia�ulubionego�przedmiotu�
wskazać�nie�potrafi�,�bo�każdy�
lubi�po�trochu.�w�wolnych�
chwilach�pasjonuje�się�
fotografi�ą.�
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Szachy |�Mistrzostwa�Polski

Sukces młodej łowiczanki
10-letnia Kinga Marczyk zajęła 7. miejsce 
rozgrywanych w Szklarskiej Porębie 
Mistrzostwach Polski w szachach, w kategorii 
do lat 10. Po pięciu partiach była nawet 
na prowadzeniu zawodów, pierwsze miejsce 
straciła dopiero po porażce z Wiktorią Śmietańską 
– wicemistrzynią świata.

Mistrzostwa były rozgrywane 
w Szklarskiej Porębie od 23 lutego 
do 3 marca. Wystartowało w nich 
134 szachistów z kraju, którzy zo-
stali wyłonieni po wcześniejszych 
eliminacjach – 66 dziewczynek 
i 68 chłopców. W turnieju każdy 
z zawodników rozegrał 9 partii. 
Dzięki zajętemu miejscu Kinga 
w przyszłym roku będzie mogła 

startować w Mistrzostwach Polski 
(w kat. do lat 12) bez eliminacji. 

Kinga mieszka w Łowiczu, 
na co dzień uczy się w Pijarskiej 
Szkole Podstawowej.

Gry w szachy nauczyła się po 
okiem taty, Sylwiusza, który na-
dal pomaga jej w przygotowa-
niach do zawodów (sam mówi, 
że nigdy nie był profesjonalnym 

szachistą). Pierwsze partie Kinga 
rozgrywała w wieku sześciu lat. 
Od 31 maja 2016 roku zarejestro-
wana jest jako aktywna zawod-
niczka w bazie Polskiego Związ-
ku Szachowego. Po ostatnich 
mistrzostwach ma kategorię II+. 
W ubiegłym roku pisaliśmy o niej, 
kiedy zdobyła brązowy medal Mi-
strzostw Polski do lat 9, reprezen-
tując UKS „Pijarski KS” Łowicz. 
Mistrzostwa, z których wróci-
ła teraz, to najbardziej prestiżowa 
impreza szachowa w kraju w tej 
kategorii wiekowej. Kinga obec-
nie reprezentuje Klub szachowy 
„Dwie wieże” Rzgów. 

W tych samych mistrzostwach, 
w kategorii męskiej, wystąpił jej 
szkolny kolega, Ernest Wolski, re-

prezentujący UKS „Pijarski KS” 
Łowicz.  tm

Kinga Marczyk przy�szachownicy�
w�szklarskiej�Porębie.�

Głowno�|�to�był�już�piąty�festiwal�„Kolej�na�kobiety”�

Już wiedzą, że dobrze być kobietą
Pokaz mody, odkrywanie mocy naturalnych 
kosmetyków, bezpłatna strefa piękna, koncerty 
i warsztaty – takie atrakcje na Dzień Kobiet 
to w Głownie już tradycja. Za nami piąta edycja 
festiwalu Kolej na Kobiety. Jubileuszowy pociąg 
pełen kobiecości ruszył w sobotę, 9 marca. 

Fashion express, 
czyli różne oblicza 
kobiecości 
Na dobry początek festiwalu 

głownianie mogli uczestniczyć 
w Gali Fashion Express, czyli po-
kazie mody z udziałem modelek-
-amatorek. W tym roku na wy-
biegu w Szkole Podstawowej nr 2 
w Głownie królowały mieszkan-
ki Głowna, Łowicza i okolic, Ło-
dzi, Łęczycy czy Konstantynowa 
Łódzkiego. Swoje wdzięki panie 
prezentowały na scenie wielokrot-
nie, a widzowie mogli podziwiać 
je w ciekawych odsłonach, m.in. 
w wersji eleganckiej, karnawało-
wej czy nocnej. W trakcie dziesię-
ciu wyjść modelki przedstawiały 
produkty fi rm oferujących odzież 
damską, modne okulary i torby 
czy wygodne piżamy. 

Plus size też może 
być piękne 
Z entuzjazmem publiczności 

spotkał się przede wszystkim po-
kaz z udziałem modelek plus size, 
które udowodniły, że moda słu-
żyć może wszystkim i sprawić, że 
piękny wygląd staje się niezależ-
ny od rozmiaru. Naszemu repor-
terowi udało się porozmawiać z 

jedną z modelek biorących udział 
we wspomnianym pokazie, Do-
miniką Karpik, która przyznała, 
że udział w kobiecym projekcie 
był dla niej szansą na zwiększenie 
własnej pewności siebie. 

– Uczestnictwo w tych spotka-
niach nauczyło mnie, że niezależ-
nie od liczby kilogramów mogę 
się czuć ze sobą dobrze. Dzięki 
takiej świadomości chętniej prze-
bywam z innymi, łatwiej się ko-
munikuję i jestem bardziej otwar-
ta. To projekt, który z jednej strony 
nauczył mnie eksponować swoją 
kobiecość, a z drugiej udowodnił, 
że w życiu istnieją zjawiska 
o wiele ważniejsze od wyglądu 
zewnętrznego – powiedziała nam 
pani Dominika, która w Kolei na 
Kobiety brała udział po raz drugi. 

łączy je... kobiecość! 
Podczas sobotniej gali nie za-

brakło również atrakcji szczegól-
nych, a taką dla miłośników mody 
z pewnością okazała się obecność 
gościa specjalnego, którym w tym 
roku był projektant Maciek Sie-
radzky. Dodatkową gratką sta-
ły się pokazy odzieży marek Top 
Secret oraz Sadowska Fashion. 
W kreacji projektu Marii Sadow-
skiej ukazała się publiczności 
m.in. Kinga Dłużak z Łowicza. 

– To absolutnie mój styl: ko-
lorowy, oryginalny, inspirowany 
folklorem. Brałam udział także 
w innym pokazie i tam miałam 
z kolei okazję zaprezentować się 
w neonowym różu. Uwielbiam ta-
kie rzeczy, bo to coś zupełnie inne-
go niż mogę nosić na co dzień – za-
uważa pani Kinga, która realizuje 
się w pracy policjantki i doskona-

le wie, że mundur nieco ogranicza 
możliwości zabawy modą. 

– Po pracy lubię modowe eks-
perymenty, dlatego chętnie korzy-
stam z folkowych dodatków czy 
butów w intensywnych kolorach. 
W ten sposób podkreślam swój 
styl. Pamiętajmy, że na udział 
w pokazie nie zdecydowałam się 
jako policjantka, lecz jako kobie-
ta i matka – zauważa pani Kinga. 

O tym, że kobiecość może być 
niezależna od wykonywanej na co 
dzień pracy oraz pełnionych obo-
wiązków, przekonywał naszego 
reportera także jeden z organiza-
torów festiwalu, Michał Kmieć. 
W rozmowie z nami zauważył, 
iż w tegorocznej edycji udział 
wzięły przedstawicielki różnych 
zawodów, które na czas wydarze-
nia zapominały o codzienności, po 
to, by poczuć pełnię kobiecości. 

– Na wybiegu prezentowały 
się panie, które na pierwszy rzut 
oka nie miały ze sobą zbyt wiele 
wspólnego: nauczycielki, nianie, 
a także te realizujące się jako do-
radca fi nansowy, lekarz lub pra-
cownik sądu. Elementem łączą-
cym je była właśnie kobiecość i to 
ona pozwoliła osobom tak od sie-
bie różnym odnaleźć wspólny ję-
zyk niemal od pierwszych chwil 
– uważa nasz rozmówca.

express pełen piękna 
Pod znakiem dbałości o urodę 

upłynęło mieszkankom Głowna 
także niedzielne popołudnie, 10 
marca, kiedy to na terenie Szko-
ły Podstawowej nr 2 odbywały się 
Targi Beauty Express. Do dyspo-
zycji pań pozostawała strefa pięk-
na, w której czekały na nie bez-
płatne makijaże, stylizacje fryzur 
i paznokci, profesjonalny brafi t-
ting oraz testowanie kosmetyków. 
Zainteresowaniem uczestniczek 
cieszyły się również warsztaty 
z samodzielnego przyrządzania 
koktajli oczyszczająco-odżyw-
czych. Dietetyk przekonywała 
podczas nich, że warzywne kok-
tajle stanowią najlepszy sposób na 
odżywienie po zimie, ucząc zara-
zem jak właściwie przeprowadzić 
oczyszczanie organizmu, by mo-
gło ono w pełni służyć zdrowiu 
oraz dobremu samopoczuciu. 

Wielkie rzeczy 
w małym mieście 
Co ważne, przygotowując się 

do niedzielnego spotkania or-
ganizatorzy pomyśleli nie tylko 
o kobietach, lecz także o ich ro-
dzinach, w tym również o pocie-
chach.

– Zależało nam na tym, by nie-
dziela była czasem integracji ca-
łych rodzin, dlatego nie zabrakło 
atrakcji dla wszystkich. Szczegól-
nie zadowolone były dzieci, które 

przez cały dzień mogły korzystać 
z naszej strefy gier i zabaw, gdzie 
dostępne było m.in. malowanie 
buziek, wata cukrowa i fotobud-
ka czy warsztaty z tworzenia lalek 
motanek – zauważa organizator 
Michał Kmieć.

Tegoroczny festiwal Kolej na 
Kobiety zwieńczyła prezentacja 
młodych talentów z Miejskiego 
Ośrodka Kultury w Głownie oraz 
pokaz mody dziecięcej z udziałem 
małych mieszkańców naszego 
miasta, którzy przed publiczno-
ścią wystąpili m.in. w oryginal-
nych strojach karnawałowych. 

– Co roku biorę udział w fe-
stiwalu i uważam, że ta idea jest 
świetna. To wydarzenie udowad-
nia, że w małym mieście także 
można dokonać wielkich rzeczy 
– powiedziała nam pani Karoli-
na, uczestniczka niedzielnych tar-
gów. 

Gdy emocje opadną...
Jubileusz to czas, który często 

stanowi moment podsumowania 
dotychczasowych osiągnięć oraz 
snucia odważniejszych planów na 
przyszłość w oparciu o zdobyte 
uprzednio doświadczenie. Z per-
spektywy Michała Kmiecia, który 
jest koordynatorem festiwalu od 
samego początku, największym 
sukcesem weekendowego wy-
darzenia wydaje się przejście od 
małej imprezy dla kobiet do zna-
czącego eventu, który łączy poko-
lenia oraz integruje społeczność 
lokalną. 

– Kiedy zaczynaliśmy przy-
godę z tym projektem, nikt z nas 
nie spodziewał się, że za kilka lat 
konieczne będzie znalezienie du-
żego lokalu na potrzeby pokazu, 
w którym chęć udziału deklaru-
je ponad sto kobiet oraz mnóstwo 
usługodawców, bo tak to wyglą-
da dziś. Ogromnie cieszymy się, 
że Kolej na Kobiety na stałe wpi-
sała się w kalendarz miejskich im-
prez – podkreśla Michał Kmieć. 

Dodajmy, że ostatecznie w so-
botnim pokazie mody wystąpiło 
blisko pięćdziesiąt uczestniczek, 
dla których był to czas podejmo-
wania wyzwań, pokonywania 
własnych ograniczeń oraz walki 
o akceptację oraz miłość do samej 
siebie. 

– Kolej na Kobiety to świetna 
przygoda, podczas której możli-
we jest oderwanie się od codzien-
nych obowiązków oraz odkry-
wanie własnej kobiecości. Mnie 
samą festiwal nauczył większej 
pewności siebie i otwartości na in-
nych. Zauważyłam, że pod wpły-
wem tych spotkań pozytywnie 
się zmieniam – powiedziała nam 
Monika Darnowska, która z wy-
darzeniem związana pozostaje 
od trzech edycji. 

Podobne odczucia mają także 
inne uczestniczki projektu, któ-
rym po zakończeniu festiwalu to-
warzyszyło uczucie radości, satys-
fakcji oraz niedosytu. 

– Dzięki chwilom spędzonym 
z innymi kobietami na próbach, 
wyjazdach oraz w trakcie same-
go pokazu odkryłam jak waż-
ne jest współdziałanie w grupie. 
Przez cały festiwal miałam poczu-
cie, że jestem ważna jako element 
twórczej całości. Jestem ogromnie 
wdzięczna ludziom zaangażowa-
nym w ten projekt za szansę, któ-
rą dali każdej z modelek. Ich wie-
dza, doświadczenie i cierpliwość 
potrafi ą zdziałać cuda – podkreśla 
Kinga Dłużak. 

to�absolutnie�mój�styl:�
kolorowy,�oryginalny,�
inspirowany�folklorem.�
Uwielbiam�takie�rzeczy,�
bo�to�coś�zupełnie�
innego�niż�mogę�nosić�
na�co�dzień.

Kinga Dłużak z Łowicza

Sobotni pokaz mody z�udziałem�mieszkanek�Głowna.�

aGnieSzKa
WoJCieSzeK

agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info

Wśród modelek pojawiły się uczestniczki od dawna związane z festiwalem,�które�same�siebie�opatrują�
mianem�„dinozaurów”.�nie�zabrakło�również�nowych�twarzy.�
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oDeSZli oD NAS
26.02.-10.03.2019

�26 lutego:�ryszard�Gałaj,�l.73;�
Adela�Kalicka,�l.93.

�28 lutego:�
Genowefa�zdunik,�l.87;�
irena�Podrażka,�l.90.

�1 marca:�Marian�Godos,�l.83.
�3 marca:�Jan�Kwestarz,�l.97.�

Leokadia�sender,�l.89,�stryków;�
helena�Kret,�l.86,�łowicz.

�4 marca:�helena�Matych,�
l.96;�helena�czaja,�l.73,�łowicz;�
władysława�Gajewska,�l.80.�

�6 marca:�Marek�ziarnik,�l.68;�
helena�warzywoda,�l.78,�łowicz;�
ryszard�Bombrych,�l.80,�łowicz;�
Barbara�Misiak,�l.78.

�8 marca:�Jadwiga�Gawinek,�
l.83;�Krystyna�Pacholak,�l.78.�
Mirosław�chachuła,�l.77.

�9 marca:�
Andrzej�wawrzynczak,�l.78.

�10 marca:�zofia�wójcik,�l.86.

rEKLAMA

 Wanda Piklikiewicz-
Broszkowska
(1926 – 2019)

wanda�Piklikiewicz-
Broszkowska,�powstaniec�
warszawski�i�żołnierz�
Polskich�sił�zbrojnych�
na�zachodzie.�z�łowiczem�
nie�była�związana�do�czasu,�
gdy�nawiązało�z�nią�kontakt�
stowarzyszenie�historyczne�
im.�10�Pułku�Piechoty�
i�zaproponowało�zostanie�
matką�chrzestną�kopii�
sztandaru�pułku�
z�okresu�przedwojennego.�
zgodziła�się.�Przez�kolejne�
lata�łowicz,�za�sprawą�
członków�„Dziesiątki”,�
stał�się�jej�bliższy.�Gdy�
zachorowała,�po�apelu�
członków�stowarzyszenia�
wielu�mieszkańców,�ale�
też�uczniów�miejskich�
szkół,�przesyłało�jej�kartki�
z�pozdrowieniami�
i�życzeniami�powrotu�
do�zdrowia.

Piotr Marciniak, prezes Sto-
warzyszenia Historycznego 
im. 10 Pułku Piechoty w Łowi-
czu, powiedział nam, że po raz 
pierwszy spotkał panią Wandę 
w 2009 roku, w czasie uro-
czystości w Teatrze Wielkim 
w Warszawie z okazji wybuchu 
II wojny światowej. – Byliśmy we 
czterech, staliśmy w kuluarach 
i w pewnym momencie spostrze-
gliśmy, że jakiś starszy mężczy-
zna bacznie się nam przygląda. 
Po chwili podszedł i spytał, czy 
jesteśmy z Łowicza – opowiada 
Piotr Marciniak.

Był to mąż pani Wandy, Hen-
ryk. Jak się okazało, przed woj-
ną jako ofi cer był w Łowiczu 
na ćwiczeniach, potem otrzymał 
przydział do pułku rezerwowe-
go, który miał być formowany 
w przypadku wybuchu wojny. 
Tak też się stało, w pierwszych 
tygodniach II wojny światowej 
z pułkiem tym przewędrował 
do Rawy Mazowieckiej i dalej 
do Brześcia. Ranny, cudem unik-
nął sowieckiej niewoli.

Od tego czasu Stowarzyszenie 
utrzymywało stały kontakt z mał-
żeństwem. Na jego zaproszenie 
państwo Piklikiewicz kilkakrot-
nie byli w Łowiczu. Wówczas 
pani Wanda miała okazję po-
znać bliżej Łowicz, a pan Hen-
ryk przypomnieć sobie miasto 
z okresu młodości. Mimo upły-
wu czasu wiele miejsc rozpozna-
wał, przypominał sobie też róż-
ne zdarzenia, m.in. jak jadąc na 
koniu prowadził wojska z koszar 

przy ul. Podrzecznej do katedry 
na mszę świętą. 

Pani Wanda opowieści te 
przyjmowała ze zdziwieniem, bo 
mąż nigdy wcześniej nie opowia-
dał, że był w Łowiczu. Miasto 
bardzo jej się spodobało, szcze-
gólnie katedra i oba rynki. Nic 
dziwnego – z wykształcenia była 
historykiem i historykiem sztuki.

W 2014 roku, w czasie uroczy-
stego przekazania kopii przed-
wojennego sztandaru 10 Pułku 
stowarzyszeniu, pani Wanda wy-
stąpiła w roli matki chrzestnej. 
Niestety, jej mąż zmarł wcze-
śniej. Piotr Marciniak powiedział 
nam, że miał nadzieję, że wystąpi 
on w roli chrzestnego, przypomi-
nając, że chrzestnymi przedwo-
jennego sztandaru była rodzina 
Bukowieckich, spokrewniona 
z dowódcą pułku Marianem Kru-
dowskim.

– Pani Wanda bardzo cieszyła 
się z powierzonej jej roli, mówi-
ła, że czuje z tego powodu dumę, 
po części był to też dla niej gest 
w stronę nieżyjącego męża, który 
był związany z Łowiczem przed 
wojną – opowiada Marciniak. 

Po uroczystym przekazaniu 
sztandaru pani Wanda odwie-
dziła Łowicz jeszcze kilkakrot-
nie, była gościem honorowym na 
uroczystościach patriotycznych, 
które odbywały się się w mieście, 
jak i na uroczystościach pułko-
wych, organizowanych przez Sto-
warzyszenie. Jednak, jak mówi 
Piotr Marciniak, po śmierci męża 
pani Wanda powoli zaczęła opa-

dać z sił i podupadać na zdrowiu. 
– Po tej parze widać było ogrom-
ne zżycie, którego można jedy-
nie pozazdrościć, na pewno pani 
Wandzie nie było łatwo – dodaje.

Podkreśla, że zapamięta ją 
jako osobę bardzo pogodną, peł-
ną energii i trudnej do określenia 
aury, która sprawiała, że można 
było przy niej czuć się dobrze. 
Oprócz tego pani Wanda potra-
fi ła zaskoczyć. W pamięci ma 
na przykład spotkanie w Warsza-
wie, w jednej z restauracji opo-
dal Placu Zbawiciela, restaura-
cja nie była najwyższych lotów, 
miejsca w niej zajmowali raczej 
panowie spod ciemnej gwiazdy, 
ale gdy tylko weszli do środka, 
została przywitana „Dzień Dobry 
Pani Wandeczko”. – Oniemia-
łem, bo na twarzach panów ryso-

Wanda Piklikiewicz-Broszkowska (1926-2019)

Bardzo�cieszyła�się�
z�powierzonej�jej�roli,�
mówiła,�że�czuje
z�tego�powodu�
dumę,�po�części�był�
to�też�dla�niej�gest
w�stronę�nieżyjącego�
męża,�który�był�
związany�z�łowiczem�
przed�wojną.
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wał się prawdziwy szacunek dla 
pani Wandy. Nie wiem z czego to 
wynikało i co mogło ich łączyć, 
ale wrażenie było piorunujące 
– wspomina Piotr Marciniak. Po 
każdym spotkaniu w restaura-
cji kazała spakować na wynos 
jedzenie, którego nie zjedzono, 
przykładała bardzo dużą wagę do 
tego, aby się ono nie marnowało. 

Bardzo bolało ją to, że symbol 
Polski Walczącej jest wykorzy-
stywany przez środowiska naro-
dowe, że trafi ł na koszulki, na-
lepki, że mają go na sobie osoby, 
które, nie znając jego znaczenia 
i nie potrafi ąc się zachować, 
uwłaczają jego znaczeniu. Dla 
niej był on świętością, symbo-
lem walki i dramatu jej pokole-
nia, znakiem, za który w czasach 
jej młodości można było zginąć.

Nie oceniała Powstania War-
szawskiego – czy było dobre, czy 
złe, mówiła o wielkiej radości 
pierwszych dni, gdy po 1 sierp-
nia wyrwano Niemcom frag-
ment Polski i dramacie tego, co 
nastąpiło później. 

W pamięci wyryło jej się spo-
tkanie w ostatnich dniach po-
wstania z jego dowódcą, Anto-
nim Chruścielem „Monterem”, 
ukrywała się wówczas z grupą 
ludzi w jednej z piwnic. Jak mó-
wiła, zajrzał tam jego adiutant, 
na pytanie dowódcy „Jak mora-
le”, odpowiedział mu  „W miarę 
dobre” i wyszedł.  A w tej piw-
nicy, jak mówiła z przejęciem 
pani Wanda, w jednym kącie le-
żał trup, w drugim rodziła kobie-
ta, a w trzecim płakały kobiety 
i dzieci, wszyscy brudni od ku-
rzu i krwi.

Pani Wanda zaskoczyła Marci-
niaka kiedyś czymś jeszcze: wy-
znała, że otrzymała kwiaty od 
jakiejś Szaron i, że ona nie wie 
nawet kto to jest. Zdziwił się, gdy 
odkrył, że chodzi o Sharon Stone, 
aktorkę, gwiazdę Hollywod. Pani 
Wanda spotkała się z nią raz na 
zjeździe kobiet, gość spotkania 
zza Wielkiej Wody był tak ocza-
rowany panią Wandą, że postano-
wił jej podziękować za spotkanie 
właśnie kwiatami.

– Mimo wielu trudnych prze-
żyć, pani Wanda nigdy się nie 
skarżyła, nie narzekała, dziel-
nie znosiła chorobę, choć z po-
wodu udaru w ostatnim jej etapie 
nie było z nią pełnego kontaktu 
– mówi Piotr Marciniak. Ale 
wówczas Dziesiątacy starali się 
zrobić dla niej cokolwiek, wymy-
ślili akcję „Kwiaty dla Wandecz-
ki”. Na apel, aby wysyłać do szpi-
tala, w którym przebywała kwiaty 
oraz kartki z pozdrowieniami, od-
powiedziały łowickie szkoły, pry-
watne osoby i instytucje. Cieszyła 

ją ta pamięć, także dla jej bliskich 
było to bardzo miłe.

„Dziesiątacy” wzięli udział 
w uroczystościach pogrzebowych, 
na warszawskie Powązki poje-
chało ich kilkunastu, w tym 11 
w mundurach. W wyjeździe po-
mógł łowicki ratusz. Jak się oka-
zało, było ich więcej niż żołnierzy 
Wojska Polskiego, których wy-
słano zaledwie kilku. Dzięki ich 
obecności miała w swej ostatniej 
drodze prawdziwą asystę wojsko-
wą.  tb

***
Wanda Piklikiewicz-Brosz-

kowska urodziła się w 1926 roku 
jako córka Stanisława Broszkow-
skiego, dyrektora banku oraz Ka-
tarzyny z Rudzińskich w Wo-
łominie. Miała dwóch braci, 
Władysława (ur. 1919) i Stani-
sława (1934-2000) oraz siostrę 
Marię (ur. 1928). Po wybuchu 
II wojny światowej kontynu-
owała naukę na tajnych komple-
tach. Maturę zdała przed wybu-
chem Powstania Warszawskiego. 
Po wybuchu powstania znalazła 
się na Powiślu, służyła jako łącz-
niczka batalionu Zaremba-Piorun 
w stopniu starszego strzelca, pra-
cowała w fabryce Alfa Laval przy 
produkcji granatów. 

Po kapitulacji powstania zo-
stała wzięta ze swoim batalio-
nem do niewoli. W drodze do 
obozu trafi ła na przesłuchanie 
do pałacyku w Ożarowie, gdzie 
rezydował dowódca oddziałów 
SS skierowanych do stłumie-
nia powstania, Erich von dem 
Bach-Zalewski. Opowiadała, że
w trakcie przesłuchania stanął 
nad nią i mierzył wzrokiem, jak-
by nie dowierzając z kim przy-
szło walczyć jego żołnierzom. 
Ponieważ nic nie zeznała, zosta-
ła skierowana do obozów Bad 
Fallingbostel, Bergen-Belsen, 
Oberlangen, z którego 12 kwiet-
nia 1945 r. wyzwolili ją żołnierze 
2 Pułku Pancernego 1 Dywizji 
Pancernej gen. Maczka.

Po wojnie wróciła do kraju 
i wspólnie z najbliższą ocalałą ro-
dziną osiadła w Łodzi. Wyszła za 
mąż za Henryka Piklikiewicza, 
z którym miała syna Macieja 
(ur. 1958 r.). 

Należała do Światowego 
Związku Żołnierzy Armii Kra-
jowej, była prezesem Środowi-
ska „Oberlangen” należącego do 
warszawskiego okręgu ŚZŻ AK.  
Została odznaczona Krzyżem 
Ofi cerskim Orderu Odrodzenia 
Polski, Krzyżem Komandorskim 
tego orderu oraz Krzyżem Party-
zanckim. 

Zmarła 25 stycznia tego roku 
w stopniu majora WP.  opr. tb

osiek�|�Dla�Katarzyny�stańczyk

33 tysiące w 5 godzin
Mieszkańcy gminy Kocierzew Południowy 
stanęli na wysokości zadania bawiąc się po 
południu 8 marca w strażnicy w Osieku: 
przez pięć godzin zebrali na rehabilitację 
Katarzyny Stańczyk z Lenartowa 32.905 zł. 
Imprezę rozmachem przygotowały panie 
z Koła Gospodyń Wiejskich, przy wsparciu panów
z Ochotniczej Straży Pożarnej w Osieku. 

Katarzyna Piekacz, prezes Koła 
Gospodyń Wiejskich z Osieka, 
główna organizatorka wydarze-
nia, powiedziała nam, że rzeczy-
wistość przerosła jej oczekiwania. 
Zaraz po rozpoczęciu imprezy 
sala strażnicy wypełniła się ludź-
mi i tak było niemal do końca. 
– Jestem bardzo zadowolona z na-
szej akcji i niesamowicie dumna 
z pań z mojego koła, które spisa-
ły się na medal przygotowując im-
prezę. Spędziły długie godziny, 
chociażby przygotowując 1.200 
losów loterii, pakując nagrody 
– wspomina.

Bez trudu wymienia też naj-
bardziej zaangażowane panie: 
z zarządu KGW w Osieku Lu-
cynę Dałek i Wandę Stańczyk 
oraz członkinie: Dorotę Siewier-
ską, Krystynę Kołodziejczyk, 
Annę Dobrzyńską, Monikę Piech, 
Agnieszkę Woźniak i Marze-
nę Piekacz – te dwie ostatnie od-
powiedzialne były za pozyska-
nie sponsorów, zaś zespół: Edyta 
Zielak, Anna Gać i Krystyna Ko-
łodziejczyk zajął się dekoracją 
i przygotowaniem sali.

Przewodnicząca koła podkreśli-
ła, że w organizację imprezy zaan-
gażował się mocno mieszkaniec 
gminy, radny sejmiku samorzą-
dowego województwa łódzkiego 
Waldemar Wojciechowski, m.in. 
zdobywając wiele przedmiotów, 
które trafi ły na licytację. W roz-
mowie z nami wynik akcji określił 
jako sukces i powiedział, że to po-
tężne wsparcie, które zostanie wy-
korzystane w najlepszy sposób, 
aby pani Katarzyna mogła wrócić 
do domu, do swoich najbliższych. 
Pieniądze zostały przekazane sio-
strze Katarzyny Stańczyk w po-
niedziałek 11 marca.

Pani Katarzyna Piekacz przy-
znała, że nie zna Katarzyny Stań-
czyk. Mimo że mieszkają w tej 
samej gminie, prawdopodobnie 
nigdy się nie spotkały. Dlaczego 
tak się zaangażowała w pomoc 
nieznanej bliżej osobie? Mówi, że 
to odruch serca, zna siostrę pani 
Katarzyny która prowadziła zaję-
cia zumby, w których brała udział.

Imprezę otworzyli wspólnie 
z organizatorami starosta łowic-
ki Marcin Kosiorek, wicestaro-
sta Piotr Malczyk (starostwo ob-
jęło patronatem wydarzenie), 
wójt gminy Kocierzew Południo-
wy Agnieszka Wojda, proboszcz 
parafi i w Kocierzewie ks. Jan Ja-
nik. Dla dzieci pani Katarzyny, 
Michaliny (4 lata) i Antoniego 
(5 lat), przygotowano niespo-
dziankę – duże torby z prezen-
tami, które wręczono im zaraz 
na początku zabawy. Po tym ru-
szyła sprzedaż losów i licytacje. 
Zwłaszcza te drugie były emo-
cjonujące, bo licytowano warto-
ściowe rzeczy. Wśród nich była 
np. suknia wieczorowa zaprojek-
towana i przekazana przez pro-
jektantkę Elę Piorun czy dwa 
kuce, które przekazała Marianna 
Sierota, właścicielka sal wesel-
nych, te znalazły nabywców za 
około 500 zł każdy.

Były też wystawione na licyta-
cję vouchery na przelot widokowy 
helikopterem dla dwóch osób (zo-
stały „rozdane” za 200 zł), oprócz 
tego licytowano pobyt w atrakcyj-
nym hotelu, duży zestaw kluczy 
warsztatowych, zestaw łowickich 
gadżetów oraz obrazy wykonane 
przez lokalnego twórcę.

W czasie imprezy czynne było 
stoisko policji dotyczące bez-
pieczeństwa na drodze, stoisko, 
na którym wykonywane były za-
biegi kosmetyczne, a dla dzie-

ci przygotowano stół, na któ-
rym mogły układać klocki Lego. 
Na zewnątrz czekały na nie do-
datkowe atrakcje: przejażdżki na 
kucach oraz quadzie, a także stra-
żacy, którzy prezentowali swój 
sprzęt. W czasie imprezy moż-
na było posłuchać młodzieżo-
wej orkiestry strażackiej z Wicia 
oraz obejrzeć przygotowane 
przez młodzież z Gimnazjum 
w Kocierzewie przedstawienie 
na podstawie Zemsty Aleksan-
dra Fredry. Dużym zaintereso-
waniem cieszył się też pokaz siły 
Strongmana w wykonaniu Kon-
rada Karwata.

Panie z Osieka zadbały też, 
aby w czasie imprezy bawiący się 
na niej mogli się posilić, odpo-
wiadała za to Renata Brzozowska. 
Z pomocą przyszły panie z KGW 
Wicie, które dostarczyły dodat-
kowo ok. 20 ciast. W zaimprowi-
zowanym bufecie była też kawa 
i herbata.

Pani Agata Żaczek, która bawi-
ła się tego popołudnia w Osieku, 
powiedziała nam, że zaskoczył 
ją rozmach imprezy i atrakcyjne 
nagrody, które podniosły jej ran-
gę. Przyszła na nią, choć z po-
czątku się wahała, przekonało 
ją jednak ogromne społeczne za-
angażowanie organizatorów. Ni-
gdy nie poznała Katarzyny Stań-
czyk, ale trudno jej wyobrazić 
sobie położenie, w którym zna-
lazła się rodzina, szczególnie 
dzieci. Szczerze jej współczuje 
i nie wahała się aby wesprzeć ak-
cję. – Powiem panu, że patrząc 
na tych wszystkich ludzi, tak 
mocno zaangażowanych w po-
moc dla Kasi, nie boję się choro-
wać – stwierdziła.

Pani Katarzyna Piekacz po-
wiedziała nam, że ponieważ le-
czenie Katarzyny Stańczyk wy-
maga dużych nakładów, można 
się spodziewać kolejnych akcji 
na terenie gminy. 

Młodzieżowa orkiestra oSP z Wicia�w�czasie�imprezy�grała�
w�przerwach,�między�licytacjami.

Każdy mógł spróbować szczęścia w loterii,�panie�z�KGw�przygotowały�
na�imprezę�1,2�tys.�losów.

RZUt oKieM�|�DOchóD�DLA�MiEszKAnKi�LEnArtOwA
także Łowicki Uniwersytet 
trzeciego Wieku włączył się 
w pomoc dla Katarzyny 
Stańczyk z lenartowa.�
Przed�koncertem�łowickiej�
Orkiestry�Kameralnej�z�okazji�
Dnia�Kobiet,�9�marca,�uniwersytet�
rozprowadził�cegiełki�o�wartości�
5�zł,�co�pozwoliło�zebrać�kwotę�
2,4�tys.�zł.�
w�czasie�koncertu�sala�kina�
była�pełna,�część�osób�
musiała�zająć�miejsca�na�
dostawionych�krzesłach.�Orkiestra�
zaprezentowała�program�pt.�
„w�świecie�operetki”,�a�gościnnie�
zaśpiewali�soliści�sylwia�
strugińska-wochowska�–�sopran�
i�szymon�Jędruch�–�tenor.�tbtO
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Prowadzącymi licytację byli�szefowa�KGw�w�Osieku�Katarzyna�Piekacz�
oraz�radny�sejmiku�wojewódzkiego�waldemar�wojciechowski.
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Łowicz |�PBP

Turniej jednego wiersza
Powiatowa Biblioteka 
Publiczna w Łowiczu 
wraz z Klubem Seniora 
Radość organizują 21 marca 
„Turniej jednego wiersza”.

Mogą w nim wziąć udział oso-
by dorosłe (poeci – amatorzy), 
które mają napisany przez siebie 
wiersz, który nie był dotąd nigdzie 
publikowany ani nagradzany. 

Wiersz trzeba będzie pod-
czas spotkania zaprezentować. 
Zgłoszenia chętnych do udziału  
w turnieju będą przyjmowane bez-
pośrednio przed nim. Same zma-
gania rozpoczną się o godz. 16. 

Warto dodać, że data turnieju 
nie jest przypadkowa. 21 marca to 
nie tylko pierwszy dzień kalenda-
rzowej wiosny, ale również Świa-
towy Dzień Poezji.  mwk

Zduny�|�Dzień�Kobiet

Kiljański zaśpiewał, a wójt  
ze strażakami rozdał tulipany
Ponad 100 mieszkanek 
gminy Zduny wysłuchało 
10 marca w Domu Kultury 
koncertu Krzysztofa 
Kiljańskiego z okazji Dnia 
Kobiet.

Artysta pokazał klasę i na kon-
cert w niedużej miejscowości 
przyjechał z akompaniującym mu 
triem muzyków, dzięki temu z es-
trady popłynęły prawdziwe, żywe 
dźwięki. 

Wokalista przyłączył się do ży-
czeń, które paniom złożyli prze-
wodniczący Rady Gminy Wie-
sław Dałek oraz wójt Krzysztof 
Skowroński, mówiąc: – Czym 
świat byłby bez was, na pewno 
nie byłoby nas. I żartobliwie opo-

wiedział o zwyczaju w krajach 
dawnego Związku Radzieckie-
go, gdzie dzień, na który przypa-
da święto kobiet, jest dniem wol-
nym od pracy, wyrażając nadzieję, 
że może zwyczaj ten przyjmie się 
także w Polsce. 

Kiljański śpiewał przez godzi-
nę, m.in. piosenki z repertuaru 
Franka Sinatry (z interpretacji któ-
rych jest znany) oraz utwory ze sło-
wami Jonasza Kofty – „Naprawdę 
jaka jesteś” i „To była Blondyn-
ka”, pod koniec zabrzmiał prze-
bój „Prócz Ciebie nic...”, któ-
ry śpiewa wspólnie z Kayah.

Po koncercie obecnym na sali 
paniom tulipany wręczyli wójt, 
przewodniczący rady oraz straża-
cy z OSP w Złakowie Borowym. 
 tb

Łowicz�|�Koncert�w�sali�barokowej

„Klasycznie niepoważni” dla pełnej sali
Sala barokowa łowickiego 
muzeum nie pomieściła 
wszystkich chcących 
wysłuchać koncertu  
z cyklu Burmistrza  
Łowicza Zaprasza  
z okazji Dnia Kobiet,  
w niedzielę, 10 marca.

Część osób nawet nie usiadła w 
przedsionku, który prowadzi do 
sali, ale musiała słuchać wystę-
pu kwintetu wokalno-instrumen-
talnego „Klasycznie niepoważ-
ni” na stojąco. Burmistrz Łowicza 
Krzysztof Kaliński powiedział 
nam, że nie pamięta tak wysokiej 
frekwencji na koncercie z okazji 
święta kobiet. Przed jego rozpo-
częciem wręczył on paniom pra-

wie 300 tulipanów. Część z nich 
przyszła w towarzystwie męż-
czyzn, a sala, przypomnijmy, dys-
ponuje 200 miejscami siedzącymi.

Grupa „Klasycznie niepoważ-
ni” otworzyła koncert utworami  
z opery „Carmen” Georges’a Bi-
zeta, uwerturą i arią torreadora, 
zagrali walca „Por una cabeza” 
Carlosa Gardela z filmu „Zapach 
kobiety”. Wykonali też popular-
ne polskie utwory „Umówiłem się  
z nią na dziewiątą” z repertuaru 
Eugeniusza Bodo, „Tango Mi-
longa” z repertuaru Mieczysława 
Fogga, a także „Brunetki, blon-
dynki” z repertuaru Jana Kiepu-
ry. Pod koniec muzycy wykonali 
piosenkę Elvisa Presleya – „Can’t 
Help Falling in Love” z dedykacją 
dla pań z okazji ich święta.  tb

Łowicz�|�XV�Powiatowy�Konkurs�czytelniczy

Całe podium dla dziewcząt
Po raz 15. w Pijarskich 
Szkołach Królowej Pokoju 
został zorganizowany 
Powiatowy Konkurs 
Czytelniczy dla uczniów 
klas IV-VI szkół 
podstawowych.  
Najlepsi jego uczestnicy  
26 lutego rozwiązali test  
II etapu, a 11 marca poznali 
rozstrzygnięcie.

Główną nagrodę, czyli wy-
cieczkę do Budapesztu wraz  
z opiekunem, wywalczyła Zuzan-
na Pietrzak ze szkoły Podstawo-
wej w Kocierzewie Południowym. 
Druga była Łucja Kaczmarek  
z Pijarskiej Szkoły Podstawowej,  
trzecia Natalia Mortecka ze Szkoły 
Podstawowej w Stachlewie.

24 uczestników z 14 podstawó-
wek sprawdziło swoją znajomość 
książek Katarzyny Majgier z cy-
klu „Tajemnice starego pałacu”, 
który tworzą tytuły: „Duch z Nie-
wiadomic”, „Milioner z Gdańska” 
oraz „Konserwator z Warszawy”. 

To książki przygodowe dla dzieci 
i nastolatków.

W imieniu Zuzanny Pietrzak 
nagrodę odbierała jej nauczyciel-
ka Renata Kunat. O swojej pod-
opiecznej wypowiadała się w sa-
mych superlatywach, mówiąc,  
że jest uczennicą bardzo solidną  
i jednocześnie pasjonatką książek. 
– Myślę, że nasze przygotowania 

do tego konkursu były przyjem-
nością tak dla mnie, jak i dla Zu-
zanny – mówiła nam Renata Ku-
nat. – To przede wszystkim była 
jej praca, ja starałam się ją napro-
wadzać i doradzać.

Druga w konkursie Łucja 
Kaczmarek mówiła, że choć kon-
kurs był wymagający, to lekturę 
zadanych książek uważa za przy-

jemność. Sama bardzo lubi czy-
tać, nie ma jednego ulubionego ty-
tuły ani autora, przyznaje, że lubi 
książki przygodowe.

W komisji konkursowej, jak 
co roku, zasiadały była dyrektor  
I LO w Łowiczu Elżbieta Sko-
neczna i dyrektor Biblioteki Miej-
skiej w Łowiczu Magdalena Pa-
kulska.  tm

Uczestnicy drugiej, finałowej rundy konkursu, którzy�osobiście�przybyli�na�ogłoszenie�wyników.

Solista kwintetu „Klasycznie niepoważni” Arkadiusz Anyszka�
(baryton)�wykonywanie�arii�torreadora�z�opery�carmen�rozpoczął�w�czasie�
swego�wejścia�na�salę.

Krzysztof Kiliański w czasie koncertu w Zdunach�złożył�obecnym�
paniom�życzenia�z�okazji�Dnia�Kobiet.
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Nieborów�|�co�nosiły�na�sobie�nieborowskie�damy

Suknie, bluzki, hafty i koronki  
– super wystawa w pałacu
Do 9 czerwca zwiedzający Muzeum w Nieborowie będą mieć okazję zobaczyć niezwykłą  
wystawę mody dawnych mieszkanek pałacu. Zobaczyć na niej można m.in. oryginalne secesyjne suknie 
i bluzki Anny z Lubomirskich, żony Janusza Radziwiłła – ostatniego właściciela Nieborowa  
oraz zrekonstruowane suknie z XIX w., które dotąd można było oglądać na portretach.

W otwarciu wystawy 9 marca 
uczestniczył prof. Jerzy Mizio-
łek, dyrektor Muzeum Narodowe-
go w Warszawie. Podzielił się on 
refleksją, iż w czasach, gdy stro-
je były wykonywane, kosztowały 
więcej niż obrazy, na których zo-
stały uwiecznione, dziś zaś obrazy 
osiągają zawrotne sumy. Wyraził 
też nadzieję, że nieborowska wy-
stawa będzie przyczynkiem do bu-
dowy nowej tradycji pokazywania 
znakomitych kobiecych kreacji, 
które winny być prezentowane jak 
najwybitniejsze dzieła sztuki, któ-
rymi w rzeczywistości są.

Kurator muzeum Monika Ant-
czak zdradziła nam, że pomysł  
na wystawę zrodził się, gdy  
w trakcie inwentaryzacji w jednej 
ze skrzyń złożonych w magazynie 
natrafiono na zawiniątko, w któ-
rym znajdowały się koronki, koł-
nierze i materiał przygotowany do 
uszycia sukni. Zdano sobie wów-
czas spraw, że dotknięto obszaru, 
który w Nieborowie nie był do-
tąd prezentowany, a który posia-
da ogromny potencjał. Suknia, 
której wykroje znaleziono, zosta-
ła po ponad 100 latach dokończo-
na, można ją oglądać na wystawie, 
to tzw. princeska z drugiej połowy 
XIX wieku.

Muzeum „przypomniało so-
bie”, że jest właścicielem czterech 
sukni secesyjnych Anny Lubo-
mirskiej, które ponad 30 lat temu 
przekazano na ekspozycję tema-
tyczną Muzeum w Płocku. Udało 
się je odzyskać i tworzą one trzon 
części wystawy poświęconej se-
cesji, którą można oglądać w Sali 

Białej. Oprócz nich prezentowa-
nych jest 8 bogato zdobionych ko-
ronkami i haftami bluzek z tego 
okresu.

Kurator wystawy Barbara 
Szewczyk zaznaczyła, że w zbio-
rach muzeum nie ma z tego okre-
su spódnic, składały się na nie 
duże płachty materiału, które ze 
względu na wartość nawet na 
dworach z czasem wykorzysty-
wano do szycia kolejnych strojów. 
Wśród innych eksponatów są też 
koronkowe kołnierzyki i mankie-
ty z bluzek, peniuar, ozdoby oraz 
zachwycająca suknia ślubna Anny 
z Lubomirskich, która na wysta-
wę przyjechała z rekonstrukcji na 
dzień przed otwarciem i została na 
niej ustawiona niemal z marszu. 

Kurator wystawy podkreśliła, 
że w magazynie znaleziono tyl-
ko tren z tejże sukni, ona sama się 
nie zachowała, odtworzono ją na 
podstawie rodzinnych zdjęć po-
zostawionych przez Radziwiłłów. 
Oryginalne ubiory wykonane z je-
dwabiu, a więc suknie, jak i bluz-
ki, nie zostały przed wystawą pod-
dane gruntownej renowacji, aby 
zachować ich historyczną wartość.

W Sali Czerwonej zwiedzający 
przeniosą się w czasie do wieku 
XIX i będą mieć możliwość prze-
śledzenia ówczesnej mody. Mu-
zeum zdecydowało się na orygi-
nalny krok – dwie prezentowane 
suknie zostały „zdjęte” z wiszą-
cych w pałacu portretów. 

Podobnie jak w przypadku czę-
ści secesyjnej, tak i tu rekonstruk-
cję powierzono pracowni Fundacji 

Nomina Rosae, specjalizującej się 
w renowacjach i rekonstrukcjach 
historycznych strojów, nad praca-
mi czuwała dr. Maria Molenda.  
– Secesja była pierwsza, ale myśląc 
nad wystawą poczuliśmy że to za 
mało, że nie powinniśmy skupiać 
się wyłącznie na ostatnich właści-
cielach Nieborowa, a sięgnąć dalej 
w przeszłość – powiedziała nam 
kurator Monika Antczak.

Zobaczymy więc w całej oka-
załości suknie Anieli z Radziwił-
łów Czartoryskiej – w stylu an-
tycznym oraz Leontyny Gabrieli 
Clary und Aldringen, babki Janu-
sza Radziwiłła – w stylu bieder-
meier. Prezentowane są też suknie 
z turniurami, popularne w drugiej 
połowie XIX wieku, w których 
ozdobnie formowany materiał 
koncentrował się z tyłu, podkre-
ślając kobiece kształty. Jest też 
suknia z krynoliną, sztywną spód-
nicą opartą na metalowym stela-
żu, które noszono w pierwszej po-
łowie XIX wieku.

Warto wybrać się do 9 czerwca 
do nieborowskiego muzeum, aby 
zobaczyć prezentowaną wysta-
wę, tym bardziej, że część ekspo-
natów, zwłaszcza historycznych, 
wykonanych z jedwabiu, w trosce  
o materiał trafi zaraz po jej zakoń-
czeniu i zabezpieczeniu ponownie 
do muzealnego magazynu. 

Nad aranżacją wystawy czuwa-
ła zastępca kuratora Elżbieta Bo-
gaczewicz-Biernacka, która za-
dbała, aby prezentowane stroje 
były odpowiednio wyeksponowa-
ne.  tb

tłum oglądających wystawę XiX-wiecznych sukni w Sali czerwonej nieborowskiego muzeum  
–�w�pierwszym�rzędzie,�trzymający�katalog,�dyrektor�Muzeum�narodowego�w�warszawie�prof.�Jerzy�Miziołek.
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elżbieta Bogaczewicz-
Biernacka,�zastępca�kuratora�
Muzeum�w�nieborowie�i�Arkadii.
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Prezes Fundacji Nomina Rosae Maria Molenda uzupełniała 
opowieść kuratorki wystawy Barbary Szewczyk,�zdradzając�wiele�
szczegółów�dotyczących�rekonstrukcji�sukni.

Na wystawie można też zobaczyć co kobiety musiały założyć,��
aby�nadać�np.�turniurom�odpowiedni�kształt,�i�skonfrontować�to�z�jedną��
z�sukni�w�tym�stylu.
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tomasz Żółtko�uważa,�że�jednym�z�największych�problemów�ludzi��
jest�dziś�brak�zdolności�przebaczania.�
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Łowicz�|�zakład�Karny

Muzyczne rekolekcje
Tomasz Żółtko znów odwiedził 

osadzonych w łowickim więzie-
niu, gdzie zagrał przeszło godzin-
ny koncert. Muzyk, poeta i kom-
pozytor opowiedział m.in. o tym, 
że sam w swoim życiu był kiedyś 
na dnie.

Bard prezentował autorskie 
utwory, przeplatane dygresjami  
o miłości, pokoju czy przebacze-
niu. Przekonywał, że największy 

upadek człowieka jest wtedy, kie-
dy sam zaczyna wierzyć, że jest 
nikim. Powiedział, że jemu god-
ność przywróciła dopiero wiara.

Wśród wykonywanych utwo-
rów nie mogło zabraknąć piosen-
ki „Kochaj mnie i dotykaj”, który 
przez 30 tygodni gościł w „gorą-
cej dziesiątce” Muzycznej Jedyn-
ki, stając się tym samym najwięk-
szym przebojem Tomasza Żółtko.

RZUt oKieM�|�DziEci�DLA�DziEci�

Przed przedszkolakami i młodzieżą szkolną z Sannik wystąpili we 
wtorek, 5 marca, z koncertem „W hołdzie chopinowi” uczniowie 
Państwowej Szkoły Muzycznej im. Stanisława Moniuszki z Gąbina�
–�wielu�z�nich�to�mieszkańcy�gminy�sanniki.�takie�koncerty�uczniów�dla�
uczniów�w�pałacu�w�sannikach�odbywają�się�od�kilku�już�lat.�tym�razem��
z�powodzeniem�wystąpili:�zuzanna�Kordalewska,�Julia�wypysińska,��
Marta�Majewska,�Michalina�Dobaczewska,�Jan�zieliński,�Błażej�Lenarcik,�
Julia�Kalińska�i�Jan�szarota.�na�zakończenie�wybrzmiał�walc�As-dur�op.�
nr�3�F.�chopina�w�wykonaniu�zbigniewa�Mereckiego�–�nauczyciela��
w�klasie�fortepianu.�opr. mak 
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RZUt oKieM |�„chOPin�nA�MAzOwszU”�DO�KOńcA�MArcA�

Na wystawę prac Barbary 
Jachimowicz z Sochaczewa  
pt.: „chopin na Mazowszu  
i kwiaty polskie” zaprasza pałac 
w Sannikach. wystawę�można�
oglądać�do�końca�marca.��
–�Po�prostu�lubię�malować,�
mam�do�tego�profesjonalne�
przygotowanie,�cieszy�mnie�świat�
i�życie.�często�maluję�kwiaty,�
martwą�naturę,�abstrakcje,�pejzaże�
poplenerowe�–�mówiła�o�sobie�
malarka�podczas�wernisażu,�który�
odbył�się�w�niedzielę,�3�marca,�
po�koncercie�chopinowskim.�
Ponieważ�mieszka�blisko�
żelazowej�woli,�częstym�tematem�
jej�prac�jest�dworek�–�miejsce�
urodzenia�Fryderyka�chopina.�
Maluje�go�w�różnych�ujęciach��
i�o�różnych�porach�roku.��
Podobnie�zresztą�jak�i�pałac��
w�sannikach.�opr. makEc
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Łowicz
Ognisko 
Muzyczne 
przed jubileuszem 

26 maja w Muzeum w Łowi-
czu zaplanowano koncert jubile-
uszowy z okazji z 62-lecia dzia-
łalności Społecznego Ogniska 
Muzycznego w Łowiczu oraz 
20-lecia powołania Łowickiego 
Towarzystwa Muzycznego im. 
Mikołaja Zieleńskiego. 

W związku z przygotowania-
mi do obchodów poszukiwane 
są ciekawe fotografie lub osoby, 
które były uczniami i chciały-
by się podzielić wspomnieniami  
lub nawet wystąpić podczas ob-
chodów. 

– Być może została w nich 
jeszcze ta pasja – powiedział 
nam Eugeniusz Strycharski,  
z którym można kontaktować się 
pod numerem tel. 660-809-372. 
 aa 

Łowicz, Łódź�|�występ�uczniów�Pijarskiego�LO

FranLow na Frankofonii
Uczniowie łowickich 
szkół pijarskich po raz 
kolejny zostali docenieni 
za ich pasję do języka 
francuskiego i muzyki. 
Tworzony przez nich zespół 
FranLow został zaproszony 
do występów na łódzkich 
obchodach Frankofonii.

Zespół powstał jeszcze w gim-
nazjum, początkowo występował 
w wydarzeniach szkolnych, jak 
na przykład na wieczorku języ-
ka francuskiego. Później z sukce-
sami pojawiał się na konkursach 
w Łowiczu, Skierniewicach czy 
w Łodzi. Tworzący go uczniowie 
to już licealiści – Jakub Micha-
lak (śpiew), Miłosz Włodarczyk 
(pianino), Adam Głowacki (gita-
ra), Filip Wojda (gitara) i Amelia 

Kutermankiewicz (śpiew). W so-
botę 2 marca francuskojęzyczny 
łowicki zespół zaprezentował się,  
na zaproszenie organizatorów, 

podczas imprezy „Tkalnia francu-
skiego – 100% francuski/Franko-
fonia 2019” w łódzkiej Manufak-
turze.  tm

Franlow na�scenie�Frankofonii�w�Manufakturze.�
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Nasza historia
Zduny|�O�tradycjach�bankowości

Wielki bank w małej wsi
Przed 50. laty zmarł Władysław Grabski (7 VI 1874 – 1 III 1938), wybitny mąż stanu, społecznik i polityk, a także znakomity 
uczony. Swoją wiedzę teoretyczną o wsi i rolnictwie systematycznie wykorzystywał w działalności praktycznej. Wiele też 
projektów i pomysłów zrealizował w gminie Zduny, wówczas gminie Bąków z siedzibą w Zdunach. Uważał ją bowiem  
za najgospodarniejszą społeczność księżacką w Królestwie Polskim, społeczność przywiązaną do ziemi, wiary i ojczyzny.

Władysław Grabski uważał, 
że jedną z głównych barier roz-
woju wsi polskiej bezpośred-
nio po uzyskaniu niepodległości  
w 1918 r. był brak kredytów. Ak-
tywizacji społeczno-gospodarczej 
służyć miało też powołanie roz-
porządzeniem prezydenta Rzecz-
pospolitej Polskiej z dnia 30 XI 
1924 r. Gminnych Kas Pożyczko-
wo-Oszczędnościowych /GKPO/. 
Rozporządzenie to podpisał pre-
zydent Stanisław Wojciechow-
ski oraz ówczesny premier i mini-
ster finansów Władysław Grabski, 
który był też faktycznym jego 
twórcą. Zadaniem tych kas było 
udostępnianie ludności kredytu na 
cele gospodarcze oraz gromadze-
nie oszczędności i ich oprocento-
wanie.

Gminna Kasa Pożyczkowo-
-Oszczędnościowa w Zdunach 
gminy Bąków, bo taka była jej 
urzędowa nazwa, została powo-
łana 1 IV 1928 r. uchwałą Rady 
Gminnej. Jej pierwotn kapitał za-
kładowy wynosił 3.000 zł, a na-
stępnie, w 1930 r., został pod-
niesiony do 5000 zł. Znikoma ta 
suma nie mogła oczywiście ob-
służyć potencjalnych pożyczko-
biorców, toteż koniecznym było 
zaciągniecie pożyczki w Pań-
stwowym Banku Rolnym /PBR/  
w Warszawie. Uchwała o zało-
żeniu Kasy została zatwierdzona 
przez Wydział Powiatowy w Ło-
wiczu 29 IV 1928 r. Do uchwa-
ły Rady Gminnej wprowadzono 
jedynie zastrzeżenie, że ogólna 
suma zobowiązań nie może prze-
kraczać dwudziestokrotnej wyso-
kości kapitału zakładowego.

od pierwszych 
wkładów do dużych 
pożyczek
Pierwsze wkłady zaczęli 

mieszkańcy lokować już w lipcu 
1928 r. Wśród wkładców znajdo-
wały się zarówno osoby prywatne, 
jak również instytucje państwowe 
i spółdzielcze. W sumie jednak 
do końca 1929 r. zarejestrowano 
tylko 19. wkładców. Jednak dzię-
ki szybkiemu wzrostowi wkładów 
już w 1930 r., a więc dobie wiel-
kiego kryzysu światowego, Kasa 

stała się samowystarczalna i nie 
korzystała z pomocy kredytowej 
z zewnątrz, gromadząc na swo-
im koncie już ponad 50 tys. zł. Od 
tego momentu przyrost wkładów 
był niezwykle dynamiczny, gdyż 
w następnym roku wynosiły już 
93,1 tys. zł, a w 1933 – 42,9 tys. zł. 
Natomiast w październiku 1938 r. 
wynosiły one już blisko 900 tys. 
zł! Z powyższej sumy na wkłady 
z tutejszej gminy przypadało 800 
tys. zł, pozostałą zaś sumę stano-
wiły wkłady z sąsiednich gmin  
i miast. Była to wtedy największa 
tego typu instytucja w Polsce.

W 1938 r., a więc w ostatnim 
roku normalnego funkcjonowa-
nia Kasy, udzielono aż 1100 po-
życzek na ogólną kwotę 732,1 
tys. zł. Dominowały pożyczki 
względnie duże, bo przekraczają-
ce 500 zł. Takich pożyczek udzie-
lono 327, na łączną sumę 554,4 
tys. zł. Z reguły były one prze-
znaczane na inwestycje produk-
cyjne (maszyny, nawozy sztucz-
ne, warsztaty rzemieślnicze itp.), 
a także budowę nowych domów 
mieszkalnych. Inwestycje bu-
dowlane nasiliły się zwłaszcza 
w latach 1936-1939, kiedy to Za-
rząd Gminy uznał część wsi Zdu-
ny, leżącej między Jackowica-
mi a Szymanowicami, za tereny 
budowlane. Natomiast drobnych 
pożyczek (do 150 zł) udzielono 
tylko 302, a ich suma wynosiła 
zaledwie 30,3 tys. zł.

na zakup ziemi 
i na jej zachowanie
Jeśli natomiast chodzi o struk-

turę udzielonych kredytów, to 
518,0 tys. zł przeznaczonych było 
na zakup ziemi. Z kolei spłaty ro-
dzinne pochłonęły blisko 500 tys. 
zł, przyczyniając się tym samym 
do zachowania wielkości gospo-
darstw rodzinnych i umożliwiały 
spłaconym sukcesorom usamo-
dzielnienie własnego bytu. Zduń-
ska Kasa przyznała też ponad 34 
tys. zł kredytów różnego rodza-
ju istniejącym na terenie gminy 
spółdzielniom, w tym najwięk-
szej Spółdzielni Budowlanej, któ-
ra w 1929 r. uruchomiła własną 
cegielnię. W rok później przystą-
piono w centrum Zdun, a dokład-
nie Zdun Kościelnych, do budowy 
Domu Ludowego, finansowanego 
w znacznej mierze również z za-

sobów Kasy. Akt erekcyjny wmu-
rował 30 V 1930 r. prezydent Igna-
cy Mościcki. Kasa finansowała 
również wykończenie szkoły po-
wszechnej, której w 1935 r. nada-
no imię Marszałka Józefa Piłsud-
skiego, przeznaczając na ten cel 
16 tys. zł. Z jej zasobów korzy-
stał również Wydział Powiatowy 
w Łowiczu, któremu przyznano 
kredyt w wysokości 65,5 tys. zł na 
budowę dróg. Wychodzono bo-
wiem z założenia, że ich budowa 
leży również w interesie miesz-
kańców gminy.

Zduńska Kasa, jak każdy pro-
fesjonalny bank, prowadziła prze-
myślaną i konsekwentną politykę 
finansową, zapewniającą termi-
nowy zwrot pożyczek. Nie mniej 
istotne było również utworzenie 
takiej rezerwy, która pozwoliłaby 
w każdej chwili wypłacić żądany 
wkład. Rezerwy gotówkowe wy-
nosiły więc w październiku 1937 
r. 30,0 tys. zł. Natomiast oprocen-
towanie roczne pożyczek wyno-
siło 8%, a kredytów 6,5%. Z kolei 
koszty administracyjne Kasy sta-
nowiły tylko 0,5% udzielonych 
pożyczek i były najniższe w Pol-
sce. Natomiast członkowie orga-
nów Kasy za czynności związa-
ne z pełnieniem obowiązków nie 
pobierali wynagrodzeń. Dzięki 
temu Zarząd Kasy, jako niezależ-
ny materialnie i nader oszczędnie 
gospodarujący, systematycznie 
zwiększał zaufanie społeczeń-
stwa gminy. Za swoją działalność 
nie pobierał też żadnych honora-
riów.

Wybuch II wojny światowej 
zahamował dynamiczny rozwój 
zduńskiej Gminnej Kasy Pożycz-
kowo-Oszczędnościowej. Kasa 
istniała wprawdzie do końca 
1940 r., ale jej wpływy i znacze-
nie były już niewielkie. Okupant 
niemiecki doskonale zdawał so-
bie sprawę, iż kasy tego typu były 
nie tylko instytucjami kredyto-
wymi, lecz również integrowały 
społeczności lokalne, stymulu-
jąc ich rozwój społeczny i gospo-
darczy. Życie społeczne, a przede 
wszystkim polityczne gminy, ze-
szło do podziemia. Jego organi-
zatorami byli też często działacze 
Kasy, a także ci, którzy z jej usług 
korzystali.

Osiągnięcia Gminnej Kasy 
Pożyczkowo-Oszczędnościowej  
w Zdunach znalazły uznanie 
nie tylko w społeczności ówcze-

snej gminy Bąków, lecz również 
władz państwowych. W 1937 r. 
Zduny odwiedził premier Feli-
cjan Sławoj Składkowski, bliski 
współpracownik Marszałka Jó-
zefa Piłsudskiego. Okazją do za-
demonstrowania polityki rządu 
wobec wsi było otwarcie nowe-
go gmachu Kasy, wzniesionego 
kosztem 2000 zł z jej własnych 
zasobów. Piętrowa siedziba Kasy 
przylegała od wschodu o stare-
go, wzniesionego jeszcze w 1905 
roku, budynku gminy Bąków, zaś 
jej parterowa część była przezna-
czona na siedzibę urzędu gminy.

Premier na otwarciu
Uroczystości otwarcia no-

wej siedziby Kasy odbyły się 13 
października 1937 r. Obszerne 
sprawozdanie z tych uroczysto-
ści zamieściła „Gazeta Polska”, 
oficjalny organ rządowy. Obec-
ni byli również przedstawiciele 
innych gazet, dwumiesięcznika 
„Skarbona Wiejska”, a także Pol-
skiego Radia. Dzięki temu zna-
my dokładny przebieg uroczy-
stości, którym nadano wymiar 
ogólnopolski. Premier Składkow-
ski przybył do Zdun kilka minut 
przed 10-tą w licznym gronie za-
równo władz państwowych, jak 
też samorządowych i organiza-
cji społecznych. Towarzyszył mu 
m.in. wiceminister spraw we-
wnętrznych W. Korsak, któremu 
podlegały sprawy samorządowe, 
wojewoda warszawski B. Nako-
niecznikow-Klukowski, wicepre-
zes Państwowego Banku Rolnego 
W. Staniszewski, a także dobrze 
znany w Łowiczu W. Kuphal, dy-
rektor Komitetu do Spraw Kultu-
ry Wsi. Nie zabrakło też starosty 
łowickiego W. Strzeszewskiego 
i pułkownika M. Krudowskiego, 
dowódcy 10 pułku piechoty.

Premiera powitał przed Urzę-
dem Gminy chlebem i solą wójt 
Jan Fabijański, a delegacja dzieci 
z miejscowej szkoły powszechnej 
wręczyła Składkowskiemu bukiet 
kwiatów. Następnie siedzibę Kasy 
poświęcił ksiądz proboszcz Julian 
Karasiński, symboliczną zaś wstę-
gę przeciął premier. Tuż po tym 
w sali reprezentacyjnej na pierw-
szym piętrze rozpoczęło się uro-
czyste posiedzenie Zarządu Kasy. 

Zebranych powitał ks. Karasiński, 
który powiedział m.in.: – „Bo-
gactwo narodu nie opiera się na 
posiadaniu, lecz na wydajności  
i sprawności pracy. Gminna Kasa 
w Zdunach jest przejawem tej pra-
cy, a wyrosła z ducha oszczędno-
ści i samoobrony. Stała się też ona 
kuźnią lepszej przyszłości rodzin 
wiejskich, gminy i całego kraju. 
Bo nie cudem, ale trudem, wia-
rą i ofiarą, zostaniemy silnym lu-
dem!”.

Z kolei obszerne sprawozda-
nie z działalności zduńskiej Kasy 
złożył jej prezes Jan Koza. Pod-
kreślił, że już w 1935 r. była zde-
cydowanie największą tego typu 
kasą w Polsce, zarówno jeśli cho-
dzi o wkłady oszczędnościowe, 
jak też obroty. Nie posiadała też 
dłużników, których dług nie był 
ściągany. Swoje wystąpienie za-
kończył słowami: „Praca na wsi, 
gminie czy w Gminnej Kasie Po-
życzkowo-Oszczędnościowej, 
to składanie cegiełek i budowa-
nie dobra powszechnego. A to 
dobro powszechne jest i być po-
winno niewątpliwym pragnie-
niem wszystkich obecnych. Naj-
większym dobrem jest Polska!” 
Na zakończenie głos zabrał pre-
mier Składkowski. – „Kilkaset lat 
temu – mówił „mocno i dobitnie” 
– w bagnistej doli nie rzeki Bzury, 
wielcy panowie budowali zamki. 
Budowali je w Łowiczu, Socha-
czewie i Łęczycy, ażeby w razie 
klęski i potrzeby lud wiejski miał 
się gdzie nie schronić przed nie-
szczęściem, przed nieprzyjacie-
lem /…/. I oto dziś widzimy, że 
to nie żadni wielcy panowie, nie 
państwo, ale chłopi budują swe 
zamki tutejsze. Takim zamkiem 
jest ta Kasa, bo służy tak, jak daw-
ne zamki, do ratunku w razie nie-
szczęścia, do pomocy, do wzmoc-
nienia ludu tej okolicy. Ta Kasa 
jest zamkiem, bo mieści w sobie 
siłę chłopską, upór chłopski i ro-
zumienie gospodarki chłopskiej, 
która polega na tym, aby patrzeć 
w przyszłość”.

odznaczenia  
dla zasłużonych
Wizyta premiera w Zdunach 

miała jeszcze jeden aspekt. Feli-
cjan Sławoj Składkowski chciał 

bowiem osobiście uhonorować 
twórców tej największej wów-
czas w Polsce Gminnej Kasy Po-
życzkowo-Oszczędnościowej,  
o co osobiście prosił prezydenta 
Ignacego Mościckiego. Szczegól-
nie cenił rodzinę Kozów z Jacko-
wic, a zwłaszcza Tomasza Kozę, 
który założył kasę pożyczkowo-
-oszczędnościową w Zdunach 
jeszcze za czasów rosyjskich.  
Z jej to właśnie środków zakupio-
no sprzęt dla Ochotniczych Stra-
ży Pożarnych tak w samych Zdu-
nach, jak też sąsiednich wsiach. 
Jego syn Jan Koza (1891-1966), 
prezes zduńskiej Kasy, został od-
znaczony złotym Krzyżem Za-
sługi. Natomiast wójt Jan Fabi-
jański (1885-1969) oraz kasjer Jan 
Marciniak (1876-1947) – srebr-
nymi Krzyżami Zasługi. Z kolei 
sekretarz gminy, Józef Krzywic-
ki (1888-1964), oraz znany dzia-
łacz społeczny Wincenty Urbanek 
(1895-1973) zostali uhonorowani 
brązowymi Krzyżami Zasługi.

Jeszcze przed odjazdem do 
Warszawy premier przekazał na 
ręce wójta 500 zł na cele szkol-
nictwa. Natomiast zaproszeni 
goście „udali się na zwiedzanie 
7-klasowej szkoły powszechnej, 
gdzie powitał ich kierownik szko-
ły p. Kazimierz Jędrzejczyk”. 
Stąd udali się do żeńskiej szko-
ły rolniczej w Dąbrowie Zduń-
skiej, gdzie po zwiedzeniu szko-
ły i spożyciu obiadu rozpoczęły 
się obrady pierwszego Krajowego 
Zjazdu delegatów tego typu kas,  
w którym uczestniczyło 150 osób.  
W swoich wystąpieniach podkre-
ślali nie tylko osiągnięcia kas, ale 
także trudności, z jakimi się bory-
kały. Powołany został też Krajowy 
Zarząd Gminnych Kas Pożycz-
kowo-Oszczędnościowych, któ-
rego prezesem został Jan Koza. 
Jednym słowem, Zduny stały się 
centrum bankowości wiejskiej  
II Rzeczpospolitej.

Na zakończenie obrad odczy-
tano list od profesora Władysła-
wa Grabskiego, który ze względu 
na stan zdrowia nie mógł przybyć 
do Zdun. Przypomniał, że gmina 
Bąków już po raz wtóry w jego 
życiu staje na czele gmin w Pol-
sce. – „Pierwszy raz było to – pi-
sał ten wybitny mąż stanu i uczo-
ny – ćwierć wieku temu. Dnia 11 
czerwca 1911 r. w gminie Bąków 
zapadła pierwsza w Polsce zabo-
ru rosyjskiego uchwała o wpro-
wadzeniu powszechnego naucza-
nia i pobudowaniu sieci gmachów 
szkolnych. /…/ Jakże się przeto 
ucieszyłem, gdy rok temu dowie-
działem się z cyfr sprawozdania 
GKPO, że gmina Bąków stanę-
ła na czele wszystkich tych kas  
w Polsce. /…/ Korzystam ze spo-
sobności, by na ręce p. J. Kozy 
przesłać działaczom społecznym 
gminy Bąków serdeczne życze-
nia, by owoce ich pracy były nadal 
płodne i twórcze, jak dotychczas”. 
Twórca polskiej socjologii wsi 
właśnie w gminie widział „naj-
lepsze pole tego, by cały ogół wsi 
mógł się wznieść wzwyż”. Owo-
ce pracy w gminie trwalsze są bo-
wiem niż na innych polach. 

dobieSłaW 
JędrzeJCzyK

Siedziba Gminnej Kasy�Pożyczkowo-Oszczędnościowej�w�zdunach.
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samochodowe

kupno
��złomowanie�Pojazdów-�

zaświadczenia,�auto-skup:�uszkodzone,�
rozbite,�wyeksploatowane,�rząśno�13,�
tel.�602-123-360.

 �Subiekt Nieborów Auto-kasacja, 
sprzedaż części, tel. (46) 838-55-41.

��Auto�skup,�całe�i�uszkodzone,�
wszystkie�marki,�najlepsze�ceny,�tel.�
604-191-186.

��ciężarowe,�busy,�całe,�uszkodzone,�
tel.�509-964-698.

��Dostawcze,�tel.�725-361-836.

��Każdego�Mercedesa,�toyotę,�tel.�
725-361-836.

��toyotę�yaris,�tel.�725-562-998.

sprzedaż
��AUDi�80�B4,�1984�cm3�benzyna/gaz,�

1992�rok,�115�KM,�biały,�wspomaganie�
układu�kierowniczego,�klima�do�nabicia,�
centralny�zamek,�tel.�729-450-470.

��AUDi�A3,�tanio�-�właściciel,�tel.�730-
807-126,�698-234-166.

��AUDi�A4�Diesel�150�KM,�2006�
rok,�sedan,�bogate�wyposażenie.�
w�rozliczeniu�przyjmę�tańszy,�tel.�
604-706-309.

��AUDi�A6,�3.0�diesel,�2011�rok,�
kombi,�czarny,�s-line,�507-150-766,�tel.�
604-403-654.

��Avensis,�2.0�Diesel,�2005�rok,�sedan,�
granatowy,�10.500�zł,�tel.�602-584-266.

��citrOËn�Jumpy,�1.6�hDi,�2012�rok,�
tel.�698-108-337.

��DAEwOO�Matiz,�2000�rok,�
tel.�(42)�710-94-59.

��FiAt�126p,�elegant,�1998�rok,�tel.�
668-003-008.

��FiAt�126p,�na�części�lub�w�całości,�
tel.�609-459-539.

��FiAt�Bravo,�1.9�diesel,�2008�rok,�150�
KM,�tel.�538-329-468.

��FiAt�Ducato,�2.2�multi�jet,�2008�
rok,�101�kM,�blaszak,�doinwestowany,�
przegląd,�Oc�na�cały�rok,�tel.�
692-008-304.

��FiAt�Grande�Punto�gaz,�2010�rok,�tel.�
503-068-193.

��FiAt�Panda�iii,�1.2,�2013�rok,�50.000�
km,�i�wł.,�salon�Polska,�tel.�722-090-134.

��FiAt�seicento,�900,�1998�rok,�tel.�
600-188-768.

��FiAt�stilo,�1.4�benzyna,�2006�rok,�
stan�bdb.,�6.700�zł,�tel.�604-144-668.

��FiAt�Uno�benzyna/gaz,�2002�rok,�tel.�
608-703-778.

��FiAt�Uno,�900,�2001�rok,�stan�dobry,�
tel.�782-069-600.

��FOrD�Escort,�1996�rok,�tel.�
608-395-667.

��FOrD�Fiesta,�MK6,�2008�rok,�tel.�
698-108-337.

��FOrD�Mondeo,�1.9�diesel,�
1999/2000�rok,�stan�dobry,�
klimatyzacja,�alufelgi,�tanio,�tel.�
691-090-338.

��FOrD�ranger,�cięząrowy,�firmowy,�
zabudowany�tył,�4x4,�hak,�sprawny,�tel.�
601-303-395.

��Golf�iV,�1.9�tDi,�2000�rok,�tel.�
661-150-266.

��Golf�iV,�1.9�tDi,�2000�rok,�3.200�zł,�tel.�
602-584-266.

��hOnDA�civic�iX,�2012/2013�rok,�tel.�
501-620-170.

��Kluczyki,�piloty,�stacyjki,�kodowanie.�
Głowno�strażacka�2,�tel.�606-319-335.

��LAnDrOVEr�Discovery,�2.7�diesel,�
2005�rok,�czarny,�507-150-766,�tel.�
604-403-654.

��MAzDA�6,�1.8�sedan�benzyna,�2004�
rok,�tel.�603-624-879.

��MitsUBishi�spacestar�DiD,�2001�
rok,�garażowany,�stan�dobry,�3.000�zł,�
tel.�505-406-307.

��OPEL�Astra,�1.6�gaz,�1999�rok,�tel.�
691-090-215.

��OPEL�Astra�3,�1.4�benzyna,�2004�
rok,�90�KM,�stan�bdb,�tel.�668-764-990,�
694-203-717.

��OPEL�Astra�ii,�1.6�8V,�2000�rok,�
niebieski�metalik,�stan�rewelacyjny,�tel.�
537-200-181,�513-375-786.

��OPEL�Astra�kombi�Diesel,�2012�rok,�
tel.�604-403-654,�507-150-766.

��OPEL�Astra�kombi,�1.6�benzyna,�
2008�rok,�tel.�607-142-053.

��OPEL�corsa,�1.3�cDti,�2008�rok,�tel.�
781-222-125.

��OPEL�corsa�B,�1.2,�1996�rok,�
wymieniony�rozrząd,�nowy�akumulator,�
1.000�zł�do�negocjacji,�tel.�570-903-640.

��OPEL�corsa�c,�1.3�cDti,�2005�rok,�
tel.�600-369-623.

��OPEL�corsa,�1.2,�2012�rok,�65.000�
km,�i�właściciel,�salon�Polska,�tel.�
600-944-728.

��OPEL�corsa,�1.2,�2013�rok,�29.000�
km,�i�właściciel,�salon�Polska,�wersja�
cosmo,�tel.�695-323-452.

��OPEL�corsa,�1.2,�2014�rok,�salon�
Polska,�wersja�cosmo,�tel.�577-694-400.

��OPEL�insignia,�2.0�cDti,�2009�rok,�i�
wł.,�tel.�501-240-510.

��OPEL�Meriva,�1.7�cDti,�2005�
rok,�klimatyzacja,�możliwość�
zamiany�(mniejszy),�tel.�513-329-718,�
513-375-786.

��OPEL�Meriva,�1.7�cDti,�2004�rok,�
185.000km,�stan�bdb.,�9.500�zł,�tel.�
794-417-114.

��OPEL�Vectra,�1.9�cDti,�2005�rok,�tel.�
600-369-623.

��OPEL�Vectra�c,�kombi�1.9�diesel,�
2005�rok,�klimatyzacja,�nawigacja,�tel.�
507-225-522.

��OPEL�zafira,�2007�rok,�tel.�
504-019-557.

��PEUGEOt�407,�2.2�hDi,�2006�rok,�
170�KM,�pełne�wyposażenie,�107.000�
km,�19500�zł,�tel.�605-233-844.

��PEUGEOt�Boxer,�L3h2,�2010�rok,�tel.�
601-052-050.

��PEUGEOt�Partner�diesel,�2000�rok,�
tel.�695-197-672.

��PEUGEOt�Partner,�1.6�tD,�2014�rok,�
198.000�km,�salon�Polska,�system�
alarmowy,�GPs,�bezwypadkowy,�
3-osobowy-blaszak,�nowy�akumulator,�
tel.�500-041-363.

��rEnAULt�clio,�1.6�16V�benzyna/
gaz,�2006�rok,�czarny,�6.200�zł,�tel.�
604-706-309.

��rEnAULt�Kangoo,�1999r,�4.500�zł,�
tel.�516-046-664.

��rOBUr,�na�części,�podwozie,�silnik,�
opony�750/20,�tel.�515-628-911.

��rOVEr�75,�2.0�cDt,�2000�rok,�
klimatyzacja,�5.500�zł�do�negocjacji,�tel.�
668-043-286.

��sEAt�cordoba,�1.4,�1999�rok,�
185.000�km,�garażowany,�tel.�
602-318-971.

��sEAt�Leon,�1.9�tDi,�2005�rok,�
rzeczywisty�przebieg�152.000�km,�
bogate�wyposażenie,�możliwa�zamiana�
(tańszy),�tel.�604-706-309.

��seicento,�1.1,�2008�rok,�van,�tel.�
691-090-215.

��sKODA�superB,�2.0�tDi,�2012�rok,�
170.000�km,�czarny�metalik,�cena�
37.000zł,�tel.�660-724-652.

��sKODA�Fabia,�1.2�benzyna/gaz,�
2010�rok,�tel.�698-108-337.

��sKODA�Fabia,�1.4�MPi,�2001�rok,�tel.�
661-162-575.

��sKODA�Fabia�ii,�2009/2010�rok,�
kombi,�tel.�502-158-649.

��sKODA�Octavia,�1.9tDi,�2010�rok,�tel.�
726-194-343.

��sUBArU�Forester�ii,�2007�rok,�
automat,�4x4,�hak,�sprawne,�tel.�
601-303-395.

��sUzUKi�Grand�Vitara,�1.9�Diesel,�
2007�rok,�tel.�604-285-326.

��sUzUKi�sX�iV,�2009/2010�rok,�tel.�
604-931-629.

��tOyOtA�corolla�Verso,�2.0�D4D,�
2005�rok,�7-osobowa�(w�rozliczeniu�
przyjmę�tańszy),�tel.�513-375-786.

��tOyOtA�yaris,�1.0,�2007�rok,�
5-drzwiowy,�11.200�zł,�tel.�513-375-786.

��VOLVO�V40,�1.9�diesel,�2003�
rok,�stan�dobry,�tel.�512-115-069,�
509-551-124.

��Vw�Beetle,�1.9�tDi,�2004�rok,�
klimatyzacja,�w�oryginale,�stan�
rewelacyjny,�tel.�513-375-786.

��Vw�Golf�diesel,�rejestrowany,�na�
dobrym�chodzie,�w�cenie�złomu,�tel.�
666-046-328.

��Vw�Passat,�2.0�tDi�kombi,�2010�rok,�
tel.�606-486-555.

��Vw�Passat�cc,�1.8,�2010�rok,�salon,�
bezwypadkowy,�możliwa�zamiana�
(tańszy),�tel.�513-375-786.

��Vw�Passat�kombi,�1.9�tDi,�2003�
rok,�bogato�wyposażony,�8.200zł,�
(w�zamianie�przyjmę�mniejszy),�tel.�
513-375-786.

��Vw�Passat,�2002�rok,�kombi,�tel.�604-
191-027,�600-460-797.

��Vw�Passat,�1.9,�1999�rok,�stan�dobry,�
tel.�794-069-532.

��Vw�Passat,�2.0�benzyna,�2004�rok,�
kombi,�srebrny,�tel.�603-624-879.

��Vw�Polo,�1.4D,�2009�rok,�tel.�
698-108-337.

��Vw�Polo,�1.6�tDi,�2009�rok,��
83.000�km,�ABs,�centralny�zamek,�
el.�szyby,�hak,�niebieski�metalik,�
bezwypadkowy,�garażowany,��
stan�bdb,�tel.�570-949-017.

��Vw�t4,�1998�rok,�6-osobowy,��
tel.�507-150-766,�604-403-654.

��Vw�t4,�2.5�diesel,�1998�rok,�
ciężarowo-osobowy,�stan�dobry,�tel.�
609-459-539.

��Vw�touran,�2005�rok,�tel.�
696-526-474.

��Vw�touran,�1.9�tDi,�2003�rok,�
332.000�km,�biały,�stan�dobry,�tel.�
790-614-653.

��Vw�transporter�1.9�tD,�1998�rok,�
blaszak,�tel.�696-886-742.

inne
��Kredyty�na�zakup�pojazdu��

i�pod�zabezpieczenie.��
Bez�sprawdzania�baz,�tel.��
696-222-731.

��sprzedam�przyczepkę�
samochodową,�tel.�609-541-373.

��sprzedam�przyczepę�handlową�
samochodową�3-stronnie�otwierana�
zarejestrowana,�tel.�601-813-186.

motorowe

kupno
��Kupię�wsK,�shL,�Junak,�motorynka,�

inne,�tel.�513-185-357.

sprzedaż
��skuterek�yamaha�50,�tel.�507-150-

766,�604-403-654,.

��honda�Deauville�700,�tel.�
531-467-981.

garaże

sprzedaż
��Garaż�murowany,�Korabka:�Matejki,�

tel.�783-644-537.

��sprzedam�garaż�blaszak�2,5x4�m,�tel.�
695-091-598.

��sprzedam�garaż�murowany�z�
podłączonym�prądem�na�osiedlu�
Bratkowiece�koło�intermarche,�tel.�
504-642-132.

wynajem
��Garaż�do�wynajęcia,�okol.�

Konopnickiej,�tel.�603-555-327.

��Do�wynajęcia�garaż�na��
samochód�osobowy�lub�dostawczy,��
ul.�Gdańska,�tel.�602-172-433.

nieruchomości

kupno
��Kupię�ziemię,�gm.�łyszkowice�i�

okolice,�tel.�502-602-463.

��Kupię�mieszkanie�50-60�mkw.,�tel.�
785-198-619.

��Mieszkanie�(oprócz�iii,�iV�piętro),�tel.�
791-000-972.

��Kupię�mieszkanie,�tel.�604-413-669.

 �Kupię ziemię, gospodarstwo lub 
przyjmę w dzierżawę, Śleszyn i 
okolice , tel. 604-188-396.

��Kupię�działkę�budowlaną�na�Placu�
Papieskim,�tel.�726-170-591.

��Kupię�działkę�rolno-budowlaną,�rolną�
w�odległości�do�15�km�od�łowicza,�tel.�
669-419-321.

sprzedaż
��sprzedam�tanio�działkę�budowlaną,�5�

km�od�łowicza,�tel.�509-231-973.

��Dom�160�m2�łowicz,�ul.�Katarzynów�
sprzedam,�tel.�723-798-953.

��Dom,�łowicz-Przedmieście,�tel.�
534-767-923.

��Budowlano-rolna,�9.400�mkw.,�
Polesie,�rzeka,�możliwość�wykopania�
stawu,�tel.�603-878-783.

��Mieszkanie�60�m2,�2-pokojowe,�
kuchnia,�łazienka,�umeblowane;�Długa�
16,�tel.�889-465-682.

��sprzedam�0,77�ha�ziemi�wraz�
z�domem�w�zielkowicach,�tel.�
784-279-632.

��sprzedam�działki�budowlane�
Bronisławów�39,�tel.�791-802-472.

��Budowlana,�1.155�mkw.,�media,�
Bełchów,�ul.�Polna,�tel.�517-640-507.

��sprzedam,�wynajmę�dom,�łowicz,�
chrobrego,�tel.�606-910-158,�po�19:00.

��sprzedam�działki�w�łowiczu�przy�ul.�
Małszyce,�tel.�604-282-998.

��sprzedam�do�m�w�łowiczu,�tel.�
607-651-808.

��Działka�rolno-budowlana,�Antoniew,�
7�609�m,�cena�za�metr�12�zł,�tel.�
506-055-762.

��ziemia�rolna�z�możliwością�zabudowy�
2,4�ha,�gmina�Domaniewice,�tel.�
794-944-434.

��Działka�budowlano-rolna,�93�ary,�przy�
trasie�s-2,�tel.�883-435-189,�Popów�k./
łowicza.

��Działka�budowlana�0,48�ha,�świące,�
tel.�501-240-510.

��sprzedam�działki�budowlano-
rekreacyjne,�wola�Lubiankowska�10,�tel.�
693-341-566.

��sprzedam�ziemię�rolną�4,80�ha,�
Domaniewice,�tel.�726-629-696.
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��Dom,�budynek�gospodarczy�(działka�
660�mkw),�łowicz,�os.�Górki,�tel.�602-
758-433,�784-046-279.

��Działka�rolna�z�lasem�0,39�ha,�
Otolice,�tel.�793-969-908,�po�16:00.

��łąka�1,13�ha,�Otolice,�tel.�793-
969-908,�po�16:00.

��Działka�rolno-budowlana�1,19�ha,�
niedźwiada,�tel.�793-449-117.

��sprzedam�tanio�ziemię�1�ha,�klasa�iii,�
zabostów�Duży,�tel.�516-955-490.

��sprzedam�dom�łowicz,�ul.�
Klimeckiego,�tel.�602-883-193.

��Działka�budowlana,�tel.�664-515-620.

��Domaradzyn:�działki�budowlane�
(2.500-3.000�m2),�dojazd�asfalt,�
woda�na�działce,�prąd�w�drodze,�tel.�
601-255-238.

��siedlisko�z�budynkami�
gospodarczymi�i�domem�mieszkalnym,�
działka�2,54�ha,�tel.�503-047-710,�
złaków�Borowy�117.

��Działki�w�Maurzycach�od�1.000�
do�2.000�mkw,�uzbrojone�(woda,�
kanalizacja,�prąd),�w�pobliżu�rzeka�
Bzura,�las,�skansen,�tel.�503-047-710.

��sprzedam�ziemię�rolną,�świeryż�ii,�tel.�
664-063-688.

��Działka�rolno-budowlana�1,01�ha,�
Mysłaków,�ul.�łowicka,�tel.�507-811-946.

��sprzedam�dom�w�łowiczu,�żwirki�i�
wigury�7A,�tel.�500-287-713.

��Dom,�łowicz,�tel.�880-651-700.

��Działki�budowlane�1.500�m2,�
nieborów�(ulice�wspólna�i�Polna),�tel.�
781-192-860.

��sprzedam�ziemię�3,5�ha,�Kocierzew,�
tel.�796-855-145.

��sprzedam�działkę�budowlaną,�1000�
mkw,�tel.�695-542-104.

 �Ziemia 2,85 ha, Świące, tel. 
728-126-602.

��sprzedam�4�działki�budowlane�w�
strzelcewie�(ze�świerkami�lub�bez)�o�
pow.�około�850�mwk�oraz�1300�mkw,�
501-213-062,�tel.�501-213-061.

 �okazja, sprzedam działkę 
budowlaną w Stryków-Smolice, 
powierzchnia 7.700 mb. cena 30 zł/
mkw., tel. 504-216-208.

��Dwie�działki�budowlane�po�1.000�
mkw,�na�granicy�Bednary-sypień�lub�
całość�86�arów,�tel.�694-804-682.

��sprzedam�dom�na�ul.�Krakowskiej�w�
łowiczu,�tel.�661-385-119.

��sprzedam�kawalerkę�20�mkw.,�
centrum,�tel.�534-834-223.

��sprzedam�gospodarstwo�4�ha�z�
budynkami,�wola�Lubiankowska,�tel.�
721-075-171.

��sprzedam�1,5�ha�ziemi�w�Jamnie,�tel.�
503-599-227.

��Budowlano-rolna,�2,6�ha,�220x117�
m,�rzeczka,�wola�szydłowiecka,�tel.�
603-878-783.

��sprzedam�działkę�1018�mkw,�tel.�
607-141-548.

��sprzedam�działkę�2.000�mkw.,�
Janowice,�tel.�502-768-210.

��sprzedam�dom�dwupiętrowy,�piwnica�
bliźniak,�Głowno,�spacerowa,�98�m�
powierzchni�użytkowej,�860�działka,�
1968�rok�budowy,�cena�260.000�zł,�tel.�
666-606-506.

��sprzedam�działkę�rolno-budowlaną�
12.500�mkw,�Placencja-trakt,�tel.�
668-434-902.

��sprzedam�działkę�rekreacyjną�
312�mkw�nr�39,�w�okresie�PrL�nr�
60�w�ogrodzie�„relaks�łowicz”,�
łódzka�125,�10.000�zł�(w�tym�2.000�
zł�za�uporządkowanie�działki�przez�
nabywcę),�tel.�664-616-302.

��sprzedam�działkę�lub�działki�
budowlane�o�pow.�ok.�1.000�m�w�
miejscowości�strzelcew�(na�końcu�
Armii�Krajowej),�tel.�512-895-642.

wynajem
��wynajmę�warsztat�500�mkw.,�4�

kanały,�wysokość�5m,�ogrzewany,�
duży�plac�parkingowy,�łowicz�ul.�Armii�
Krajowej,�tel.�601-888-400.

��wynajmę�lokale�handlowo-usługowe�
w�centrum�miasta.�łowicz,�ul.�
stanisławskiego,�ul.�Długa.�wszystkie�
media,�klimatyzacja,�do�700�mkw.,�tel.�
534-500-595.

��wynajmę�2-pokoje,�kuchnię,�i�piętro,�
Bratkowice,�tel.�509-853-390.

��Pokój,�tel.�883-363-814.

��wynajmę�lokal�42�mkw.�w�
centrum�Głowna,�ul.�strażacka�7,�tel.�
661-951-257.

 �Przyjmę w dzierżawę grunty 
orne pod produkcję zbóż, tel. 
509-662-992.

��Lokal�handlowy�do�wynajęcia,�
zduńska,�tel.�883-201-761.

��Mieszkanie,�centrum�łowicza,�tel.�
888-751-723.

��Pokoje�kwatery�Głowno�Osiny,�tel.�
662-911-545.

��wynajmę�M-3,�57�mkw.,�kuchnia�
umeblowana,�bez�wkładu�finansowego,�
sikorskiego�bl.�16,�tel.�514-912-420.

��wynajmę�mieszkanie�48�mkw,�i�
piętro,�os.�Marii�Konopnickiej,�tel.�
697-040-161.

��szukam�domu�lub�dużego�
mieszkania�(3-4�pokoje)�do�wynajęcia�
na�dłużej,�tel.�796-526-534.

��Kwatery�Głowno,�tel.�723-449-143.

��wynajmę�2-pokoje,�65�m2,�centrum�
łowicza,�tel.�881-732-610.

��wynajmę�mieszkanie�w�Głownie�
przy�ulicy�swoboda�(bl�5�m�18),�tel.�
509-534-004.

��Do�wynajęcia�lokal�160�mkw�
w�pawilonie:�róg�warszawskiej�i�
Dworcowej�w�łowiczu,�tel.�(46)�837-42-
46,�tel.�605-578-502.

��Do�wynajęcia�wiata�1000�mkw.,�
pomieszczenia�600�mkw,�utwardzony�
plac�1200�mkw,�łowicz�ul.�Bolimowska�
63,�tel.�(46)�837-42-46,�tel.�605-578-502.

��Przyjmę�w�dzierżawę�grunty�orne,�tel.�
693-944-068.

��Mieszkanie�do�wynajęcia,�tel.�
664-817-176.

 �Pilnie wynajmę dom do 
zamieszkania, tel. 534-662-961.

��wynajmę�mieszkanie�2-pokojowe�M4�
w�centrum,�łowicz,�tel.�575-003-121.

zamiana
��zamienię�dom�na�bloki�(38-42�mkw.)�

z�dopłatą,�sprzedam�działki�budowlane�
w�Osinach�k/Głowna,�50�zł/mkw.,�tel.�
512-778-914.

kupno różne
��Bagnety,�medale,�zdjęcia,�starocie,�

tel.�606-941-752.

��Przyjmę�piach,�tel.�723-938-104.

��Przyjmę�czarną�ziemię,�tel.�
512-544-156.

��Kupię�pustaki,�cegły,�tel.�
669-632-088.

sprzedaż różne
 �Piasek płukany, pospółka, żwiry, 

podsyp, tel. 600-895-026.

��Extra�czarna�ziemia�ogrodowa,�
po�obróbce�mechanicznej,�tel.�
601-239-779.

��żwir�(kamień)�16-35�mm�do�ogrodu,�
odwodnień�i�drenażu,�Kopalnia�
Maurzyce,�tel.�601-239-779.

��Myjka�Kranzle,�tel.�604-969-205.

��Drewno�opałowe,�tel.�798-877-090.

��Budy�ocieplane�dla�psów,�tel.�
885-459-698.

��Kręgi,�pokrywy,�przepusty,�płytki�
chodnikowe�w�kolorze,�tel.�531-467-981.

��Piec�Eko-Plus�38,�używany,�tel.�
606-362-844.

��Oddam�gruz,�tel.�516-543-061.

��sprzedam�aparaturę�destylacyjną�50�
litrów�kwasówkę�gazową,�agregat�20�
kw,�Vw�Polo�cupe�1.0,�betoniarkę�150�
litrów,�tel.�601-813-186.

��zmywarka�beko�nowa,�nieużywana,�
tel.�507-150-766,�604-403-654.

��segment,�wersalka,�biurko,�tel.�
664-452-627.

��sprzedam�mozaikę,�zamrażarkę,�tel.�
602-883-193.

��Betoniarka,�tel.�504-507-730.

��Plandeka�11x12,�siatka�do�
zabezpieczania�pryzmy�10x20,�tel.�
501-447-956.

��Pianino,�tel.�577-014-868.

��tuja�szmaragd�0,62�zł�,�tel.�
518-518-835.

 �Sprzedaż wapna granulowanego. 
cena 200zł/bigbag (600kg), 330zł/
tona. Dostawa w cenie przy dużych 
ilościach w okolicach Łowicza, 
Skierniewice, Sochaczewa, tel. 
505-068-787.

��sprzedam�skrzynki�drewniane,�
uniwersalne�400�szt.,�tel.�605-629-839.

��sprzedam�wełniak�łowicki,�tel.�
691-841-556.

��Betoniarka,�części�zamienne,�
naprawa,�tel.�510-124-700.

��sprzedam�pompę�do�szamba,�
imadło,�tel.�600-953-269.

��Przecinarka�do�kostki,�tel.�
531-467-981.

��rusztowania�warszawskie,�tel.�
500-262-573.

��świerk�srebrny�sadzonki�50-100cm,�
tel.�517-160-370.

��Oddam�drewno�w�zamian�za�
rozbiórkę�stodoły,�tel.�502-181-050.

��sprzedam�silnik�elektryczny�5,5�kw,�
tel.�506-586-811.

��sprzedam�kamienie�łupane�na�
skalniak,�tel.�792-058-558,�po�16.00.

��sprzedam�świeżo�ściętą�dębinę,�tel.�
691-534-457.

��Konstrukcje�dwóch�tuneli�foliowych�
30/8,�tel.�601-495-974.

��Futro�karakuł�długie�rozmiar�48/50,�
tel.�515-628-911.

��sprzedam�słupy�elektryczne,�
betonowe,�po�rozbiórkowe,�tel.�
531-854-651.

��Kuchnia�gazowa�Amica,�tel.�
728-749-086.

��Maszyny�szwalnicze�wyprzedaż,�tel.�
603-641-489.

��terma�10,�okap�kuchenny�1987�rok,�
nowy,�tel.�661-222-091.

��Meble�pokojowe.�tanio!,�tel.�
660-914-401.

��wysprzedaż�olchy�na�pniu.�całość�
8.000�zł,�węgiel�gruby�polski�850�zł/t,�
koks�400�kg,�miał�trociny�(tanio!),�tel.�
796-280-418,�603-156-770.

��Duży�wypoczynek�+�wersalka,�100�zł,�
tel.�603-708-043.

��nowa�kabina�prysznicowa�80,�tel.�
794-069-532.

��Galanteria�ogrodowa,�betonowa�
w�kolorze,�grille�ogrodowe,�tel.�
531-467-981.

��sprzedam�tanio�dobry�kocioł�na�eko-
groszek,�tel.�662-638-994.

��sprzedam�bramę,�tel.�667-360-203.

��spawarkę�MigMag�380V,�nożyce�do�
blachy,�sztachety�blaszane�grafit,�tel.�
506-771-822.

��nagrzewnica�na�On�850zł,�tel.�
516-046-664.

��wyposażenie�sypialni,�tel.�
725-623-505.

 �Łóżko rehabilitacyjne, 
materac przeciwodleżynowy, tel. 
697-620-228.

��sprzedam�świerk�pospolity,�srebrny�z�
gruntu,�tel.�535-666-375.

��Mauzery�1.000�litrów�bez�stelaża,�tel.�
601-286-499.

��łubianki�plastikowe�używane,�cena�1�
zł/sztuka,�Lubianków,�tel.�601-286-499.

��Oddam�za�uprzątnięcie�4�wiatrołapy,�
tel.�609-941-041.

��wiata�15x5,5�konstrukcja�z�szyn�
kolejowych,�2.000zł,�tel.�500-385-907.

 �Sprzedam płyty twarde, gr. 4 cm, 
dł. 2x1,2 m, tel. 608-532-119.

��strój�łowicki�dla�chłopca,�kompletny,�
nowy,�tel.�604-123-630.

��skrzynki�uniwersalne,�jedynki;�donice�
ogrodowe,�tel.�501-658-261.

praca

dam pracę
��Przyjmę�do�pizzerii�kierowcę�na�stałe�

oraz�pomoc�kuchenną�-weekendowo,�
tel.�504-859-387,�885-353-500.

��Przyjmę�do�pizzerii�kucharza/
pizzermana�na�stałe�z�możliwością�
przyuczenia�oraz�kierowcę�
weekendowo,�tel.�504-859-387,�
885-353-500.

��zatrudnię�dekarzy�lub�pomocników,�
okolice�Dmosina,�tel.�609-846-316.

 �Monterzy g/k, szpachlarze 
(z prawem jazdy kat. B), tel. 
500-027-261.

��zatrudnię�osobę�do�rozliczania�
czasu�pracy�kierowców�ze�znajomością�
programu�tachospeed,�tel.�
666-720-857.

��zatrudnię�kierowcę�c+E�w�ruch�
międzynarodowym,�tel.�501-038-542.

��zatrudnię�mężczyzn�i�kobiety�do�
pracy�w�pieczarkarni,�praca�na�stałe,�
umowa,�kontakt,�tel.�605-081-709,�
503-158-403,�Dąbkowice�Dolne�41,�gm.�
łowicz.

 �Do ochrony z orzeczeniem o 
niepełnosprawności, praca w 
Głownie, tel. 502-136-701.

��zatrudnię�tokarz-frezer�lub�młodego�
człowieka�do�nauki�zawodu,�tel.�
602-249-683.

 �Firma Budmax zatrudni 
pracowników do robót drogowych i 
brukarskich, tel. 601-593-011.

 �Zatrudnię pracownika na stałe 
w gospodarstwie rolnym, tel. 
694-919-525.

��zatrudnię�montażystów,�wysokie�
zarobki,�tel.�602-504-924.

��zatrudnię�kierowców�kat.�c+E�
w�transporcie�międzynarodowym,�
bardzo�dobre�zarobki,�nowe�stawki,�
3x�weekendy�wolne,�tel.�782-223-211,�
604-237-423.

��zatrudnię�kierowcę�c+E,��
kontenery�morskie�po�kraju,�wolne�
weekendy,�wysokie�zarobki,�tel.�
606-438-897.

��zatrudnię�mechanika�
samochodowego�(samochody�
ciężarowe,�może�być�pomocnik)�do�
warsztatu�w�łowiczu.�Umowa�o�pracę,�
pełny�etat.�Atrakcyjne�wynagrodzenie,�
tel.�606-438-897.

 �Zatrudnię szwaczki, dzianina, 
tkanina, prasowaczki, Głowno, 
tel. (42) 672-76-24, tel. 
692-406-127.

 �Zatrudnię dziewiarza na maszyny 
skarpetkowe, tel. 668-479-265.

��zatrudnię�automatyków�na�terenie�
całej�Polski�i�zagranicą,�dobre�warunki�
płacowe,�tel.�790-808-190.

��Przyjmę�do�pracy�biurowej�kobietę�do�
30�lat.�cV:�skup�złomu,�łowicz,�Armii�
Krajowej�14.
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��zatrudnię�inżynierów�lub�
absolwentów�politechnik�wydział�
elektryczny�lub�automatyczny�do�pracy�
w�biurze�i�na�obiekcie,�mile�widziana�
znajomość�języka�angielskiego�oraz�
programu�Eplon,�tel.�790-808-190.

��zatrudnię�programistów�ze�
znajomością�programu�siemens�
s7�oraz�znajomością�programu�do�
tworzenia�dokumentacji�elektrycznej,�
tel.�790-808-190.

��zatrudnię�kierowcę�c+E�z�
doświadczeniem,�kraj,�tel.�699-902-211.

 �Zatrudnię do ociepleń budynków i 
pomocnika, tel. 513-985-412.

��Przyjmę�do�pracy�na�stację�
demontażu�pojazdów�(rozbiórka�aut).�
cV:�łowicz,�Armii�Krajowej�14�(skup�
złomu).

 �Zatrudnię szwaczkę całorocznie, 
Głowno, tel. 509-571-801.

��zatrudnię�pracowników�
budowlanych,�tel.�783-997-688.

 �Zatrudnię szwaczki do szycia 
strojów kąpielowych, praca cały 
rok, jedna zmiana, Głowno, tel. 
602-457-089.

 �Młodą energiczną do prac 
biurowo-magazynowych, mile 
widziana obsługa komputera, tel. 
602-457-089.

 �Zatrudnię pakowaczkę do prac 
wykończeniowych na szwalni, tel. 
602-457-089.

��Producent�skarpet�Lowa,�zakład�
w�łowiczu�zatrudni�Mechanika�
maszyn�dziewiarskich,�dowolna�forma�
zatrudnienia�oraz�godziny�pracy.,�tel.�
508-120-128,�lub�biuro@lowa.com.pl.

 �Zatrudnię pomocnika brukarza, 
tel. 881-319-086.

 �Firma ogólnobudowlana zatrudni 
pracownika, tel. 604-403-654, 
507-150-766.

��zatrudnię�tynkarza,�tel.�575-353-634.

��zatrudnię�kierowcę�Kat.�c�z�
uprawnieniami�hDs,�ADr,�tel.�
605-045-641.

��Przyjmę�do�pracy�fizycznej�
pracownika�do�lat�40,�tel.�608-816-582.

��zatrudnię�kierowcę�na�ciągnik�i�
maszyny�rolnicze,�tel.�519-645-804.

��zatrudnię�do�pracy�w�gospodarstwie�
rolnym�(krowy�mleczne),�tel.�
692-150-256.

��zatrudnię�elektromontera,�tel.�
501-036-150.

 �Zatrudnię kierowcę c+e, stałe 
załadunki: Skierniewice, tel. 
507-477-120.

��zatrudnię�szwaczki,�praca�
całoroczna,�dzianina,�tel.�602-766-628,�
882-915-436,�po�18-tej..

 �Zatrudnię pomocnika tynkarza, tel. 
537-663-191.

��zatrudnię�pracownika�do�prac�
wykończeniowych,�tel.�509-299-676.

��Przyjmę�pomocników�budowlanych,�
tel.�665-373-897.

��zatrudnię�szwaczki�do�zakładu�pracy�
w�pełnym�wymiarze�godziny�i�osobę�
na�końcówkę�produkcji�oraz�zespoły�
chałupnicze�do�szycia�dzianiny,�tel.�
602-241-867.

��zatrudnię�kierowcę�kat.�c+E�
transport�krajowy,�tel.�506-262-509.

��zatrudnię�kierownika�produkcji�
ze�znajomości�obsługa�komputera,�
tel.�(46)�874-71-70.

��zatrudnimy�do�pracy�w�lodziarni,�tel.�
609-491-588.

 �Praca-Niemcy-opieka. 
Zapraszamy na spotkanie z 
rekruterem 5.03.2019, godz. 11:00, 
PPP Łęczyca, ul. Belwederska 38. 
Zadzwoń i dowiedz się więcej: 501-
355-948. Promedica24.

��Przyjmę�ślusarza,�spawacza,�
łyszkowice,�tel.�506-771-822.

��zatrudnimy�kierowców�c+E,�transport�
międzynarodowy,�krajowy.w�eekendy�
wolne,�tel.�605-094-166.

��Firma�Polish�rendering�company�
poszukuje�pracownika�na�stanowisko�
Kierownik�Produkcji.�wykształcenie�
min.�średnie�technicne,�tel.�535-101-
706,�570-335-682.

��Posadzkarza�lub�do�przyuczenia,�
stryków,�tel.�500-037-006.

��Pracownika�ogólnobudowlanego,�
stryków,�tel.�500-037-006.

��zatrudnię�kierowcę�kat.�c+E�
(chłodnia);�wyjazdy�z�tesco�teresin,�tel.�
608-067-847.

��zatrudnię�kierowcę�kat.c+E�w�
transporcie�krajowym,�naczepa�
chłodnia,�dobre�zarobki,�tel.�
608-067-847.

��zatrudnię�mechanika�do�naprawy�
ciągników,�maszyn�rolniczych,�tel.�
883-760-108.

��Firma�Bis�w�skierniewicach�zatrudni�
doświadczoną�grupę�monterską�do�
montażu�mebli,�na�dłuższy�okres�czasu,�
tel.�601-344-142.

��zatrudnię�cukiernika-osobę�
z�umiejętnościami�składania�i�
dekorowania�tortów.�Praca�od�
poniedziałku�do�piątku.�cukiernia�
Milczarek,�Dmosin�Drugi,�tel.�
606-799-177.

��zatrudnię�mężczyznę�na�stanowisko�
cukiernika/piecowy.�Praca�od�
poniedziałku�do�piątku.�cukiernia�
Milczarek,�Dmosin�Drugi,�tel.�
606-799-177.

��zatrudnię�pracownika�do�prac�
wykończeniowo-remontowych,�tel.�
607-343-338.

��zatrudnię�kierowcę�kat.�c,�c+E,�
również�dorywczo�w�ruchu�krajowym,�
tel.�601-385-525.

 �Zatrudnię tynkarza, tel. 
537-663-191.

 �Zatrudnię pomocników do prac 
budowlanych, tel. 697-778-557.

��zatrudnię�opiekunkę�do�rocznego�
dziecka�na�godziny,�tel.�785-320-625.

 �Zatrudnię kierowcę c+e, 
transport międzynarodowy. Wysokie 
zarobki, wyjazdy tygodniowe, tel. 
502-605-719.

 �Zatrudnię do szycia skarpetek na 
Rosso, tel. 668-479-265.

��Przyjmę�kierowcę�kat.�B+c�na�
zastępstwa�kierowców,�praca�
dodatkowa,�dobrze�płatna,�tel.�516-489-
137,�511-723-229.

��zatrudnię�do�pracy�w�ogrodnictwie�
na�terenie�łowicza,�tel.�795-685-712.

��zatrudnię�kierowcę�kat.�B.�-�emeryt,�
rencista,�tel.�501-249-461.

��zatrudnię�szwaczki�na�dwuigłówkę�i�
stębnówkę,�tel.�665-217-483.

��Przyjmę�pomocnika�murarza,�tel.�
662-129-221.

��Przyjmę�do�wykończenia�wnętrz,�tel.�
665-678-474.

��Emeryta�lub�rencistę�na�pracownika�
gospodarczego�z�zamieszkanie�
przyjmę,�tel.�603-112-242.

��zatrudnię�kierowcę�na�ciągnik�
siodłowy.�Kraj,�tel.�606-289-088.

��zatrudnię�kierowcę�w�ruchu�
międzynarodowym�stałe�trasy��
w�systemie�PL�-EU-PL�(wyjazdy�wtorek�
-piątek�),�wymagane�doświadczenie,�tel.�
536-450-010.

��zatrudnię�pracownika�do�prac�
ogólnobudowalnych��
i�wykończeniowych,�preferowana�
dłuższa�współpraca,��
tel.�537-777-914.

��zatrudnię�mechanika-wulkanizatora�
do�aut�osobowych,�tel.�787-229-730.

��Gospodarstwo�ogrod.�zatrudni�
operatora�maszyn�rolniczych,�miejsce�
pracy�Gąbin�09-530,�słoneczna�1.�cV�
proszę�kierować�na�adres:�roman-bula@
wp.pl.

��zatrudnię�opiekunkę�do�
10-miesięcznego�chłopca,�wyborów,�
tel.�888-221-143.

��Firma�transportowa�zatrudni�
mechanika�pojazdów�ciężarowych,�
łowicz�Poznańska�148/150,�tel.�
604-237-423.

��zatrudnię�pracownika�na�myjnię�
samochodów�ciężarowych,�wiadomość:�
łowicz�ul.�Poznańska�148/150.

 �Zatrudnię do układania kostki, tel. 
692-789-266.

szukam pracy
��Mycie�okien,�sprzątanie�mieszkań,�

biur,�tel.�730-649-354.

��Podejmę�pracę�jako�kierowca�cE�na�
wywrotkę,�łowicz-teren,�tacho�na�tarczki�
lub�bus�do�3,5t,�tel.�605-470-435.

usługi wideo
��wideofilmowanie.�Fotografia,�tel.�

698-535-780.

remontowo-
budowlane

usługi
 �Wylewki agregatem, tel. 

698-480-048.

��Usługi�minikoparką,�przeciski�kretem,�
tel.�668-591-725.

��www.remontystrykow.pl,�tel.�663-987-
289,�721-894-202.

��Układanie�kostki�brukowej,�tel.�
724-956-210.

��Kierowanie�budowami,�projekty�
indywidualne,�adaptacje,�tel.�
693-184-322.

��tynki�maszynowe,�tel.�796-954-454.

��cyklinowanie,�polerowanie,�układanie�
parkietu,�tel.�501-249-461.

��Kompleksowe�remonty,�tel.�
511-568-525.

��Elewacje,�docieplenia,�tel.�
506-964-119.

��Okna:�naprawa,�regulacja,�tel.�
609-135-411.

��Docieplenia�budynków,�tel.�
666-152-315.

��wykończenia�wnętrz,�remonty,�tel.�
532-115-111.

��Dachy,�pokrycia�dachowe,�
konstrukcje,�obróbki,�tel.�609-846-316.

��Malowanie,�renowacja�kominów,�
ocieplanie�budynków,�tel.�739-021-981.

��Układanie�kostki�brukowej,�opaski�
wokół�nagrobków,�tel.�667-189-380.

��tynki�maszynowe,�wylewki,�tanio,�
solidnie,�tel.�604-144-668.

��Układanie�kostki�brukowej,�tel.�
667-837-817.

��Malowanie,�panele�podłogowe�i�inne,�
tel.�667-837-817.

��Malowanie,�gładź,�glazura,�tel.�
668-026-851.

��Budowa�domów�kompleksowo,�tel.�
889-586-507.

��Kierownik�budowy,�kontrole�okresowe�
budynków,�adaptacje�projektów,�tel.�
889-586-507.

��Malowanie,�tel.�514-347-542.

��Układanie�kostki�brukowej,�krótkie�
terminy,�tel.�883-215-523.

��wykonanie�konstrukcji�i�pokryć�
dachowych,�remonty,�rozbudowy,�tel.�
726-395-426.

 �tynki tradycyjne, tel. 537-663-191.

 �Glazura, terakota, tel. 
537-663-191.

��schody�drewniane.�Komputerowe�
projektowanie�schodów.�Meble�na�
wymiar,�inne�usługi�stolarskie,�tel.�
663-766-557.

��tynki�ręczne,�tel.�575-661-940.

 �Przecisk, Minikoparka, tel. 
608-612-013.

��schody,�tarasy�z�kostki�brukowej,�tel.�
667-837-817.

 �Brukarstwo, tel. 791-306-104.

��Malowanie,�tapetowanie,�gładź,�
płyty�k/g,�glazura.�wieloletnie�
doświadczenie,�tel.�608-685-867.

��Glazurnictwo,�gipsy,�panele,�
biała�zabudowa,�tel.�694-831-111,�
668-510-160.

��Ogrodzenia�panelowe,�metalowe,�
siatki,�betonowe,�łupane,�bramy,�furtki,�
balustrady,�wiaty,�fundamenty,�tel.�
505-700-777.

��Docieplanie�budynków,�elewacje,�
struktury:�agregatem.�tanio,�szybko,�
solidnie,�tel.�607-612-176.

��Elewacje,�docieplenia,�tel.�
692-986-022.

��Gładź,�malowanie,�glazura,�terakota,�
wykańczanie�wnętrz,�malowanie�
elewacji.,�tel.�609-541-373.

 �ocieplenia budynków, budowa, 
tel. 513-985-412.

 �Malowanie, tapetowanie, 
glazura, terakota, adaptacja 
poddaszy, wykańczanie wnętrz, tel. 
602-814-481.

��Docieplenia�budynków,�tel.�
608-380-169.

��tynki,�remonty,�docieplenia,�tanio,�tel.�
510-300-753.

��Budowanie�kominów�z�klinkieru,�tel.�
723-917-819.

��Budowanie�domów�od�podstaw�i�
budynków�gospodarczych,�tel.�723-917-
819;�530-026-584.

��Malowanie,�gipsowanie,�gładzie,�
sufity�podwieszane,�glazura,�terakota,�
przystępne�ceny,�tel.�695-263-945.

��Ogrodzenia�z�klinkieru�i�bloczków�
ozdobnych,�tel.�516-061-848.

��Krycie�dachów,�obróbki,�rynny,�
podbitki,�papa�termozgrzewalna,�wolne�
terminy,�tel.�789-181-282.

��Malowanie,�gipsowanie,�tapetowanie,�
panele,�płyta�G/K,�wykańczanie�
poddaszy,�tel.�797-458-536.

��Usługi�koparko-ładowarką,�koparką,�
rozbiórki,�wyburzenia,�tel.�721-771-517.

��Układanie�kostki,�prace�brukarskie,�
odwodnienia�budynków,�terenu,�tel.�
782-452-548.

��Gładzie�gipsowe,�zabudowy�k/g,�
malowanie,�tel.�796-689-987.

��Malowanie,�gipsowanie,�panele�
podłogowe,�glazura,�terakota,�tel.�
790-294-337.

��Dachy:�konstrukcje,�pokrycia,�
naprawy,�konserwacje,�malowanie,�
smarowanie,�tel.�609-227-348.

��cyklinowanie�bezpyłowe,�tel.�
504-960-515.

��Malowanie,�glazura,�terakota,�remonty�
mieszkań,�tel.�799-268-290.

��Bramy�garażowe,�wrota,�drzwi,�
ogrodzenia,�balustrady,�tel.�
506-771-822.

 �Usługi remontowo-budowlane od 
A do Z, tel. 730-786-335.

sprzedaż
��żwir�(kamień)�16-35�mm�do�ogrodu,�

odwodnień�i�drenażu,�Kopalnia�
Maurzyce,�tel.�601-239-779.

��Extra�czarna�ziemia�ogrodowa,�
po�obróbce�mechanicznej,�tel.�
601-239-779.

��sprzedaż�części�zamiennych�do�
betoniarek,�koła�zębate�i�pasowe,�
wieńce�żeliwne,�tel.�501-713-102,�www.
rawiko.pl.

��wózek�widłowy�Linde,�Diesel,�tel.�
607-612-176.

��wózek�widłowy�Bułgar,�Diesel,�tel.�
607-612-176.

��Brama�4�m,�siatka,�dwuteownik,�
kamień�polny,�tel.�603-609-674.

 �Pojemniki 1.000l, beczki 200l, tel. 
602-234-810.

��rusztowania�warszawskie,�tel.�
500-262-573.

��Pustak:�bloczek,�nowy,�tanio,�tel.�
603-607-929.

usługi 
instalacyjne

��Usługi�elektryczne,�tel.�693-296-530.

��hydraulika�kompleksowo,�tel.�
601-818-310.

 �elektryk, tel. 506-522-852.

��wiercenie�studni�głębinowych,�tel.�
608-266-128.

��Usługi�hydrauliczne:�kompleksowo.�
Przeciski�podziemne,�przyłącza�
wod.-kan.,�usługi�koparko-ładowarką,�
oczyszczalnie�przydomowe,�również�
jako�podwykonawca,�tel.�601-379-355.

�� instalacje�elektryczne,�dokumentacja,�
tel.�603-446-412.

 �Montaż instalacji elektrycznych w 
różnych obiektach. Wykonawca z 
uprawnieniami, tel. 882-382-681.

��Usługi�elektryczne,�tel.�509-838-364.

��Drobna�hydraulika,�biały�montaż,�tel.�
797-458-536.

��Usługi�hydrauliczne,�spawalnicze,�
mechaniczne.�złota�rączka,�tel.�
506-891-289.

usługi inne
��wycinka�drzew,�usługi�podnośnikami�

koszowymi�27-metrowymi,�tel.�
668-591-725.

��Masz�problem�z�komputerem:�
zadzwoń.,�tel.�504-070-837.

 �Zespół, wokalistka, deejay, tel. 
503-746-892.

 �Wycinka drzew, tel. 693-208-999.

��wycinka�drzew,�tel.�696-008-528.

��wypożyczę�napis�ledowy�LOVE,�
stół�wiejski,�nalewak�piwny,�ławeczki,�
parasol,�dowóz,�tel.�889-994-992.

��Okna:�naprawa,�regulacja,�tel.�
609-135-411.

��rozdrabnianie�gałęzi�rębakiem,�
wycinka�drzew,�zakrzaczeń,�tel.�
667-732-751.

��Odnawianie�wanien,�tel.�600-979-826.

��DJ,�wodzirej�poprowadzi�
niezapomniane:�wesela,�poprawiny,�
18-nastki,�imprezy�firmowe,�
okolicznościowe,�tel.�503-399-196.

��transport�busem�do�3,5�tony,�(9�
miejsc),�tel.�739-021-981.

��wycinka�trudno�dostępnych�drzew.�
Konkurencyjne�ceny,�tel.�506-660-095.

��cięcie�drzew�niebezpiecznych,�
pielęgnacja�zieleni�i�ogrodów,�tel.�
782-718-483.

��naprawa�telewizorów.�łowicz,�
topolowa�19,�tel.�(46)�837-70-20,�tel.�
728-227-030.

 �Usługi koparko-ładowarką, tel. 
726-005-701.

��Mycie�i�czyszczenie�kostki�brukowej,�
tel.�607-612-176.

��Przeprowadzki,�tel.�605-303-836.

��rębak,�tel.�726-811-028.

 �instalacje fotowoltaiczne, tel. 
727-534-450.

��Ogrody�-�projekt,�wykonanie,�
pielęgnacja,�systemy�nawadniające�
http://www.architekturaogrodu.pl,�tel.�
698-668-468.

nauka
��Matematyka,�tel.�791-802-482.

��Kanadyjczyk�polskiego�pochodzenia:�
nauka�języka�angielskiego�i�
francuskiego,�wszystkie�poziomy.�
Korepetycje,�tel.�604-621-125.

��Matematyka,�tel.�601-303-279.

��Korepetycje�z�matematyki,�tel.�
577-499-553.

��Angielski,�profesjonalnie,�tel.�
880-233-777.

��Matematyka,�tel.�607-440-582.

��nauka�Języka�Angielskiego�Jacek�
romanowski,�tel.�607-440-582.

��Matematyka,�Angielski,�tel.�
515-459-141.

��Matematyka�kl.�i-Vi,�tel.�696-740-690.

rolnicze – kupno

płody rolne
��Kupię�każde�zboże,�odbiór�własnym�

transportem,�tel.�783-112-512.

��Kupię�każde�zboże,�odbiór�własnym�
transportem,�tel.�607-202-732.

��Kupię�zboże,�odbiór�luzem,�tel.�
603-573-567.

��zboże�paszowe�kupię,�tel.�
693-157-117.

��sprzedam�pszenżyto�jare,�tel.�
501-713-862.

��skup�zboża,�tel.�508-471-814.

��Kupię�zboże�paszowe,�tel.�
668-478-617.

��Kupię�zboże�paszowe,�tel.�
726-721-037.

hodowlane
 �Kupię byki, tel. 601-307-164.

 �Kupię jałówki, tel. 601-307-164.

 �Kupię krowy, tel. 601-307-164.

maszyny
 �Kupię maszyny rolnicze, tel. 

883-945-511.

��Każdego�władymirca,�Ursusa,�tel.�
725-361-836.

��Kupię�c-360�3P�/�c-360,�tel.�
604-649-151.

��Kupię�taśmociąg�do�obornika,�tel.�
501-235-087.

��zetora,�Massey-Fergusona,�
Fortschritta,�tel.�725-562-998.

��Kupię�c-328,�c-330,�c-360,�c-355,�
c-380,�Mtz,�MF-255,�t-25�władimirec�
bez�dokumentów,�do�remontu,�tel.�
502-939-200.

rolnicze - 
sprzedaż

płody rolne
��Jęczmień,�Osiny�k/�Głowna,�tel.�

668-852-130.

 �Kukurydza sucha, pszenica 
paszowa, tel. 697-714-463.

 �Zboża jare, sadzeniaki ziemniaka, 
kukurydza, trawy i inne nasiona. 
Firma Nasienna GRANUM o/ Łowicz, 
dowóz od 1tony, tel. (46) 837-23-
05, (46) 837-23-01.

��siano,�słoma,�mieszanka,�żyto,�tel.�
605-350-355.

��słoma,�tel.�669-419-342.

��łubin�słodki,�tel.�669-960-974.

��sprzedam�słomę�żytnią�w�belach�
owiniętych�siatką,�okolice�Głowna,�tel.�
539-222-282.
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��sprzedam�pszenicę�jarą,�jęczmień�
jary.�Osiek,�tel.�509-195-030.

 �Sprzedaż zbóż jarych, Hodowla 
Strzelce, KWS, Danko, Bielawy, 
Rynek 14, tel. 607-189-155.

��Jęczmień�jary,�tel.�(46)�838-73-12,�tel.�
797-363-108.

��zboże,�owies,�pszenżyto�jare,�tel.�
694-075-080.

��sianokiszonka,�słoma�kostka,�tel.�
730-722-069.

 �Suche wysłodki, śruty, otręby, tel. 
602-235-159.

��sprzedam�łubin�wąskolistny,�tel.�
669-299-585.

��sprzedam�pszenicę�jarą,�jęczmień�
jary,�tel.�607-648-748.

 �Nawozy, atrakcyjne ceny, tel. 
509-171-283.

��Jęczmień�oczyszczony,�tel.�
604-871-975.

��sprzedam�łubin�słodki,�żółty,�
szerokolistny,�tel.�514-642-411.

��żyto,�mieszanka,�owies,�tel.�600-
893-559,�Guźnia.

��siano�kostka,�tel.�570-980-770.

��sprzedam�słomę�i�siano�w�kostkach,�
tel.�699-902-211.

��słoma�baloty�ze�stodoły,�tel.�
660-266-355.

��Mieszanka,�słoma�okrągłe�i�kostka,�
tel.�609-376-037.

��sianokiszonka�80�balotów,�tel.�
606-951-121.

��Pszenica�jara,�jęczmień�jary,�owies,�
pszenica�zimowa,�tel.�605-278-719,�
Kiernozia.

��Pszenica�jara,�tel.�723-296-983.

��Owies�siewny�Bingo,�
tel.�(46)�838-13-81.

��słoma,�siano,�baloty,�większa�ilość,�
cena�do�uzgodnienia,�tel.�723-528-039.

��sadzonki�aronii,�tel.�601-364-070.

��słoma�z�kukurydzy;�kukurydza,�tel.�
696-425-214.

��Pszenżyto�jare�Mamut,�tel.�
664-187-631.

��sianokiszonka�w�balotach,�Bednary,�
tel.�661-037-030.

��sprzedam�ziemniaki�irga,�tel.�
664-759-891.

��słoma�ze�stodoły,�tel.�601-320-604.

��sprzedam�pszenżyto�jare,�pszenicę,�
jęczmień,�owies,�tel.�888-224-626.

��słoma,�tel.�603-609-674.

��siano,�słoma�w�balotach,�złaków,�tel.�
885-228-682.

��Kapusta�kwaszona,�ogórki.�hurt-detal,�
FVAt,�tel.�508-194-191.

��sianokiszonka,�siano,�słoma�w�
balotach,�tel.�728-468-577.

��sprzedam�słomę�duże�belki�130,�tel.�
669-137-703.

��Mieszanka�zbożowa,�sianokiszonka,�
tel.�609-473-490.

��sprzedam�owies,�Domaniewice,�tel.�
784-368-431.

��sprzedam�siano�kostka,�nowa�sucha�
51,�tel.�697-892-863.

��słoma,�tel.�663-790-575.

��Pszenżyto�i�pszenica,�Płaskocin,�tel.�
695-684-362.

��sprzedam�pszenicę�jarą�do�siewu,�
wykę,�tel.�660-260-127.

��sprzedam�siano,�duże�bele,�tel.�
503-041-175.

��sprzedam�owies,�jęczmień,�tel.�
692-121-669.

��Jęczmień,�pszenżyto,�tel.�
509-171-283.

��łubin�słodki,�żółty�Mister,�tel.�
669-773-567.

��słoma�sucha,�baloty,�tel.�
662-752-205.

��siano,�tel.�667-257-460.

��truskawki,�zboże,�tel.�509-853-384.

��siano,�kostki,�tel.�664-515-620.

��Pszenica�jara,�tel.�607-167-075.

��sprzedam�słomę�kostki,�tel.�
501-571-132.

��Pszenica�nawra,�pszenżyto�Mazur,�
jęczmień�Podarek�po�czyszczalni�
Petkus,�i�rok�ze�strzelc,�tel.�
885-254-502.

��siano�kostka,�gruz,�Popów�42.

��Pszenżyto,�ok.�2�ton.,�
tel.�(42)�719-56-51.

��sprzedam�owies,�tel.�608-613-658.

��sprzedam�bób,�tel.�608-613-658.

��łubin�słodki,�tel.�692-916-507.

��sprzedam�pszenżyto,�12�ton,�gm.�
Kiernozia,�tel.�514-429-322.

��żyto,�pszenżyto,�tel.�512-544-156.

��sianokiszonka�podsuszona,�
sprzedam,�tel.�601-320-604.

��sprzedam�owies,�tel.�538-455-989.

��sprzedam�dobrą�kukurydzę,�
tel.�(46)�837-14-61.

��Pszenżyto�12�t.,�słoma�120x120,�tel.�
693-286-129.

��Owies�70�zł,�waliszew,�
tel.�(46)�838-25-79.

��sprzedam�słomę�ze�stodoły,�duże�
bele,�sianokiszonkę,�możliwy�transport,�
tel.�601-662-955.

��sprzedam�sianokiszonkę�bele�
120x120,�200�szt.,�100�zł/�szt.,�gm.�
sanniki,�tel.�507-057-551.

��Pszenżyto,�tel.�692-916-507.

��słoma�w�balotach�z�mieszanki�ze�
stodoły,�sierżniki,�tel.�609-241-555.

��sianokiszonka,�tel.�668-146-499.

��Owies,�siano,�duże�bele,�Bielawy,�tel.�
691-063-480.

��siano�i�słoma�bele�ze�stodoły,�tel.�
664-837-390.

��sprzedam�czosnek�wiosenny,�tel.�
692-673-808.

��łubin�gorzki,�tel.�888-043-928.

��Jęczmień,�okolice�Głowna,�tel.�
504-985-644.

��słoma,�siano�duże�bele,�wyborów,�tel.�
693-824-706.

��sprzedam�owies,�pszenżyto,�pszenicę�
jarą,�tel.�606-519-851.

��sprzedam�zboże,�tel.�501-630-255.

��słoma,�siano�Guźnia,�tel.�
721-435-360.

��słoma,�siano,�tel.�726-811-028.

��sprzedam�owies�i�słomę�bele�
125x120,�zduny,�tel.�511-133-453.

��sprzedam�baloty�z�sianokiszonki,�tel.�
604-532-956.

��Owies�do�siewu�Bingo,�tel.�
609-406-170.

��sianokiszonka�w�balotach,�Kalenice,�
tel.�603-213-798.

��siano�w�kostkach�i�pokos,�tel.�
790-602-029.

��siano,�tel.�721-502-525.

��słoma�z�mieszanki,�baloty�(ze�
stodoły),�tel.�602-555-468.

��siano�w�belkach�i�luzem,�tel.�
693-143-499.

��Pszenżyto�15t,�żyto�1t,�pszenica�1t,�tel.�
508-192-016.

��słoma,�siano�bele,�Mąkolice,�tel.�
781-484-941.

��Jęczmień�siewny�po�centrali,�tel.�
794-052-667.

��słoma,�siano,�tel.�880-877-582.

��sprzedam�owies�i�słomę,�duże�bele,�
tel.�668-424-376.

��sprzedam�łubin�żółty,�słodki,�tel.�
606-144-112.

��Pszenżyto�ozime�4�tony,�tel.�
886-746-494.

��sprzedam�pszenżyto�jare,�tel.�
699-913-337.

��słoma�w�dużych�belkach,�tel.�
515-628-911.

��sianokiszonka�50�zł/szt.,�tel.�
603-254-329.

��słoma�w�kostkach�duża�ilość,�tel.�
513-972-051.

��sprzedam�bób,�tel.�508-819-982.

��sprzedam�owies,�słomą�bele�
120x120,�tel.�509-425-237.

��sprzedam�siano�w�kostkach,�tel.�
518-938-608.

��siano�w�kostkach,�pszenżyto�jare,�tel.�
607-355-513.

��sprzedam�zboże�paszowe,�tel.�
668-478-617.

��sprzedam�zboże�paszowe,�tel.�
726-721-037.

��siano,�belki120x120,�drugi�pokos,�tel.�
668-409-727.

 �Sprzedam słomę, siano okrągłe 
belki, tel. 788-934-923, Łaźniki.

��łubin�żółty,�tel.�602-689-205.

��siano,�słoma,�pszenica,�pszenżyto,�
jęczmień,�żyto,�Przemysłów,�tel.�
665-486-605.

��siano�120x120,�tel.�509-231-858.

��sprzedam�jare�pszenżyto,�tel.�
608-613-658.

��siano�(baloty�120x120);�żyto,�tel.�
607-376-264.

��sprzedam�słomę,�tel.�512-279-318.

��sprzedam�buraki�pastewne,�tel.�
668-950-189.

��łąka�do�ścięcia,�Otolice,�tel.�
691-312-473.

��słoma,�siano�kostka,�tel.�783-976-294.

��Owies+jęczmień,�pszenżyto,�tel.�
510-084-555.

��Mieszanka�zbożowa�2�t,�tel.�783-066-
397,�Dąbkowice�Dolne.

��Pzenżyto,�jęczmień,�tel.�603-240-034,�
zielkowice�104.

��sprzedam�owies,�tel.�691-753-392.

��Pszenica�jara�1�t.,�tel.�503-782-462.

��Pszenżyto�jare,�mieszanka�zbóż�
ozimych,�tel.�601-962-832.

��słoma�ze�stodoły,�duże�bele,�tel.�
693-944-068.

��sprzedam�łubin�słodki,�tel.�
696-375-777.

��sprzedam�marchew�odpadową,�tel.�
602-175-570.

��łubin�żółty,�tel.�692-434-273.

��zboże,�słoma,�tel.�880-263-930.

��Owies,�tel.�880-263-930.

��łubin�żółty�słodki�szerokolistny,�
Bocheń,�tel.�691-671-340,�725-875-589.

��siano�luzem,�tel.�608-181-983.

��słoma�w�balotach�125,�tel.�
668-511-760.

��Jęczmień�siewny,�tel.�605-061-691.

��słoma,�baloty�ze�stodoły�120x120,�tel.�
601-055-556.

��sprzedam�jęczmień,�owies�siewny,�
tel.�696-526-474.

��siano,�słoma�(baloty)�ze�stodoły,�
Guźnia,�tel.�880-918-256,�889-910-333.

��Pszenżyto,�mieszanka,�jęczmień�z�
pszenicą,�tel.�791-466-793.

��sianokiszonkę�w�balotach,�słomę,�tel.�
694-662-049.

 �Świeże wytłoki jabłkowe, 
FVAt, dostawa do klienta, tel. 
693-025-909.

��sprzedam�siano-kostka,�kiszonkę�z�
kukurydzy,�tel.�693-484-614.

��siano,�słomę�w�kostkach,�tel.�
665-489-419.

��Jęczmień,�tel.�504-672-586.

��sprzedam�baloty�siana,�
sianokiszonki,�słomy�i�obornik,�tel.�
694-850-645.

��siano,�owies,�sianokiszonka,�Marywil,�
tel.�691-125-654.

��sprzedam�pszenżyto�jare,�rybno,�tel.�
694-227-489.

��Pszenżyto�jare�Dublet,�owies�Bingo,�
tel.�697-677-530.

��sprzedam�siano,�belka�okrągła,�tel.�
733-670-995.

��słoma�i�siano�w�belkach�120x120,�tel.�
507-892-376.

��sprzedam�łąkę,�świeryż,�tel.�
662-585-814.

��sprzedam�sianokiszonkę,�siano,�
słomę,�strugienice,�tel.�662-585-814.

��sprzedam�owies�Bingo,�gmina�
Dmosin,�tel.�696-015-499.

��Mieszanka,�tel.�(46)�837-47-14.

��sianokiszonka�baloty,�tel.�
880-514-133.

��sprzedam�mieszankę�zbożową,�żyto,�
tel.�664-157-305.

��sprzedam�sianokiszonkę,�słomę,�tel.�
668-424-918.

��Pszenżyto,�tel.�795-083-553.

��sianokiszonka,�słoma�w�balotach,�tel.�
697-892-925.

��Baloty�sianokiszonki,�tel.�507-429-601.

��Owies,�tel.�502-585-456.

��Owies�bezłuskowy,�rzepak,�soja,�
pszenica�ozima,�tel.�502-585-456.

��Owies�Bingo,�pszenica�nawra,�tel.�
662-018-566.

��sprzedam�żyto,�Dąbkowice,�tel.�
726-949-291.

��sprzedam�3,5t�żyta,�1t�łubinu�
niebieskiego�węskolistnego,�tel.�
664-270-461.

��sianokiszonka,�gm.�Głowno,�tel.�
695-441-197.

��zboże,�słoma�belowana,�tel.�
600-563-719.

��sprzedam�3m�saladery,�tel.�
601-926-570.

��sprzedam�pszenżyto,�tel.�
602-387-024.

��siano�okrągłe�bele,�tel.�607-809-703.

��sprzedam�żyto,�owies,�pszenicę�jarą,�
tel.�664-766-871.

 �Mieszanka zbożowa, osiek, tel. 
669-560-392.

��sprzedam�mieszankę�6�ton,�tel.�
506-173-625.

��sprzedam�pszenżyto,�jęczmień,�
mieszankę,�tel.�789-319-421.

��Mieszanka�do�siewu,�tel.�512-799-479.

��sprzedam�owies,�tel.�798-906-448.

��ziemniaki�paszowe,�tel.�(46)�874-
51-80,�po�20.00.

��Mieszanka,�żyto,�pszenżyto,�tel.�
504-629-438.

��sprzedam�pszenicę,�jęczmień,�żyto,�
tel.�725-006-362.

��Pszenica,�jęczmień�jare,�rybno,�tel.�
511-817-875.

��Pszenica�ozima,�pszenżyto,�słoma�
baloty,�tel.�781-995-103.

��słomą�i�siano�ze�stodoły�w�małych�
kostkach,�tel.�787-436-230.

��słoma�w�kostkach�ze�stodoły,�tel.�
604-898-691.

��sprzedam�słomę�w�balotach�ze�
stodoły,�tel.�512-520-546.

��sprzedam�owies�do�siewu,�tel.�
500-652-384.

��sprzedam�słomę,�Domaniewice,�tel.�
605-657-256.

��słoma,�okrągłe�belki,�ze�stodoły,�tel.�
668-035-910.

��sprzedam�jęczmień,�tel.�603-523-912.

��sprzedam�siano�w�balotach,�tel.�
509-570-604.

��Kukurydza,�owies,�mieszanka,�
pszenica,�pszenżyto,�łubin�słodki,�
gorzki,�sianokiszonka,�tel.�506-115-015.

��sprzedam�pszenżyto,�tel.�697-
040-147,�po�16:00.

 �Sprzedam słomę 40 belek-125, 
15 belek siana, tel. 608-532-119.

��Pszenica�jara�do�siewu�nawra,�tel.�
791-020-669.

��słoma�ze�stodoły�120x120,�
sianokiszonka,�waliszew�zakrzew,�tel.�
728-764-930,�694-203-717.

��sprzedam�buraki�czerwone�drobne�
mogą�być�na�paszę.�Kiernozia,�tel.�
665-358-991.

��sprzedam�siano�w�balotach,�tel.�
667-877-178.

��Owies,�pszenżyto,�żyto,�tel.�
667-988-983.

��sianokiszonka�belki,�tel.�663-398-358.

��sprzedam�mieszankę�zbożową�z�
dowozem,�gmina�zduny,�75�zł,�tel.�
692-996-054.

��siano�55�zł/duża�belka,�tel.�
609-502-147.

��sprzedam�pszenżyto,�tel.�
726-497-938.

��sprzedam�słomę�ze�stodoły�w�
dużych�belach�cena�50�zł,�gm.�
Kiernozia,�tel.�793-505-700.

��sprzedam�siano,�sianokiszonkę,�tel.�
604-910-799.

��sprzedam�żyto,�tel.�728-329-771.

��sprzedam�siano,�tel.�602-711-706.

��sprzedam�owies,�pszenżyto,�jęczmień�
okrągłe�belki,�tel.�669-845-831,�po�
18.00.

hodowlane
��Dojenie�krów,�tel.�726-811-028.

��Jałówka�sM,�termin�02.05.2019,�tel.�
533-179-189.

��sprzedam�młodego�knurka,�tel.�
603-840-324.

��sprzedam�byczki,�tel.�726-931-728.

��sprzedam�jałówki�250�kg�i�kozę�
angloubijską,�tel.�601-141-164.

��Jałówki�cielne�hodowlane,�tel.�
500-803-757.

��Prosięta�20�szt,�tel.�607-363-292.

��Jałówka�na�wycieleniu,�termin�
11.03.2019�r.,�tel.�734-867-958.

��Jałówka�cielna,�tel.�663-361-769.

 �Kupię krowę mleczną, tel. 
692-996-054.

��sprzedam�owieczki,�tel.�693-830-147.

��sprzedam�jałówkę�cielną,�termin:�
10�kwiecień;�wagę�2-tonową,�tel.�
607-889-451.

��sprzedam�prosiaki,�tel.�696-850-411.

��Jałówki:�1�cielna�7-mies.�(nieduża),�
tel.�721-819-250.

 �Sprzedam dwie jałówki na 
wycieleniu, termin 20.03, 
tel. (24) 285-96-01.

 �Jałówka na wycieleniu, tel. 
694-779-853.

��sprzedam�3-miesięczną�jałoszkę,�tel.�
503-696-557.

��Prosięta,�byczek�60�kg,�tel.�
691-730-169.

��sprzedam�3�byczki,�tel.�695-197-672.

��Jałówka�cielna,�biało-czerwona,�
wycielenie�3.04.�Krowa�cielna�7-letnia,�
wycielenie�28.03,�tel.�793-707-234.

��cielak�(byczek),�tel.�693-543-645.

��sprzedam�byczka,�jałoszkę,�simental,�
do�dalszego�chowu,�tel.�693-088-990.

��sprzedam�prosięta,�tel.�536-602-532.

��Jałówka�simentalka�na�wycieleniu,�tel.�
603-477-845.

��sprzedam�prosiaki,�tel.�691-270-829.

��sprzedam�krowę�i�jałówkę�
wysokocielną,�tel.�609-562-159.

��Koza�mleczna,�kózka�roczna,�tel.�
604-593-167.

��Jałówka�hF,�wycielenie�14�kwietnia,�
tel.�692-665-650.

��Prosiaki,�wialnia�ma�prąd,�okolice�
sannik,�tel.�732-797-792.

��sprzedam�prosiaki,�tel.�501-220-604.

��sprzedam�jałówkę,�tel.�694-657-883.

��sprzedam�2�jałówki�na�wycieleniu,�tel.�
887-614-924.

��Jałówka�wysokocielna,�Bocheń,�tel.�
697-693-656.

��Krowa�na�wycieleniu,�kwiecień,�tel.�
604-245-140.

��sprzedam�prosięta,�tel.�691-989-118.

��Prosięta�11�szt.,�tel.�(46)�830-32-36.

��sprzedam�prosięta�sztuk�10�waga�
20-25kg,�tel.�509-905-775.

maszyny
��Kupię�kombajn�(Bolko,�Anna,�Karlik),�

sadzarkę,�cyklop,�troll,�rozrzutnik,�
glebogryzarkę,�kopaczkę,�inne,�tel.�
511-713-596.

��Landini�8880,�1993�rok,�stab�bdb,�tel.�
579-074-198.

��Beczka�asenizacyjna�4.000�l,�
stan�bdb.,�śrutownik�bijakowy,�tel.�
600-523-438.

��sprzedam�kombajn�Bizon�zO56,�
prasę�z-224,�tel.�505-473-022.

��sprzedam�pracę�kostkową,�tel.�
698-489-550.

��Agregat�ścierniskowy-�gruber,�tel.�
505-473-022.

��rozrzutnik,�grabiarka,�sadzarka,�
śrutownik,�tel.�662-046-407.

��sprzedam�siewnik�poznaniak,�
kombajn�Anna,�topole�ścięte�6�sztuk,�
do�ścięcia�2�sztuki,�tel.�726-804-454.

��części�do�rozrzutnika�„czarna�
białostocka”,�tel.�604-969-205.

��Pług�3-skibowy�„Grudziądz”,�tel.�
604-969-205.

��części�rozrzutnika:�łańcuch,�skrzynia,�
adapter,�tel.�604-931-629.

��sprzedam�śrutownik�neuro�
zasypowo-tłoczący,�tel.�798-826-705.

��rozrzutnik�obornika�z�nadstawkami�
do�kukurydzy,�tel.�606-569-727.

��Prasę,�kostka,�sipma;�kombajn�
ziemniaczany�Anna;�zbieraczkę�do�liści,�
tel.�667-257-466.

��Opryskiwacz�sadowniczy�Agrola�
1.500�l,�nowy,�cena�do�uzgodnienia,�tel.�
665-488-672.

��Kultywator,�trząsacz�do�siana�
karuzelowy,�beczka�na�osi�1.000�l.,�
opryskiwacz,�pług�3-skibowy,�ładowacz�
do�obornika�na�tył�ciągnika,�obsypnik,�
tel.�510-514-012.

��sprzedam�maszyny�rolnicze,�tel.�
514-281-118.

��sadzarka,�spulchniacz�do�mięty,�tel.�
504-514-717.

��Belarus�920,�1221.3,�Farmtrac�550Dt,�
tel.�782-479-237.

��Pług�obrotowy�4-skibowy�Kverneland�
na�resorze,�tel.�696-425-214.

��siewnik�do�kukurydzy�Gaspardo�
4-rzędowy�z�nawozem,�gruber�3m�na�
sprężynach;�wanna�przeładunkowa�do�
zboża,�tel.�664-187-631.

��ciągnik�c-380,�1976�rok,�tel.�
668-198-217.

��wialnia�tanio,�obsypnik,�pielnik,�tel.�
603-609-674.

��sprzedam�wał�posiewny�3�częściowy,�
samoróbka,�tur�3-sekcyjny�do�MF,�tel.�
783-737-302.

��Pług�5�i�3-skibowy,�maszyny�do�Es,�
tel.�533-561-770.

��zbiornik�na�mleko�1650�litrów,�
siewnik�do�kukurydzy�4-rzędowy�
pneumatyczny�z�podsiewaczem�
nawozu,�tel.�609-846-254.

��Dojarka�Alfa�Laval�przerobiona�do�
ciągnika,�tel.�692-996-054.

��sprzedam�c-385�Ursus,�tel.�
516-477-037.

��sprzedam�sadzarkę�czeską�i�
sortownik,�tel.�609-501-056.

��sprzedam�silniki�i�inne�części�c-330,�
c-360,�używane,�tel.�601-813-186.

��sprzedam�sadzarkę,�opryskiwacz,�
przetrząsacz�do�siana,�dwukółka,�
siewka,�tel.�667-131-296.

��sprzedam�rozrzutnik�2-osiowy,�cena�
2.700,�opryskiwacz�400�litrów,�tel.�
505-201-737.

��ładowacze�czołowe�do�Ursus�c-330,�
c-360,�3512,�t-25�hydrauliczne�lub�na�
linkę,�tel.�608-686-489.

��siewnik�do�kukurydzy�4-rzędowy,�tel.�
603-820-123.

��Ursus�355,�1972�rok,�zarejestrowany,�
opłacony,�6.000�zł,�tel.�730-842-712.

��Osie�z�kołami�od�woza,�tel.�
782-593-420.

��rozsiewacz�Amazone�800l�2szt,�
przetrząsarka�claas�oraz�Kuhn,�tel.�
695-608-762.

��Przyczepa�rolnicza�3-osiowa,�hL-60,�
hL-80,�tel.�509-282-300.

��Karmniki,�turbomaty�dla�świń,�duży�
wybór,�200�szt.,�tel.�509-282-300.

��Beczki�asenizacyjne�ocynkowane�
4,�5,�6,�7,�8,�10.000�litrów,�oś�
skrętna,�sprowadzone�z�niemiec,�tel.�
509-282-300.
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��rozrzutniki�obornika�Fortshnitt�t088,�
welgler,�Bergman,�strautman�4-10�t.,�tel.�
509-282-300.

��Paszowóz�silowolf�11�m3,�2006�rok,�
komputer,�waga,�tel.�509-282-300.

��wycinaki�do�kiszonek�Fell�Kuhn,�
podwójny�nóż,�winda,�duży�wybór,�
sprowadzone�z�niemiec,�tel.�
509-282-300.

��siewniki�do�zboża�Amazone,�D7,�D8,�
Fiona,�nordsen,�isaria,�Pottinger,�duży�
wybór,�tel.�509-282-300.

��talerzówki�3,�4,�4,5�m,�typ�X,�V,�z�
wałem�strunowym,�sprowadzone�z�
niemiec,�tel.�509-282-300.

��Pługi�obrotowe�duży�wybór,�
4-skibowe,�5-skibowe,�6-skibowe�
Kverneland,�Vario�Frost,�rabeverke,�
zmienna�szerokość�orki,�ramię�do�wału,�
tel.�509-282-300.

��Orkan�do�trawy�tarup,�1,4-1,6�szer.,�
tel.�509-282-300.

��Agregat�podorywkowy�Gruber,�szer.�
3,�4,�4,5�m.�podcinacze,�wał�strunowy,�
tel.�509-282-300.

��Agregaty�bierne�3�m.�rau,�z�
hydropakiem,�tel.�509-282-300.

��Mulczer�do�niszczenia�badyli�
kukurydzy�szer.�4,5�m,�tel.�509-282-300.

��Myjka�do�warzyw,�tel.�509-282-300.

��siewnik�do�kukurydzy�6-rzędowy�
Gaspardo�z�dozownikiem�do�nawozu,�
1999�rok,�tel.�606-596-977.

��ładowarka�teleskopowa�JcB�14170�
2009�rok,�tel.�509-282-300.

��ciągnik�rolniczy�Fendt�612�z�
ładowaczem�czołowym�1988�rok,�tel.�
509-282-300.

��Kombajn�do�zboża�John�Deere�
952,�3�metry�heder,�sieczkarnia,�tel.�
509-282-300.

��Kombajn�do�ziemniaków�grimme�sr�
8040,�tel.�509-282-300.

��taśmociągi�do�warzyw�4m,�6m,�8m�
duży�wybór,�sprowadzane�z�niemiec,�
tel.�509-282-300.

��Przyczepa�10t,�3-stronny�wywrot,�
sprowadzona�z�niemiec,�tel.�
509-282-300.

��siewnik�do�kukurydzy�4�rzędowy,�
Kleine�z�dozownikiem�nawozu,�
sprowadzony�z�niemiec,�tel.�
509-282-300.

��sprzedam�opryskiwacz�400�l,�kwas,�
do�naprawy,�tel.�604-260-859.

��rozrzutnik�obornika,�Orkan,�prasa�
kostkująca,�tel.�663-226-547.

��Bizon�zO-56�1986�rok,�sprawny�z�
sieczkarnią,�tel.�510-099-950.

��rozrzutnik�2-osiowy,�tel.�514-518-658.

��Opony�do�przyczepy�rolniczej�
315/60/22.5,�felgi�na�8�otworów,�tel.�
785-641-210.

��sprzedam�przyczepę�do�bel,�tel.�
608-826-975.

��sprzedam�siewnik�poznaniak,�tel.�
518-413-676.

��Dmuchawa�do�zboża,�bąk,�tel.�
509-853-384.

��Pług,�siewnik,�glebogryzarka,�
talerzówka,�c-330,�prasa,�Ostrówek,�
kultywator,�tel.�509-853-384.

��wałki�rozrzucające�rozrzutnika�
Fortschritta�t088,�tel.�692-146-594.

��Kopaczka,�sadzarka,�tel.�660-631-518.

��Pług�2-skibowy,�kosiarka�listwowa,�tel.�
784-743-138.

��redła�5,�tel.�512-544-156.

��sprzedam�kombajn�do�zbioru�
buraków,�tel.�504-667-151.

��sameGolden�sadowniczy,�c-360�
(c-355)�zamienię�na�c-330,�tel.�
504-475-567.

��Brony�„3-ki”,�zgrabiarka�„7-ka”,�pług�
„5-ka”,�Kos,�tel.�570-980-770.

��Dozowniki:�paszowe;�antybiotykowe,�
rozrzutnik�1-osiowy,�cyklop,�opryskiwacz�
Pilmet�300�l,�tel.�693-286-129.

��siewnik�zbożowy�Poznaniak,�
talerzówkę�dużą�na�kołach,�tel.�
665-103-042.

��siewnik�do�kukurydzy,�rozrzutnik�
Fortschritt�oraz�sianokiszonkę,�tel.�
500-225-198.

��sprzedam�siewkę�o�nawozu�lejową,�
stan�bdb,�tel.�601-662-955.

��siewnik�do�kukurydzy�Aeromat-
Becker,�tel.�600-139-605.

 �Sprzedam silos zbożowy Bin o poj. 
130 t. i spawarkę elektrodową, tel. 
692-292-969.

��Przetrząsarka�siana�Pela�4,3�metra,�
Bielawy,�tel.�691-063-480.

��siewnik�przerobiony�do�ciągnika,�tel.�
664-837-390.

��Agregat�uprawowy�2,1�m,�tel.�
603-741-484.

��sprzedam�kopaczkę�ciągnikową�do�
ziemniaków,�nową,�tel.�796-409-417,�
577-869-821.

��sprzedam�c-330,�9.700�zł,�tel.�
600-716-691.

��sprzedam�siewnik,�siewkę,�pług�
słoneczko,�tel.�530-930-104.

��wywrotka�1-osiowa�3,5�tony,�nowa,�
7.000�zł,�tel.�880-709-761.

��sprzedam�przetrząsarkę�karuzelową�
firmy�claas�450,�stan�bdb�i�siewkę�do�
nawozu�Lejek,�tel.�609-459-539.

��sprzedam�w�bardzo�dobrym�stanie�
mało�używany�rozrzutnik�obornika,�tel.�
609-325-990.

��Opryskiwacz�zawieszany�400l�belka�
12m,�przyczepa�zbierająca�zielonkę,�
siano�Kunów,�przyczepa�rolnicza�D-46�
sztywna,�tel.�795-102-365.

��zgrabiarka�„4-ka”�zawieszana,�tel.�
508-192-016.

��sieczkarnia�Fortschritt,�opony�20�cali�
do�przyczepy,�tel.�788-278-657.

��sprzedam�ciągnik�Ursus�1234,�1993�
rok,�tel.�785-456-159.

��sprzedam�zgrabiarkę�7,�bramę�
przesuwaną,�tel.�691-240-698.

��Ursus�360�3P,�kosiarka�rotacyjna,�
wyciąg�do�obornika,�śrutownik�walcowy,�
tel.�661-775-117.

��sprzedam�agregat�uprawowo-siewny�
2,7�m�Ares,�siewnik�poznaniak�2,7�m,�
tel.�697-974-446.

��sprzedam�t-25,�władimirec,�
maszyna�do�cebuli,�siewnik�15,��
tel.�882-051-485.

��sprzedam�wycinak�kiszonek�Fella�
sD95,�podwójny�nóż,�winda,�docisk,�
ładowacz�Unhz-750,�tel.�692-996-054.

��sprzedam�brony�5,�pług�3�i�5,�
opryskiwacz�300�litrów,��
talerzówkę�16,�silnik�5,5�kw,�beczkę�
2.000�litrów,�koła�1000r20,�tel.�
606-132-087.

��tur�c-360,�tel.�515-236-142.

��tarcza�siewnika�kukurydzy�firmy�
Kongskilde,�130�zł,�Kutno,�tel.�
609-556-046.

��Prasa�Unia�Famarol�łańcuchowo-
walcowa,�stan�bdb,�tel.�660-096-236.

��sortownik�do�ziemniaków�pucki,�tel.�
513-972-051.

��siewka�do�nawozu,�opryskiwacz�400�
l,�tel.�697-689-853.

��sprzedam�ciągnik�rolniczy�
Ursus�c-330�z�turem,�stan�bdb,�tel.�
664-142-086.

��Przyczepa�D-47,�tel.�794-301-799.

��zetor�7211,�beczka�asenizacyjna�4�
m3,�pług�3-skibowy�+1�człon,�kosiarka�
rotacyjna�polska,�przyczepa�wywrotka�
4,5�t.,�tel.�793-303-620.

��Przyczepa�wywrotka�12�t.;�przyczepa�
wywrotka�Pronar�6�t.�jak�nowa,�tel.�
696-059-903.

��sprzedam�Ursus�c-328,�stan�
dobry,�zarejestrowany,�opłacony,�tel.�
691-324-784.

��nowe�talerzówki,�agregaty�
talerzowe,�agregaty�z�hydropakiem,�tel.�
883-760-108.

��sprzedam�siewnik,�tel.�(42)�710-82-54.

��c360�3P�1986�rok�w�oryginale,�
garażowany,�agregat�uprawowy,�
krótki�2,7m,�dwuwałowy,�nowy�typ,�tel.�
693-108-591.

��Opiełacz�wielorzędowy,�sadzarka,�
brona�wahadłowa�Amazone,�tel.�
668-409-727.

��Pług�staltech�U-170,�2010�
rok;�przyczepa�samozbierająca�
jugosłowiańska�t-010,�tel.�506-552-043.

��wialnia,�tel.�602-689-205.

��sprzedam�dwukółkę�sadowniczą,�tel.�
603-610-952.

��siewnik�lejek,�pług�2-skibowy,�
kopaczkę�ciągnikową,�sadzarkę,�
obsypnik�V,�tel.�511-995-914.

��sprzedam�łuskarkę�do�bobu,�tel.�
600-176-795.

��rozrzutnik�2-osiowy,�tel.�600-176-795.

��zgrabiarka�karuzelowa�Deutz-Fahr�
3,5�m,�tel.�608-591-942.

��Ursus�c-330M,�tel.�726-716-042.

��sprzedam�przód�ciągnika�c-360�
płaska�oś�z�kołami,�tel.�509-065-711.

��Młynek�do�czyszczenia�zboża,�
śrutownik�Bąk,�kojce�żelazne,�tel.�
513-518-320.

��sprzedam�kopaczkę,�sadzarkę,�
cyklop,�tel.�693-698-295.

��rozrzutnik�obornika,�tel.�693-944-068.

��sprzedam�c-330,�stan�bdb,�tel.�
785-347-906.

��sprzedam�cyklop,�talerzówkę�10�
talerzy,�pługi�4-skibowe�standrol,�
wszystko�stan�bdb,�tel.�600-193-311.

��Bizon�z-56�1984�rok,�siewnik�
Poznaniak�2,70,�tel.�660-172-279.

��Opryskiwacz�zawieszany�i�inne�
maszyny�rolnicze,�tel.�695-243-117.

��sprzedam�rozrzutnik�obornika�
warfama�6�t.�tandem�2006�rok;��
prasa�zwijająca�sipma�classic,��
sznurek-siatka�120x120,�2006�rok;�
chwytak�do�bel�2014�rok;��
krokodyl�do�obornika�2014�rok,��
tel.�601-055-556.

��sprzedam�kosiarkę�dyskową�szer.�
2,40;�przetrząsacz�karuzelowy�4,80�
m;�zgrabiarkę�karuzelową�3,80�m,�
Krone;�rozrzutnik�obornika�2-osiowy,�tel.�
694-662-049.

��Dwukółka�ciągnikowa�z�
dokumentami�i�wagą�suwakową�500�
kg,�tel.�668-003-008.

��sprzedam�widły�z�karetką�długość�
1,5�metra�od�wózka�Linde,�tel.�
721-330-789.

��sprzedam�rozsiewacz�do�nawozu�
pojemność�tona,�tel.�721-330-789.

��Opryskiwacz�400�l,�chłodziarka�do�
mleka�lub�mięsa,�ośka�do�wywrotu�
przyczepy,�wałki�przekaźnika,�śruby�
tylne�ciągnika,�przednia�oś�płaska�
ciągnika,�tel.�691-270-829.

��rozrzutnik�1-osiowy,�tel.��
665-489-419.

��Beczka�asenizacyjna�5.000,�
rozrzutnik�obornika�4t,�8t.,�rozsiewacz,�
przetrząsarka,�tel.�781-581-034.

��Fendt�309c�z�turem�2002�rok,�zestaw�
uprawowo-siewny�3m,�Unia�2005r.,�
talerzówka�Famarol�4x5,�glebogryzarka�
Grudziądz,�agregat�uprawowy�Unia�
Kombi�3m,�tel.�667-133-737.

��Pług�rabewerk�4-sklibowy�obrotowy,�
gruber�Unia�Kos�2.6m,�sadzarka�
karuzelowa�sffogia�3-rzędowa,�tel.�
667-133-737.

��sprzedam�oryginalną�czeską�
sadzarkę,�garażowaną,�stan�bdb,�tel.�
667-276-254.

��sprzedam�orkan,�zbiornik�na�mleko�
550�l.,�tel.�691-235-038.

��sprzedam�młynek�do�czyszczenia�
zboża,�tel.�505-812-296.

��siewka�Kos,�dmuchawa�pionowa�
mała,�tel.�691-691-859.

��claas�Dominator�76,�header�4�m,�
stan�bdb.,�tel.�721-737-343.

��Gruber�na�9�łap�z�lekką�talerzówką�
szer.�2m,�tel.�607-734-191.

��siewnik�poznaniak�z�dociskiem,�redło�
„3”,�brony�„5”,�walec�do�ziemniaków,�tel.�
880-500-224.

��rozsiewacz�Kos,�tel.�668-162-199.

��sprzedam�sadzarkę,�kopaczkę,�
tel.�(42)�719-60-12.

��sprzedam�agregat�ścierniskowy�3m,�
tel.�662-585-814.

��Okazja!�nowy�siewnik�zbożowy�
Konkslide�3�m,�po�pokazach,�komputer,�
pełna�elektronika,�za�50%�ceny�
fabrycznej;�ciągnik�zetor�7711,�tel.�
783-017-131.

��Przyczepa�zbierająca�Deutz-Fahr�
F-327,�tel.�783-017-131.

��sprzedam�parnik�elektryczny�100�
litrów,�nowy,�Dobrzelin,�tel.�609-325-990.

��sprzedam�tura,�cena�2.300�zł,�tel.�
724-644-947.

��Przyczepa�1-osiowa�wywrotka,�
siewnik�2,5�m,�agregat�uprawowy�2,10,�
tel.�723-454-493.

��siewnik�poznaniak,�prasę�warfama�
z543,�tel.�603-312-669.

��Beczkowóz,�przyczepa�
samozbierająca,�tel.�727-472-512.

��sprzedam�opryskiwacz�sadowniczy�
zawieszany,�pienki�jabłoniowe,�tel.�
510-490-805.

��sprzedam�chłodnicę,�tłoki,�części�do�
3P,�tel.�725-283-816.

��sprzedam�kosiarkę�czeską,�tel.�
501-220-604.

��silnik�c-360�nowy,�siewkę�lejową�
nawozową,�kupię�nadwozie�nysy�521,�
nowe�lub�po�regeneracji,�sprzedam�
Busa�2.5,�przyczepkę�samochodową,�
tel.�690-960-384.

��sprzedam�siewnik�Kemping,�
rozdrabniacz,�tel.�692-668-521.

��sprzedam�ciągnik�same�1981,�85�
KM,�beczki�asenizacyjne�8�m3,�4,5�m3,�
tel.�601-642-705.

��Beczka�100�litrów�metalowa�długość�
3�m,�stemple�budowlane�2,90,�
wóz�konny,�kola�16,�przetrząsacz�5�
widełkowy,�puszorek,�kantarek,�uzda,�
lejce,�tel.�799-047-080.

��Kosz�do�ślęzy,�prostownik�do�wózka�
elektrycznego,�tel.�508-526-191.

��ciągnik�Es�201�z�przyczepką,�tel.�
607-141-548.

��c-360�3P�1989�rok,�władimirce�1988�
rok,�1981�rok,�1977�rok,�kultywator�z�
wałkiem�2,40m,�Kos,�tel.�608-686-489.

��Przetrząsacz�siana�hydrauliczny�
składany�szer.�5,20m,�Jastrzębia,�tel.�
691-610-713.

��John�Deere�6330,�115�KM,�2007�rok,�
tel.�501-850-017.

��Ursus�c-360�3P,�1998�rok,�tel.�
724-283-881.

��śrutownik�walcowy,�żmijka�6�mb.,�tel.�
509-112-148.

��śrutownik�zbożowy�21�rurek,�
sadzarkę�do�aronii�i�porzeczek,�tel.�
721-137-548.

��sprzedam�siewnik�konny�2,20,�tel.�
506-373-513.

��Kopaczka�do�ziemniaków,�sortownik,�
silnik�11�kw,�tel.�604-245-140.

��rozsiewacz�lejowy�do�nawozu,�tel.�
607-902-650.

��Agregat�2,4�m,�tel.�794-301-799.

��sprzedam�siewkę�nawozową�
Kverneland�o�ładowności�1�tony,�stan�
techniczny�bdb,�tel.�601-354-540.

��sprzedam�siewnik�Poznaniak,�duży�
kosz,�tel.�601-533-397.

��Opryskiwacz�400�l,�tel.�668-035-910.

inne
 �Agrowłóknina z dostawą, tel. 

693-177-813.

��Obornik�bydlęcy�sprzedam,�tel.�
693-157-117.

��sprzedam�zbiornik�na�mleko�1.000�l,�
tel.�606-569-727.

��sprzedam�obornik�od�kaczek,�tel.�
502-163-377.

��sprzedam�koła�do�przyczepy�D-55�i�
hL,�opona�do�ciągnika�12,4/32,�części�
do�siewnika�poznaniaka,�podwozie�na�
tandemie,�tel.�662-944-909.

��sprzedam�opryskiwacz,�tel.�
602-582-405.

��Obornik�bydlęcy�przegnity,�tel.�
795-102-365.

��Obornik�bydlęcy,�nieborów,�tel.�
781-192-860.

��sprzedam�ziemię�orną�6,04�hektara,�
Kiernozia,�tel.�693-084-903.

��Dojarka�przewodowa�2006�rok,�tel.�
508-309-423.

��Obornik�bydlęcy,�tel.�665-287-647.

��sprzedam�basen�do�mleka�serap�
550�l,�1997�rok,�tel.�602-845-722.

��schładzalnik�mleka�325,�525,�tel.�
696-425-192.

��Mlekochłodziarka�100l,�mało�
używana,�tel.�794-069-532.

��Basen�na�mleko�250�l,�tel.�
888-822-173.

��Agregat�prądotwórczy,�tel.�
605-350-355.

��Przyjmę�w�dzierżawę�łąki,�tel.�
669-632-088.

��Obornik�10�zł/tona,��
tel.�600-493-285.

��sprzedam�obornik�30�zł/tona,�tel.�
608-691-072.

��sprzedam�paśnik�do�bydła,�tel.�
512-520-546.

��Polski�saletrzak�1.040�zł/t,�tel.�
509-171-283.

rolnicze - usługi
��Białkowanie�obór,�tel.�518-168-598.

��Okna:�naprawa,�regulacja,�tel.�
609-135-411.

��transport�maszyn�rolniczych,�tel.�
665-734-042.

��wycinka�i�obcinka�drzew�z�
podnośnika,�tel.�696-049-953.

 �Siew, podsiew, trawy, lucerny, 
siewnikami firmy Vredo, APV, tel. 
660-330-597.

��Dojenie�krów,�tel.�726-811-028.

 �Naprawa ciągników i maszyn 
rolniczych z dojazdem na miejsce, 
tel. 782-273-568.

��Białkowanie,�tel.�726-811-028.

 �Naprawa ciągników rolniczych 
wszystkich marek Skierniewice, tel. 
697-778-780.

��Orka�i�siew�zboża,�tel.�509-339-587.

��rębak,�tel.�726-811-028.

��naprawa�ciągników�rolniczych,�tel.�
573-447-139.

zwierzęta

sprzedaż
��narybek�kroczek�karpia,��

amura,�tołpygi,�Janinów�Młyn�13,�
Bielawy,�odłowy�koniec�marca,�
tel.�509-267-157.

��Owczarki�niemieckie�po�rodzicach�z�
rodowodem,�tel.�(46)�838-47-78.

��Gęsi�łabędziowe,�kaczki�francuskie�
białe,�tel.�604-871-975.

��sprzedam�owczarki�czarne,�tel.�
692-119-203.

��Owczarki�niemieckie,�długowłose,�w�
różnym�wieku,�tel.�783-637-875.

��Klatki�na�króliki,�tel.�531-467-981.

��szczeniaki�owczarka�niemieckiego,�
tel.�515-132-167.

 �Narybek kroczek karpia. 
Rudniczek 26, gmina Głowno, 
odłowy, koniec marca, tel. 
737-773-989.

��Oddam�owczarki�niemieckie�
4-miesięczne�za�koszty�utrzymania,�tel.�
515-277-426.

��sunia�shih-tzu,�tel.�722-266-081.

��Oddam�pieski,�tel.�783-090-600.

��szczeniaki�wyżła,�tel.�604-287-964.
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informacje
�� infolinia PKP�intercity�703�200�200,�

Koleje�Mazowieckie�22�364�44�44,�łódzka�
Kolej�Aglomeracyjna�(42)�205�55�15

�� informacja PKS 46-837-38-13
��Krajowe Biuro Numerów 118-913
��Międzynarodowe Biuro Numerów 

118-912
��Rozmowy krajowe –�zamawianie�

19050�(koszt�1,07�zł�z�VAt)
��Rozmowy międzynarodowe –�zama-

wianie�19051�(koszt�1,07�zł�z�VAt)
��Awarie tel. stacjonarnych�–�zgłoszenia:�

801�505�505
��Biuro zleceń�19497�(zamawianie�budze-

nia,�przypominanie�o�terminie�załatwienia�
sprawy,�przekazywanie�życzeń�itp.).

telefony
�� �taxi osobowe:�46-837-34-01;�46-191-91;�

46-830-05-00;� 606-486-555;� 600-508-308;�
Dworcowa:�602-774-552

��taxi bagażowe:�46-837-35-28�
��Powiatowy Urząd Pracy:�46-837-04-20
��Starostwo Powiatowe w Łowiczu: 

sekretariat�46�837-59-02
��Urząd Miejski:�sekretariat�46-830-91-51�
��Urząd Skarbowy:�46�837-43-58
��ZUS�46-830-17-12
��Łowickie Stowarzyszenie Abstynenc-

kie „Pasiaczek”�łowicz,�ul.�św.�Floriana�7,�
tel.�46-837-66-92,�pon.-pt.�godz.�16.-20.00.

��Grupa AA „Łowiczanka” spotkania��
przy�Klubie�Pasiaczek�czw.�godz.�19.00.�

��Punkt pomocy dla ofiar przemocy  
w rodzinie�(siedziba�stowarzyszenia�
„nadzieja”�ul.�Podrzeczna�3a),��
tel.�46-830-03-63,�czynny:�16.00-19.00.

��Gminna Grupa Abstynencka��
w Bielawach,�czw.�w�godz.�10-11.��
informacje:�UG�Bielawy,�czw.�8.00-10.00.

��Punkt konsultacyjny przy Grupie 
Wsparcia „Przeminęło z wiatrem”  
w Domaniewicach�(dot.�przemocy)��
czynny:�pt.�16-18�tel.�46-838-33-11.

��Samopomocowa Grupa Abstynencka�
„Nie ma mocnych” w Zdunach 
(siedziba�GOK),�czw.�godz.�18.00.

dyżury przychodni
��Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul.�Ułańska�28,�tel.�46-837-56-11,�46-837-56-
12,�46-837-56-13�lub�509-056-091–�czynna:�
w�dni�robocze�18.00-8.00,�soboty,�niedziele�
i�święta�od�8.00�(przez�24�h).�

��Poradnia leczenia Uzależnień,��
ul.�Ułańska�28,�tel.46-837-37-07

��Poradnia Zdrowia Psychicznego��
ul.�3�Maja,�tel.�46-837-33-07

pogotowia
��Pogotowie ratunkowe�999�alarmowy
��Straż pożarna 998�alarmowy
��Policja 997�alarmowy
��Policyjny telefon zaufania�837-80-00
��ogólnopolska poradnia telefoniczna  

dla osób dorosłych w kryzysie  
emocjonalnym,�czynna�od�pon.-pt.�godz.�
14.00-22.00�pod�bezpłatnym�numerem�
telefonu�116�123;�www.116123.edu.pl

��Pogotowie energetyki cieplnej �
46-837-59-16

��Pogotowie wod.-kan.�46-837-35-32
��Pog. energetyczne�991,�46-830-15-00
��Awarie oświetlenia ulicznego  

w Łowiczu:�881-551-551,�46�830-91-53�
��Warsztat konserwatorski��

łsM�46-837-65-58
��Gaz butlowy:�516-053-554,�697-

649-492,�46-837-84-40,�46-837-16-16,�
46-837-66-08,�46-837-41-02,�46-837-30-30,�
46-837-20-37,�46-838-36-36,�509-887-080;�
46-837-47-77,�46-837-44-44

��Zakłady pogrzebowe: 46-837-53-85,�
46-837-07-10,�46-837-20-22,�46-837-26-74,�
46-838-72-62,�602-131-698

��lecznice dla zwierząt:  
ul.�starościńska�5,�tel.�46-837-52-48,�
ul.�chełmońskiego�31,�tel.�46-837-35-24,�
ul.�Krakowska�28,�tel.�46-830-22-86,��
łyszkowice,�tel.�46-838-87-19�
Bielawy,�tel.�46-839-20-95

��Wojewódzkie centrum Zarządzania 
Kryzysowego�w�łodzi�9287;�42�664-14-09,�
42�664-14-10,�26�144-44-05

apteki
��Łowicz – apteka całodobowa:�

ul. Stanisławskiego,�tel.�46-830-22-02

msze święte  
w niedziele i święta

��Kościół pw. św. Ducha: 7.00,�8.30,�
10.00,�12.00,�18.00.�

��Kościół pw. chrystusa Dobrego 
Pasterza:�7.00,�8.00,�10.00�(dla�młodzieży),�
11.15�(dla�dzieci),�12.30,�17.00.�

��Bazylika Katedralna:�7.00,�9.00,�10.30,�
12.00,�18.00.

��Kościół o.o. Pijarów: 8.00,�9.30,�11.00,�
12.30,�16.00.�

��Kościół Sióstr Bernardynek:�8.00,�10.00
��Kościół pw. Matki Bożej Nieustającej 

Pomocy: 8.00,�10:00,�12.30,�18.00.
��Kaplica seminaryjna:�10.00.

basen w Łowiczu 
ul.�Kaliska�5,�tel.�46-837-32-94

Grafik wejść indywidualnych�
(dla�kupujących�bilety�/�karnety)

��Poniedziałek: 13.15-15.00;�20.15-21.45;
��Wtorek:�19.30-21.45;
��Środa:�20.15-21.45;
��czwartek: 14.15-16.30;�19.30-21.45;
��Piątek: 12.30-13.15;�16.50-18.30;��

19.30-21.45;
��Sobota:�10.00-19.45;
��Niedziela:�10.00-19.45.

boiska i hale 
sportowe

��Boiska orlik ul. Grunwaldzkiej 9 
w Łowiczu tel.�735-048-951

��Boiska orlik ul. Bolimowskiej 15/19  
w Łowiczu�tel.�516-031-268;�czynne:�
12.00-20.00

��Stadion piłkarski w Łowiczu�ul.�starzyń-
skiego�6/8,�tel.�46-837-62-08

��Stadion wielofunkcyjny w Łowiczu �
ul.�Jana�Pawła�ii�nr�3,�tel.�46-837-51-06

��Hala oSiR nr 1 ul. Jana Pawła ii nr 3 
w Łowiczu,�tel.�46-837-51-06,�czynna:�7.00-
15.00�(we�wtorki�7.00–�20.00)

��Hala oSiR nr 2 ul. topolowa 2  
w Łowiczu,�tel.�46-837-09-04;�czynna:�
8.00–�16.00�(czwartek�8.00-20.00)�

��Boiska orlik przy SP nr 1 w Łowiczu�
tel.�519-130-551,�czynne:�pon.-pt.�12.00-
20.00,�sob.-ndz.�12.00-20.00;

��Boisko przy SP nr 4 w Łowiczu�–��
tel.�46�837-36-94

��Boisko przy lo im. chełmońskiego  
w Łowiczu�–�46�837-42-00

��Boisko orlik w Popowie�tel.�46�895-15-36
��SP Bąków Górny�–�46�838-79-66
��SP Bednary –�46�8386576
��SP Kocierzew Płn.�–�46�838-48-26
��SP Stachlew�–�46�838-67-29��

(tylko�dla�mieszkańców�gminy�łyszkowice)
��SP Mysłaków�–�46�838-59-25
��SP Nieborów�–�46�838-56-94
��Gimnazjum Bolimów�–�46�838-03-99
��Kompleks sportowy w Bolimowie 

czynny�od�8.00�do�zmroku
��Gimnazjum Łaguszew�–�46�838-43-93
��ZSP Błędów�–�46�838-14-76

muzea i wystawy
��Muzeum w Łowiczu�ul.�stary�rynek�5/7�

–�czynne�od�wtorku�do�niedzieli�w�godz.�
10.00-16.00�(ostatnie�wejście�15.30).�Bilety:�
normalny�12�zł,�ulgowy�7�zł,�wystawy�czaso-
we�3�zł,�rodzinny�(2�dorośli�+�2�dzieci��
do�18�r.ż.)�30�zł;�na�wystawy�czasowe�3�zł;�
wstęp�bezpłatny�na�wystawy�stałe�–�środa.

„Sztuka Baroku”�–�stała�wystawa�
rzemiosła�artystycznego�(meble,��
tkaniny,�szkło,�porcelana),�malarstwa�
i�rzeźby�czynna�w�kaplicy�pw.�św.�Karola�
Boromeusza;
„Historia miasta i regionu” –�stała�
wystawa�zabytków�archeologicznych,��
militariów,�portretów�trumiennych,�pamią-
tek�powstańczych,�gabinet�kolekcjonera;�
„etnografia Księstwa Łowickiego”�
–�stała�wystawa�strojów�ludowych,�wycina-
nek,�rzeźby,�ceramiki,�tkanin�i�eksponatów�
z�dziedziny�papieroplastyki;�
„Piękno w drewnie ukryte – konserwa-
cja zabytków etnograficznych  
XiX – pocz. XX w. z kolekcji Muzeum  
w Łowiczu” –�stała�ekspozycja�etnogra-
ficzna�w�budynku�muzeum,�na�ekspozycji�
plenerowej�w�skansenie�przy�muzeum�
oraz�w�skansenie�w�Maurzycach.
izba Pamięci Łowickich Żydów�–�
wystawa�stała,�ukazująca�dzieje�społecz-
ności�żydowskiej�w�łowiczu,�od�chwili�
pojawienia�się�starozakonnych�w�mieście,�
poprzez�powstanie�i�intensywny�rozwój�
Gminy�żydowskiej,�aktywny�udział��
w�społeczno-gospodarczym�życiu�miasta��
w�XiX�i�XX�w.,�wybuch�ii�wojny�światowej,�
aż�do�ostatecznej�jej�zagłady.
„Patchwork”�–�wystawa�fotografii�Jerze-
go�Boreckiego,�czynna�do�24�marca.
��Skansen przy Muzeum w Łowiczu –��

do�31�marca�czynny�tylko�z�zewnątrz�
od�wtorku�do�niedzieli�w�godz.�10.00-16.00;�
obowiązuje�bilet�spacerowy�2�zł; 

��Łowicki Park etnograficzny – Skansen 
w Maurzycach�–�do�31�marca�nieczynny

��Muzeum Diecezjalne w Łowiczu,  
stary�rynek�20;�w�ofercie�oprócz�zwiedza-
nia�muzeum:�wejście�na�taras�widokowy�
katedry�(wys.�35�m),�oprowadzanie�po�Ba-
zylice�Katedralnej,�projekcja�15-minutowego�
filmu�o�historii�kościoła,�jego�renowacji��
i�stanu�obecnego,�30-minutowy�koncert�
organowy�i�prezentacja�zabytkowych�orga-
nów;�czynne�od�poniedziałku�do�czwartku�
w�godz.�10.00-16.00,�piątki�i�soboty�w�godz.�
10.00-14.00,�niedziele�i�święta�–�nieczynne.�

��  Galeria Browarna w Łowiczu,��
ul.�Podrzeczna�17.�w�celu�zwiedzania�nale-
ży�umówić�się�telefonicznie:�691-979-262.�

„Anatomia dla plastyków” –�wystawa�
prac�Andrzeja�Biernackiego:�Galeria�
re:Medium,�łódź,�ul.�Piotrkowska�113.�
wstęp�wolny.
��Muzeum Guzików w Łowiczu –�eks-

pozycja�500�guzików,�w�tym�ok.�200�sztuk�
guzików�personalnych;�Galeria�łowicka,��
i�piętro,�ul.�stanisławskiego.�

�� izba Pamięci Stanisława Klickiego 
w Łowiczu�–�wystawa�urządzona�przez�
Grupę�historyczną�„Kampinos”�na�i�piętrze�
Baszty�im.�gen.�Klickiego;�czynna�w�niedzie-
le,�w�godz.�16.00-18.00.�wstęp�wolny.

�� izba Pamięci o i wojnie światowej�–��
na�wystawie�prezentowane�są�przedmioty�
wydobyte�podczas�prac�archeologicznych�
w�rejonach�nieborowa,�Joachimowa�Mogił,�
woli�szydłowieckiej,�Bolimowskiej�wsi��
i�Jasionnej�m.in.�bagnety�do�karabinów,�
łuski�od�pocisków�artyleryjskich,�saperki,�
fragmenty�drutów�kolczastych,�„potykacze”,�
fragmenty�umundurowania�i�inne,�uzyskane�
w�ramach�otwartej�w�ramach�projektu�
„Archeologiczne�przywracanie�pamięci��
o�wielkiej�wojnie.�Materialne�pozostałości�
życia�i�śmierci�w�okopach�na�froncie�
wschodnim�oraz�stan�przemian�krajobrazu�
pobitewnego�w�rejonie�rawki�i�Bzury��
(1914-2014);�czynna�w�Gminnym�Ośrodku�
Kultury�w�Bolimowie,�ul.�łowicka�9,��
w�godz.:�pon.–�wt.�12.00-20.00,��
śr.-czw.�10.00-18.00,�pt.�12.00-20.00.

��„W drodze do niepodległości” – wysta-
wa�z�wykorzystaniem�archiwaliów�znajdują-
cych�się�w�zasobach�Archiwum�Akt�nowych�

oraz�narodowego�Archiwum�cyfrowego,�
prezentująca�trudną�i�długą�drogę�Polaków�
do�odzyskania�niepodległości�
i�kształtowania�się�polskiej�państwowości;�
czynna�do�15�marca�w�godz.�8.00-16.00;�
szkoła�Podstawowej�w�Bąkowie�Górny.

��Muzeum Motoryzacji, Nieborów 231a 
–�do�30�kwietnia�wstęp�po�telefonicznym�
uzgodnieniu�(tel.�46�838-50-68,�501-945-
960).�Bilety: normalny�10�zł,�ulgowy�(dzieci�
i�młodzież�do�lat�15.,�emeryci,�renciści)�7�zł,�
dzieci�do�lat�7�bezpłatnie.

��Muzeum w Nieborowie i Arkadii –��
do�30�kwietnia�czynny:�poniedziałek�–�nie-
dziela�w�godz.�10.00–16.00;�poniedziałki�–�
wstęp�wolny�(z�wyjątkiem�dni�świątecznych):�

„Moda nieborowskich dam”�–�eks-
pozycja�sukien�ostatniej�nieborowskiej�
księżnej�–�Anny�z�Lubomirskich�radziwił-
łowej,�zrekonstruowanych�na�podstawie�
portretów�znajdujących�się�w�pałacu�
oraz�uszytych�z�fragmentów�zachowa-
nych�historycznych�tkanin;�wystawa�
czynna�do�9�czerwca;
��Nieborów i Arkadia: ogrody –��

do�31�marca�czynne�od�godz.�10.00��
do�zmierzchu.�wstęp�bezpłatny.

��Sanniki: Zespół Pałacowo-Parkowy  
czynny�codziennie�w�godz.�7.30-22.00.�
Bilety�do�pałacu�–10�zł�(normalny),�3�zł�
(ulgowy),�dzieci�do�lat�6�–�gratis.�
na�teren�parku�–�wstęp�wolny.�

„ożywić historię, czyli pałac  
w Sannikach za czasów Natanso-
nów i Dziewulskich” –�wystawa�stała�
dotycząca�historii�kolejnych�właścicieli�
dóbr�sannickich.
„chopin na Mazowszu i kwiaty 
polskie” –�wystawa�prac�Barbary�Jachi-
mowicz�czynna�do�końca�marca.
��Sromów: Muzeum ludowe rodziny 

Brzozowskich –�czynne:�pon.-pt.�9.-17.00,�
ndz.�i�święta�12.00-17.00.�sromów�11,��
gmina�Kocierzew;�tel.�46-838-44-72.

��Walewice: w�kompleksie�można��
zobaczyć�m.in.�apartament�napoleoński,��
kaplicę,�poznać�historię�hodowli�koni�rasy�
półkrwi�angloarabskiej. 

Pałac�–�do�końca�kwietnia�zwiedzanie�
wyłącznie�po�wcześniejszej�rezerwacji:�
tel.�693-422-684;�bilety:�ulgowy�(ucznio-
wie,�studenci�do�26�lat)�10,00�zł/os.;�
normalny�(dorośli)�–�15,00�zł/os.
Stadnina koni�–�zwiedzanie�indywidu-
alnie�od�pon.�do�pt.�w�godzinach�8.00-
14.00,�po�wcześniejszej�rezerwacji,
grupy�zorganizowane�w�tygodniu�
i�w�weekendy�po�wcześniejszej�rezer-
wacji,�tel.�693-422-684;�bilety:�ulgowy�
(uczniowie,�studenci�do�26�lat)�–�5,00�zł/
os.,�normalny�(dorośli)�–�8,50�zł/os.
��Złaków Kościelny: obrazy Matki 

Boskiej częstochowskiej w�wykonaniu�
dzieci�ze�szkoły�Podstawowej�w�Mastkach;�
wystawa�w�kościele�pw.�wszystkich�świę-
tych,�czynna�do�odwołania.

��Żelazowa Wola: Dom Urodzenia Fry-
deryka chopina i Park�–�Oddział�Muzeum�
Fryderyka�chopina�w�warszawie;�żelazowa�
wola�15,�46/863�33�00;�czynny:�do�30�
marca:�wt.-niedz.�godz.�9.00-17.00�(ostatni�
zwiedzający�wpuszczani�są�o�16.15);�w�pon.�
czynny�tylko�park.�Bilety:�park�i�muzeum�
normalny�23�zł,�ulgowy�14�zł;�park�normal-
ny�7�zł,�ulgowy�4�zł;�wstęp�wolny:�środa.

��„Powrót do przeszłości 1919-2014 – 
95. rocznica przybycia do Łowicza  
10 Pułku Piechoty” –�wystawa�zdjęć�w�du-
żym�formacie;�zespół�szkół�Ponadgimna-
zjalnych�nr�1�w�łowiczu,�ul.�Podrzeczna�30.

��Wystawa on-line: „Gloria Victis  
1863-1864. Pamięć i tradycja w 150. 
rocznicę wybuchu Powstania Stycznio-
wego na Ziemi Łowickiej”�–�wystawa�
przygotowana�na�podstawie�materiałów�
archiwalnych�prezentowanych�w�2013�r.��
w�siedzibie�Oddziału�w�łowiczu�Archiwum�
Państwowego�m.st.�warszawy;�www.�
warszawa.ap.gov.pl/powstanie/lowicz/

��Sochaczew: Muzeum Kolei Wąskoto-
rowej�–�wystawy�i�ekspozycje�eksponatów�
dot.�historii�oraz�funkcjonowania�kolei�
wąskotorowych�w�Polsce;�czynne:�wt.-niedz.�
w�godz.�9.00-17.00;�bilety:�normalny�12�zł,�
ulgowy�6�zł,�rodzinny�(dla�2�osób�dorosłych�
z�max.�3�dzieci)�35�zł;�dzieci�do�lat�7�wstęp�
bezpłatny;�w�środy�wstęp�bezpłatny.

koncerty
��Sobota, 13 kwietnia:
godz.�20.00�–�Reggae Rock Sounds�
–�wystąpią�zespoły:�Konkubent�(łódź,�
rock),�n4me�it�(łódź,�sound�system);�Bez�
spinki�(łódź,�rock);�ArtPiwnica�restaura-
cja�&�Music�club�w�łowiczu,�stary�rynek�
5/7�(wejście�od�ul.�3�Maja);�bilety:�15�zł.
��Sobota, 8 czerwca:
godz.�19.00�i�21.00�–�Maleo Reggae 
Rockers i Żabson�–�koncert�z�okazji��
30�lat�czerwca�1989;�Dziedziniec��
łowickiego�Ośrodka�Kultury,��
ul.�Podrzeczna�20;�bilety�10�zł�(pierwsza�
pula�biletów�już�w�sprzedaży)
��Niedziela, 9 czerwca:
godz.�19.00�–�lao che�–�koncert��
z�okazji�30�lat�czerwca�1989;��
Dziedziniec�łowickiego�Ośrodka�Kultury,�
ul.�Podrzeczna�20;�bilety�10�zł�(pierwsza�
pula�już�w�sprzedaży)

Kino Fenix 
łowicz�ul.�Podrzeczna�20,�tel.�46-837-40-01

Bilety:�normalny�17�zł,�ulgowy�15�zł
��czwartek, 14 marca:
godz.�16.15�–�corgi, psiak Królowej�–�
film�animowany,�prod.�Belgia;�reżyseria:�
Ben�stassen,�Vincent�Kesteloot;�czas:�1�
godz.�32�min.
godz.�17.15�–�Szczęśliwy lazzaro/sala�ii�
–�dramat,�prod.�Francja,�niemcy,�
szwajcaria,�włochy;�reżyseria:�Alice�
rohrwacher;�czas:�2�godz.�5�min.
godz.�18.00�–�całe szczęście�/premiera�
/�sala�ii�–�komedia�romantyczna,��
prod.�Polska,�reżyseria:�tomasz�Konecki,��
czas:�1�godz.�50�min.
godz.�19.30�– Kafarnaum�/sala�ii��
–�dramat,�prod.�UsA,�Liban;�reżyseria:�
nadine�Labaki;�czas:�2�godz.
godz.�20.00�–�całe szczęście�/premiera
��Piątek – środa, 15-20 marca:
godz.�16.00�–�chłopiec z burzy��
–�film�familijny,�prod.�Australia,�reżyseria:�
shawn�seet,�czas:�1�godz.�39�min.
godz.�17.30�–�całe szczęście�/sala�ii
godz.�18.00�–�Kurier�/premiera��
–�film�historyczny,�sensacja,�prod.�Polska,�
reżyseria:�władysław�Pasikowski,��
czas:�1�godz.�40�min.
godz.�19.30�–�Kurier�/�sala�ii
godz.�20.00�–�całe szczęście
��czwartek, 21 marca: 
godz.�17.30�–�całe szczęście�/�sala�ii
godz.�18.15�–�Kurier�
godz.�19.30�–�Kurier�/�sala�ii
godz.�20.00�–�całe szczęście

inne
��czwartek, 14 marca:
godz.�12.00�–�Projekt X Muza – Historia 
o różnych obliczach: „Wszyscy ludzie 
prezydenta”�–�film�prod.�UsA,�1976,�reż.�
Allan�Pakula,�133�minuty;�przed�filmem�
wykład�Grzegorza�Pieńkowskiego,�filmo-
znawcy�i�wykładowcy�Akademii�Filmu�i�
telewizji;�sala�kina�Fenix�w�łowiczu,�ul.�
Podrzeczna�20.�wstęp�wolny.
��Piątek, 15 marca:
godz.�15.30,�16.40�–�Wirtualna rzeczy-
wistość�–�zajęcia�dla�dzieci�w�wieku�
7-11�lat.�Koszt�5�zł.�Obowiązują�zapisy.�
Biblioteka�Publiczna�i�Dom�Kultury��
w�zdunach.
godz.�16.30�–�Akcja Bezpieczna 
Kobieta –�warsztaty�i�zajęcia�z�zakresu�
samoobrony;�sala�treningowa�łowickiej�
Akademii�sportu,�ul.�starzyńskiego�1�
(parter�budynku�łowickiej�spółdzielni�
Mieszkaniowej).
��Sobota, 16 marca:
godz.�16.00-21.00�–�Drugi Wiosenny 
Maraton taneczny�–�warsztaty�Jive�
solo:�Damian�Japko�Jabłoński�(godz.�
16.00-18.00);�Maraton�Dance�Fitness:�
Damian�Jabłoński,�Joanna�Gałka-wal-
czykiewicz�i�przyjaciele�(godz.�18.-21.00);�
studio�rampa�w�łowiczu,�os.�Kostka�
20.�Bilety:�warsztaty�50�zł,�maraton�50�zł,�
warsztaty�+�maraton�80�zł.

telefony
 � informacja: PKS�42-631-97-06
 �Policja 997�alarmowy
 �Pogotowie ratunkowe�999�alarmowy
 �taxi w Głownie�42-719-10-14
 �Filia PUP�w Głownie�42-719-20-76
 �Filia Powiatowego Urzędu Pracy  

w Strykowie�42-719-84-22
 �Urząd Gminy Głowo�42-719-12-91
 �Urząd Miejski w Głownie�42-719-11-51
 �Urząd Miasta-Gminy w Strykowie  

42-719-80-02
 �KRUS�42-719-95-15
��Punkt Selektywnej Zbiórki odpadów 

Komunalnych,�teren�zGKiM�w�strykowie�
ul.�Batorego�25,�czynny:�wt.–pt.�w�godz.�
10.00-18.00�oraz�w�soboty�7.00-14.00.

pogotowia
 �Policja 997�alarmowy;�

w Głownie 42-719-20-20;��
w Strykowie:�42-719-80-07

 �Straż pożarna:�998,��
w Głownie 42-719-10-08,��
w Strykowie 42-719-82-95;

 �Pogotowie ratunkowe��999�alarmowy
 �lecznica dla zwierząt w Głownie:�

42-719-14-40,�887-894-942;��
w Strykowie:�42-719-80-24�

 �Zakład pogrzebowy  
w Głownie:�42-710-71-90,�42-719-30-24;��
w Strykowie: 42-719-86-16

��Pogotowie wodociągowe 
w Głownie�42-719-16-39

 �Pogotowie energetyczne  
w Strykowie 42-719-80-10;��
w Zgierzu 42-675-10-00.

apteki
 �Dyżury aptek w Głownie:�
czwartek, 14 marca:
Plac�wolności�4/5,�tel.�42�710-89-60
piątek, 15 marca:��
ul.�zgierska�27,�tel.�736-697-733
sobota, 16 marca:
ul.�sikorskiego�45/47,�tel.�42�719-10-28
niedziela, 17 marca: 
ul.�swoboda�17,�tel.�607-680-286
poniedziałek, 18 marca:  
ul.�łowicka�38�A,�tel.�42�719-21-31
wtorek, 19 marca:  
ul.�sikorskiego�59,�tel.�42�710-12-99
środa, 20 marca:  
Plac�wolności�4/5,�tel.�42�710-89-60
Apteki pełnią dyżury:�w�dni�powszednie�
od�zakończenia�zmiany�dziennej�do�8.00�
dnia�następnego;�sob.�w�godz.�20.-8.00�
dnia�nast.;�niedz.�i�święta�18.-8.�dnia�nast.
 �Dyżury aptek w Strykowie 
niedziela, 17 marca:   
pl.�łukasińskiego�15,�tel.�42�719-80-85,�

czynna�w�godz.�9.00-14.00
��Punkt apteczny w Popowie Głowień-
skim nr 35, tel.�42�719-57-57,��
czynny:�pon.-pt.�w�godz.�8.00-15.00.
��Punkt apteczny w Bratoszewicach,  
ul. Szkolna 14,�tel.�42�719-65-25,��
czynny:�pon.,�śr.,�pt.�8-16,�wt.,�czw.�8-17.

dyżury
 �Przychodnia Rejonowa w Głownie,�
ul.�Kopernika�19,�tel.�42-719-10-92;�
poradnia�ogólna:�pn.-pt.�7.00-18.00
 �Przychodnie w Strykowie:�
ul.�Kościuszki�27:�tel.�42-717-45-15�
ul.�targowa�16:�tel.�42-719-92-30
��Punkt Konsultacyjny ds. Uzależnień 
i Przemocy w Rodzinie:�Głowno,��
ul.�Kilińskiego�2�pok.�nr�2,�42-719-26-46
��Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej:
Głowno, ul.�norblina�1:�pon.-pt.�8.-12.00;��
Stryków,�ul.�Kościuszki�29:�pon.-pt.�12-16

msze święte  
w niedziele i święta

��Parafia św. Jakuba w Głownie:  
7.00,�9.00,�10.30,�12.00,�18.00

��Parafia św. Maksymiliana w Głownie:�
8.00,�9.30,�11.30,�16.00

��Parafia św. Barbary w Głownie:��
7.00,�9.00,�11.00,�17.00

��Parafia w Dmosinie:�7:30,�10,�12,�18:00
��Parafia Św. Marcina w Strykowie:�

8:00,�9:30,�11:00,�18:00

wystawy
��Galeria Bank&DM w Głownie.  

Galeria Sztuki Współczesnej Bank&DM 
–�indywidualne�i�zbiorowe�wystawy�prac�
artystów�polskich�i�zagranicznych;��pon.-pt.�
9.00-17.00.�Głowno,�ul.�Młynarska�5/13,�
i�piętro.�

��„KoralikAnka”�–�wystawa�prezentująca�
fotografie�biżuterii�wykonanej�w�technice�
haftu�koralikowego�i�sutasz,�autorstwa�Anny�
Kośmider;�czynna�do�15�marca;�Miejski�
Ośrodek�Kultury�w�Głownie,�ul.�Kopernika�
45.�wstęp�wolny.

koncerty
��Sobota, 16 marca:
godz.�10.00�–�„tyle słońca w całym 
mieście” – XiV Festiwal Piosenek 
Anny Jantar;�Miejski�Ośrodek�Kultury,�
Głowno,�ul.�Kopernika�45.�wstęp�wolny.
godz.�17.00�–�Danuta Błażejczyk�–�
wystąpi�z�okazji�Dnia�Kobiet;��
sala�Ochotniczej�straży�Pożarnej��
w�Dobrej,�wstęp�wolny.

inne
��czwartek, 14 marca:
godz.�17.30�–�Ziemia ognia: Azerbej-
dżan�–�ilustrowana�zdjęciami�opowieść�
niny�Mikołajczyk�z�Ptt�Oł,�z�podróży��
do�Azerbejdżanu.�sala�na�piętrze,�Miejski�
Ośrodek�Kultury�w�Głownie,�ul.�Koperni-
ka�45.�wstęp�wolny.
��Wtorek, 19 marca:
godz.�13.00�–�100 lat Szkoły Podsta-
wowej w Popowie Głowieńskim�–�
uroczystości�jubileuszowe;�w�programie
m.in.:�prezentacja�historii�szkoły,�arty-
styczne�występy�uczniów;�wstęp�wolny.
��czwartek, 28 marca:
godz.�10.00-13.00�–�„Domki-zawiesz-
ki”�–�plastyczne�warsztaty�wielkanocne;�
Dom�Kultury�w�strykowie,�pl.�łukasińskie-
go�4.�wstęp�wolny,�zapisy�do�22�marca.
��Środa, 3 kwietnia:
godz.�10.00�–�Sensoryka dla smyka�
–�zajęcia�dla�dzieci�od�1�do�3�lat;�Dom�
Kultury�w�strykowie,�pl.�łukasińskiego�4.�
wstęp:�10�zł�Obowiązują�zapisy.
��Sobota, 13 kwietnia:
godz.�16.00�–�„Wielkanocna kartka  
z kalendarza”�–�rozstrzygnięcie�
plastycznego�konkursu�wielkanocnego,�
ogłoszenie�wyników,�wręczenie�nagród.�
Dom�Kultury�w�strykowie,�
pl.�łukasińskiego�4.�wstęp�wolny.

 iNFoRMAtoR�GłOwiEńsKi�i�stryKOwsKi�

oFeRty PRAcy
POwiAtOwy�UrząD�PrAcy�w�łOwiczU
(oferty�z�dnia�13.03.2019�r.)

�� Kosmetyczka
�� Pomocniczy�robotnik�budowlany
�� Pomocniczy�robotnik�w�przemyśle�
przetwórczym

�� Kasjer-sprzedawca
�� Mechanik�maszyn�szwalniczych
�� rolnik�hodowca
�� szwaczka�maszynowa
�� Kucharz�kuchni�orientalnej
�� Kierowca�autobusu
�� Monter�izolacji�termicznej
�� Elektryk
�� sprzedawca
�� Operator�zautomatyzowanej�linii�
produkcyjnej

�� Kierowca�operator�wózków�jezdnio-
wych�(widłowych)

�� robotnik�gospodarczy
�� Operator�maszyn�produkcyjnych
�� technik�administracji
�� Kierowca�samochodu�ciężarowego
�� Mechanik�samochodów�ciężarowych
�� Monter�reklam
�� Opiekunka�osoby�niepełnosprawnej
�� sprzedawca�w�branży�spożywczej
�� Monter�konstrukcji�aluminiowych

SKARB RolNiKA 
nOtOwAniA�z�tArGOwisKA�MiEJsKiEGO�
(ceny�z�dnia�12.03.2019�r.)

� � w�łowiczu� w�Głownie
brokuły� szt.� 5,00� 4,50
buraki�czerwone� kg� 2,00-2,50� 2,00
cebula�� kg� 3,00� 3,00
czosnek� szt.� 2,00� -
gruszki� kg� 3,50� 3,00-4,00
jabłka� kg� 1,50-2,50� 1,50-2,00
jaja�fermowe� 15�szt.� 7,00-10,00� 6,00-10,50
jaja�wiejskie� 15�szt.� 11,00-12,00� 10,00-12,00
kalafior�� szt.� 8,00� 3,50-7,00
kapusta�biała�� szt.� 3,00� 4,00
kapusta�kiszona� kg� 4,00� 4,00
kapusta�pekińska� szt.� 5,00/kg� 3,50
koperek� pęczek� 2,00� 1,50
miód� 0,9�litra� -� 30,00
marchew�� kg� 2,50-3,00� 2,50
natka�pietruszki� pęczek� 1,50-2,00� 1,50
ogórki�kiszone� kg� 6,00� 6,00
ogórek�zielony� kg� 9,00� 10,00
papryka�czerwona� kg� 12,00� 11,00
pieczarki� kg� -� 7,00-8,00
pietruszka� kg� 6,00-7,00� 8,00
pomidor�malinowy� kg� 15,00� -
pomidor�szklarniowy� kg� 10,00� 8,00-9,00
por� szt.� 2,00-2,50� 2,00-2,50
rzodkiewka� pęczek� 2,50� 2,50
sałata� szt.� 4,00� 3,50
seler� szt.� 4,00� 3,50
szczypiorek� pęczek� 2,00-2,50� 1,50
włoszczyzna�� pęczek� 3,50-5,00� 3,50
ziemniaki�� kg� 1,50� 1,50

RolNiK SPRZeDAJe 
(ceny�z�dnia�12.03.2019�r.)

Żywiec wieprzowy:
�� różyce:�3,80�zł/kg+VAt
�� Domaniewice:�3,80�zł/kg+VAt
�� chąśno:�3,70�zł/kg+VAt
�� skowroda�Płd.:�4,00�zł/kg+VAt
�� Karnków:�3,70�zł/kg+VAt
�� Kiernozia:�3,90�zł/kg�+�VAt

Żywiec wołowy:
�� skowroda�Płd.:�jałówki�7,30�zł/kg+VAt,��
krowy�5,30�zł/kg+VAt;�byki�7,60�zł/kg+VAt

�� różyce:�jałówki�7,00�zł/kg+VAt;��
krowy�4,50�zł/kg+VAt;�byki�7,50�zł/kg+VAt

�� Domaniewice:�jałówki�7,00�zł/kg+VAt;��
krowy�4,50�zł/kg+VAt;�byki�7,50�zł/kg+VAt

godz.�16.30�–�Akcja Bezpieczna 
Kobieta –�zajęcia�z�zakresu�udzielania�
pierwszej�pomocy�przedmedycznej�
m.in.�tamowanie�krwotoków,�reakcja�na�
zaksztuszenia,�resuscytacja,�udzielanie�
pomocy�małym�dzieciom;�sala�trenin-
gowa�łowickiej�Akademii�sportu,�ul.�
starzyńskiego�1�(parter�budynku�łsM)
��Środa, 20 marca:
godz.�17.00�–�„Dziewczyny wyklęte” 
Szymona Nowaka –�spotkanie�
Dyskusyjnego�Klubu�Książki;�Powiatowa�
Biblioteka�Publiczna,�stary�rynek�5/7�
(wejście�od�ul.�3�Maja).�wstęp�wolny.
��Sobota, 23 marca:
godz.�12.00�–�Rajd na powitanie wio-
sny –�zbiórka�uczestników:�stary�rynek�
w�łowiczu.�wpisowe:�4�zł�od�członków��
PttK�i�dzieci�pod�opieką�rodziców,��6�zł�
od�pozostałych�osób.�zapisy�i�szczegóły:��
biuro�PttK�w�łowiczu,�stary�rynek�
3,��wtorki�w�godz.�16.00.18.00�i�piątki�
15.00-17:00.
��Środa, 27 marca:
godz.�17.00�–�Spotkanie Dyskusyjnego 
Klubu Książki w Sannikach�z�udziałem��
pisarki�Agaty�Kołakowskiej.��
Pałac�w�sannikach.�wstęp�wolny.�
��Niedziela, 31 marca:
godz.�13.00�–�„Minęło 100 lat – 
Prezentujemy Salę Radziecką”�–�
publiczna�prezentacja�sali�radzieckiej�
przez�Koło�Przewodników�terenowych�
im.�Anieli�chmielińskiej�przy�Oddziale�
PttK�w�łowiczu;�zbiórka�przed�ratu-
szem�Miejskim�w�łowiczu,�stary�rynek�1.�
wstęp�wolny.
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Głowno�|�Po�zmianie�w�zarządzie�MzwiK�sp.�z�o.o.

Jerzy Olejniczak miał inne plany
dokończenie ze str. 6
W czasie intensywnych opa-

dów kanały sanitarne w Głownie 
stają się kanałami ogólnospławny-
mi, mimo iż w mamy w mieście 
kanalizację tzw. rozdzielczą. Wy-
zwaniem na kolejne lata będzie 
więc uporządkowanie kanalizacji 
sanitarnej i deszczowej.

 To najważniejsze wyzwanie 
dla Pana następcy?

– Ważne jest, żeby właściciel 
spółki, a także nowy prezes, mieli 
świadomość, że kanalizacja sani-
tarna cały czas wymaga nakładów 
finansowych. Po pierwsze, kanały 
przy obecnych przepływach mają 
za małe średnice i kiedy pojawia 
się w nich woda deszczowa, wy-
stępują tzw. cofki i ścieki wycho-
dzą na ulice i ludziom do piwnic. 
MZWiK ma co prawda ubezpie-
czenie od podtopień pomieszczeń, 
ale nie o to chodzi, żeby płacić od-
szkodowania, tylko o to, by nie do-
chodziło do takiego podnoszenia 
poziomu ścieków. 

Trzeba kanalizację moder-
nizować poprzez zwiększanie 
przekroju kanałów, ale pierwszą 
rzeczą jest rozbudowa tzw. kana-
lizacji deszczowej, co leży w kom-
petencjach władz miasta. Trochę 
tych kanałów deszczowych jest, 
ale jeszcze za mało. Przelotowość 

oczyszczalni była obliczana we-
dług parametrów z 2015 r., gdy 
do kanalizacji sanitarnej wpada-
ło mniej deszczówki niż obecnie  
i może się tak zdarzyć, że przy 
dalszym odprowadzaniu wód 
deszczowych do kanalizacji ście-
kowej, ta instalacja może wszyst-
kiego nie oczyścić.

Trzeba umożliwić przyjęcie 
przez oczyszczalnię tego, co przy-
chodzi z przepompowni ścieków 
na Wesołej (z drugiej strony rze-
ki), ale żeby to zrobić, to kanały 
pod rzeką muszą mieć zwiększo-
ne średnice, a przede wszystkim 
musi być zwiększona przeloto-
wość przez oczyszczalnię. 

 Jak by Pan krótko podsu-
mował to, co wydarzyło się z po-
czątkiem marca? Mam na myśli 
Pana rozstanie z MZWiK i to, 
co Pan po sobie zostawia?

– Ja bym to podsumował tak: 
przerwana dekada, niedokoń-
czona misja, niespełnione pla-
ny... Mam poczucie, że burmistrz 
nie dał mi dokończyć inwesty-
cji i przekazać następcom planu 
działania na później – co trzeba 
dalej zrobić, żeby uporządkować 
wspólnie z miastem gospodarkę 
wodno-ściekową na terenie Gmi-
ny Miasta Głowna. Stąd też nasza 
dzisiejsza rozmowa. 

Chciałbym również, przy 
udzielaniu tego wywiadu, szcze-
gólnie podziękować współpra-
cownikom MZWiK, pracowni-
kom Urzędu Miejskiego, radnym 
Rady Miasta, mieszkańcom  
i osobom zaangażowanym w re-
alizowanie zadań Spółki. To, 
jak prowadziłem miejską spół-
kę, przedstawiłem także ocenie 
mieszkańcom miasta, by mieli 
świadomość tego, co i dlaczego 
robiliśmy, w jaką stronę zmierza-
ły moje działania. 

Mam nadzieję, że ta rozmowa 
da czytelnikom „Wieści” jakiś 
obraz całości.  

Rozmawiała 
 elżbieta Woldan-Romanowicz

Stryków�|�Usprawnienie�pracy�w�samorządzie�

Gmina wyposaży sołtysów w tablety
dokończenie ze str. 4
Pieniądze na zakup tabletów 

oraz opłacenie internetowego abo-
namentu, czyli 32,2 tys. zł, Rada 
Miejska Strykowa zabezpieczyła 
kolejną z procedowanych od po-
czątku roku uchwał zmieniają-
cych budżet. Serię nowych wy-
datków, wśród których znalazł się 
zakup urządzeń, przyjęto jedno-
głośnie na sesji 27 lutego. 

Gmina, która będzie właści-
cielem tabletów, wybierze ich do-

stawcę w trybie zapytania o cenę, 
kierując się konkretnymi kryteria-
mi. Urządzenia mają mieć m.in. 
nie mniej niż 9,5 cala i nie mniej 
niż 2 Gb RAM pamięci, muszą 
też posiadać wbudowany modem 
GSM. Zanim sołtysi i przewodni-
czący otrzymają tablety do użyt-
kowania, najpierw zostaną prze-
szkoleni z ich obsługi. Nowych 
urządzeń nie otrzymają sołtysi, 
którzy są jednocześnie radnymi, 
bo oni już posiadają notebooki. 

Jak podczas ubiegłotygodnio-
wej sesji Rady Miejskiej poinfor-
mował burmistrz Strykowa Wi-
told Kosmowski, tablety mają być 
prezentem z okazji Dnia Sołty-
sa. Termin tego święta przypada  
11 marca. 

O tym, kiedy faktycznie table-
ty trafią do rąk nowych użytkow-
ników, zadecyduje czas potrzeb-
ny do realizacji zamówienia przez 
dostawcę, którego wybierze gmi-
na.  ljs

Aktualności
Głowno�|�stowarzyszenie�„senior”

Seniorki pięknieją na wiosnę
Z początkiem marca 
ruszyły zajęcia ruchowe 
organizowane przez 
Stowarzyszenie „Senior” 
w Głownie w ramach 
realizacji dotowanego przez 
miasto zadania publicznego 
z zakresu upowszechniania 
kultury fizycznej wśród 
seniorów.

4 marca członkowie Stowarzy-
szenia rozpoczęli cykl poniedział-
kowych wyjazdów na basen do 
Nowej Gdyni, na zorganizowane 
zajęcia połączone z ćwiczenia-
mi w wodzie pod kierunkiem in-
struktora. W sumie cykl obejmie  
7 wyjazdów: 4 w marcu i 3  

w kwietniu. Ze względu na duże 
zainteresowanie udziałem, stwo-
rzono dwie odrębne grupy – mar-
cową i kwietniową, by jak najwię-
cej chętnych mogło skorzystać  
z tej formy rekreacji. 

Dwa dni później, 6 marca, za-
inaugurowano kolejny już cykl co-
tygodniowych zajęć z choreotera-
pii. Są to ćwiczenia przy muzyce, 
prowadzone przez instruktorkę,  
a kończące się relaksującymi ćwi-
czeniami rozciągającymi. Grupa 
liczy 30 osób, wśród których prze-
ważają panie. Prezes „Seniora” 
Zofia Ogórek po sukcesie pierw-
szego cyklu choreoterapii w 2018 
r. jest przekonana, że to doskona-
ły sposób na podtrzymanie zdro-
wia, przedłużenie życia, zachowa-
nie wydolności fizycznej, a także 

– źródło radości dla uczestników. 
Zajęcia przy muzyce od kolejne-
go tygodnia będą odbywały się  
w czwartki o 19.30. 

to był bal!
Przy okazji opisywania ak-

tywności głowieńskiego „Senio-
ra” warto wspomnieć o balu kar-
nawałowym, jaki stowarzyszenie 
zorganizowało 23 lutego w sali 
OSP w Głownie. Bawiło się na 
nim ponad 50 osób, a muzykę za-
pewniał zaprzyjaźniony z senio-
rami pan Elek. Niespodzianką,  
o której przed balem wiedział tyl-
ko on i prezes Zofia Ogórek, było 
towarzyszenie akordeonisty, któ-
ry w przerwach między tańca-
mi swoją grą porywał seniorów  
do wspólnego śpiewania.  ewr choreoterapia.�Pierwsze�zajęcia�z�nowego�cyklu�odbyły�się�6�marca.�
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Stryków�|�Dom�Kultury

Wielkanocne konkursy czekają
Przedświąteczne konkursy 
dla dzieci i dorosłych to 
już tradycja Domu Kultury 
w Strykowie. Tegoroczna 
wielkanocna edycja właśnie 
się rozpoczęła.

Koła Gospodyń Wiejskich oraz 
inne grupy i stowarzyszenia dzia-
łające na terenie miasta i gmi-

ny Stryków mogą wziąć udział  
w konkursie pt. „Wielkanocna 
kartka z kalendarza”. Prace kon-
kursowe przyjmowane będą do  
5 kwietnia, zaś ogłoszenie wy-
ników odbędzie się w sobotę,  
13 kwietnia, o godz. 16.00  
w Domu Kultury. 

Jednocześnie Dom Kultury 
ogłosił konkursy dla dzieci. O na-
grody w konkursie plastycznym 

„Wielkanocny wazon” będą mo-
gły zawalczyć dzieci z przedszko-
li klas pierwszych szkół podstawo-
wych. Natomiast uczniowie klas 
II-VIII mogą wziąć udział w kon-
kursie „Wielkanocny wazon – pła-
skorzeźba”. Termin składania prac 
upływa również 5 kwietnia. Ogło-
szenie wyników zaplanowano na-
tomiast na czwartek, 11 kwietnia, 
o godz. 10.00.  ljs

Niesułków�|�Dom�Kultury�

Ostatki – przyjemne z pożytecznym 
W ostatnim dniu karnawału 

Rozśpiewana Ferajna i zespół Ka-
non działające przy Domu Kul-
tury w Niesułkowie połączyły 
przyjemne z pożytecznym. Zaję-
cia wokalne, które odbyły się we 
wtorek, 5 marca, nie były jak co 
tydzień tylko nauką wokalu i gim-
nastyką emisji głosu, ale również 
wyjątkową zabawą ostatkową ob-
fitującą w gry, zabawy, konkur-
sy i taniec. Zarówno młodsi, jak  
i starsi członkowie zespołów,  
w kolorowych przebraniach, przy 
tradycyjnym pączku i śledziku, 
biesiadowali i bawili się przez kil-
ka godzin.

Dla Kanonu nie była to jedy-
na w ostatnim czasie odskocz-
nia od typowych zajęć. Podczas 
niedawnych ferii zimowych ze-
spół uczestniczył w interesują-
cych wyjazdowych warsztatach. 

Grupa została zaproszona przez 
Łaski Dom Kultury do projektu 
Akademia Młodego Człowieka, 
w ramach którego dzieci uczest-
niczyły m.in. w zajęciach teatral-
nych, wokalnych, tanecznych  

i plastycznych. Zespół brał rów-
nież udział w warsztatach wokal-
nych w Gminnym Domu Kultu-
ry w Ksawerowie ćwicząc emisję 
oraz nową piosenkę – Szkolny 
Blues Bujany.  opr. ljs

Stary imielnik |�KGw

Specjalistka ŁODR poprowadziła pokaz
Panie z KGW Stary Imielnik 

miały okazję kolejny raz uczestni-
czyć w pokazie kulinarnym prze-
prowadzonym przez specjalistkę 
ŁODR. W poniedziałek, 4 mar-
ca, z członkiniami koła spotkała 
się Anna Mokras z ŁODR w Bra-
toszewicach. Tym razem w poka-
zowym menu znalazły się: brzo-
skwinie i camembert zawijane  
w boczku, sałatka z mango, pasz-
tet jajeczny, sałatka na krakersach, 
roladki z karczku nadziewane ka-
szą, zupa-krem chrzanowa. Nowe 
pomysły na potrawy urozmaicą 
teraz to, co panie serwują na co 
dzień i od święta swoim domow-
nikom oraz gościom.  opr. ljs

Zarówno młodsi, jak i starsi członkowie zespołów,�w�kolorowych�
przebraniach�bawili�się�przez�kilka�godzin.�
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Kanalizacja�sanitarna�
cały�czas�wymaga�
nakładów�finansowych.�
Kanały�przy�obecnych�
przepływach�mają�za�
małe�średnice�i�kiedy�
pojawia�się�w�nich�woda�
deszczowa,�występują�
tzw.�cofki�i�ścieki�
wychodzą�na�ulice��
i�ludziom�do�piwnic.
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Dmosin, Wola cyrusowa�|�imprezy�w�jednostkach�OsP�

Gminny Dzień Kobiet świętowano podwójnie
dokończenie ze str. 8

Do OSP Dmosin zaproszo-
ne zostały panie zamieszkujące 
miejscowości: Dmosin, Dmosin 
Pierwszy, Dmosin Drugi, Osiny, 
Osiny-Zarębów, Szczecin, Nowo-
stawy Dolne, Rozdzielna, Wie-
siołów, Kuźmy, Ząbki, Zawady 
Kałęczew, Borki, Grodzisk, Kra-
szew Wielki. Natomiast do OSP 
Wola Cyrusowa zaproszono pa-
nie z miejscowości: Wola Cyru-
sowa, Wola Cyrusowa Kolonia, 
Lubowidza, Kołacin, Kołacinek, 
Koziołki, Teresin, Dąbrowa Msza-
delska, Nadolna Kolonia, Nadolna 
Michałów, Kraszew, Kamień, Ja-
nów, Nagawki. 

Takie same programy obydwu 
uroczystości obfi towały w wie-
le ciekawych atrakcji. Wchodzą-
ce na sale panie witały kierow-
nik Gminnej Biblioteki Publicznej 
w Dmosinie Joanna Kucińska, 
nowa pracownica biblioteki Mag-
dalena Szamota rozdające losy na 
loterię oraz zaproszenia na bada-
nia mammografi czne, które odbę-
dą się w Dmosinie przy sali OSP 
25 kwietnia. Patronat nad bada-
niami objęła wójt Danuta Supera. 

Później wszystkie przybyłe na 
uroczystości panie, jak również 
panów, witały wójt gminy Da-
nuta Supera oraz przewodniczą-
ca Rady Gminy Dmosin Barba-
ra Kosma. – Poprzez organizację 

tego typu spotkań chcemy podkre-
ślić rolę kobiet zarówno w rodzi-
nie, jak i w naszej społeczności lo-
kalnej – powiedziała wójt Danuta 
Supera. Przewodnicząca Barbara 
Kosma dla zaznaczenia wyjątko-
wości święta wybrała z kolei po-
ezję. Panowie poczęstowali panie 
cukierkami. 

Gwoździem programu była 
projekcja polskiej komedii roman-
tycznej „Kobieta Sukcesu”, któ-
ra na ekrany kin weszła w ubie-
głym roku. Po fi lmie w nastrój 
biesiadowania wprowadziła pa-
nie piosenka „Dziś Dzień kobiet 
w naszej gminie”, którą napisały 
i zaśpiewały do melodii „Miłość 
w Zakopanem” Magdalena Gó-

rajek, emerytowana nauczycielka, 
członkini KGW Dmosin oraz bi-
bliotekarka Magdalena Szamota. 
Artystyczny debiut damskiego du-
etu przyjęto gromkimi brawami. 

Losowanie zwycięskich 20 lo-
teryjnych kuponów poprowadzi-
li panowie. Wśród upominków 
były m.in. drobny sprzęt kuchen-
ny, słodycze i książki. Biesiad-
ną część spotkań rozpoczął toast 
wzniesiony kieliszkiem szampa-
na. Później były tańce i rozkosze 
słodkiego bufetu. Oprócz ciast
i owoców, w roli głównej pojawiły 
się pączki, które zapewnili ze swej 
strony Leokadia i Jerzy Gockowie 
ze Szczecina, w gminie Dmosin. 
W organizacji, obsłudze imprez 
pomagały szkoły, druhowie. Zaba-
wy trwały do późnego wieczora. ljs

Więcej zdjęć i fi lm na 
www.lowiczanin.info

Stryków�|�Julia�rosak�i�rafał�tomczyk�po�pierwszym�wspólnym�koncercie

Dziewczyna z wokalnym potencjałem 
i kompozytor, który go dostrzegł
W tym roku minęły 2 lata od nagrania Gitarowej 
Piosenki – utworu, od którego wszystko się 
zaczęło. Gdyby nie on, zapewne nie powstałby 
projekt 4 Pory Muzyki, którego owocem jest 
płyta „Moje serce jest biało – czerwone”. 
W sobotę, 2 marca w łódzkim Teatrze Dom, 
o godz. 16, odbył się koncert, podczas którego 
można było usłyszeć wszystkie nagrane
na płycie utwory. To pierwsze tego typu 
duże przedsięwzięcie w historii projektu.

Na krótko przed koncertem 
rozmawialiśmy z jego główny-
mi bohaterami, czyli właścicielką 
pięknego głosu, siódmoklasistką 
Julią Rosak oraz Rafałem Tom-
czykiem, kompozytorem i auto-
rem wszystkich nagranych pio-
senek, instruktorem strykowskiej 
grupy gitarowej.

Gitarowa piosenka została na-
grana zimą, teledysk wiosną, a ca-
łość ujrzała światło dzienne u pro-
gu lata. Piosenka spodobała się nie 
tylko dzieciom, ale również doro-
słym. Jednych ujęła naturalność, 
innym z miejsca przywiodła na 
myśl wakacje, a samym autorom 
dała energię do pracy nad materia-
łem na całą płytę.

Ostatecznie na krążku pojawi-
ło się 12 piosenek na każdą porę 
roku oraz 5 wersji instrumental-
nych zachęcających do samodziel-
nego śpiewania takich utworów 
jak: „Biało-czerwone”, „Koloro-
wa Piosenka”, „Pociąg do książ-
ki”, „Najpiękniejsze słowa świa-
ta” czy „List do Fryderyka”. Swój 
wkład w nagranie płyty mieli kla-
wiszowiec Michał Karkusiński 
oraz odpowiedzialny za tzw. pro-
graming Łukasz Robakiewicz. 
Gościnnie wystąpiło kilka innych 

osób. Wydawcą jest sopocki So-
liton. 

Julia po prostu 
przyszła i zaśpiewała
Wszystko zaczęło się jednak 

od Julii, a właściwie jej koleżanek 
jeszcze ze Szkoły Podstawowej nr 
1 w Strykowie, do której dziew-
czynka chodziła zanim przeniosła 
się do jednej ze szkół mistrzostwa 
sportowego w Łodzi. Julia nie jest 
typem młodej gwiazdki wypro-
mowanej w telewizyjnym talent 
show, przyzna to każdy, kto choć 
chwilę z nią porozmawia, jest po 
prostu sobą, wesołą czternastolat-
ką. 

O swojej przygodzie z płytą 
mówi, że tak właściwie, to chciała 
tylko grać na gitarze, a cała resz-
ta wydarzyła się przypadkiem. 
– Ja nigdy nie śpiewałam na żad-
nych koncertach, nigdzie nie wy-
stępowałam. Po prostu chciałam 
przyjść na zajęcia gitary u pana 
Rafała, bo chodziły na nie moje 
koleżanki z klasy. Któregoś dnia 
poszłam razem z nimi, one po-
wiedziały panu Rafałowi, że mam 
ładny głos i tak jakoś wyszło – 
wspomina z uśmiechem Julia. 

Historię w całej rozciągłości 
potwierdza Rafał Tomczyk i do-
daje, że początki były dość za-
bawne, bo ciężko było mu namó-
wić Julkę do wydobycia z siebie 
jakiegokolwiek dźwięku. – Do-
piero z czasem zaczęło nam się 

to powoli udawać. I tak właśnie 
na zajęciach gitarowych zaczęli-
śmy sobie śpiewać. Głównie było 
to „Alleluja” Cohen’a, ale też kil-
ka innych dźwięków. Z czasem, 
widząc w Julce potencjał wokal-
ny, zaproponowałam jej nagranie 

Gitarowej Piosenki. Obydwoje 
nie spodziewaliśmy się, że jeden 
utwór przerodzi się później w całą 
płytę – mówi Rafał Tomczyk. 

Piosenkę, jak wszystkie inne na 
płycie, napisał i skomponował Ra-
fał Tomczyk. Autor przyznaje, że 
Gitarowa Piosenka leżała w jego 
szufl adzie od 15 lat. Kiedy odkrył 
Julię pomyślał, że po dopracowa-
niu, może to być utwór właśnie 
dla niej. – Julia ujęła mnie natural-
nością swojego głosu. To nie jest 
głos szkolony na zajęciach wokal-
nych. Wielokrotnie obserwowa-
łem różne festiwale piosenki dzie-
cięcej, no i wszystko fajnie, tylko 
dziewczynki nie wiedzą o czym 
śpiewają, próbują straszyć głosem, 
trzymają maniery wokalne, a Julia 
po prostu przyszła i zaśpiewała – 
mówi kompozytor. 

z gitarą na ramieniu
Pierwotnie „Gitarowa Piosen-

ka” miała więcej tekstu, nieco inną 
melodykę. Nowe podejście okaza-

ło się dobrym pomysłem. Piosen-
ka podobnie jak cała płyta została 
nagrana w łódzkim studio Lukier 
Records. Teledysk został nagrany 
nad strykowskim zalewem oraz 
wokół stacji PKP, gdzie odbywa-
ją się próby grupy gitarowej. Julka 
wystąpiła w nim razem z innymi 
członkami grupy. Wideoklip zre-
alizowała Telewizja Stryków. 

Nagranie spotkało się z mnó-
stwem pozytywnych sygnałów. 
Słuchacze mówili, że całość pio-
senki przyjemnie płynie, refren 
pozostaje w uszach na dłużej, 
a nonszalancko zarzucone na ra-
miona gitary, przywodzą na myśl 
letnie rajdy czy biwaki. Późniejsza 
płyta spotkała się z pozytywnym 
odzewem medialnym, dotarła 
w kilka miejsc, artyści byli gośćmi 
m.in. Radia Łódź, TVP 3 Łódź, 
łamów Dziennika Łódzkiego czy 
Angorki. 

To była dla nich tzw. promo-
cyjna rakieta, mówiło się o tym, 
że wszystkie piosenki mają szan-

sę stać się przebojami. Na to trze-
ba jednak czasu. – Taka płyta nie 
wbija się w rynek w ciągu jed-
nego miesiąca czy pół roku. To 
może potrwać nawet około 2 lat. 
Na teraz mamy sygnały, że na-
sze piosenki stają się przebojami 
w wielu szkołach, przedszkolach. 
Dzieciaki, które je poznały, teraz 
chętnie je śpiewają – mówi Rafał 
Tomczyk. 

rafał tomczyk 
– ze sceną za pan brat 
Niezależnie od tego, jak dalej 

potoczą się losy płyty, dla twór-
cy wszystkich tekstów i całości 
muzyki, już teraz jest ona wyjąt-
kowa, ponieważ w pełni autor-
ska. Wcześniejsze jego płyty mia-
ły charakter niszowy, zahaczający 
o muzykę turystyczną, żeglarską 
i folkową, były wydawane w nie-
wielkim nakładzie egzemplarzy, 
a ta jest pierwszą w jego karierze, 
po którą można sięgnąć na pół-
kę sklepową, np. w Empiku. A to 
wszystko dzięki temu, że łodzia-
nin z urodzenia i znacznej części 
swojego dotychczasowego życia, 
w pewnym momencie przepro-
wadził się w okolice Strykowa 
i pomyślał, że warto byłoby temu 
miejscu dać coś od siebie. Zawo-
dowo zajmuje się prowadzeniem 
imprez, uczy też gry na gitarze, 
a swoją pierwszą balladę napisał 
w 1992 roku. Grywał w różnych 
zespołach.

Pracując w jednej z łódzkich 
szkół specjalnych zaczął kompo-
nować dla dzieci, gdzie wspól-
nie z Michałem Karkusińskim i 8 
nauczycielami nagrał swoją pio-
senkę autystyczną „Wielka Siła”. 
Z tamtych czasów pochodzi za-
warta na strykowskiej płycie 
piosenka „Pociąg do książki”. 
W Strykowie miał przetarte szlaki, 
ponieważ w przeszłości kilkakrot-
nie prowadził Dni Strykowa. 4 lata 
temu zaproponował Domowi Kul-
tury zajęcia gitarowe. Grupa ist-
nieje do dziś, liczy ok. 20 dzieci.  

od lewej Rafał tomczyk, Julia Rosak i Michał Karkusiński.�zdjęcie�wykonane�w�strykowie�w�początkowej�
fazie�powstawania�płyty.
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LiLianna JÓŹWiaK
-StaSzeWSKa

lila.staszewska@lowiczanin.info

Gitarowa�piosenka�
została�nagrana�
zimą,�teledysk�
wiosną,�a�całość�
ujrzała�światło�
dzienne�u�progu�lata.�
Piosenka�spodobała�
się�nie�tylko�
dzieciom,�ale�również�
dorosłym.�

Kierownik Gminnej Biblioteki Publicznej w Dmosinie Joanna 
Kucińska oraz nowa pracownica biblioteki Magdalena Szamota,�
rozdawały�losy�na�loterię�oraz�zaproszenia�na�badania�mammografi�czne.�
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Głowno�|�Po�kontroli�komisji�rewizyjnej:�odkryto�poważne�nadużycia

W straży znów gorąco, na horyzoncie prokurator
dokończenie ze str. 3

– Nie miał możliwości się 
wykazać w tak krótkim czasie, 
a wszedł w struktury zarządu 
w towarzystwie osób, które były 
odpowiedzialne za dokonanie 
nadużyć. Przypuszczam, że nie 
chciał w tym procederze uczest-
niczyć – zauważa nasz informator. 

Podobnie bez komentarza 
swoje odejście pozostawił Wiktor 
Łazarczyk, którego w minioną 
niedzielę wybrano naczelnikiem 
OSP. Z informacji przekaza-
nych nam przez Urząd Miejski 
w Głownie oraz PSP JRG w Stry-
kowie wynika, że poza wspo-
mnianymi osobami nikt więcej 
z nowo objętych funkcji nie zre-
zygnował. 

Odpowiedzi w tej sprawie 
udzielił nam pozostający w struk-
turach zarządu jego sekretarz Piotr 

Jaros. Potwierdził on, że na wtor-
kowym zebraniu zarządu dwie 
kluczowe w nim osoby złożyły 
rezygnację: prezes Andrzej Waw-
rzyn oraz naczelnik i jednocześnie 
wiceprezes Wiktor Łazarczyk. 
W składzie zarządu łącznie z Pio-
trem Jarosem jest więc obecnie 
7 osób: Marcin Dziuda, Magda-
lena Amsolik-Roza, Marek Jedy-
nak, Hubert Roza, Jakub Krze-
szewski oraz Łukasz Wawrzyn. 

Sekretarz nie chce jednak za-
bierać głosu na temat zawirowań, 
które doprowadziły jednostkę do 
miejsca, w którym jest teraz. Pod-
kreśla jedynie, że pokłada dużą 
nadzieję w tym, co ma się wy-
darzyć w niedalekiej przyszło-
ści. Jest dobrej myśli. Uważa, że 
jednostkę da się wyprowadzić na 
prostą, a potrzeba do tego po pro-
stu zaangażowanych ludzi dobrej 
woli, on sam również będzie starał 

się w tym pomóc. – Od straży się 
nie odwracałem i się nie odwrócę 
– deklaruje Piotr Jaros. 

Powiadomiono 
organy ścigania 
Przewodniczący komisji rewi-

zyjnej, Piotr Wielogórski, zapyta-
ny o to czy w związku z wykryty-
mi nieprawidłowościami zamierza 
zgłosić sprawę do prokuratury, od-
powiedział, że organy ścigania już 
zostały o całej sprawie powiado-
mione. Zawiadomienie o możli-
wości popełnienia przestępstwa 
wraz ze stosownymi dokumenta-
mi, które zostały zabezpieczone, 
złożono na policji przez dwóch 
członków komisji rewizyjnej – 
Piotra Wielogórskiego oraz Ma-
teusza Rzepę. Trzeci z nich, An-
drzej Pasikowski, w poniedziałek, 
11 marca, zrezygnował z pełnienia 
swojej funkcji.

– Z udziału w komisji rewizyj-
nej zrezygnowałem z powodów 
osobistych. Mogę potwierdzić, że 
do nadużyć rzeczywiście docho-
dziło i wskazuje na to protokół 
sporządzony przez komisję. Wraz 
z innymi osobami nie złożyłem 
jednak zawiadomienia do orga-
nów ścigania, bo wówczas już nie 
byłem członkiem komisji. Kiedy 
dowiedziałem się o tym we wto-
rek, byłem zaskoczony – zauważa 
nasz rozmówca. 

Jeden ze strażaków nie pełniący 
żadnej funkcji ani w zarządzie, ani 
w komisji rewizyjnej, anonimowo 
powiedział nam, że w jego oce-
nie sytuacją w jednostce „trzęsie” 
osobisty konfl ikt między byłym 
prezesem Andrzejem Rucińskim 
a przewodniczącym komisji rewi-
zyjnej Piotrem Wielogórskim, co 
nie powinno mieć miejsca. Druh 
ten krytycznie ocenia także fakt 
zgłoszenia nieprawidłowości or-
ganom ścigania, ponieważ mia-
ło przy tym dojść do przekazania 
(policji) dokumentów przez oso-
by nieuprawnione do dysponowa-
nia nimi. 

Inaczej sytuację ocenia Piotr 
Wielogórski, który jest wstrzą-
śnięty przebiegiem wtorkowego 
spotkania: 

– Zarzucają mi, że dopro-
wadzam jednostkę do upadku, 
a przecież reagowanie w sytuacji 
wykrycia nadużyć jest moim obo-
wiązkiem. Jeśli nie ja, zgłosiłby to 
ktoś inny. Dziwię się, że nie zrobi-
li tego moi poprzednicy – komen-
tuje przewodniczący komisji rewi-
zyjnej. 

Co dalej? 
Dowódca JR-G PSP w Stry-

kowie mł. bryg. Bartłomiej Tom-
czuk, który należy też do OSP 
w Głownie, po tym jak dowiedział 
się o rezygnacji nowego prezesa 
oraz naczelnika jednostki, powie-

dział nam, że w myśl zapisów sta-
tutu, sam fakt odejścia z zarządu 
nie więcej niż 1/3 jego osobowe-
go składu nie wymusza zwołania 
walnego zebrania i przeprowadze-
nia wyborów uzupełniających, po-
nieważ okrojony zarząd ma prawo 
dokooptować brakujących człon-
ków do pełnego składu i ustalić 
między sobą podział funkcji. 

Jak poinformował nas jednak 
Piotr Jaros, w związku z decyzją o 
odejściu swoich dwóch członków 
zarząd podjął decyzję, że nie bę-
dzie uzupełniał składu, natomiast 
zwołał nadzwyczajne walne ze-
branie, na którym dojdzie do re-
zygnacji zarządu i wówczas odbę-
dą się ponowne wybory. Zebranie 
zorganizuje siedmiu pozostałych 
członków zarządu, a odbędzie się 
ono w sobotę, 23 marca (I termin 
godz. 16., II termin – godz. 16.30). 

nadal jeżdżą do akcji
– Natomiast straż funkcjonu-

je, spełnia swoje wymogi odno-
śnie ochrony przeciwpożarowej 
miasta, na tym polu nic się nie 
zmienia – zapewnia Piotr Jaros. 
Potwierdza to również dowód-
ca JR-G PSP w Strykowie, choć 
z pewnym zastrzeżeniem. 

Na tę chwilę – jak zapewnił nas 
13 marca, mł. bryg. Bartłomiej 
Tomczuk – wyjazdowość OSP 
Głowno do akcji jest zabezpieczo-
na, natomiast gdyby ten stan, czy-
li brak osób decyzyjnych, miał się 
przeciągać dłużej, to mogłoby po-
wodować pewne zagrożenie dla 
ciągłości gotowości bojowej. Dla-
czego?

– W takiej dużej jednostce, 
wiodącej w regionie pod wzglę-
dem liczby wyjazdów, muszą być 
osoby, które zadbają o spełnianie 
wszelkich wymogów formalno-
-prawnych: aktualne badania le-
karskie i ubezpieczenie druhów, 
przeglądy techniczne pojazdów, 
paliwo i umundurowanie, zatrud-
nienie kierowców. Trzeba spra-
wować nadzór nad całością funk-
cjonowania jednostki i zapewnić 

jej ciągłość. Nie może być takiej 
sytuacji, w której gdy jest alarm, 
strażacy wyjeżdżają do akcji, a do-
wodzący na miejscu zastanawia 
się, czy aby na pewno wszyscy, 
którzy przyjechali z OSP Głowno, 
mogą brać w niej udział. Aby do 
takiej sytuacji nie doszło, napraw-
dę trzeba brać się do pracy! – usły-
szeliśmy od Bartłomieja Tomczu-
ka w środę.

Uspokajające informacje o nie-
przerwanym zapewnianiu przez 
OSP Głowno zabezpieczenia 
przeciwpożarowego i gotowości 
do akcji płyną też z Urzędu Miej-
skiego w Głownie. Burmistrz 
Grzegorz Janeczek, który w śro-
dę dążył do pilnego spotkania 
z zarządem, jeszcze zanim do nie-
go doszło usłyszał zapewnienie, 
że jednostka funkcjonuje normal-
nie.  aw, współpraca ewr, ljs

Głowno�|�wokół�budżetu�obywatelskiego

Ten park wymaga rewolucji
dokończenie ze str. 6
Tutaj jest duży niewykorzysta-

ny teren, który mógłby stać się 
równie atrakcyjny. Pod tymi du-
żymi drzewami, na tym trójkącie, 
byłyby leżaki, ławka i trampolina 
ziemna, która jest wkopana i nie 
wymaga żadnych dodatkowych 
osłon – dodaje pani Agnieszka. 

– To nowość, nie mamy czegoś 
takiego nigdzie w Głownie – pani 
Agnieszka pokazuje model tram-
poliny na wydruku projektu: – To 
byłaby na pewno atrakcja dla dzie-
ci, które przechodzą tędy z rodzi-
cami wracając z przedszkola czy 
uczniowie idą ze szkoły. Dodat-

kowo dla dzieci chcielibyśmy za-
montować taką tubę do rozmawia-
nia, czyli coś jakby głuchy telefon: 

oddalone od siebie o około 20 me-
trów, takie wystające ponad zie-
mię słuchawki, przez które można 
się porozumiewać. To też jest coś 
innowacyjnego – zauważa nasza 
rozmówczyni.

W czasie, gdy dzieci byłyby za-
jęte zabawą, rodzice mogliby od-
począć na leżakach z drewna i me-
talu, zintegrowanych z podłożem. 
Innowacją byłoby też oświetlenie 
skweru światłem latarni solarnej.

W projekcie do budżetu oby-
watelskiego pomysłodawcy nie 
przewidzieli żadnych nowych na-
sadzeń, czy głębszej ingerencji 
w parkową zieleń, a jedynie upo-

rządkowanie terenu. Obydwo-
je żałują, że obecnie tak duży te-
ren parku po prostu „się marnuje” 
przez to, że nie zachęca do odwie-
dzin. Chcieliby, żeby ich pomysł – 
jeśli zyska uznanie głownian i trafi  
do realizacji – był pierwszym kro-
kiem parkowych rewolucji, które 
miasto mogłoby etapami rozwijać 
dalej na całej przestrzeni terenu: 
gdzieś ustawić plenerową siłow-
nię, uporządkować alejki. 

W kolejnych latach inni miesz-
kańcy mogliby starać się o re-
alizację ich pomysłów na zago-
spodarowanie terenu parku. Nasi 
rozmówcy chcą bowiem swoim 
pomysłem inspirować innych, by 
docelowo cały park stał się miej-
scem bardziej atrakcyjnym. Ich 
z kolei zainspirowała koncepcja 
tzw. parków kieszonkowych, po-

wstających na niewielkich „bez-
użytecznych” zieleńcach w więk-
szych miastach – m.in. Łodzi czy 
Krakowie, a zawierających orygi-
nalne sprzęty do rekreacji czy za-
bawki dla dzieci, nie tak oczywiste 
jak huśtawki. 

Dla mieszkańców okolicznych 
domków jednorodzinnych zrewo-
lucjonizowany park mógłby stać 
się miejscem spotkań i wspólnych 
zabaw dla dzieci, zachęcającym 
ludzi do wyjścia z własnych po-
dwórek, poznania bliższych i dal-
szych sąsiadów, nawiązania kon-
taktów, a może nawet organizacji 
pikników czy plenerowych poka-
zów fi lmowych na wzór łódzkich 
„polówek”. 

***
„Zielone rewolucje w par-

ku Komorowskiej” to jeden z 13 

projektów złożonych do Budże-
tu Obywatelskiego Miasta Głow-
na na rok 2019 – o których pisa-
liśmy przed tygodniem. Na razie 
projekty przechodzą etap oceny 
dokonywanej przez zespół ds. bu-
dżetu obywatelskiego, który ma 
się zakończyć do 28 marca. Li-
sta zadań, spośród których głow-
nianie w głosowaniu wybiorą te, 
które zostaną w tym roku zre-
alizowane, ma zostać ogłoszona 
do 4 kwietnia, a głosowanie po-
trwa od 5 do 15 kwietnia, zaś 
ogłoszenie wyników nastąpić ma 
do 19 kwietnia. 

Jeśli złożyłeś projekt do Bu-
dżetu obywatelskiego Miasta 
Głowna i chcesz nam o nim 
opowiedzieć, napisz na adres: 
wiesci@lowiczanin.info

Nad Brzuśnią. Od�tego�skweru�
mogłyby�się�rozpocząć�zmiany�
na�lepsze�w�parku�Komorowskiej.�
stan�na�8�marca.�
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Region�|�Powiało�i�połamało

Silny wiatr dał się we znaki
dokończenie ze str. 2

O godz. 16.43 pojechali do Bra-
toszewic, gdzie nadłamany przez 
wiatr konar zwisał nad wejściem 
do szkoły podstawowej. 

W sobotę 9 marca o godz. 11.55 
usuwano nadłamany konar drze-
wa znad jezdni drogi wojewódz-
kiej nr 708 w Niesułkowie Kolo-
nii. 

Najwięcej zgłoszeń do zagro-
żeń miejscowych, wywołanych 
przez silny wiatr odnotowano 

w niedzielę 10 marca. Już o godz. 
3.04 w nocy powalony przez wiatr 
konar drzewa trzeba było uprząt-
nąć z jezdni drogi krajowej nr 14 
w Kamieniu, a o godz. 3.16 wpły-
nęło zawiadomienie o złamanym 
konarze, który w Kiełminie blo-
kował jeden pas ruchu drogi wo-
jewódzkiej nr 71. Obydwa zagro-
żenia usunęli strażacy z JR-G PSP 
w Strykowie.

Również w niedzielę, o godz. 
9.23 na ul. Kopernika w Głow-
nie doszło do zerwania z dachu 

budynku mieszkalnego kilku płyt 
eternitowych. Strażacy, zadyspo-
nowani na miejsce w sile dwóch 
zastępów z JR-G, usunęli uszko-
dzone płyty i zabezpieczyli uby-
tek materiałami przekazanymi 
przez właściciela. Akcja trwała do 
godz. 10.11

O godz. 11.52 po raz kolej-
ny interweniowano w Niesułko-
wie, gdzie z podnośnika trzeba 
było przyciąć nadłamane kona-
ry drzewa, blokujące drogę. Pod-
nośnik przydał się także w Karn-
kowie, gdzie wykorzystując go 
usunięto drzewo znad budynku 
mieszkalnego. W tym przypad-
ku, obok strażaków ze Strykowa, 

w akcji uczestniczyli też druho-
wie z OSP w Popowie Głowień-
skim. 

W poniedziałek 11 marca stra-
żacy interweniowali kolejno: na 
ul. Zielonej w Głownie (usuwa-
li drzewo pochylone nad bramą 
wjazdową do posesji), w War-
szewicach (wycięto trzy modrze-
wie pochylone nad budynkiem), 
na ul. Torowej w Głownie (OSP 
Głowno usunęła pochylone drze-
wo przy posesji), w Woli Zbroż-
kowej (miejscowa straż OSP za-
bezpieczyła plandeką ubytek 
w blaszanym poszyciu dachowym 
na budynku inwentarsko-gospo-
darczym) i we Władysławowie 

Bielawskim (usuwano nadłamany 
konar drzewa). 

Gmina dmosin
W sobotę 9 marca strażacy 

z OSP Dmosin udrażniali dro-
gę powiatową Kołacin-Głowno, 
na którą w miejscowości Kozioł-
ki powalone zostało drzewo. Wia-
trołom blokował jeden pas jezd-
ni. Usunięcie go zajęło strażakom 
około 20 minut, o 13.20 droga 
była już w pełni przejezdna. 

W niedzielę 10 marca o godz. 
4.06 zastęp strażaków z OSP 
Dmosin został zadysponowany 
do Kraszewa Wielkiego, gdzie ze-
rwana została linia przyłącza ener-

getycznego do posesji. Nikt nie 
został poszkodowany. Strażacy za-
bezpieczyli miejsce zdarzenia do 
przyjazdu pogotowia energetycz-
nego.

We wtorek 12 marca od godz. 
14.06 do 16.00 trwały strażackie 
działania ponownie na drodze po-
wiatowej Kołacin-Głowno, tym 
razem w miejscowości Nagawki, 
gdzie pochylone przez wiatr drze-
wo stwarzało zagrożenie dla poru-
szających się pojazdów. Na miejsce 
zadysponowano po jednym zastę-
pie z: OSP Dmosin, OSP Brze-
ziny (z wysięgnikiem) oraz JRG 
PSP Brzeziny. Drzewo usunięto, 
a jezdnia została posprzątana. ewr

andrzeJ ruCiŃSKi
wieloletni prezes 
oSP Głowno

Byłem�prezesem�OsP�przez�
25�lat�i�w�tym�czasie�zawsze�
najważniejsze�było�dla�mnie�
dobro�jednostki.�nigdy�nie�
działałem�na�szkodę�jednostki�
czy�dla�uzyskania�własnych�
korzyści.�zdecydowałem�się�
odejść,�bo�poświęciłem�już�
jednostce�bardzo�dużo�czasu�
i�myślę,�że�teraz�nadchodzi�czas�
osób�młodych.�zawsze�zależało�
mi�na�wizerunku�OsP�jako�
jednostki�aktywnej,�rozwijającej�
się�i�prężnie�działającej.�zależy�
mi�na�tym,�by�teraz�jednostka�
również�zachowała�wizerunek,�
na�jaki�przez�lata�wspólnie�
pracowaliśmy.rezyGnaCJa z FunKCJi PrezeSa na 25-LeCie

Podczas�niedzielnego�
posiedzenia�swoją�rezygnację�
ze�stanowiska�prezesa�OsP�
ofi�cjalnie�ogłosił�Andrzej�
ruciński,�pełniący�tę�funkcję�
od�25�lat.�wśród�powodów�
swojej�decyzji�wymienił�on�m.in.�
aktywność�trwającą�przez�wiele�
lat�oraz�aktualne�uciążliwości�
związane�z�pełnieniem�tej�
funkcji.
–�Prezesem�byłem�przez�
ćwierć�wieku.�Od�1994�roku�
wiele�rzeczy�w�naszej�OsP�
zmieniło�się�na�lepsze,�
a�stało�się�tak�dzięki�naszemu�
wspólnego�zaangażowaniu.�
Mimo�ogromu�satysfakcji�
muszę�przyznać,�że�była�
to�zarazem�ciężka�praca�
społeczna.�Dziś�prowadzenie�
OsP�przypomina�prowadzenie�
zakładu�pracy�i�staje�się�to�

już�dla�mnie�zbyt�trudne�–�
powiedział�prezes�
na�pożegnanie.�
w�swoim�przemówieniu�
Andrzej�ruciński�podkreślił,�
iż�dobro�jednostki�oraz�
bezpieczeństwo�mieszkańców�
naszego�miasta�zawsze�były�
dla�niego�najważniejsze�
i�to�właśnie�osiągnięciu�
wspomnianego�celu�poświęcił�
25�lat�swojego�życia.�
–�teraz�już�czas�na�młodych.�
nie�wszystko�przez�tyle�
lat�mogło�się�układać�tak,�
jak�wszyscy�by�sobie�tego�
życzyli,�jednak�mam�nadzieję,�
że�w�przyszłości�będziemy�
się�dobrze�wspominać�–�
zaznaczył.�
za�25�lat�zaangażowania�
i�pracy�na�rzecz�lokalnej�
społeczności�prezesowi�

podziękowali�druhowie.�
–�Dziękujemy�za�wszystkie�lata�
zaangażowania,�które�stały�się�
częścią�historii�głowieńskiej�
OsP.�z�pewnością�były�to�
chwile�potrzebne.�Błędów�
nikomu�nie�uda�się�uniknąć.�
ważne,�że�ta�praca�zostanie�
zapamiętana�–�powiedział�
Bartłomiej�tomczuk,�członek�
OsP�(dowóca�JrG�PsP�
w�strykowie).�
choć�nagła�decyzja�
o�rezygnacji�w�przypadku�
Andrzeja�rucińskiego�może�
wydawać�się�zaskoczeniem,�
nieofi�cjalnie�mówiło�się�już�
o�takiej�możliwości�od�czasu�
poprzedniego�zebrania�
walnego,�które�miało�miejsce�
w�grudniu�2018�roku.�wtedy�
jednak,�pytany�przez�naszego�
reportera�o�podobne�plany,�
prezes�milczał.�aw
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Żacy GTK wygrali, kadeci zakończyli sezon
Za nami kolejne spotkania 
w ramach Wojewódzkiej  
Ligi Koszykówki.  
W odmiennych nastrojach 
weekend spędzali zawodnicy 
GTK do lat 12 i 16.

Żacy rywalizowali u siebie  
w sobotę, 9 marca w hali Zespo-
łu Szkół w Popowie Głowieńskim 
przeciwko łowickiemu Księżako-
wi i UKKS Radomsko. Po świet-
nej grze młodzi głownianie pod 
wodzą trenera Rafała Szulca od-
nieśli dwa zwycięstwa.

Zdecydowanie bardziej wy-
magającym rywalem był UMKS 
Księżak Łowicz, który do ostat-
nich minut walczł o odwrócenie 
wyniku. Kluczowa dla losów so-
botniego starcia była druga kwar-
ta, w której GTK odskoczyło na 
9 pkt. Ostatecznie głownianie wy-
grali 55:48. W drugim pojedynku 
przeciwko UKKS Radomsko było 
już zdecydowanie łatwiej. Żacy 
GTK nie mieli problemów ze zdo-
bywaniem punktów i ostatecznie 
wygrali bardzo pewnie 62:15.

10. kolejka WlK U12M:
 UMKS Księżak Łowicz – GtK 
U12 Głowno 48:55�(12:12,�13:22,�
11:12,�12:9).�
GtK U12:�M.�Janicki�–�3�pkt.,�M.�
Kotecki�–�6�pkt.,�A.�Kołodziejczyk�
–� 11� pkt.,� K.� warda� –� 4� pkt.,� O.�
Olaszczyk,�A.�Malinowski�–�5�pkt.,�
M.�Kotecki�–�12�pkt.,�K.�słomowski�
–�2�pkt.,�w.�Piszczyński,� J.�Pawla-
ta� –� 8� pkt.,� w.� seferyński,� F.� ro-

siak�–�2�pkt.,�A.�Grzegorz�–�2�pkt.,��
J.�sęczkowski.
 GtK U12 Głowno – UKKS Ra-
domsko 62:15�(24:0,�17:4,�13:3,�8:8).�
GtK U12:� M.� Janicki� –� 4� pkt.,� M.�
Kotecki�–�4�pkt.,�A.�Kołodziejczyk�–�
12�pkt.,�K.�warda�–�6�pkt.,�O.�Olasz-
czyk�–�3�pkt.,�A.�Malinowski�–�7�pkt.,�
M.� Kotecki� –� 4� pkt.,� K.� słomowski�
–�4�pkt.,�w.�Piszczyński�–�2�pkt.,�J.�
Pawlata�–�1�pkt.,�w.�seferyński�–�6�
pkt.,�F.�rosiak�–�1�pkt.,�A.�Grzegorz�
–�6�pkt.,�J.�sęczkowski�–�2�pkt.
� UKKS Radomsko – UMKS 
Księżak Łowicz 21:54
�11. kolejka:�MKs�ósemka�Azs�
Pwsz�skierniewice�–�UMKs�Piotr-
covia�Piotrków�tryb.�32:60,�UMKs�
Piotrcovia� Piotrków� tryb.� –� KKs�
Pro-Basket�Kutno�21:72,�KKs�Pro-
-Basket�Kutno�–�MKs�ósemka�Azs�
Pwsz�skierniewice�64:14.

1.�Azs�ósemka�skierniewice 6 12 356:102

2.�UMKs�Księżak�łowicz 7 10 323:344

3.�KKs�Pro-Basket�Kutno 7 9 266:175

4. GtK U12 Głowno 5 9 191:163

5.�łKs�ML�sG�łódź 4 8 251:48

6.�MKs�ósemka�skierniewice 7 8 157:345

7.�Piotrcovia�Piotrków�tryb. 5 7 232:300

8.�UKKs�radomsko 7 7 75:374

 Następna, 12. kolejka WlK 
U12M, sobota, 23 marca: Azs�
Pwsz� ósemka� skierniewice� –�
GtK�U12�Głowno,�GtK�U12�Głow-
no� –� KKs� Pro-Basket� Kutno,� KKs�
Pro-Basket� Kutno� –� Azs� Pwsz�
ósemka�skierniewice,�UMKs�Księ-
żak�łowicz�–�łKs�Miniliga�szkoła�
Gortata�łódź,�łKs�Miniliga�szkoła�

Gortata�łódź�–�MKs�ósemka�Azs�
Pwsz�skierniewice,�MKs�ósemka�
Azs�Pwsz�skierniewice�–� UMKs�
Księżak�łowicz.

W niedzielę, 10 marca swój 
ostatni mecz w tym sezonie ro-
zegrali kadeci GTK Głowno.  
W rozgrywanym w sali SP w Dą-
brówce Dużej meczu, podopiecz-
ni trenera Rafała Szulca podej-
mowali ŁKS Szkołę Gortata II  
z Łodzi. Niestety głownianie prze-
grali z liderem tabeli 50:116 i za-
jęli ostatnie miejsce w grupie, co 
dało im 10. miejsce w klasyfika-
cji wojewódzkiej. Mistrzem zo-
stał ŁKS AZS UŁ Szkoła Gorta-
ta Łódź, który wygrał wszystkie 
ligowe pojedynki.  wp

4. kolejka WlK U-16M: 
 GtK U16 Głowno – ŁKS Szko-
ła Gortata ii Łódź 50:116� (9:34,�
12:22,�13:32,�16:28)
GtK U16:� K.� śmiałek,� B.� Biał-
czak�–�9�pkt.,�B.�Matyjasik�–�4�pkt.,��
J.� Bogus� –� 8� pkt.,� M.� wołowiec,��
K.�Góralski�–�2�pkt.,�D.�sukiennik�
–�2�pkt.,�A.�Mikołajczyk�–�11�pkt.,��
D.�Kaczmarek�–�4�pkt.,�w.�Kleszcz,�
D.�skalski�–�10�pkt.
 AZS PWSZ ósemka ii Skier-
niewice – PKK 99 ii Pabianice 
82:58

tabela WlK U-16M:
1.�łKs�sG�ii�łódź 6 12 692:275

2.�ósemka�ii�skierniewice 6 9 367:413

3.�PKK�99�ii�Pabianice 6 8 354:537

4. GtK U16 Głowno 6 7 342:530

tenis stołowy�|�17.�kolejka�i�łLtsAiw

Pierwsze punkty Koźla w II Rundzie
Po trzech kolejnych 
porażkach tenisiści stołowi 
LUKS-u Koźle nareszcie 
znaleźli sposób na zdobycie 
punktów.

Podopieczni Macieja Markie-
wicza zagrali u siebie w sali SP  
w Koźlu z Jusport II Justynów. Po-
jedynek, który odbył się w czwar-
tek, 7 marca, zaczął się fatalnie dla 
gospodarzy. Po połowie z gier za-
wodnicy z Justynowa prowadzili 
już 4:1 i byli bliscy zwycięstwa. 
Później jednak świetnie spisała się 
dwójka Maciej Kilanowski i To-
masz Wieteska, którzy w swoich 
starciach nie stracili nawet seta, 
dzięki czemu wynik spotkania to 
ostatecznie 5 do 5.

LUKS zdobył zatem pierw-
sze punkty w rundzie wiosennej 
I Łódzkiej Ligi Tenisa Stołowego 
Amatorów i Weteranów. W ko-
lejnym spotkaniu, 18 marca pod-
opieczni Macieja Markiewicza 
udadzą się do Łodzi, gdzie zagra-
ją z przedostatnim w rozgrywkach 
Pałacem Młodzieży I.  wp

17. kolejka i ŁltSAiW:
 lUKS Koźle – Jusport ii Ju-
stynów 5:5; punkty�dla�Koźla:�to-
masz�wieteska�–�3�pkt.�oraz�Maciej�
Kilanowski�–�2�pkt.�Grali�także:�Ka-
rol�szcześniak�i�debel�szcześniak/
wieteska.
Wyniki pojedynków: Kilanowski�–�
Frątczak�0:3,�szcześniak�–�Pudlarz�
1:3,� wieteska� –� Grabowicz� 3:2,�

szcześniak/wieteska� –� Frątczak/
Pudlarz�1:3,�szcześniak�–�Frątczak�
0:3,�Kilanowski�–�Przedborski�3:0,�
wieteska� –� Pudlarz� 3:0,� szcze-
śniak�–�Przedborski�2:3,�wieteska�
–� Frątczak� 3:0,� Kilanowski� –� Pu-
dlarz�3:0.�
 Pozostałe wyniki: MKs�rzgów�–�
PGE�Dystrybucja�(przełożony),�Ju-
sport�i�Justynów�–�robaczekzoo.pl�
7:3,�Uniwersytet�Medyczny� ii�łódź�
–� Energy-Pako� 6:4,� Falco� –� Gem-
lak�3:7,�Jagiellonia�tuszyn�–�whsz�
2:8,�Alex�team�–�Pałac�Młodzieży�
i�8:2.

tabela i ŁltSAiW:
1.�Jusport�i�Justynów 17 48 119-51

2.�Alex�team 17 42 114-56

3.�Gemlak 17 40 117-53

4.�PGE�Dystrybucja 16 35 102-58

5.�robaczekzoo.pl 17 32 100-70

6.�Energy-Pako 17 25 95-75

7.�whsz 17 25 89-81

8.�Jagiellonia�tuszyn 17 21 87-83

9.�Falco 17 16 75-95

10.�UMed�ii�łódź 17 16 67-103

11. lUKS Koźle 17 13 61-109

12.�Jusport�ii�Justynów 17 13 61-109

13.�Pałac�Młodzieży�i 17 8 56-114

14.�MKs�rzgów 16 1 37-123

 Następna, 18. kolejka odbę-
dzie się w dniach 11-17 marca: 
Pałac� Młodzieży� i� –� LUKs� Koźle,�
Uniwersytet� Medyczny� ii� łódź� –�
MKs� rzgów,� whsz� wiśniowa�
Góra� –� Jusport� i� Justynów,� PGE�
Dystrybucja� –� Falco,� robaczek-
zoo.pl� –� Alex� team,� Energy-Pako�
–� Jusport� ii� Justynów,� Gemlak� –�
Jagiellonia�tuszyn.

Karol Szcześniak i tomasz Wieteska (lUKS)�w�meczu�deblowym�
tym�razem�nie�zanotowali�punktu�dla�swojego�zespołu.
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Koszykówka�|�igrzyska�Dzieci�–�gminny

SP Niesułków zgarnęła dublet
W dniach 7-8 marca w hali Szkoły Podstawowej im. Henryka Sienkiewicza w Niesułkowie odbył się Gminny 
Turniej Mini Koszykówki Dziewcząt i Chłopców o Puchar Przechodni Burmistrza Strykowa w ramach Igrzysk 
Dzieci. Główne trofea w dwóch kategoriach trafiły do uczniów reprezentujących gospodarzy z Niesułkowa.

W niesułkowskiej szkole poja-
wiło się łącznie ponad osiemdzie-
sięciu uczniów. W czwartek do ry-
walizacji przystąpiły dziewczęta. 
Tytułu sprzed roku broniły uczen-
nice SP Niesułków, które i tym 
razem okazały się zdecydowanie 
lepsze, pokonując w wielkim fina-
le reprezentację SP Dobra. 

Mistrzostwo Gminy Stryków 
dla Niesułkowa zdobył zespół 

w składzie: Maria Płuciennik (ka-
pitan), Maria Brzóskowska, Zu-
zanna Bukowska, Gabriela Pru-
sinowska, Zuzanna Szymańska, 
Lidia Klotz, Alicja Wiśniewska, 
Małgorzata Domańska, Jagoda 
Szychowska, Julia Opalska, Wik-
toria Kubicka oraz nauczyciel wf 
Wojciech Pożarlik.

Dzień później do hali w Niesuł-
kowie zawitały wszystkie szkol-

ne reprezentacje chłopców z całej 
gminy Stryków. Sześć zespołów 
walczyło o główne trofeum. Ina-
czej niż wśród dziewcząt poziom 
był bardzo wyrównany, a do wy-
łonienia zwycięzcy potrzebna była 
mała tabela. W walce o triumf  
w turnieju liczyły się cztery szkoły 
i po zliczeniu bilansu zdobytych i 
straconych punktów, najlepsi oka-
zali się uczniowie gospodarzy. 

Kolejny Puchar Przechodni 
Mistrza Gminy Stryków w Mini 
Koszykówce zasilił więc gablotę 
Szkoły Podstawowej w Niesułko-
wie, którą reprezentowali: Mate-
usz Szymański (kapitan), Szymon 
Klotz, Kacper Stępniak, Mateusz 
Klotz, Jan Witczak, Filip Fortuna, 
Damian Majczak, Piotr Skwar-
czyński, Łukasz Ciesielski, Jakub 
Sitek, Adrian Pietrasiak, Przemy-

sław Milczarek oraz nauczyciel 
wychowania fizycznego Wojciech 
Pożarlik.

Oprócz głównego trofeum  
dla zwycięzców oraz dyplomów 
dla drużyn przyznano wyróżnie-
nia indywidualne. Najskutecz-
niejszą zawodniczką w Turnieju 
Dziewcząt była Maria Płuciennik 
z SP Niesułków, natomiast MVP 
Turnieju wybrano Aleksandrę 
Hajdys z Dobrej. Z kolei w zawo-
dach chłopców najwięcej punk-
tów zdobył Bartosz Olczyk z SP 
Koźle, a najlepszym zawodnikiem 
imprezy został Szymon Kosma 
z SP Bratoszewice.

Obie reprezentacje Szkoły 
Podstawowej im. Henryka Sien-
kiewicza w Niesułkowie, której 
dyrektorem jest Jadwiga Kapu-

sta, zarówno w kategorii dziew-
cząt i chłopców będą reprezen-
tować gminę Stryków podczas 
Mistrzostw Powiatu Zgierskie-
go, które odbędą się już w dniach 
14-15 marca w hali MOSiR  
w Zgierzu.  wp

 Gminny turniej MiniKoszyków-
ki – dziewczęta.:
1.�sP�niesułków

2.�sP�Dobra

 Gminny turniej Mini Koszy-
kówki – chłopcy:
1.�sP�niesułków

2.�sP�nr�2�stryków

3.�sP�Bratoszewice

4.�sP�Dobra

5.�sP�Koźle

6.�sP�nr�1�stryków

Drużyna dziewcząt SP Niesułków�po�raz�czwarty�z�rzędu�była�najlepsza. Drużyna chłopców SP Niesułków wygrała�po�wielkich�emocjach.
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Koszykówka�|�Licealiada

Uczennice ZSL-G w Głownie 
wicemistrzyniami powiatu
Świetny wynik uzyskały uczennice Zespołu Szkół 
Licealno-Gimnazjalnych z Głowna.  
Podopieczne Bartłomieja Pakowskiego  
zajęły 2. miejsce w Mistrzostwach Powiatu 
Zgierskiego w koszykówce dziewcząt.

Zmagania zostały przeprowa-
dzone w zgierskiej sali MOSiR w 
środę, 27 lutego. Głownianki tra-
fiły do grupy A, gdzie zmierzy-
ły się z ZS nr 1 ze Zgierza, ZSO 
Zgierz oraz koleżankami z PKLO 
Głowno. Po wygraniu wszyst-
kich spotkań grupowych, kolejno 
30:12, 30:12 i 36:27 drużyna pod 
wodzą Bartłomieja Pakowskiego  

z 1. miejsca awansowała do strefy 
medalowej.

W ffnałach rywalami ZSL-G 
Głowno były drużyny SMS LO 
Aleksandrów Łódzki oraz SLO 
Zgierz. Szczególnie ta pierwsza 
drużyna okazała się niezwykle 
wymagająca. Aleksandrowian-
ki to ubiegłoroczne finalistki Mi-
strzostw Polski, które podczas tur-

nieju w Zgierzu pokazały wielkie 
umiejętności. SMS pokonał gło-
wieński team aż 58 do 4, a w ko-
lejnym spotkaniu zapewnił sobie 
mistrzostwo, wygrywając 61:7  
z SLO Zgierz, dzięki czemu wy-
walczył także awans do półfina-
łów wojewódzkich. Walka o wi-
cemistrzostwo, okazała się bardzo 
zacięta. Uczennice ZSL-G wy-
konały świetną pracę i nieznacz-
nie pokonały zgierzanki 37:33, 
zajmując tym samym 2. miejsce  
w imprezie.

Dzień później w Zgierzu po-
jawili się także chłopcy z ZSL-G 
oraz PKLO Głowno. Nie zdołali 

jednak wygrać swoich grup i za-
kończyli udział w tegorocznej Li-
cealiadzie na etapie powiatowym 
bez medalu.

Skład drużyny Zespołu Szkół 
Licealno-Gimnazjalnych z Głow-
na – medalistek Mistrzostw Po-
wiatu Zgierskiego w koszykówce 
dziewcząt 2019 tworzyły: Daria 
Kacperska, Wiktoria Skowron, 
Oliwia Trzmielak, Sonia Papierz, 
Oliwia Majtczak, Paulina Łu-
gowska, Katarzyna Antczak, Ewa 
Wojciechowska, Małgorzata Kur-
czewska, Wiktoria Szczepaniak 
oraz opiekun Bartłomiej Pakow-
ski.  wp

Koszykówka�|�12.�kolejka�wLK�U-11�K

Porażki Alles Basket 
i TK Basket w Lidze 
Wojewódzkiej Skrzatek
Miniona seria spotkań 
w Wojewódzkiej Lidze 
Koszykówki nie była zbyt 
udana dla zawodniczek 
Głowna i Strykowa.  
Oba zespoły przegrały 
swoje spotkania.

W sobotę, 9 marca Alles Ba-
sket rozgrywał dwumecz w Ło-
dzi, gdzie rywalizowal z ŁKS 
Koszykówką Kobiet oraz UKS 
Szkołą Gortata. W pierwszym 
spotkaniu podopieczne trenerki 
Pauliny Gamli po dość zaciętym 
pojedynku przegrały z ełkaesiacz-
kami 20:36. Przed ostatnią kwar-
tą głownianki miały do odrobienia 
8 pkt. straty, ale w końcówce ło-
dzianki nie dały się dogonić.

W drugim sobotnim pojedyn-
ku rywalem Alles Basket był go-
spodarz dwumeczu UKS Szkoła 
Gortata Łódź. Miejscowe zawod-
niczki nie pozostawiły złudzeń 
Allesiankom i zasłużenie wygra-
ły 37:15. Klasą dla siebie była 
Inga Piorunowska, która była nie 
do zatrzymania przez koszykarki 
Głowna i rzuciła aż 18 pkt. Zespół 
Alles przegrał i była to jego pią-
ta porażka w tym sezonie. Kolej-
ne mecze głownianki rozegrają w 
sobotę, 16 marca u siebie w Hali 
Sportowo-Widowiskowej przy ul. 
Andersa 37, gdzie w dwumeczu 
podejmą Basket 4Ever Ksawerów 
i SuperDrop Widzew Łódx.

Tego samego dnia w Pabiani-
cach rywalizowały strykowianki 
z TK Basket. Młode podopieczne 
trenerów Jacka Lewandowskiego 
i Bartłomieja Szczepaniaka mu-
siały zmierzyć się ze starszy-
mi rywalkami i niestety wysoko 
przegrały 4:54. Dla gospodyń aż  
39 pkt. rzuciła Kaja Serednicka, 
która jest najlepiej punktującą za-
wodniczką Wojewódzkiej Ligi 
Koszykówki do lat 11. Po rozegra-
niu pięciu spotkań strykowskie ko-
szykarki nie mają na swoim kon-
cie jeszcze żadnego zwycięstwa. 
Zespół Strykowa czeka teraz dwu-
tygodniowa przerwa, a na kolejne 
pojedynki wrócą do własnej hali 
w Dąbrówce Dużej, gdzie podej-
mą w sobotę, 30 marca KKS Pro-
-Basket Sirmax Kutno i Basket 
4Ever Ksawerów.  wp

12. kolejka: 
 ŁKS Koszykówka Kobiet Łódź 
– Alles Basket Głowno 36:20�
(14:2,�4:5,�8:11,�10:2)
Alles Basket: A.�Michalak�–�1�pkt.,�
P.�Kucińska,�h.�Janicka,�K.�rakow-
ska�–�2�pkt.,�A.�Burdka,�M.�Janicka,�
M.�żełubowska,�M.�wróbel�–�2�pkt.,�
J.�wróbel�–�5�pkt.,�z.�sitkiewicz�–��
8�pkt.,�L.�Goszczyńska,�n.�surma,�

L.�Kłos,�M.�nowak�–�2�pkt.,�L.�Pru-
sinowska.

 UKS Szkoła Gortata Łódź – Al-
les Basket Głowno 37:15� (13:5,�
7:4,�9:6,�8:0)
Alles Basket:�A.�Michalak�–�2�pkt.,�
P.�Kucińska,�h.�Janicka,�K.�rakow-
ska,�A.�Burdka,�M.�Janicka�–�2�pkt.,�
M.�żełubowska,�M.�wróbel,�J.�wró-
bel�–�5�pkt.,�z.�sitkiewicz�–�2�pkt.,�
L.�Goszczyńska,�n.�surma,�L.�Kłos,�
M.�nowak�–�4�pkt.,�L.�Prusinowska.�

 PtK Szok Pabianice – tK Ba-
sket Stryków 54:4 (12:2,� 15:0,�
11:2,�16:0)
tK Basket:� h.� Ogrodowczyk,� P.�
Palla,�M.�Jurkowska,�D.�Miśkiewicz,�
M.� sicińska� –� 2� pkt.,� Li.� Lipińska,�
La.� Lipińska,� M.� szczepocka� –� 2�
pkt.,�h.�szczepaniak,�n.�Manieri.

 Pozostałe mecze:� UKs� szkoła�
Gortata� łódź� –� łKs� Koszykówka�
Kobiet� łódź� 40:25,� superDrop�
widzew�łódź�–�UKs�Basket�Alek-
sandrów�łódzki�54:4,�UKs�Basket�
Aleksandrów�łódzki�–�PtK�coco-
more� Pabianice� 2:52,� PtK� coco-
more� Pabianice� –� superDrop� wi-
dzew�łódź�59:9.

tabela:
1.�PtK�coco�Pabianice 5 10 271:48

2.�łKs�łódź 6 10 277:147

3.�PtK�szok�Pabianice 6 10 270:167

4. Alles Basket Głowno 7 9 190:251

5.�Basket�4Ever�Ksawerów 4 7 174:115

6.�KKs�Pro-Basket�Kutno 3 6 99:41

7.�AKs�sMs�łódź 4 6 114:132

8.�szkoła�Gortata�łódź 3 5 103:80

9.�Basket�Aleksandrów�ł. 6 5 31:259

10. tK Basket Stryków 5 5 23:262

11.�widzew�łódź 3 4 75:125

 Następna, 13. kolejka odbę-
dzie się w sobotę, 16 marca:�
AKs�sMs�sP�110�łódź�–�PtK�co-
comore�Pabianice,�PtK�cocomore�
Pabianice� –� PtK� szok� Pabianice,�
PtK� szok� Pabianice� –� AKs� sMs�
sP�110�łódź,�UKs�szkoła�Gortata�
łódź�–�KKs�Pro-Basket�sirmax�Kut-
no,�Alles�Basket�Głowno�–�Basket�
4Ever� Ksawerów,� Basket� 4Ever�
Ksawerów� –� superDrob� widzew�
łódź,� superDrop� widzew� łódź� –�
Alles�Basket�Głowno.

Podopieczne trenerów Jacka lewandowskiego i Bartłomieja 
Szczepaniaka z tK Basket zbierają�cenne�doświadczenie�i�czekają��
na�pierwsze�zwycięstwo�w�Lidze�wojewódzkiej�do�lat�11.

zespół�Alles�Basket�
Głowno�zapowiada,�
że�będzie�walczył�
do�końca�o�podium�
wojewódzkiej�Ligi�
Koszykówki�do�lat�11.

Uczennice ZSl-G Głowno zdobyły srebrne medale,�ustępując�jedynie�finalistkom�Mistrzostw�Polski�z�ubiegłego�roku.
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PRoGNoZA PoGoDy�|�14.03.2019�–�20.03.2019

SytUAcJA  SyNoPtycZNA:�
Pogodę�kształtować�zatoka�niżowa.��
napływa�ciepła,�ale�wilgotna�masa�powietrza�
polarno�morskiego.

cZWARteK - PiąteK: �
zachmurzenie�duże�z�przejaśnieniami,�przelotne�
opady�deszczu.��widzialność�dobra,�w�czasie�
opadów�umiarkowana.�wiatr�południowo-
zachodni,�umiarkowany,�6-7�m/s.
temp.�max�w�dzień:�+�7�st.�c�do�+�8�st.�c.
temp.�min�w�nocy:�+�4�st.�c�do�+�3�st.�c.

sobota�-�niedziela:��
w�sobotę�zachmurzenie�duże�z�przejaśnieniami,�
przelotne�opady�deszczu,�ale�w�niedzielę�
pogodnie,�bez�opadów�oraz�wiosennie�ciepło.�
widzialność�dobra,�w�czasie�opadów�
umiarkowana.�wiatr�południowo-zachodni,��
słaby�do�umiarkowanego,�3-6�m/s.
temp.�max�w�dzień:�+�10�st.�c�do��+�17�st.�c��
w�niedzielę.��
temp.�min�w�nocy:��+�6�st.�c�do��+�5�st.�c.

PoNieDZiAŁeK - WtoReK - ŚRoDA: �
zachmurzenie�duże�do�umiarkowanego,�bez�
opadów.�widzialność�dobra.�
wiatr�zachodni,�słaby�i�umiarkowany,�3-6�m/s.
temp.�max�w�dzień:�+�10�st.�c�do��+�14�st.�c.
temp.�min�w�nocy:��+�4�st.�c�do��+�2�st.�c.

BiUrO�MEtEOrOLOGicznE�cUMULUs

PRoGNoZA BioMeteoRoloGicZNA:�
Pogoda�na�ogół�niekorzystnie�wpływać�będzie��
na�nasze�samopoczucie.�
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wieści�z�Głowna�i�strykowa
członek�stowarzyszenia�Gazet�Lokalnych
Edycja�wspólna�z�tygodnikiem�„nowy�łowiczanin”

WyDAWcA: 
Oficyna�wydawnicza�„nowy�łowiczanin”
waligórscy�s.c.�w�łowiczu
99-400�łowicz,�ul.�Pijarska�3a,�
tel./fax�46�837-46-57,�46�837-37-51
e-mail:�wiesci@lowiczanin.info�
adres�dla�korespondencji:�
99-400�łowicz,�skrytka�pocztowa�68.�
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ul.�łowicka�40,�tel./fax�42�710-82-55
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Dziennikarze: Lilianna�Jóźwiak-staszewska,�
Elżbieta�woldan-romanowicz,�Agnieszka�wojcieszek,
wojciech�Pożarlik�(sport)�
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nych�tekstów,�zmiany�ich�tytułów,�dodawania�śródtytu-
łów.��nie�odsyłamy�niezamówionych�tekstów.�

skład�tekstu�własny.�

ogłoszenia ramkowe i reklamy�
przyjmujemy�telefonicznie,�faxem:��
42�710-82-55�w�Głownie;��
46�837-37-51,�46�830-34-08�w�łowiczu,�
�e-mailem:�reklama@lowiczanin.info�lub�osobiście��
w�biurze�ogłoszeń�w�Głownie:��ul.�łowicka�40��
od�poniedziałku�do�piątku�w�godz.�8.30-15.30��
lub�w�łowiczu:�ul.�Pijarska�3a�w�pon.,�wt.�i�pt.��
w�godz.�7.30-18.00,�śr.�i�czw.�w�godz.�7.30-16.00,��
sob.�w�godz.�8.00-14.00.

ogłoszenia drobne przyjmowane�są�osobiście�
w�biurze�ogłoszeń,�punktach�wymienionych��
na�stronie�28,�a�także�przez�stronę�internetową:
www.lowiczanin.info
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(nowy�łowiczanin):�9.420�egz.

100%
własności�polskiej

Strongman�|�MLO�scL

Krzysztof Radzikowski został 
najsilniejszym wikingiem
Strongman Krzysztof 
Radzikowski od początku 
roku wykazuje oznaki 
swojej najlepszej formy.  
Głownianin w 
inauguracyjnej imprezie 
Strongman Champions 
League 2019 odniósł pewne 
zwycięstwo.

I etap tegorocznego SCL od-
był się pod koniec stycznia w Fe-
for w mroźnej Norwegii w ramach 
World’s Strongest Viking. 

Tytuł najsilniejszego wikin-
ga padł łupem Radzikowskiego 
już po raz drugi, bowiem także 
w poprzednim roku był on naj-
lepszy na skandynawskiej ziemii.  
W stawce 14 zawodników pojawili 
się Ci najsilniejsi, ale oczy zwró-
cone były przede wszystkim na 
dwójkę: Dainisa Zagerisa z Ło-
twy – Mistrza Świata z 2018r. oraz 
Krzysztof Radzikowskiego – V-ce 
Mistrz Świata 2018. 

Głownianin mógł liczyć na 
wsparcie polskich kibiców, którzy 
jak zwykle nie zawiedli i głośnym 
dopingiem kibicowali głowniani-
nowi, stojąc w przenikliwym mro-
zie. Radzikowski pokazał wielką 
moc i pewnie wygrał całą impre-
zę. Dopiero na czwartym miejscu  
był jeden z największych rywali 
głownianina Dainis Zageris.

Kolejna runda MLO Strong-
man Champions League zaplano-
wana jest na 6 kwietnia w Kolonii. 

W poprzednim roku w Niem-
czech zwyciężył Radzikowski, 
który i tym razem będzie stawia-
ny w roli faworyta. Znamy już tak-
że datę trzeciej rundy MLO SCL 
2019. W dniach 19-20 kwietnia 
najsilniejsi ludzie świata zawitają 
do tureckiej Antalayi, gdzie rywa-
lizować będą w blasku słońca na 
plazy Alanya. Krzysztof Radzi-
kowski już wiele razy udowadniał, 
że jest jednym z najwybitniej-
szych strongmanów na świecie. 
W 2019 roku głownianin ma szan-

sę po raz kolejny zapisać się w hi-
storii tego sportu.  wp

 ii Runda Scl – Norwegia:
1. Krzysztof Radzikowski Pol 57,5 pkt.

2.�Ole�Martin�Kristiansen nOr 53,5�pkt.

3.�Mika�törro� Fin 53�pkt.

4.�Dainis�zageris Lit 52�pkt.

5.�sean�O'hagan irL 51,5�pkt.

6.�Dennis�Kohlruss GEr 51�pkt.

7.�ryan�England� wBA 39�pkt.

8.�Lucain�herrick UsA 37�pkt.

9.�stefan�sekej nOr 31�pkt.

10.�nill�saybe hOn 23,5�pkt.

Głownianin pokazał wielką siłę w Norwegii�i�mógł�liczyć�na�wsparcie.

Piłka nożna�|�sparingi

Świetna forma Zjednoczonych 
przed startem rundy wiosennej
Piłkarze Strykowa 
urządzili sobie ostre 
strzelanie w ostatnim 
meczu sparingowym 
przed startem rundy 
wiosennej IV ligi.

W sobotę, 9 marca podopieczni 
trenera Łukasza Wijaty zmierzyli 
sie z rezerwami Pelikana Łowicz. 
Już do przerwy optymalna jede-
nastka wystawiona przez szkole-
niowca Zjednoczonych dała pew-
ne prowadzenie gościom. 

Po zmianie stron strykowianie 
dalej atakowali i podwyższyli wy-

nik. Bramki dla zespołu Strykowa 
zdobywali Joachim Pabjańczyk 2, 
Karol Chmielewski 2 oraz Jacek 
Drożdż.

Tego samego dnia po raz kolej-
ny swoją formę sprawdzili głow-
nianie ze Stali. Podopieczni trene-
ra Przemysława Gibały w ramach 
kolejnego testu w trakcie zimo-
wego okresu przygotowawczego 
podejmowali na własnym boisku 
Orzeł Nieborów. Po wyrównanym 
pojedynku padł remis 1:1, a jedy-
ną bramkę dla Stali zdobył Aleksy 
Waśkiewicz.

Głownianie mają przed sobą 
jeszcze jeden sparing, zanim na 
dobre wystartuje Łódzka Klasa 

Okręgowa, której inauguracja za-
planowana jest na 23-24 marca. 
Na początek Stal podejmie GKS 
Ksawerów.  wp

 Sparingi:� Unia� skierniewice� –�
warta�sieradz�2:1,�Pelikan�łowicz�
–� wisła� ii� Płock� 6:3,� MKP� Boruta�
zgierz� –� Orzeł� Parzęczew� 2:1,�
Pelikan� ii� łowicz� –� zjednoczeni�
stryków� 0:5,� rts� widzew� ii� łódź�
–�termy�ner�Poddębice�5:0,�Orkan�
Buczek� –� Andrespolia� wiśniowa�
Góra� 0:1,� łKs� ii� łódź� –� Pogoń�
zduńska� wola� 4:4,� sokół� ii� Alek-
sandrów� łódzki� –� czarni� smar-
dzew� 4:3,� stal� Głowno� –� Orzeł�
nieborów�1:1.

Zawodnicy Zjednoczonych Stryków�są�gotowi�do�startu�rundy�wiosennej.
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Koszykówka�|�wLK�U-14K�i�U-16K

Porażki młodziczek i kadetek
TK Basket Stryków
Strykowskie koszykarki 
doznały porażek  
w swoich ligach.  
Dla kadetek spotkanie  
w Pabianicach było 
ostatnim w rundzie 
zasadniczej.

W miniony weekend dwie gru-
py klubu TK Basket Stryków roz-
grywały ligowe spotkania. Mło-
dziczki w ramach Wojewódzkiej 
Ligi Koszykówki U-14 udały się 
do Łodzi na pojedynek z liderem 
tabeli Widzewem Łódź. Gospo-
dynie nie dały strykowiankom 
żadnych szans i zasłużenie wygra-
ły 157 do 22. 

Kolejny ligowy pojedynek TK 
Basket pod wodzą trenera Jacka 
Lewandowskiego rozegra u sie-
bie przeciwko AKS SMS Geoco-
ver Łódź. Mecz ten zaplanowano  
na niedzielę, 17 marca o godz. 
10.00 w hali przy Szkole Podsta-
wowej w Dąbrówce Dużej.

Z kolei kadetki zespołu Stry-
kowa podejmowały na wyjeździe 
PTK Liceum Sportowe Pabianice. 
Było to ostatnie spotkanie stryko-
wianek w ramach sezonu zasad-

niczego Wojewódzkiej Ligi Ko-
szykówki do lat 16. Podopieczne 
trenera Bartłomieja Szczepania-
ka nie dały rady gospodyniom  
i wysoko przegrały 48 do 100, 

ponosząc jednocześnie dziesiątą 
porażkę w sezonie. Strykowian-
ki czekają teraz na podział grup 
i szykować się będą do walki  
o miejsca 5-6.  wp

16. kolejka WlK U-14K:
 Widzew Łódź – tK Basket U14 
Stryków 157:22�(39:7,�35:9,�39:0,�
44:6)
tK Basket U14:� z.� Kowalska� –�
9� pkt.,� J.� szychowska� –� 5� pkt.,��
J.� Dąbrowska� –� 1� pkt.,� K.� Adam-
czewska,� K.� żygadło� –� 3� pkt.,��
J.� szydlik,� J.� Borkowska,� z.� chy-
bińska� –� 4� pkt.,� A.� wiśniewska,��
w.�szychowska,�A.�chybińska.

 Pozostałe wyniki:�widzew�łódź�
–�tK�Basket�U14�stryków�157:22,�
Pro-Basket� APP� intenso� Kutno�
–� ósemka� skierniewice� 81:51,�
Basket� 4Ever� Ksawerów� –� PtK��
Foto� ciesielski� Pabianice� 70:33,�
sMs�Geocover�łódź�–�PtK�Orto-
Medsport�Pabianice�50:81.

tabela WlK U-14K
1.�widzew�łódź 14 26 1225:535

2.�PtK�OMs�Pabianice 13 26 1045:463

3.�KKs�Pro-Basket�Kutno 13 23 994:590

4.�AKs�sMs�łódź 13 22 897:717

5.�ósemka�skierniewice 13 19 759:867

6.�Basket�4Ever�Ksawerów 13 17 626:827

7.�łKs�KK�łódź 13 17 700:973

8.�PtK�Foto�Pabianice 14 15 564:1087

9. tK Basket U14 Stryków 14 15 346:1097

 Następna, 17. kolejka WlK 
U-14 K odbędzie się w dniach 
15-17 marca: PtK�Foto�ciesielski�
–�KKs�Pro-Basket�APP�intenso�Kut-
no,�tK�Basket�U14�stryków�–�AKs�

sMs�Geocover�łódź,�MKs�ósem-
ka�skierniewice�–�łKs�Koszyków-
ka� Kobiet� łódź,� PtK� OrtoMed-
sport� Pabianice� –� Basket� 4Ever�
Ksawerów.�

14. kolejka WlK U-16K:
 PtK U-16 liceum Sportowe 
Pabianice – tK Basket U-16 
Stryków 100:48� (30:13,� 20:19,�
24:6,�26:10)
tK Basket U16:� i.�nalberczyńska�
–�2�pkt.,�J.�Dąbrowska�–�2�pkt.,�z.�
szremska�–�2�pkt.,�K.�żygadło�–�2�
pkt.,�A.�Kowalska�–�9�pkt.,�z.�Lipiń-
ska�–�3�pkt.,�O.�trzmielak�–�12�pkt.,�
w.�Dębska,�O.�Kot�–�16�pkt.

 Pozostałe wyniki:�widzew�łódź�
–� PtK� LO� nowoczesna� Eduka-
cja� Pabianice� 78:41,� PtK� Liceum�
sportowe� Pabianice� –� tK� Basket�
U16� stryków� 100:48,� łKs� Koszy-
kówka� Kobiet� rMed� łódź� –� KKs�
Pro-Basket� Kutno� 58:64,� MUKs�
Bełchatów�–�UKs�Basket�Aleksan-
drów�łódzki�86:54.

tabela WlK U-16K:
1.�KKs�Pro-Basket�Kutno 14 26 1136:704

2.�widzew�łódź 14 26 1100:731

3.�PtK�Ls�Pabianice 14 24 1047:698

4.�łKs�KK�łódź 14 23 971:858

5.�MUKs�Bełchatów 14 20 834:895

6. tK Basket U16 Stryków 14 18 776:955

7.�PtK�LO�nE�Pabianice 14 16 587:988

8.�Basket�Aleksandrów�łódzki. 14 15 657:1279

Koszykarki tK Basket Stryków (niebieskie stroje)�nie�zaliczą�minionego�tygodnia�do�udanych.�strykowianki�
przegrały�swoje�spotkanie�i�nie�liczą�się�w�walce�o�czołówkę�wojewódzkiej�Ligi�Koszykówki.
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Porażki młodziczek
i kadetek
tK Basket Stryków w WlK. str. 37

Siatkówka�|�13.�kolejka�i�Ligi�łALs

Siatkarki Stali Głowno gładko 
pokonały BestYeah Łódź
Po blisko miesięcznej przerwie w rozgrywkach 
do rywalizacji wróciły głowieńskie siatkarki Stali. 
Podopieczne trenera Sylwestra Jasińskiego 
gładko odprawiły ostatni w tabeli BestYeah.
 Stal Volley Głowno – Best yeah 
Łódź 3:0 (25:18,�25:14,�25:13)
Stal Volley:� D.� hemka,� A.� Krze-
szewska,� P.� sobierajska,� z.� Janic-
ka,�M.�Bryła,�K.�łysio�oraz�K.�Lis.

Przypomnijmy, że dziwne za-
sady kapituły Łódzkiej Amator-
skiej Ligi Siatkówki doprowadziły 
do ponownej degradacji siatkarek 
Stali, które w rundzie zasadniczej 
Ekstraklasy Kobiet zajeły 7. miej-
sce w tabeli. Pierwsze sześć dru-
żyn otrzymało prawo dalszej wal-
ki w najwyższej klasie rozgrywek, 
natomiast kolejne zespoły musia-
ły walczyć o ponowny awans. W 
piątek, 8 marca głownianki po raz 
kolejny udowodniły, że nie pasują 
do tego grona i wysoko pokonały 
BestYeah 3:0.

W poprzednim spotkaniu Stal 
gładko odprawiła łodzianki z 
XLVII LO. Tym razem w sali 
Szkoły Podstawowej nr 205 w Ło-
dzi siatkarki Głowna podejmowa-
ły ostatni zespół BestYeah i także 
nie miały problemów z odniesie-

niem zwycięstwa. Pierwszy set był 
dość problematyczny dla głownia-
nek, co mogło być spowodowa-
nem długą przerwą w grze. Póź-
niej jednak Stalówki pokazały 
swoją normalną siatkówkę na wy-
sokim poziomie i nie dały łodzian-
kom żadnych szans.

Po rozegraniu dwóch kole-
jek głownianki mają ogromną 
przewagę i tylko katastrofa może 

odebrać im 1. miejsce na koniec 
rozgrywek, co oznacza udział 
w fi nale, gdzie wystąpią dwie naj-
lepsze ekipy. Zwycięzca zagra po-
tem baraż z ostatnią drużyną Eks-
traklasy o awans. W następnym 
meczu w sobotę, 23 marca Stal 
podejmie Dzikusy II Łódź.  wp

 Pozostałe mecze 13. kolejki:�
XLVii� LO� łódź� –� Delia� cosmetics�
1:3,�Dzikusy�ii�–�pauza.

tabela i ligi ŁAlS:
1. Stal Volley Głowno 6 22 18-2

2.�tKKF�Dzikusy�ii�łódź 5 13 11-6

3.�Delia�cosmetics 5 13 11-7

4.�XLVii�LO�łódź 6 7 7-15

5.�Bestyeah 6 1 1-18

 14. kolejka, 15-16 marca: Delia�
cosmetics�–�tKKF�Dzikusy�ii�łódź,�
Bestyeah�–�XLVii�Liceum�Ogólno-
kształcące�łódź,�stal�Volley�Głow-
no�–�pauza.

SoBotA, 16 MARcA:
 9.00� –� hala� sportowo-wido-
wiskowa� przy� ul.� Andersa� 37�
w� Głownie,� 15. kolejka rozgry-
wek o mistrzostwo Wojewódz-
kiej ligi Koszykówki do lat 11 
dziewcząt: Alles Basket Głow-
no – Basket 4ever Ksawerów;
 10.00� –� hala� sportowa� Osir�
nr� 2� w� łowiczu,� ul.� topolowa� 2;�
Puchar ligi XX edycji SAM, 
czyli Siatkarskich Amatorskich 
Mistrzostw Łowicza;
 10.00�–�stadion�Miejski�im.�10�PP
w� łowiczu,� ul.� Jana� Pawła� ii� 3;�
Sparingowy mecz piłki nożnej 
juniorów młodszych B2: MUKS 
Pelikan-2003 Łowicz – GKS 
Ksawerów;
� 11.00� –� hala� sportowo-wido-
wiskowa� przy� ul.� Andersa� 37�
w� Głownie,� 15. kolejka rozgry-
wek o mistrzostwo Wojewódz-
kiej ligi Koszykówki do lat 11 
dziewcząt: Alles Basket Głow-
no – SuperDrop Widzew Łódź;
 12.00�–�stadion�Miejski�im.�10�PP
w� łowiczu,� ul.� Jana� Pawła� ii� 3;�
Sparingowy mecz piłki nożnej 
trampkarzy c1: MUKS Peli-
kan-2004 Łowicz – RtS Wi-
dzew Łódź;
�15.30�–�stadion�przy�ul.�sporto-
wej�1�w�Przedborzu,�inauguracja 
rundy wiosennej iV ligi, 18. ko-
lejka: Pilica Przedbórz – Zjed-
noczeni Stryków;
 18.30� –� hala� sportowa� Osir�
nr�1�w�łowiczu,�ul.�Jana�Pawła�ii�
3; 28. kolejka i ligi koszykówki 
seniorów: KS Księżak Syntex 
Łowicz – MUKS energa Kotwi-
ca 50 Kołobrzeg;

NieDZielA, 17 MARcA:
� 10.00�–�hala�przy�szkole�Pod-
stawowej� w� Dąbrówce� Dużej� 60,�
17. kolejka rozgrywek o mi-
strzostwo Wojewódzkiej ligi 
Koszykówki do lat 16 dziew-
cząt: tK Basket Stryków – AKS 
SMS Geocover Łódź;
 11.00�–�hala�Osir�nr�2�w�łowi-
czu,�ul.�topolowa�2;�14. kolejka 
woj. ligi koszykówki żaczek 
U12: UMKS Księżak-2007 Ło-
wicz – MUKS Widzew Łódź;

PoNieDZiAŁeK, 18 MARcA:
�10.00�–�sala�MOsir�w�zgierzu,�
ul.� wschodnia� 2,� test Spraw-
nościowy KP Policji w Zgierzu 
dla uczniów szkół średnich;
�19.00�–�sala�PM�nr�128�przy�ul.�
wyszyńskiego�86�w�łodzi,�18. ko-
lejka rozgrywek o mistrzostwo
i Łódzkiej ligi tenisa Stołowe-
go Amatorów i Weteranów: Pa-
łac Młodzieży i – lUKS Koźle;

cZWARteK, 21 MARcA:
�9.00�–�sala�sP�w�niesułkowie,�
Gminny turniej Koszykówki 
Dziewcząt i chłopców, igrzy-
ska Młodzieży Szkolnej.

Siatkarki Stali Głowno (czarno-czerwone stroje)�do�końca�wierzą�w�ponowną�grę�w�Ekstraklasie�łALs�
Kobiet.

siatkarki�stali�
zagrają�jeszcze�dwa�
spotkania�i�mają
już�niemal�pewny�
udział�w�fi�nale,�
gdzie�powalczą
z�kolei�o�baraż
do�Ekstraklasy.

lekkoatletyka�|�indoor�track�run�2019

Dobre rezultaty lekkoatletów Błyskawicy w hali RKS
W sobotę, 9 marca 
w hali RKS-u Łódź 
odbyły się zawody Indoor 
Track Run 2019,
będące Mityngiem klasy I. 
Dodatkowo dla zawodników 
z kategorii wiekowej 
Masters były to Mistrzostwa 
Województwa Łódzkiego 
weteranów. Na starcie 
tych zawodów pojawiła się 
czwórka zawodników UKS 
Błyskawicy Domaniewice.

W biegu na 60 m mężczyzn 
w drugiej serii eliminacyjnej ro-
zegranej w ramach mityngu wy-
stąpił Tomasz Wieteska, który za-
jął 1. miejsce z czasem 7,24 sek., 
dzięki czemu awansował do bie-
gu fi nałowego. W biegu decydują-
cym o medalach Wieteska (rekord 
życiowy 7,14 sek.) ponownie był 
najszybszy, zwyciężając z czasem 
7,28 sek. II i III miejsce zajęli za-
wodnicy krakowskiego klubu KS 
Sprinterzy.com – Szymon Myrta 
z wynikiem 7,42 sek. oraz Seba-
stian Bednarczyk – 7,73 sek.

– Po biegu eliminacyjnym wy-
dawało się, iż w fi nale będzie jesz-
cze lepiej, a może nawet uda się 
poprawić rekord życiowy. Oka-
zało się jednak, że Tomkowi za-
ginął dres, który zdjął przed tym 

biegiem i pozostawił tuż przy li-
nii startu. Trzydziestominuto-
we oczekiwanie na fi nał bez dre-
su przyczyniło się do znacznego 
wychłodzenia mięśni i o lepszym 
wyniku niż w eliminacjach można 
było zapomnieć. Mimo wszystko 
start ten należy ocenić pozytywnie 
– powiedział trener w klubie UKS 
Błyskawica Domaniewice Mie-
czysław Szymajda.

Z kolei w biegach na 60 m 
w ramach mityngu zaprezento-
wały się trzynastolatki z Głowna 

– Małgorzata Jakóbiec, która osią-
gnęła wynik 9,02 sek. oraz Micha-
lina Leszkiewicz – 9,14 sek. 

Te same zawodniczki wystąpi-
ły również w skoku w dal, gdzie 
w gronie starszych rywalek Mał-
gorzata Jakóbiec z wynikiem 
4,09 m była piąta, zaś Micha-
lina Leszkiewicz z wynikiem 
3,87 m szósta. Ponadto Jakóbiec 
brała również udział w konkur-
sie skoku wzwyż, gdzie osiągnęła 
wynik 142 cm, ale była klasyfi ko-
wana razem z weterankami.

W zawodach w Łodzi w kate-
gorii Masters jedynym przedsta-
wicielem klubu UKS Błyskawica 
był 43-letni Artur Leszkiewicz, 
który w biegu na 600 m z wy-
nikiem 1:38,27 min. zajął wy-
sokie 6. miejsce. W klasyfi kacji 
weteranów dało mu to jednocze-
śnie czwartą lokatę, ale powo-
dem do jeszcze większej radości 
był nowy rekord życiowy na tym 
dystansie.

– Małgorzata i Michalina po-
biegły bardzo dobrze. Niewiele 

zabrakło im do awansu do fi na-
łu, gdyż ostatni wynik go dają-
cy to był rezultat 8,88 sek. Bar-
dzo cieszy mnie natomiast występ 
dziewcząt w skoku w dal, gdzie 
zaliczyły debiut podczas odbi-
cia z belki, a wcześniej skakały 
z tzw. strefy, co było o wiele prost-
sze. Myślę, że jak wystartują na 
stadionie,  gdzie będą miały do 
pomocy wiatr w plecy, to stać je 
w tej chwili, by skakać 30-40 cm 
dalej – powiedział o występie 
dziewcząt trener Szymajda.  wp

tomasz Wieteska (nr 857, trzeci z prawej)�biegnie�po�zwycięstwo�w�zawodach�w�hali�rKs�łódź.
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Głownianki z ZSlG
wicemistrzyniami
powiatu w koszykówce. str. 38


